
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11191, 11193, 11198,

11205, 11209, 11214, 11215, 11216, 11217, 11220, 11222,
11223, 11226, 11229, 11231, 11233, 11234, 11235, 11236,
11238, 11239, 11241 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για

θέµατα Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης, µε θέµα: «Πρόβληµα
προµήθειας δηµοσιογραφικού χάρτου λόγω του πολέµου
στην Ουκρανία- Άµεσα µέτρα στήριξης των τοπικών και πε-
ριφερειακών εφηµερίδων», σελ. 11191 

β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: «Απαλλαγή των Δήµων Αγίων Αναργύρων-Κα-

µατερού, Πετρούπολης και Ιλίου από την καταβολή αντισταθ-
µιστικών για τη λειτουργία του ΧΥΤΑ Φυλής», σελ. 11193 

ii. µε θέµα: «Σε χρεωκοπία των Δηµοτικών Επιχειρήσεων
Ύδρευσης  - Αποχέτευσης (ΔΕΥΑ) και των Δήµων και σε νέα
χαράτσια στην τιµή του νερού οδηγεί η κυβερνητική πολιτική
στην ενέργεια», σελ. 11194 

iii. µε θέµα: «Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη χρεώνει τα εγκλη-
µατικά λάθη των «γαλάζιων» παιδιών στους καταναλωτές και
δυσφηµίζει την «πράσινη» µετάβαση», σελ. 11197 

iv. µε θέµα: «Ποια είναι η θέση του ΥΠΕΝ για την ενδεχό-
µενη επιβάρυνση των καταναλωτών µε υπέρµετρα κόστη για
την Υπόγεια Αποθήκη Φυσικού Αερίου Καβάλας;», σελ. 11200 

v. µε θέµα: «Υποχρέωση τροποποίησης και ανάκλησης
προσκλήσεων του προγράµµατος Αντώνης Τρίτσης λόγω αλ-
λαγής του θεσµικού πλαισίου ανακύκλωσης µε τον πρό-
σφατο νόµο 4819/21», σελ. 11202 

vi. µε θέµα: «Στην κορυφή της  Όχης στην Κάρυστο αιολι-
κοί σταθµοί κάτω των 10MW χωρίς περιβαλλοντική µελέτη»,
σελ. 11205 

vii. µε θέµα: «Παράκαµψη των Ανοικτών Διαγωνισµών µέσω
«δωρεών» σε Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο και Μουσείο
Ενάλιων Αρχαιοτήτων», σελ. 11206 

viii. µε θέµα: «Δυσοσµία σε Πετρούπολη,  Ίλιον και Καµα-
τερό από το ΧΥΤΑ Φυλής», σελ. 11208 

ix. µε θέµα: «Υποχρέωση τροποποίησης και ανάκλησης
προσκλήσεων του προγράµµατος« Αντώνης Τρίτσης» λόγω
αλλαγής του θεσµικού πλαισίου ανακύκλωσης µε τον πρό-
σφατο ν. 4819/21», σελ. 11226 

x. µε θέµα: «Περιβαλλοντική καταστροφή της  Ίου µέσω
"Στρατηγικών Επενδύσεων" », σελ. 11233 

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i. µε θέµα: «Καθυστέρηση πληρωµής εφηµεριών προσωπι-

κού του Εθνικού Κέντρου Επιχειρήσεων Υγείας (ΕΚΕΠΥ)»,
σελ. 11209 

ιι. µε θέ?α: «Συµβασιούχοι σίτισης, καθαριότητας και φύ-
λαξης, του Γενικού Νοσοκοµείου Σερρών και υγειονοµικοί σε
αναστολή»., σελ. 11210 

iii. µε θέµα: «Απαράδεκτος ο αποκλεισµός ανασφάλιστων
πολιτών από τη δυνατότητα συνταγογράφησης σε ιδιώτες
γιατρούς εν µέσω πανδηµίας», , σελ. 11213 

iv. µε θέµα: «Να καταργηθεί άµεσα η κοινωνικά ανάλγητη
διάταξη της νεοφιλελεύθερης Κυβέρνησης της ΝΔ, η οποία
αφήνει χωρίς υγειονοµική κάλυψη τους ανασφάλιστους, εκ-

δηλώνοντας µε τον τρόπο αυτό τα χαρακτηριστικά που θέλει
να έχει το δηµόσιο σύστηµα υγείας», σελ. 11213 

v. µε θέµα: «Τα οξυµένα προβλήµατα της κεντρικής απο-
στείρωσης του Γενικού Νοσοκοµείου Λάρισας», σελ. 11217 

vi. µε θέµα: «Τα προβλήµατα του Κέντρου Αιµοδοσίας στο
Γ.Ν. «Βενιζέλειο-Πανάνειο» Ηρακλείου», σελ. 11218 

δ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών:
i. µε θέµα: «Οι εκρηκτικές ανατιµήσεις σε πρώτες ύλες, µε-

ταφορικά κόστη και ενέργεια θέτουν σε κίνδυνο εκατοντάδες
έργα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης», σελ. 11220 

ii.  µε θέµα: «Τέλος παρεπιδηµούντων και στα Airbnb», σελ.
11221 

iii. µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα αντιµετωπίζει το κτήριο
που στεγάζει το 2ο και 5ο ΓΕΛ Κατερίνης», σελ. 11223 

iv. µε θέµα: «Ανάγκη διάσωσης των Δήµων Δυτικής Αθήνας
από την τεράστια αύξηση κόστους ενέργειας», σελ. 11225 

v. µε θέµα: «Εφαρµογή των διατάξεων της νοµοθεσίας για
τα Μέσα Ατοµικής Προστασίας (ΜΑΠ) και τα Μέτρα Προλη-
πτικής Ιατρικής των υπαλλήλων των ΟΤΑ ΑΞ� και ΒΞ� βαθµού,
σε περιπτώσεις διαπίστωσης παραβάσεων», σελ. 11230 

ε) Προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για
θέµατα Κρατικής Αρωγής και Αποκατάστασης, µε θέµα: «Σε
απόγνωση βρίσκονται από την αδιαφορία της Κυβέρνησης οι
πυρόπληκτοι της Αν. Μάνης», σελ. 11231 

στ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: 
i. µε θέµα: «Ουσιαστικά µέτρα στήριξης για την αγροτική

παραγωγή και την κτηνοτροφία», σελ. 11235 
ii. µε θέµα: «Επισιτιστική κρίση», σελ. 11237 
iii. µε θέµα: «Να συµπεριληφθεί η καλλιέργεια της βιολογι-

κής µπανάνας στο µέτρο της βιολογικής γεωργίας», σελ.
11239 

ζ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε
θέµα: «Ποινικοποίηση του συνταγµατικού δικαιώµατος της
απεργίας των εκπαιδευτικών» , σελ. 11241 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: Η Διαρκής

Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή
της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων «Σύσταση εταιρειών µέσω των Υπηρεσιών Μιας
Στάσης (Υ.Μ.Σ.) και τήρηση του Γενικού Εµπορικού Μητρώου
(Γ.Ε.ΜΗ.) - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1151 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ής Ιου-
νίου 2019 για την τροποποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1132,
όσον αφορά τη χρήση ψηφιακών εργαλείων και διαδικασιών
στον τοµέα του εταιρικού δικαίου (L 186)», σελ. 11217 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 11222 - 11242
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 11207 - 11222
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 11291 – 11207
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Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 11222, 11223, 11226, 

11229, 11231, 11233, 
11234, 11235, 11236, 
11238, 11239, 11241
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ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 11209, 11214, 11215, 
11216, 11217, 11220

ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 11121, 111393, 11198, 
11205

ΣΚΡΕΚΑΣ Κ.  , σελ. 11205
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 11205

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΥΡΑΣ Γ.  , σελ. 11233, 11234, 11235
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 11231, 11232
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 11205, 11206, 11207, 

11208, 11225, 11226, 
11241

ΓΚΑΓΚΑ Α.  , σελ. 11217, 11218, 11219
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 11223
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 11209, 11210
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ  Χ. , σελ. 11237, 11238, 11239
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 11191, 11192, 11235, 

11236, 11239, 11240
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 11193, 11194, 11213, 

11214, 11215
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 11217
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 11213, 11215, 11222
ΜΑΚΡΗ  Ζ.  , σελ. 11241
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 11230
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 11210, 11211
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι.  , σελ. 11192
ΠΕΤΣΑΣ Σ.  , σελ. 11220, 11221, 11222, 

11223, 11224, 11225, 
11226, 11227, 11228, 
11229, 11230, 11231

ΠΛΕΥΡΗΣ Α.  , σελ. 11220, 11221, 11222, 
11223, 11224, 11225, 
11226, 11227, 11228, 
11229, 11230, 11231

ΣΚΡΕΚΑΣ Κ.  , σελ. 11193, 11194, 11195, 
11197, 11198, 11200, 
11201, 11202, 11203, 
11204, 11205, 11207, 
11208, 11209

ΣΤΥΛΙΟΣ Γ.  , σελ. 11236, 11237, 11238, 
11239, 11240

ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 11218, 11219
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 11233, 11234
ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Χ.  , σελ. 11231, 11232
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 11194, 11196, 11197, 

11198, 11199, 11200, 
11201, 11202, 11203, 
11227, 11228, 11229

ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 11220



Αθήνα, σήµερα στις 4 Απριλίου 2022, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
13.47’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Ο Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων ενη-
µερώνει το Σώµα ότι οι ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι
εξής:

Οι µε αριθµό 566/23-3-2022, 571/24-3-202 και 574/24-3-2022
επίκαιρες ερωτήσεις και η µε αριθµό 1485/25-11-2021 ερώτηση,
κατ’ άρθρον 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής, θα
απαντηθούν από τον Υπουργό Υγείας κ. Αθανάσιο Πλεύρη.

Οι µε αριθµό 564/23-3-2022, 565/23-3-2022, 567/23-3-2022 και
584/28-3-2022 επίκαιρες ερωτήσεις και οι µε αριθµό 1276/16-11-
2021, 3235/14-2-2022, 3289/131/16-2-2022, 3354/18-2-2022 ερω-
τήσεις, κατ’ άρθρον 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της
Βουλής, θα απαντηθούν από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Κωνσταντίνο Σκρέκα. 

Οι µε αριθµό 578/28-3-2022 και 579/28-3-2022 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από την Αναπληρώτρια Υπουργό Υγείας
κ. Ασηµίνα Γκάγκα. 

Οι µε αριθµό 560/23-3-2022, 563/23-3-2022, 580/28-3-2022 και
583/28-3-2022 επίκαιρες ερωτήσεις και η µε αριθµό 1276/16-11-
2021 και 3085/9-2-2022 ερωτήσεις, κατ’ άρθρον 130 παράγρα-
φος 5 του Κανονισµού της Βουλής, θα απαντηθούν από τον
Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών κ. Στυλιανό Πέτσα.

Η µε αριθµό 589/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό κ. Ιωάννη Οικονόµου.

Η µε αριθµό 581/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό κ. Χρήστο Τριαντό-
πουλο. 

Η µε αριθµό 559/22-3-2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Ζωή Μακρή. 

Η µε αριθµό 572/24-3-2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γεώργιο
Αµυρά. 

Οι µε αριθµό 586/28-3-2022 και 588/28-3-2022 επίκαιρες ερω-
τήσεις και η µε αριθµό 3316/17-2-2022 ερώτηση, κατ’ άρθρον
130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής, θα απαντηθούν
από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Γε-
ώργιο Στύλιο.

Θα παρακαλέσω να κρατάµε σταθερά τους χρόνους µας γιατί
οι ερωτήσεις είναι είκοσι επτά και ο χρόνος µας είναι συγκεκρι-
µένος.

Θα συζητηθεί η δωδεκάτη µε αριθµό 589/28-3-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υφυπουργό
στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για θέµατα Επικοινωνίας και Ενη-
µέρωσης, µε θέµα: «Πρόβληµα προµήθειας δηµοσιογραφικού
χάρτου λόγω του πολέµου στην Ουκρανία-Άµεσα µέτρα στήρι-
ξης των τοπικών και περιφερειακών εφηµερίδων».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός στον Πρωθυ-
πουργό κ. Ιωάννης Οικονόµου. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς καθη-

µερινά παρατηρούµε ότι στην Ουκρανία ο πόλεµος της Ρωσίας
έχει τεράστιες επιπτώσεις στον ουκρανικό λαό και τελευταία τη
δολοφονία χιλιάδων αµάχων.

Όµως, δεν περιορίζεται στους ανθρώπους και σε µικρούς
αριθµούς. Έχουν καταστραφεί όλες οι υποδοµές και υπάρχουν
επιπτώσεις δυσβάσταχτες και στους λαούς όλης της Ευρώπης
και της πατρίδας µας, οικονοµικές και κοινωνικές. Ενισχύθηκε το
κύµα ακρίβειας, αλλά υπάρχουν και ζητήµατα µε την προµήθεια
και τροφίµων και βασικών ειδών για την οικονοµική δραστηριό-
τητα που έχουν σχέση µε την Ουκρανία και τη Ρωσία.

Ένα από τα προβλήµατα τα πάρα πολλά είναι και το ζήτηµα
που αντιµετωπίζουν τα µέσα ενηµέρωσης, περιφερειακά και το-
πικά, του έντυπου Τύπου που γνωρίζετε πολύ καλά ότι παίζουν
σηµαντικό ρόλο στην ενηµέρωση των πολιτών. Είναι κρίσιµος ο
ρόλος και ιδιαίτερα αυτών που δεν έχουν την εξοικείωση µε τη
χρήση των σύγχρονων τεχνολογιών και του ίντερνετ.

Το πρώτο πρόβληµα αφορά την έλλειψη δηµοσιογραφικού
χαρτιού και βέβαια την τιµή του λόγω της έλλειψης. Το δεύτερο
πρόβληµα αφορά την αύξηση του κόστους ενέργειας που σχετί-
ζεται µε τις εκτυπωτικές εργασίας, αλλά και την έλλειψη άλλων
ειδών που έχουν σχέση µε την εκτύπωση. 

Αυτό το οποίο ζητούν τα µέσα του έντυπου τοπικού και περι-
φερειακού Τύπου έχει σχέση βεβαίως, κατ’ αρχάς, µε την αντι-
µετώπιση του προβλήµατος της προµήθειας του χαρτιού από
εναλλακτικές πηγές –προφανώς από χώρες που διαθέτουν πα-
ραγωγή και δεν την έχουν προσανατολίσει σε άλλες χρήσεις,
όπως η Ιταλία και η Σουηδία- και, δεύτερον, να υπάρξει η χαλα-
ρότητα των προδιαγραφών που σήµερα υποχρεούνται να έχουν
ως προς τον αριθµό φύλλων και άλλων στοιχείων. Έτσι, στην πε-
ρίοδο την κρίσιµη θα έχουµε εξοικονόµηση χάρτου. Βεβαίως
υπάρχει και το αίτηµα για ένα πρόγραµµα στήριξης συγκεκρι-
µένο, που θα µπορέσει να στηρίξει κυρίως τις µικρές και πολύ
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µικρές επιχειρήσεις του χώρου. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Πράγµατι είναι πολύ εύστοχη η ερώτηση του κυρίου συναδέλ-

φου. Είναι αλήθεια ότι ο πόλεµος στην Ουκρανία δεν µας επιτρέ-
πει µεγάλη αισιοδοξία. Ο φόρος αίµατος που πληρώνεται εκεί
είναι τεράστιος και τα όσα τελευταία συνέβησαν στην Μπούσα
υπερβαίνουν τα όρια του αποκρουστικού, θα έλεγα επαναπροσ-
διορίζουν µε έναν τρόπο τη βαρβαρότητα.

Ταυτόχρονα, όµως, υπάρχουν και παράπλευρες οικονοµικές
συνέπειες για όλες τις χώρες της Ευρώπης και για τη χώρα µας
και οριζόντια γενικά µε την αύξηση της ενέργειας, αλλά και ο
φόβος για τις αδυναµίες που µπορεί να παρουσιαστούν στην
εφοδιαστική αλυσίδα και το επαπειλούµενο ντόµινο των ανατι-
µήσεων σε µια σειρά από πράγµατα.

Η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή έχει πάρει πρωτοβουλίες,
στηρίζει οριζόντια την ελληνική κοινωνία, στηρίζει στοχευµένα
τους πιο ευάλωτους. Ειδικά για τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
που επιτελούν έναν πολύ ιδιαίτερο ρόλο και εκεί η προσοχή µας
πρέπει να είναι εστιασµένη. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι κυρίως
στην επαρχία τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, οι εφηµερίδες, τα
κανάλια, τα ραδιόφωνα, τα ηλεκτρονικά, τα ενηµερωτικά sites
είναι ένας θεµέλιος λίθος, είναι εγγυητής της ανάπτυξης των το-
πικών κοινωνιών. Πρόκειται για προσπάθεια πολύ σοβαρή σε ό,τι
αφορά τον πλουραλισµό και την πολυφωνία, αυτό που πρέπει να
είναι δηλαδή η σύγχρονη ενηµέρωση και είναι χρέος µας να ενι-
σχύσουµε και να στηρίξουµε αυτή τη δύσκολη περίοδο που αν-
τιµετωπίζουν.

Ποια είναι τα ζητήµατα; Είναι τα ζητήµατα και του χαρτιού, δε-
δοµένου ότι οι χώρες εκεί είναι βασικοί προµηθευτές χαρτιού.
Μέχρι στιγµής δεν έχουµε εντοπίσει κάποιο θέµα ελλείµµατος
στην ελληνική αγορά. Δεν σηµαίνει, όµως, ότι δεν θα βρεθούµε
αντιµέτωποι µε αυτό και ότι δεν επεξεργαζόµαστε σενάρια για
να δούµε πώς θα µπορέσουµε να βοηθήσουµε τους ανθρώπους
και τα υπόλοιπα σε µια πολιτική στήριξης ευρύτερα λόγω της
ανατίµησης που και εσείς αναφερθήκατε.

Έχουµε έναν οδηγό και έναν πυλώνα για το πώς πρέπει να αν-
τιµετωπίσουµε τα ζητήµατα σε ό,τι αφορά το χαρτί προς δύο κα-
τευθύνσεις. Η µία κατεύθυνση είναι και την περίοδο του COVID
είχαµε πάρει κάποιες πρωτοβουλίες όπου επιτρέπαµε κάποιες
παρεκκλίσεις από τις βασικές υποχρεώσεις που είχαν οι εφηµε-
ρίδες αυτές που είναι εγγεγραµµένες στο µητρώο, κάτι που απο-
τελεί εγγύηση -θα έλεγα- και της εγκυρότητάς τους αλλά και
δυνατότητα να έχουν πρόσβαση σε κρατική χρηµατοδότηση
µέσω της δηµοσίευσης και προκηρύξεων. Είχαµε κάνει τότε κά-
ποιες πολύ ουσιαστικές παραχωρήσεις για να µπορούν για ένα
χρονικό διάστηµα ενάµιση µήνα να βγάζουν λιγότερα τεύχη µε
ό,τι αυτό σήµαινε στην εξοικονόµηση του χαρτιού.

Πάντοτε αυτό είναι ένα µέτρο που το έχουµε στη φαρέτρα µας
και που δύναται να το εξετάσουµε και τώρα για να τους παρά-
σχουµε τη διευκόλυνση αυτή σε περίπτωση που παρατηρηθούν
στην αγορά µειώσεις, όπως επίσης και µία σειρά από άλλα µέτρα
ευρύτερης στήριξης που θα τους επιτρέψουν να αντιµετωπίσουν
τις δυσκολίες, να µετριάσουν την επίπτωση των οικονοµικών δυ-
σκολιών και να συνεχίσουν να εκδίδονται, να εκφράζουν τα αιτή-
µατα της τοπικής κοινωνίας, την άποψη εκεί, την πληροφόρηση
και την ενηµέρωση από την οποία έχουν ανάγκη οι πολίτες στην
ελληνική περιφέρεια, αλλά ταυτόχρονα και µε τον τρόπο αυτό
να δυναµώνουν και τη φωνή των τοπικών κοινωνιών για ζητήµατα
που έχουν να κάνουν µε την ευρύτερη ανάπτυξή τους.

Πάντοτε η στήριξη του Τύπου, η εγγύηση της πολυφωνίας, η
στήριξη των δηµοσιογράφων είναι έτσι κι αλλιώς σηµαντική για
τη δηµοκρατία, αλλά σε περιόδους επάλληλων και µεγάλων κρί-
σεων αποκτά ιδιαίτερη σηµασία. Θα επανέλθω µε πιο συγκεκρι-
µένα πράγµατα και στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα εντοπίζεται στον περιφερειακό

και τοπικό Τύπο και αυτό διότι οι µεγάλες ευρωπαϊκές εφηµερί-
δες, αλλά και οι ελληνικές, έχουν -και ευτυχώς- εναλλακτικούς
τρόπους να προµηθευτούν και απευθείας από άλλες χώρες και
έχουν τη δύναµη και τα µέσα να το πραγµατοποιήσουν ίσως µε
λιγότερη στήριξη από την πλευρά της πολιτείας.

Όµως, ιδιαίτερα οι µικρές επιχειρήσεις του περιφερειακού ή
τοπικού Τύπου µε τον κρίσιµο ρόλο τον οποίο και εσείς αναγνω-
ρίσατε και στηρίζετε, θα πρέπει να βρεθεί τρόπος, ούτως ώστε
και ως προς το κόστος και ως προς την προµήθεια και ως προς
τις προδιαγραφές να έχουν τη δυνατότητα να συνεχίσουν τη λει-
τουργία τους και τον ρόλο τους.

Θα σας διαβάσω ακριβώς την επιστολή που σας έχουν στείλει,
γιατί θεωρώ ότι το πρόβληµα της έλλειψης ήδη υπάρχει και των
ανατιµήσεων. «Εντείνονται δραµατικά οι ανησυχίες από την έλ-
λειψη χάρτου, κύριε Υπουργέ, ελλείψεις και ανατιµήσεις που
αναφέρονται πλέον και στις εκτυπωτικές πλάκες και σε όλα τα
υλικά της παραγωγής, συµπεριλαµβανοµένης βεβαίως της ενέρ-
γειας. Η κατάσταση αυτή προηγείται του πολέµου στην Ουκρα-
νία και συναρτάται µε την ανακατεύθυνση στην ευρωπαϊκή
βιοµηχανία χάρτου. Είχε γίνει µείωση του πλαστικού, δεύτερον
αύξηση της ζήτησης στον χώρο κυτιοποιίας λόγω COVID και ανά-
πτυξης του ηλεκτρονικού εµπορίου, τρίτον λόγω µακράς διαρ-
κείας απεργία που πραγµατοποιήθηκε από τα σωµατεία των
εργαζοµένων στο εργοστάσιο της σκανδιναβικής εταιρείας UPM
και τέταρτον βεβαίως λόγω των κυρώσεων στη ρωσική αγορά
και της αδυναµίας από την Ουκρανία».

Αυτό που ζητούν είναι πρώτον να υπάρξει ένα πρόγραµµα χρη-
µατοδότησης στήριξης του περιφερειακού τοπικού τύπου και συ-
ναποτελείται από επιχειρήσεις µικρής και πολύ µικρής κλίµακας
και δεν έχουν τη δυνατότητα από µόνες τους να αντιµετωπίσουν
την κρίση. Η χρηµατοδότηση αυτή έχει σχέση βεβαίως µε την
επιδότηση του κόστους παραγωγής, χαρτί, ενέργεια και άλλα
υλικά, αλλά και στην ικανοποίηση προϋποθέσεων ως προς το Τα-
µείο Εγγυοδοσίας για την εκταµίευση πόρων και τη λήψη ίσως
δανείων. Δικαιούχοι της πρόνοιας αυτής της άµεσης έκτακτης
ενίσχυσης στήριξης θα πρέπει να είναι οι επιχειρήσεις του Τύπου
που περιλαµβάνονται στον κατάλογο του ν.3548/2007 χωρίς βέ-
βαια αυτό να σηµαίνει ότι και άλλες επιχειρήσεις δεν χρειάζονται
στήριξη για άλλους διαφορετικούς λόγους. 

Δεύτερον, ζητείται η ελαστική αντιµετώπιση των υποχρεώσεων
στο οποίο αναφερθήκατε ήδη και είναι θετικό ότι έχετε την πρό-
θεση να αξιοποιήσετε αυτή τη δυνατότητα. Ζητείται και η αντα-
πόκριση των υπηρεσιών της γενικής γραµµατείας προκειµένου
να υπάρξει µια προετοιµασία.

Το τελευταίο που ζητούν είναι η ανάληψη πρωτοβουλιών ευ-
ρείας κλίµακας µε κινήσεις σε ευρωπαϊκό επίπεδο και φιλόδοξο
στόχο τον αναπροσανατολισµό της βιοµηχανίας παραγωγής δη-
µοσιογραφικού χαρτιού στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε να έχει
αυτάρκεια τουλάχιστον σε αυτό το θέµα. Γιατί οι συνέπειες της
σηµερινής εξάρτησης και σε αυτόν τον τοµέα -όπως και στον δια-
τροφικό τοµέα και στον ενεργειακό- δυστυχώς έχουν τεράστιες
συνέπειες, όταν αναπτύσσονται λογικές ψυχρού πολέµου ξανά
στην υφήλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ.
Θα ξεκινήσω από το τελευταίο, κύριε Κεγκέρογλου. Πράγµατι

συµφωνώ µαζί σας ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να επαναπρο-
σανατολίσει τις τακτικές και τους τρόπους µε τους οποίους θα
εξασφαλίσει την επάρκεια σε µια σειρά από αγαθά, είτε αυτά
αφορούν τα τρόφιµα είτε αφορούν άλλα κρίσιµα αγαθά για τη
σωστή λειτουργία. Νοµίζω ότι θα πάρει τον χρόνο του όλο αυτό,
αλλά όλοι έχουµε το µυαλό µας στραµµένο προς την ανάγκη
αυτή και προφανώς οι πρωτοβουλίες που θα παρθούν και θα
σχεδιαστούν θα παραγάγουν αποτελέσµατα. Μέχρι τότε βεβαίως
οφείλουµε να αντιµετωπίσουµε τα πιο άµεσα, τα πιο δύσκολα, τα
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πιο απαιτητικά που έχουν να κάνουν για τους διάφορους κλά-
δους και συγκεκριµένα για τον Τύπο.

Όπως και το προηγούµενο διάστηµα λόγω της πανδηµίας του
COVID υπήρξε µια γενναία και ουσιαστική στήριξη και στον πε-
ριφερειακό Τύπο. Αναφέρω για παράδειγµα την κάλυψη των
ασφαλιστικών εισφορών στο ταµείο των δηµοσιογράφων. Διατέ-
θηκαν 18 εκατοµµύρια συνολικά από τα 20 εκατοµµύρια που
είχαν προϋπολογιστεί για την κάλυψη για τρία χρόνια των εισφο-
ρών στο ταµείο των δηµοσιογράφων, του περιβόητου 2%, την
επιδότηση του µεταφορικού κόστους µέσα από τα ΕΛΤΑ, η οποία
ισχύει και θα ισχύει και για µία επιπλέον χρονιά µέχρι το 2023.

Σχεδιάζουµε και θα υλοποιήσουµε δράσεις στήριξης. Προφα-
νώς και πρέπει να στηριχθεί ο περιφερειακός Τύπος. Είναι µια
πολύ δύσκολη στιγµή. Δεν αναφέροµαι µόνο στη στήριξη που
έτσι κι αλλιώς ως επιχειρήσεις έχουν σε ό,τι αφορά την ενέργεια
µε τον µετριασµό του κόστους. Αναφέροµαι στην ανάγκη παρα-
πάνω στήριξης. Επεξεργαζόµαστε µε τους ανθρώπους, µε τους
εκπροσώπους τους µια εργαλειοθήκη. Είµαστε σε επικοινωνία
µε το Υπουργείο Οικονοµικών και για την επανάληψη ενδεχοµέ-
νως ενός µέτρου που έχει να κάνει µε την επιχορήγηση και την
επιδότηση της ασφαλιστικής εισφοράς και µε την ενίσχυσή τους
µέσα από χρηµατοδοτικά εργαλεία για τον εκσυγχρονισµό του
εξοπλισµού τους που και αυτό είναι µια σηµαντική παράµετρος.

Για το χαρτί -σας είπα προηγουµένως- τα σχέδια που έχουµε
και τις δυνατότητες που έχουµε και βεβαίως εδώ είµαστε όσο εν-
τείνεται το πρόβληµα και η κρίση να δούµε τι παραπάνω µπο-
ρούµε να κάνουµε. Για το µεταφορικό κόστος σάς είπα
προηγουµένως επίσης.

Ό,τι περιθώριο υπάρχει, θα αξιοποιηθεί. Θα αξιοποιήσουµε και
την καλή εµπειρία της προηγούµενης περιόδου του COVID που
ενισχύσαµε τις επιχειρήσεις τύπου συνολικά, εστιασµένα πάντα
και πρώτα µε προτεραιότητα στους πιο αδύναµους, όπως γίνεται
και συνολικά -όχι ότι και οι άλλοι δεν έχουν ανάγκη, αλλά από
εκεί ξεκινά κανείς, από τους πιο αδύναµους-, έτσι ώστε να εξα-
σφαλίσουµε ότι και αυτό το εµπόδιο και αυτή τη δυσκολία, µετά
τις δυσκολίες που τους έβαλε ο COVID, θα καταφέρουν να τις
ξεπεράσουν, να τις αντιµετωπίσουν και να συνεχίσουν να υπάρ-
χουν και µετά την ολοκλήρωση αυτής της φρίκης που έχει βρει
την Ευρώπη και την αποκατάσταση σταδιακά και των άλλων προ-
βληµάτων και ασυµµετριών που προκάλεσε.

Δουλεύουµε αυτή την ώρα την εργαλειοθήκη. Είµαστε σε
στενή επικοινωνία και επαφή µαζί τους και πολύ σύντοµα νοµίζω
ότι θα µπορούµε να προβούµε σε συγκεκριµένες ανακοινώσεις
για το είδος και το µέγεθος της στήριξης που θα τύχει ο Τύπος
συνολικά, και ο επαρχιακός Τύπος ειδικότερα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-

µατος του Βουλευτή διότι βρίσκεται σε αποστολή της Βουλής η
µε αριθµό 561/23-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Β’
Θεσσαλονίκης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Αρβανιτίδη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Απα-
ράδεκτες µονοµερείς αναθεωρήσεις συµβάσεων από τους πα-
ρόχους ηλεκτρικού ρεύµατος και µέτρα προστασίας των
καταναλωτών».

Επίσης, δεν θα συζητηθεί, κατόπιν συνεννόησης, η πέµπτη µε
αριθµό 3377/137/21-2-2022 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγ-
γράφων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βα-
σίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Είχε ζητήσει ως όφειλε το
Υπουργείο Εργασίας από την Εθνική Αρχή Διαφάνειας την διε-
ρεύνηση των καταγγελλοµένων εδώ και καιρό για το Γηροκοµείο-
κολαστήριο στα Χανιά;».

Επίσης, δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των Βουλευτών
οι ακόλουθες ερωτήσεις: 

Η δέκατη έκτη µε αριθµό 585/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Περιβαλλοντικό έγκληµα στη
Ζάκυνθο».

Η τέταρτη µε αριθµό 573/24-3-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Ελληνικής
Λύσης κ. Μαρίας Αθανασίου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Απαράδεκτη η µεταχείριση των υγειονοµικών σε αναστολή».

Η δεύτερη µε αριθµό 562/23-3-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρ-
καδίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Κα-
τάργηση της Τηλεθέρµανσης Μεγαλόπολης επιφέρει επιβά-
ρυνση του κόστους θέρµανσης κατά 500%».

Κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα συζητηθεί η δέκατη
όγδοη µε αριθµό 567/24-3-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών κ.
Παναγιώτη Κουρουµπλή προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Απαλλαγή των Δήµων Αγίων Αναργύρων-
Καµατερού, Πετρούπολης και Ιλίου από την καταβολή αντισταθ-
µιστικών για τη λειτουργία του ΧΥΤΑ Φυλής».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, κ. Κώστας Σκρέκας. 

Κύριε Κουρουµπλή, έχετε το λόγο για δύο λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, η δυτική Αθήνα είναι το απο-

κορύφωµα της ενδοπεριφερειακής ανισότητας που λειτουργεί
για πάρα πολλά χρόνια στην Περιφέρεια Αττικής. Είναι επτά
δήµοι που, πραγµατικά, αντιµετωπίζουν πολλαπλά προβλήµατα,
τα οποία για δεύτερη φορά έθεσαν πριν από µερικές µέρες και
στον ίδιο τον Πρωθυπουργό, ο οποίος τυχαίνει να είναι και Βου-
λευτής της περιοχής.

Είναι πολλά τα προβλήµατα, είναι περιβαλλοντικά -τα ξέρετε
κύριε Υπουργέ- όπως είναι το θέµα του Ποικίλου Όρους, είναι
ζητήµατα υπογειοποίησης των γραµµών της ΔΕΗ Αιγάλεω - Αγία
Βαρβάρα - Κορυδαλλός, είναι το οδικό δίκτυο, το οποίο είναι ένα
βοµβαρδισµένο, κυριολεκτικά, οδικό δίκτυο.

Σήµερα, λοιπόν, ζήτησα να συζητήσουµε αυτή την επίκαιρη
ερώτηση η οποία επικεντρώνεται, κύριε Πρόεδρε, σε τρεις δή-
µους. Πρόκειται για τον Δήµο Ιλίου, τον Δήµο Πετρούπολης και
τον Δήµο Αγίων Αναργύρων και Καµατερού. Είναι τρεις δήµοι
που περίπου γειτνιάζουν µε τον χώρο του ΧΥΤΑ της περιοχής και
υφίστανται πολλαπλές επιπτώσεις από τη λειτουργία αυτού του
ΧΥΤΑ. 

Είναι, κατ’ αρχάς, το βεβαρηµένο από πλευράς κίνησης, µετα-
φοράς φορτίων, σκουπιδιών, από τα απορριµµατοφόρα -που
διέρχονται σχεδόν όλα τα απορριµµατοφόρα της Αθήνας από
τους δήµους αυτούς- φέροντας και κουβαλώντας επιπτώσεις
στο οδικό δίκτυο, αλλά και ηχορύπανση και επιδράσεις στο πε-
ριβάλλον, αλλά και η λειτουργία αυτή καθαυτή του ΧΥΤΑ, του
οποίου οι επιπτώσεις οι αρνητικές στην περιοχή έχουν επιβεβαι-
ωθεί και µε έρευνα και έκθεση του 2014 της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Τα αιωρούµενα σωµατίδια, οι οσµές, όλα αυτά, πραγµατικά,
επιδρούν στη ζωή των κατοίκων, επιφέρουν δυσµενείς υγειονο-
µικές επιπτώσεις στη ζωή τους και οι δήµοι αυτοί, όλως παρα-
δόξως, πληρώνουν αντισταθµιστικά στον ΕΣΔΑ για τη λειτουργία
του ΧΥΤΑ. 

Το διαχρονικό αίτηµα λοιπόν, είναι να καταργηθούν αυτά τα
αντισταθµιστικά, τουλάχιστον γι’ αυτούς τους τρεις δήµους. 

Εγώ ειλικρινά περιµένω, κύριε Υπουργέ, και µετά τη συζήτηση
που είχαν οι δήµοι και έθεσαν και αυτό το θέµα µετ’ εντάσεως
και εµφάσεως στον κύριο Πρωθυπουργό, να έχουµε σήµερα
καλά νέα από τη δική σας τοποθέτηση. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Μια µικρή παρατήρηση θα ήθελα να σας κάνω µόνο, να φορέ-

σετε τη µάσκα σας εντός της Αιθούσης.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, να πω ότι σύµφωνα µε τις δια-

τάξεις του ν.4555/2018 όπως ισχύει, το αντισταθµιστικό όφελος
καθορίζεται µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου του εκά-
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στοτε φορέα διαχείρισης απορριµµάτων, του εκάστοτε ΦΟΔΣΑ,
λοιπόν. Ως εκ τούτου εκφεύγει των αρµοδιοτήτων του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

Αναλυτικά σας αναφέρω την ισχύουσα νοµοθεσία του άρθρου
243 του ν.4555/2018, όπως έχει τροποποιηθεί µε την παράγραφο
1 του άρθρου 13 του ν.4625/2019 που αναφέρει ότι οι ΦΟΔΣΑ
καταβάλλουν στους δήµους που φιλοξενούν τη λειτουργία εγκα-
ταστάσεων µηχανικής βιολογικής επεξεργασίας αποβλήτων και
χώρων υγειονοµικής ταφής κατηγορίας α1 και α2, σύµφωνα µε
την αριθµό 1958/2012 απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος
και Ενέργειας «αντισταθµιστικό όφελος». Άρα το ύψος του αντι-
σταθµιστικού οφέλους καθορίζεται µε απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου του ΦΟΔΣΑ και δεν µπορεί να είναι µικρότερο από
το 1% επί των εσόδων του ετήσιου προϋπολογισµού τους. Το αν-
τισταθµιστικό όφελος συµψηφίζεται µε τα ποσά που οι δήµοι
υπέρ των οποίων επιβάλλεται-υποχρεούνται να καταβάλλουν
στον ΦΟΔΣΑ. Για τις υπηρεσίες που τους παρέχει και τυχόν υπο-
λειπόµενα από το όφελος ποσά, δύναται να διατίθενται από τους
δήµους αυτούς για την κάλυψη κάθε είδους δαπάνης, κατά προ-
τεραιότητα, όµως, σχετιζόµενης µε περιβαλλοντική αντιστάθµιση
από τη λειτουργία των εγκαταστάσεων. Άρα το περιεχόµενο της
ανωτέρω διάταξης συνάγεται ότι οι Φορείς Διαχείρισης Στερεών
Αποβλήτων υποχρεούνται να καταβάλλουν αντισταθµιστικά
οφέλη στους δήµους που φιλοξενούν οχλούς σε δραστηριότητες
διαχείρισης. Τα αντισταθµιστικά οφέλη εντάσσονται ως έξοδο
στο ετήσιο κόστος διαχείρισης των ΦΟΔΣΑ και καλύπτονται από
τις ετήσιες εισφορές των δήµων-µελών τους οι οποίες προσδιο-
ρίζονται ανάλογα µε τις εισερχόµενες ποσότητες και τις παρε-
χόµενες υπηρεσίες, σύµφωνα µε τον κανονισµό τιµολόγησης.
Στις ανωτέρω αναφερόµενες διατάξεις δεν παρέχεται η δυνατό-
τητα απαλλαγής δήµου-µέλους από την καταβολή αντισταθµιστι-
κού οφέλους εφόσον ακόµη και οι οχλούµενοι δήµοι
συµψηφίζουν τις τυχόν οφειλές τους προς τον ΦΟΔΣΑ µε το αν-
τισταθµιστικό όφελος που εισπράττουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, περίµενα σή-

µερα να έρθετε εδώ και να επιδείξετε κατανόηση σε µια πραγ-
µατικότητα. Ειλικρινά, δεν θέλω να σηκώσω τους τόνους, αλλά
υπάρχει µία οδυνηρή πραγµατικότητα για τη ζωή των κατοίκων
αυτών των τριών δήµων. Και εσείς µε παραπέµπετε σε διατάξεις.
Τα γνωρίζω αυτά. Το ζήτηµα είναι εξόχως πολιτικό. Είναι τρεις
δήµοι, οι οποίοι πραγµατικά δοκιµάζονται από τη λειτουργία του
ΧΥΤΑ, για πολλούς και διάφορους λόγους. Και αυτό έχει επιβε-
βαιωθεί, όπως σας τόνισα όχι µόνο από ελλαδικούς ερευνητές
και από ινστιτούτα σχετικά µε την υγειονοµική κατάσταση των
περιοχών, αλλά και από ευρωπαϊκή έκθεση η οποία προέβη σε
έρευνα για το τι επιπτώσεις υπάρχουν από τη λειτουργία του
ΧΥΤΑ. Ξέρουµε ότι σήµερα αυτοί οι γειτνιάζοντες δήµοι δεν υφί-
στανται µόνο αυτό το κόστος, υφίστανται και το κόστος της µε-
ταφοράς όλου αυτού του φορτίου από τους δρόµους τους.
Μιλάµε για ένα δίκτυο κατεστραµµένο. Δεν πρέπει σε αυτό το
ζήτηµα το Υπουργείο να δώσει κάποιες συγκεκριµένες απαντή-
σεις;

Επιπροσθέτως θα ήθελα, σας παρακαλώ σε αυτό το ζήτηµα
επιτέλους να µας δώσετε κάποια απάντηση στη δέσµευση που
είχατε και για την υπογειοποίηση των καλωδίων της ΔΕΗ, των δι-
κτύων της ΔΕΗ από το Αιγάλεω έως την Αγία Βαρβάρα και τον
Κορυδαλλό.

Θέλω στη δευτερολογία σας να έχω πολύ συγκεκριµένες
απαντήσεις και για τα δύο θέµατα, δηλαδή αν πρόκειται το
Υπουργείο να παρέµβει. Τώρα αν µε παραπέµπετε στον ΕΣΔΑ
και σε άλλους σχετικούς φορείς και είναι «άλλα λόγια να αγαπιό-
µαστε». 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα ξεκινήσω µε το θέµα της υπογειοποίησης των
εναέριων καλωδίων µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας υψηλής
και υπερυψηλής τάσης.

Πράγµατι, κύριε συνάδελφε, πρέπει να σας πω ότι έχουµε
δώσει ξεκάθαρες κατευθύνσεις και εντολές στον ΑΔΜΗΕ, στην
εταιρεία που είναι υπεύθυνη για τη µεταφορά ηλεκτρικής ενέρ-
γειας στη χώρα µας, ώστε να προχωρήσει σε όλες τις απαραίτη-
τες ενέργειες και άµεσα να ξεκινήσει αυτό το πολύ σηµαντικό
έργο που το περιµένουν δεκαετίες οι κάτοικοι των περιοχών, της
υπογειοποίησης των εναέριων καλωδίων. Θα έχουµε συγκεκρι-
µένες ανακοινώσεις το επόµενο χρονικό διάστηµα. Είναι σε πολύ
καλή πορεία η ολοκλήρωση της µελέτης αλλά και ο σχεδιασµός
και προγραµµατισµός της έναρξης των εργασιών υπογειοποί-
ησης, που βέβαια πρέπει να πούµε ότι θα ξεκινάει από το Ίλιον.
Είναι σηµαντική αυτή η δράση. Πρέπει να σας πω επίσης, όπως
ίσως γνωρίζετε ότι εγώ έχω διαµείνει στην Πετρούπολη, εκεί ολο-
κλήρωσα το δηµοτικό σχολείο. Οι γονείς µου ξέρετε ότι µένουν
εκεί και γνωρίζω πολύ καλά τις ιδιαιτερότητες της συγκεκριµένης
περιοχής της Αττικής. 

Από εκεί και πέρα, θέλω να σας πω ότι βασικός και πρωταρχι-
κός στόχος της Κυβέρνησής µας από την πρώτη στιγµή ανάλη-
ψης των καθηκόντων της είναι η προώθηση δράσεων
ανακύκλωσης και διαλογής στην πηγή και βέβαια, επιπλέον δρά-
σεων, όπως ορίζονται στον ν.4819/2021, αυτόν τον σηµαντικό
νόµο-πλαίσιο τον οποίο έχουµε καταθέσει και έχει ψηφίσει η
Βουλή των Ελλήνων, ώστε επιτέλους να µειωθούν οι ποσότητες
που οδηγούνται προς υγειονοµική ταφή και να ελαχιστοποιηθεί
ο περιβαλλοντικός αντίκτυπος από τη χρήση αυτής της παρωχη-
µένης µεθόδου διαχείρισης. Δυστυχώς, όµως, η Ελλάδα πράγ-
µατι έχει µείνει πίσω και πρέπει να κάνει πολλά πράγµατα. Αυτή
τη στιγµή ανακυκλώνουµε µόλις το 20% των αστικών απορριµ-
µάτων που παράγουµε. Το 80% οδηγείται σε ταφή, όταν ο στό-
χος είναι το 80% να γίνει 10% µέσα σε λίγα χρόνια. Αυτή είναι η
προσπάθειά µας.

Από εκεί και πέρα πρέπει να σας πω ότι ο ΕΔΣΝΑ σε συνεν-
νόηση και συνεργασία µε τους δήµους έχει ήδη προχωρήσει σε
δράσεις, σε προµήθεια ογδόντα απορριµµατοφόρων για παρά-
δειγµα, για τη διαλογή στην πηγή βιοαποβλήτων, εξήντα κινητών
πράσινων σηµείων για την ανάπτυξη προγραµµάτων διαλογής
στην πηγή βιοαποβλήτων και λοιπών ανακυκλώσιµων αποβλήτων,
στην προµήθεια δέκα χιλιάδων περίπου κάδων διαφόρων µεγε-
θών για την ανάπτυξη προγραµµάτων διαλογής στην πηγή βιοα-
ποβλήτων και έντυπου χαρτιού, στην προµήθεια εκατόν είκοσι
απορριµµατοφόρων διαλογής στην πηγή βιοαποβλήτων και δε-
καεννέα χιλιάδων καφέ κάδων για την ανάπτυξη προγραµµάτων
διαλογής επίσης στην πηγή βιοαποβλήτων, στην προµήθεια εξο-
πλισµού διά της συνάψεως συµφωνίας-πλαίσιο για την οργά-
νωση και ανάπτυξη προγραµµάτων διαλογής στην πηγή
βιοαποβλήτων και λοιπών ανακυκλώσιµων υλικών. Άρα καταλα-
βαίνετε ότι µε όλα αυτά, παράλληλα και µε την έναρξη δράσεων
ευαισθητοποίησης, εκπαίδευσης και ενηµέρωσης των πολιτών
στα ζητήµατα διαλογής στην πηγή των αποβλήτων, θα µπορέ-
σουµε τελικά να φτάσουµε αυτόν τον φιλόδοξο στόχο που
έχουµε θέσει ως Κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 3235/14-2-2022 ερώτηση

του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σω-
κράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Σε χρεοκοπία των Δηµοτικών Επιχειρήσεων
Ύδρευσης – Αποχέτευσης (ΔΕΥΑ) και των Δήµων και σε νέα χα-
ράτσια στην τιµή του νερού οδηγεί η κυβερνητική πολιτική στην
ενέργεια».

Θα απαντήσει και σε αυτή την ερώτηση ο Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας κ. Σκρέκας.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Καλή εβδοµάδα, κυρία Πρόεδρε και

κύριε Υπουργέ.
Η πρώτη επίκαιρη ερώτηση για σήµερα προς τον Υπουργό
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αφορά στο ενεργειακό κόστος των ΔΕΥΑ.
Κυρία Πρόεδρε, η ερώτηση αυτή κατατέθηκε στις 14 Φε-

βρουαρίου και έχει παραµείνει αναπάντητη από όλα τα συναρ-
µόδια Υπουργεία. Σχετίζεται µε ένα µείζον πρόβληµα της
ελληνικής κοινωνίας που έχει να κάνει µε το θέµα της αύξησης
του κόστους των λογαριασµών ρεύµατος, το οποίο έχουµε θίξει
πολλές φορές στη Βουλή. Και είναι περίεργο για έναν τοµέα ση-
µαντικό όπως η ύδρευση όλων των δήµων της Ελλάδας, η Κυ-
βέρνηση να µην απαντάει γραπτά και να µην έχει και πολιτικές
απαντήσεις επί της ουσίας.

Τι έχουµε µέχρι σήµερα; Πρώτον, έχουµε υποσχέσεις του κ.
Μητσοτάκη στην έκθεση για κάλυψη τουλάχιστον του 80% των
αυξήσεων. Δεν υλοποιείται. 

Δεύτερον, έχουµε καθυστερηµένες και πενιχρές επιδοτήσεις
που επί της ουσίας επιδοτούν την αισχροκέρδεια στην αγορά
ηλεκτρισµού.

Και τρίτον, έχουµε την όψιµη ανακάλυψη του κ. Μητσοτάκη
των υπερκερδών, των ουρανοκατέβατων, πείτε το όπως θέλετε,
κερδών τα οποία αναγνώρισε µετά από οκτώ µήνες, αναγνωρί-
ζοντας ότι έχει ευθύνη ο ίδιος και ο Υπουργός στο ότι χρεώνονται
οι λογαριασµοί των καταναλωτών και µας είπε ότι θα τα φορο-
λογήσει όταν τα βρει. Όµως η γενική συνέλευση των ΔΕΥΑ έχει
καταγράψει αυξήσεις οι οποίες φτάνουν, κύριε Υπουργέ -και αν
χρειαστεί θα σας καταθέσω λογαριασµούς- µέχρι και στο 350%.
Υπάρχει ένα πολύ µεγάλο ήδη ενεργειακό κόστος της ΔΕΥΑ, το
οποίο αυξάνεται υπερβολικά.

Για να µη χρεοκοπήσουν οι ΔΕΥΑ βρίσκονται µπροστά στο δί-
ληµµα να αυξήσουν το κόστος νερού για όλους τους πολίτες,
γιατί αλλιώς θα πρέπει να κλείσουν.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι: Τι κάνει η Κυβέρνηση; Ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός, ο κ. Πέτσας που ήταν στη συνέλευση, στην
οποία ήµουν και εγώ παρών, µην το αµφισβητήσετε, τους είπε
άκουσον-άκουσον ότι πρέπει να βελτιώσουν την εισπραξιµότητά
τους. Δηλαδή, έχουν ένα υπέρογκο κόστος και τους λέει η Κυ-
βέρνηση να µαζέψουν τα λεφτά από τους λογαριασµούς των πο-
λιτών, αλλά δεν κάνει τίποτα για να µπορέσει να βελτιώσει τα
οικονοµικά αυτά. 

Να σας πω και τα νούµερα για να µην ταλαιπωρηθείτε να µου
πείτε εσείς υποσχέσεις. Δεν ισχύουν, τα ξέρουµε πολύ καλύτερα.
Πρώτον, για τις ΔΕΥΑ δεν υπάρχει τίποτα για τον Νοέµβριο και
τον Δεκέµβριο, τίποτα για το ενεργειακό κόστος. Ιανουάριο, Φε-
βρουάριο και Μάρτιο επιδοτούνται µε 65 ευρώ τη µεγαβατώρα,
τα οποία, κύριε Υπουργέ είναι 30% των αυξήσεων, όχι 80%. Έρ-
χεστε τον Απρίλιο και τους επιδοτείτε µε 130 ευρώ που είναι 45%
της ρήτρας, γιατί η ρήτρα έχει ανακοινωθεί είναι πάνω από 290
ευρώ η ρήτρα, το επιπλέον για τις καταναλώσεις του Απριλίου.

Και οι αναστολές των ΥΚΩ επίσης µη µας πείτε ότι είναι µε-
γάλη βοήθεια, διότι πρώτον δεν σβήνονται και δεύτερον φαίνεται
από τις ανακοινώσεις σας ότι από την υπεραπόδοση των ΥΚΩ
πληρώνετε τις επιδοτήσεις, άρα έπρεπε να µειωθούν ήδη, υπε-
ραποδίδουν. Άρα είναι λανθασµένη η χρέωση των ΥΚΩ ήδη από
την πολιτεία.

Ως εκ τούτου για να µείνω στην ερώτηση, κυρία Πρόεδρε, το
ερώτηµα είναι: Θα λάβετε και ποια µέτρα για την ελάφρυνση του
ενεργειακού κόστους των Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης;
Αυτό θα καλύψει και το ήδη µεγάλο κόστος µέχρι τώρα, γιατί σας
είπα ότι είναι εκτός επιδοτήσεων και έχετε καλύψει το πολύ µέχρι
30% τους τελευταίους δύο µήνες και καθόλου το 2021;

Κύριε Υπουργέ, σε αυτό θα ήθελα µια ειλικρινή απάντηση, ανα-
λαµβάνει το κόστος η Κυβέρνηση Μητσοτάκη της αύξησης των
λογαριασµών ύδρευσης των πολιτών ή επιδιώκει τελικά τη χρε-
οκοπία των ΔΕΥΑ για να υλοποιήσει το άλλο σχέδιο, που έχει
προανακοινώσει το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
που είναι η ιδιωτικοποίηση των Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευ-
σης Αποχέτευσης; Μην το αρνηθείτε, το έχει πει ο κ. Ραφάκος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Εγώ δεν γνωρίζω για κάποια ιδιωτικοποίηση των

ΔΕΥΑ. Ξέρετε ότι υπάρχει συγκεκριµένη πρόνοια και στο Σύν-
ταγµα, έχει αποφανθεί και το Συµβούλιο της Επικρατείας από
ό,τι γνωρίζω. Τέλος πάντων, όµως, αυτό δεν είναι το θέµα µας,
δεν υπάρχουν τέτοια πλάνα, δεν υπάρχουν τέτοια σχέδια, άρα
δεν χρειάζεται να αναφέρονται πράγµατα τα οποία δεν υφίσταν-
ται.

Από εκεί και πέρα νοµίζω ότι αναφέρεστε σε ένα πολύ σηµαν-
τικό θέµα, ένα τεράστιο πρόβληµα αυτή τη στιγµή που απειλεί
τις οικογένειες, απειλεί νοικοκυριά, απειλεί επιχειρήσεις, απειλεί
την ελληνική οικονοµία και απειλεί συνολικά την ευρωπαϊκή οι-
κονοµία και κοινωνία. Αναφέροµαι βέβαια σε αυτή την τεράστια
οικονοµική κρίση, στην τεράστια ενεργειακή κρίση που ανατρο-
φοδοτείται δυστυχώς έτι περαιτέρω από έναν συνεχιζόµενο κα-
ταστροφικό πόλεµο της Ρωσίας εναντίον της Ουκρανίας, που
δυστυχώς έχει ως αποτέλεσµα και χιλιάδες αµάχους νεκρούς
αδίκως χαµένους. 

Θέλω να πω ότι εµείς από την πρώτη στιγµή εντοπίσαµε το πρό-
βληµα, το οποίο επίκειται να έρθει και να κτυπήσει την πόρτα της
Ελλάδας από το προηγούµενο καλοκαίρι και γι’ αυτόν τον λόγο η
Ελλάδα είναι η µόνη χώρα και η πρώτη χώρα, η οποία δηµιούρ-
γησε ένα Ειδικό Ταµείο, το Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης, για
να µπορέσουµε µε αυτόν τον τρόπο µέσα από αυτό το ταµείο,
µέσα από αυτόν τον λογαριασµό να αντιµετωπίσουµε τις επιπτώ-
σεις µιας επερχόµενης ενεργειακής κρίσης που τότε ήταν απόρ-
ροια µιας υγειονοµικής κρίσης, της πανδηµίας του κορωνοϊού και
της διαταραχής στην εφοδιαστική αλυσίδα και στα ενεργειακά
προϊόντα που αυτή η υγειονοµική κρίση είχε λειτουργήσει. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι οι αυξήσεις στα µέταλλα ήρθαν πολύ
πριν από τις αυξήσεις στην ενέργεια, οι αυξήσεις στα αγροτικά
προϊόντα τον Μάιο, τον Ιούνιο, τον Ιούλιο και τον Αύγουστο
ήρθαν πολύ νωρίτερα από τις αυξήσεις στην ηλεκτρική ενέργεια
και στο φυσικό αέριο και στο πετρέλαιο που ήρθε αργότερα. Τι
σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι δυστυχώς ήταν εκείνη η πανδηµία,
ήταν επί της ουσίας αυτή η καθίζηση της οικονοµικής δραστη-
ριότητας στον πλανήτη που στη συνέχεια όταν ήρθε η γρήγορη
ανάκαµψη της οικονοµικής δραστηριότητας δηµιούργησε αυτή
την αναντιστοιχία µεταξύ προσφοράς και ζήτησης στις παγκό-
σµιες αγορές και ξεκίνησε αυτό το ράλι των τιµών οριζόντια θα
έλεγα σε όλους τους οικονοµικούς κλάδους και στην ενέργεια.

Εκεί βέβαια είναι αλήθεια ότι κάποιοι άλλοι και συγκεκριµένα
η Ρωσία και ο Πρόεδρος Πούτιν είχαν κάποια άλλα σχέδια στο
µυαλό τους. Είναι αλήθεια ότι δεν άνοιγαν τη στρόφιγγα όλους
εκείνους τους πρώτους µήνες για να µπορέσουν να πληρωθούν
οι υπόγειες δεξαµενές και τα στρατηγικά αποθέµατα των δυτι-
κοευρωπαϊκών χωρών µε ρωσικό φυσικό αέριο και τελικά προ-
χώρησε σε αυτή δυστυχώς, που γνωρίζετε, την καταστροφική
επίθεση απέναντι στην Ουκρανία, πιάνοντας λοιπόν τις αποθήκες
στρατηγικών αποθεµάτων φυσικού αερίου επί της ουσίας µισο-
γεµάτες και αυτό οδήγησε σε εκρηκτικές αυξήσεις ακόµα µεγα-
λύτερες στις τιµές του φυσικού αερίου, που αυτό έχει άµεσο
αντίκτυπο δυστυχώς στην τιµή της ηλεκτρικής ενέργειας.

Άρα εµείς από την πρώτη στιγµή µε άµεσα µέτρα, βραχυπρό-
θεσµα µέτρα αντιµετώπισης προωθήσαµε την αξιοποίηση των
υπερπλεονασµάτων, αυτό που κάποιοι λένε σήµερα ουρανοκα-
τέβατα κέρδη. Αυτά τα ουρανοκατέβατα κέρδη υπήρχαν από την
πρώτη στιγµή σε αυτούς τους ειδικούς λογαριασµούς που πλη-
ρώνουν τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, το γνωρίζετε πολύ
καλά. Είχαµε επίσης επιπλέον έσοδα και υπερέσοδα µέσα από
τον µηχανισµό δηµοπρασιών των ρύπων του διοξειδίου του άν-
θρακα, καθώς αυξήθηκαν πολύ οι τιµές των αερίων του θερµο-
κηπίου. Αυτά τα χρήµατα είναι αυτά τα οποία οδηγούµε σε αυτό
το Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης και τα επαναπροωθούµε
προς τους πολίτες κυρίως τους πιο ευάλωτους, αφού εκεί και
στους δικαιούχους κοινωνικών τιµολογίων προσπαθούµε να
απορροφήσουµε 90% της αύξησης, δηλαδή του κόστους που
απορρέει από την ρήτρα προσαρµογής. Σε όλα τα υπόλοιπα νοι-
κοκυριά, σε τέσσερα εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες παροχές
οριζόντια, χωρίς εισοδηµατικό κριτήριο ερχόµαστε και επιδο-
τούµε τους λογαριασµούς του ρεύµατος µέχρι τις τριακόσιες
πρώτες κιλοβατώρες. 

Πρέπει να σας πω, κύριε συνάδελφε και το γνωρίζετε πολύ
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καλά και εσείς, ότι οκτώ στα δέκα νοικοκυριά έχουν µια τετρα-
µηνιαία κατανάλωση, η οποία δεν ξεπερνάει τις χίλιες τετρακό-
σιες, χίλιες πεντακόσιες κιλοβατώρες. Άρα περίπου οκτώ στα
δέκα νοικοκυριά νιώθουν την στήριξη της Κυβέρνησης µέσα από
τις επιδοτήσεις στους λογαριασµούς του ρεύµατος, χωρίς βέ-
βαια αυτό να σηµαίνει ότι µπορούµε δυστυχώς να απορροφή-
σουµε το σύνολο της αύξησης ή να λύσουµε εντελώς το
πρόβληµα.

Το πρόβληµα είναι µεγάλο, είναι διεθνές. Ήρθαµε από τον Γε-
νάρη και µετά και επιδοτήσαµε, όπως πολύ σωστά είπατε, µε 65
ευρώ τη µεγαβατώρα οριζόντια σε όλες τις επιχειρήσεις, άρα και
στις ΔΕΥΑ που έχουν εµπορικά τιµολόγια, επαγγελµατικά τιµο-
λόγια προµήθειας ηλεκτρικής ενέργειας. Έχουµε διπλασιάσει
τον µήνα Απρίλιο αυτήν την επιδότηση στα 130 ευρώ, επειδή
ακριβώς ερχόµαστε κάθε µήνα και αναπροσαρµόζουµε την επι-
δότηση παρακολουθώντας τις τιµές στη χονδρική αγορά της
ηλεκτρικής ενέργειας. Έχουµε αυξηµένη, όπως βλέπετε και τις
πρώτες µέρες, ηλεκτρική ενέργεια τον Απρίλιο, κόστος χονδρι-
κής. 

Γι’ αυτό εµείς προνοήσαµε από τον Μάρτιο και ανακοινώσαµε
διπλασιασµό στην επιδότηση των εµπορικών τιµολογίων, σχεδόν
διπλασιασµό στην επιδότηση των νοικοκυριών και υπερδιπλασια-
σµό στην επιδότηση των µικροµεσαίων και πολύ µικρών επιχει-
ρήσεων, αφού αυτές που έχουν παροχή όλες οριζόντια τις
µικρές επιχειρήσεις µέχρι 35 kVA, που είναι ένα εκατοµµύριο δια-
κόσιες εξήντα χιλιάδες επιχειρήσεις, τις επιδοτούµε µε 230 ευρώ
τη µεγαβατώρα, απορροφώντας περίπου έως και το 80% της αύ-
ξησης. Και αναδροµικά Γενάρη, Φλεβάρη, Μάρτη ερχόµαστε και
επιδοτούµε πίσω αυτές τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, τις ΔΕΥΑ επανέρχοµαι. Το πρώτο είναι
η άµεση επιδότηση µέσα από τον λογαριασµού του ρεύµατος
για το σύνολο της κατανάλωσής τους µε αυτό το 30%, 35% από
τους πρώτους µήνες θα πω µε βάση το 45%, 50% -δεν θα δια-
φωνήσουµε σε αυτό- απορρόφηση της ρήτρας αναπροσαρµο-
γής για τον µήνα Απρίλιο. Και βεβαίως δεν µένουµε µόνο σε
αυτό. Έχουµε διαθέσει, έχουµε αξιοποιήσει και έχουµε προσδιο-
ρίσει ένα σηµαντικό ποσό από το Ταµείο Ανάκαµψης για να δώ-
σουµε χρήµατα στις ΔΕΥΑ για να µπορέσουµε να προχωρήσουµε
σε άµεσες επενδύσεις εκσυγχρονισµού, αναβάθµισης των δι-
κτύων µεταφοράς νερού, τοποθέτησης έξυπνων µετρητών ώστε
να εντοπίζουν γρήγορα τις καταναλώσεις και τις διαρροές και µε
αυτόν τον τρόπο να µπορέσουν να αντιµετωπίσουν µέσα από την
εξοικονόµηση αν πετύχουµε το αυξηµένο κόστος ενέργειας. Και
βεβαίως είµαστε σε επαφή µε τους δήµους και δεν σας κρύβω
ότι αναζητούµε και άλλους τρόπους να στηρίξουµε τις ΔΕΥΑ το
επόµενο διάστηµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. Απλά θα παρακαλέσω να

κρατάτε τους χρόνους, γιατί είναι πάρα πολλές οι ερωτήσεις σή-
µερα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, οφείλω να πω ότι αντιλαµβάνοµαι το αδιέξοδο

στο οποίο βρίσκεστε, αλλά καλό είναι να έχουµε ειλικρινή στοι-
χεία εδώ στη Βουλή, διότι εµείς θέλουµε να λύσουµε το πρό-
βληµα για τους καταναλωτές και τις ΔΕΥΑ. Δεν είναι δυνατόν να
λέτε δηλαδή ότι οι Έλληνες καταναλωτές βλέπουν χαµηλούς λο-
γαριασµούς ρεύµατος εξαιτίας της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Το
αντίθετο βλέπουν, βλέπουν λογαριασµούς µε την υπογραφή του
Κυριάκου Μητσοτάκη. Και µάλιστα δεν είναι η ουκρανική κρίση
αυτή η οποία δηµιούργησε το πρόβληµα, διότι όλοι και όλες ξέ-
ρουν ότι οι εκκαθαριστικοί λογαριασµοί των πολιτών που έχουν
σήµερα στα σπίτια τους είναι καταναλώσεις Νοεµβρίου, Δεκεµ-
βρίου, Ιανουαρίου, Φεβρουαρίου.

Επίσης, νοµίζω ότι είναι τουλάχιστον παραπλανητικό, αδια-
νόητο, θα έλεγα, για να µην πω καµµία άλλη λέξη, να λέτε ότι τον
Σεπτέµβριο και τον Οκτώβριο οι ακριβές τιµές οφείλοντο στο ότι
κάποιος προέβλεψε την ουκρανική κρίση ή ότι την είχατε προ-
βλέψει εσείς. Αν την είχατε προβλέψει, θα είχατε λάβει διπλωµα-
τικές πρωτοβουλίες στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Μη λέτε τέτοια

µεγάλα λόγια, θα εκτεθείτε πολύ πιο χοντρά. Πάτε να καλύψετε
ένα λάθος µε ένα µεγαλύτερο. Θα ήθελα λίγη σοβαρότητα.

Αν κάτι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη είχε κάνει, δεν θα ήταν δυ-
νατόν τον Αύγουστο να είναι στην πρώτη θέση της ακρίβειας
στην Ευρώπη, όπως δεν θα ήταν δυνατόν να είναι στην πρώτη
θέση τον Νοέµβριο. Και αυτά δεν έχουν καµµία σχέση µε την Ου-
κρανία. Δεν έχετε πάρει κανένα µέτρο για τις ΔΕΥΑ, γι’ αυτό και
πρέπει να συζητήσουµε σήµερα. Διότι σας είπα ότι δεν έχετε
λάβει κανένα µέτρο για τις ΔΕΥΑ όλο το 2021, ενώ και τους πρώ-
τους µήνες του 2022 περιορίζεστε στο 30%. 

Όµως, υπάρχουν ήδη πάροχοι ενέργειας, κύριε Υπουργέ -δεν
ξέρω αν το γνωρίζετε- οι οποίοι όχι απλά απειλούν, αλλά έχουν
προβεί σε ρευµατοκοπές. Ξέρετε ότι κόπηκε το ρεύµα σε ΔΕΥΑ;
Ξέρετε, δηλαδή, ότι πολίτες στερήθηκαν το δηµόσιο αγαθό του
νερού και την ορθή λειτουργία σε εγκαταστάσεις, που είναι και
περιβαλλοντικό πρόβληµα; Το γνωρίζετε; Εγώ έχω τουλάχιστον
τρία περιστατικά να σας καταθέσω. Και είναι ντροπή για το
Υπουργείο να τα γνωρίζουµε εµείς και να µην τα ξέρετε εσείς,
να µην έχετε παρέµβει και να µην έχετε δει ακόµα την Ένωση
των ΔΕΥΑ που παρακαλάει από τον Νοέµβριο. Ελπίζω αυτήν την
εβδοµάδα να κάνετε επιτέλους το ραντεβού και να έχετε και κάτι
να τους πείτε.

Πάντως, κύριε Υπουργέ, η ουσία -και εγώ θα τα καταθέσω,
γιατί µου φαίνεται ότι δεν τα γνωρίζετε- είναι η εξής. Θα κατα-
θέσω, λοιπόν, τους λογαριασµούς Νοεµβρίου, Δεκεµβρίου και
Ιανουαρίου της ΔΕΥΑ Βόλβης. Διαβάζω ρεύµα και ρήτρα: 36.000
ρεύµα-34.000 ρήτρα, 32.000 ρεύµα-50.000 ρήτρα, 36.000 ρεύµα-
65.000 ρήτρα. Αυτή είναι η εξέλιξη. Εσείς δεν κάνατε τίποτα σε
αυτούς λογαριασµούς, στους λογαριασµούς Νοεµβρίου, Δεκεµ-
βρίου.

Όµως θα καταθέσω και κάτι ακόµα πιο ακραίο, τον λογαρια-
σµό µέσης τάσης του Νοεµβρίου του Δήµου Θέρµης που έχει
ρεύµα 11.000 ευρώ και ρήτρα 39.000 ευρώ. Γι’ αυτή τη ρήτρα,
κύριε Υπουργέ, δεν κάνατε τίποτα, ούτε 1 ευρώ. Είναι ακραίο,
λοιπόν, να έρχεστε να µου λέτε ότι κάνετε κάτι. Θα τα καταθέσω,
λοιπόν, για να τα πάρετε. 

Όµως, αν σκεφτείτε λιγάκι τώρα το σηµείο που βρισκόµαστε
είναι το εξής. Από τη µια µεριά δεν παίρνετε καµία ρύθµιση και
δεν τους εντάσσετε ούτε καν στα επαγγελµατικά τιµολόγια, ούτε
καν στα τιµολόγια των 35 kVA. Και αναρωτιέµαι γιατί δεν το κά-
νετε, γιατί δεν βάζετε τις ΔΕΥΑ, οι οποίες διαχειρίζονται ένα δη-
µόσιο κοινωνικό αγαθό, έστω στις ελαφρύνσεις αυτές; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ολοκληρώσω, κυρία Πρόεδρε. 
Επίσης, εδώ βλέπουµε ότι από τη µία µεριά έχουµε τον κ. Γρα-

φάκο να εξαγγέλλει την ιδιωτικοποίηση -και θα σας πω πώς- και
τον κ. Πέτσα να εξαγγέλλει την αλλαγή του διοικητικού σχήµατος
των λειτουργιών των ΔΕΥΑ. Ήµουν στη γενική συνέλευση. Το
είπε ο κ. Πέτσας. Κι εσείς έρχεστε εδώ και λέτε ότι αποκλείεται
να ιδιωτικοποιήσουµε. Ναι, αλλά η Κυβέρνηση δια του Αναπλη-
ρωτή Υπουργού Εσωτερικών λέει ότι πάει σε αλλαγή διοικητικού
σχήµατος και εσείς έχετε εντάξει -και αυτό µε δική σας ευθύνη-
στο Ταµείο Ανάκαµψης τη δηµιουργία Ρυθµιστικής Αρχής Υδά-
των. 

Γνωρίζουµε όλοι, κυρία Πρόεδρε, ότι η Ρυθµιστική Αρχή Υδά-
των αφορά στην ανεξάρτητη αρχή παρακολούθησης λειτουρ-
γιών του ιδιωτικού τοµέα, όπως έχουµε στην ενέργεια, όπως
στην Επιτροπή Ανταγωνισµού. Για ποιον λόγο κάνετε στις δηµο-
τικές επιχειρήσεις Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων; Διότι πάτε για ιδιω-
τικοποίηση, ενώ ταυτόχρονα δεν επιτρέπετε στις ΔΕΥΑ να βρουν
ηλεκτρικό χώρο για να συνδέσουν έργα ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας στο δίκτυο. Διότι τα γαλάζια παιδιά που έχετε διορίσει
στον ΔΕΔΔΗΕ ξέρουν να δίνουν µπόνους στον εαυτό τους, ενώ
κατεβάζουν το όριο προϋπολογισµού και τον στόχο, αλλά δεν
µπορούν να δώσουν µετασχηµατιστές και δίκτυο στο να συνδε-
θούν ούτε οι βιοµηχανίες ούτε οι ΔΕΥΑ ούτε οι αγρότες. Και αυτό
είναι κάτι που ζείτε στην περιφέρειά σας και δεν µπορείτε να το
κρύψετε. Με την πραγµατικότητα πρέπει να µετρηθείτε και όχι
µε την Αντιπολίτευση. Η Αντιπολίτευση ξέρει ότι πέφτει συνέχεια
η αποδοχή και η εµπιστοσύνη που έχει η κοινωνία προς την Κυ-
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βέρνηση. Όµως, εσείς πρέπει να λύσετε τα προβλήµατα. 
Και σας ρωτώ πολύ απλά το εξής: Για ποιον λόγο δεν µειώνετε

τώρα τον ΦΠΑ στην ύδρευση και την αποχέτευση; Ο ΣΥΡΙΖΑ µπό-
ρεσε και µείωσε τον ΦΠΑ στην ενέργεια όταν ήταν κυβέρνηση.
Εσείς για ποιον λόγο δεν µειώνετε σήµερα τον ΦΠΑ στην
ύδρευση και την αποχέτευση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ολοκληρώστε, σας πα-
ρακαλώ, κύριε Φάµελλε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να σας πω εγώ, κύριε Σκρέκα, γιατί
δεν το κάνετε. Διότι πέρα από τα µεγάλα λόγια, όσο κι αν τα καλ-
λωπίζουν τα µέσα ενηµέρωσης, εσείς ενδιαφέρεστε για φοροα-
παλλαγές στους λίγους, για αναθέσεις στους «κολλητούς» σας
και για τη χρηµατοδότηση της αισχροκέρδειας, όπως κάνατε στο
καρτέλ της ενέργειας, µε αποτέλεσµα να την πληρώνουν οι υπη-
ρεσίες ύδρευσης, οι πολίτες και οι επαγγελµατίες των δήµων
που δεν έχουν πλέον εύρωστες δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευ-
σης. Με δική σας ευθύνη χρεοκοπεί αυτός ο τοµέας των δήµων,
του κοινωνικού αγαθού της ύδρευσης. Πρέπει να απαντήσετε
συγκεκριµένα. Αφήστε τα παραπλανητικά λόγια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, δεν είπα ότι οι πολί-
τες βλέπουν χαµηλούς λογαριασµούς ρεύµατος. Παρακαλώ
πολύ να µη διαστρεβλώνετε αυτά που είπα. 

Σας παρακαλώ πολύ να µου φέρετε τους λογαριασµούς ρεύ-
µατος που κατέθεσε ο συνάδελφος. 

Εγώ δεν είπα ποτέ ότι βλέπουν χαµηλούς λογαριασµούς ρεύ-
µατος. Εγώ είπα ότι το πρόβληµα είναι µεγάλο. Εγώ είπα ότι
εξαντλούµε κάθε δυνατότητα που έχει αυτή τη στιγµή η Κυβέρ-
νηση για να µπορέσουµε να στηρίξουµε τους λογαριασµούς του
ρεύµατος των νοικοκυριών, αλλά και των επιχειρήσεων. Αυτά
είπα εγώ. Δεν είπα τίποτα άλλο από αυτά τα οποία είπατε εσείς.
Είπα ότι το πρόβληµα είναι µεγάλο, είπα ότι το πρόβληµα είναι
διεθνές και ότι βεβαίως δεν µπορεί να λυθεί µόνο από ένα κρά-
τος-µέλος. Θα πρέπει, λοιπόν, η Ευρώπη συνολικά να λάβει
µέτρα. Γι’ αυτό, άλλωστε, ο Έλληνας Πρωθυπουργός έχει ζητή-
σει και έχει καταθέσει επανειληµµένως προτάσεις, ώστε να µπο-
ρέσουµε επιτέλους να βάλουµε ένα φρένο σε αυτή την τεράστια
ακρίβεια που προέρχεται βέβαια από την εκρηκτική αύξηση των
διεθνών τιµών του φυσικού αερίου, το οποίο φυσικά κι εµείς αγο-
ράζουµε, εισάγουµε και χρησιµοποιούµε για την παραγωγή ηλε-
κτρικής ενέργειας.

Από την άλλη, θέλω να σας πω ότι εσείς είπατε πως η Ελλάδα
είχε την πρώτη θέση στην ακρίβεια τον Αύγουστο και τον Νοέµ-
βριο, αυτούς τους δύο µήνες. Δεν είπατε, όµως, για τους άλλους
µήνες που η Ελλάδα δεν ήταν η πιο ακριβή σε ό,τι αφορά τη χον-
δρική τιµή ενέργειας πάντα. Όµως πρέπει να ξέρετε ότι εµείς ερ-
χόµαστε και επιδοτούµε την αύξηση. Άρα το κάνουµε µετά τον
προσδιορισµό της χονδρικής τιµής για τη λιανική τιµή, ώστε για
την τιµή που οι καταναλωτές βλέπουν στους λογαριασµούς τους
-και αυτή δεν είναι η χονδρική, αλλά η λιανική τιµή- να µπορούµε
πραγµατικά να απορροφήσουµε το µεγαλύτερο τµήµα, ένα µε-
γάλο κοµµάτι τελικά της ανατίµησης. Γι’ αυτό και φάνηκε ότι στη
µελέτη της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας της Αυστρίας και της
Ουγγαρίας -οι οποίες µελετούν τις τιµές λιανικής σε όλες τις ευ-
ρωπαϊκές χώρες- η Ελλάδα ήταν µεταξύ των επτά φθηνότερων
αγορών ηλεκτρικής ενέργειας µαζί µε χώρες, όπως είναι, για πα-
ράδειγµα, η Πολωνία. Τον Ιανουάριο στην Ελλάδα είχαµε την ίδια
ακριβώς λιανική τιµή µε αυτή που είχε η Πολωνία, που η Πολωνία
είναι πραγµατικά η χώρα µε τη φθηνότερη χονδρική τιµή ηλε-
κτρικής ενέργειας. Άρα εδώ βλέπετε ότι κάνουµε ό,τι µπορούµε,
αλλά δεν το αποδέχεστε -κάτι που είναι λογικό- και δεν το ανα-
γνωρίζετε. Άλλωστε, δεν θα µπορούσατε. 

Εγώ, βέβαια, δεν ξέρω για όλα αυτά τα µέτρα που λέτε, όπως

τα µέτρα δήθεν για τα καρτέλ, για µέτρα δήθεν επιχορήγησης
στους λίγους και όλα αυτά, όπως στους παραγωγούς που κερ-
δοσκοπούν και αισχροκερδούν. Δεν µπορώ να τα καταλάβω όλα
αυτά. Όλα αυτά θα φανούν το επόµενο διάστηµα, γιατί θα βγουν
οι οικονοµικές καταστάσεις. Άλλωστε, είναι εισηγµένη στο Χρη-
µατιστήριο. Δεν νοµίζω τελικά να πιστεύετε εσείς ότι οι ορκωτοί
λογιστές και το ελληνικό Χρηµατιστήριο κλείνουν τα µάτια και
κάνουν χάρη σε αυτές τις εταιρείες. Θα δούµε τα πραγµατικά
στοιχεία και θα αποκαλυφθεί αν τελικά υπάρχει πραγµατικά αι-
σχροκέρδεια ή όχι, για παράδειγµα, στη ΔΕΗ ή στους υπόλοι-
πους παραγωγούς ηλεκτρικής ενέργειας. Αν υπάρχει, παρακα-
λούµε µετά την ανακοίνωση των οικονοµικών τους αποτελεσµά-
των, να έρθετε εδώ στη Βουλή και να µας πείτε ότι αυτή η εται-
ρεία είναι που αισχροκερδεί και να πάτε να τη φορολογήσετε.
Διότι εµείς έχουµε πει διά στόµατος του ίδιου του Πρωθυπουρ-
γού ότι θα φορολογήσουµε το 90% των υπερκερδών και όχι το
10% που έκανε Ιταλία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Και η ΔΕΗ µέσα από εκπτώσεις που δίνει στους καταναλωτές
της, µέσα από εκπτώσεις που δίνει στους λογαριασµούς, µέσα
από εκπτώσεις που δίνει στα νοικοκυριά, µέσα από εκπτώσεις
που δίνει στη βιοµηχανία και µέσα από εκπτώσεις που δίνει
στους αγρότες προσπαθεί να τους στηρίξει όσο µπορεί αξιοποι-
ώντας ό,τι περιθώριο έχει, ώστε να µπορέσει να απαλύνει αυτό
το τεράστιο πρόβληµα που έχει να κάνει µε την ηλεκτρική ενέρ-
γεια. 

Δεν εκπίπτουν, δεν εξαιρούνται από την επιδότηση µέχρι τα
35 kVA όλες οι επιχειρήσεις οι οποίες έχουν οι ΔΕΥΑ που έχουν
παροχές µέχρι τα 35 kVA µε αυτή την παροχή. Ίσα ίσα που όλος
ο δηµόσιος τοµέας, ιδρύµατα, ΔΕΥΑ, δηµοτικές επιχειρήσεις
µέχρι 35 kVA και αυτές εµπίπτουν και θα εµπίπτουν µέσα στην
επιδότηση που θα κάνουµε, κύριε συνάδελφε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όλες οι ΔΕΥΑ εµπίπτουν. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Από εκεί και πέρα, θέλω να σας πω το εξής: Εµείς
προσπαθούµε και ήδη, όπως σας είπα, έχουµε αξιοποιήσει χρή-
µατα τα οποία έρχονται από το Ταµείο Μετάβασης για να µπο-
ρέσουµε να στηρίξουµε τις ΔΕΥΑ, ώστε να προχωρήσουν στις
απαραίτητες επενδύσεις και να µπορέσουν µέσα από την εξοι-
κονόµηση και µέσα από τη µείωση των απωλειών που έχουν στην
ενέργεια να µειώσουν τον λογαριασµό. Μιλάµε για 30 εκατοµµύ-
ρια για υποδοµές και 30 εκατοµµύρια για ηλεκτρονικούς «έξυ-
πνους» µετρητές, ώστε να γίνεται άµεσα ο περιορισµός του
προβλήµατος.

Έρχοµαι, λοιπόν, στη Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων. Δεν το κάνουµε
γι’ αυτό το οποίο είπατε εσείς, κύριε συνάδελφε. Το κάνουµε, γιατί
πρέπει επιτέλους να µπει µία τάξη σε αυτό το πλαίσιο, γιατί υπάρ-
χουν ΔΕΥΑ που δουλεύουν πολύ καλά, είναι πολύ καλά οργανω-
µένες, κάνουν πολλή σωστή δουλειά, αξιοποιούν µε τον καλύτερο
τρόπο τις χρηµατοδοτικές πηγές και τις επιδοτήσεις που δίνουµε
εµείς από το κράτος, ώστε να προχωρήσουν στις απαραίτητες
επενδύσεις, αλλά υπάρχουν και ΔΕΥΑ τις οποίες πρέπει να βοη-
θήσουµε. Για να το κάνουµε αυτό, τι πιο καλό υπάρχει -και δεν κα-
ταλαβαίνω για ποιον λόγο διαφωνείτε εσείς- από το να
δηµιουργήσουµε µια Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων, µία ανεξάρτητη
αρχή, µία δηµόσια και όχι ιδιωτική αρχή, η οποία θα ελέγχει πώς
δουλεύουν, πώς λειτουργούν οι ΔΕΥΑ, πώς αξιοποιούν τα χρή-
µατα, πώς προσλαµβάνουν το προσωπικό τους, πώς χρησιµοποι-
ούν τα χρήµατα για επενδύσεις, τι αποτέλεσµα έχουν, πώς
ανακτούν τα χρήµατα, πώς χρεώνουν τους πελάτες τους και τους
πολίτες µε τον καλύτερο τρόπο, ώστε να πιάνουν χρήµατα και να
µην έχουµε υπερβολικές χρεώσεις χωρίς να χρειάζεται. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Και προχωράµε στην έκτη µε αριθµό 3354/18-2-2022 ερώτηση

του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σω-
κράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη χρεώνει τα εγ-
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κληµατικά λάθη των γαλάζιων παιδιών στους καταναλωτές και
δυσφηµίζει την πράσινη µετάβαση».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. Σας παρακαλώ να
κρατάτε τον χρόνο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ο Υπουργός µάλλον τον έχει παραβεί λίγο, όχι εγώ τόσο πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και οι δύο. Και στους

δύο απευθύνοµαι.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για να κλείσω λίγο το προηγούµενο, για να µην

υπάρχει καµµία παρανόηση, η πρότασή µας είναι στα 230 ευρώ
τη µεγαβατώρα να ενταχθούν τουλάχιστον όλες οι ΔΕΥΑ, όχι
µέχρι 35 kVA, δεν υπάρχει σχεδόν καµµία ΔΕΥΑ µε 35 kVA. Και
το δεύτερο είναι η µείωση του ΦΠΑ στο νερό και την αποχέ-
τευση. Αυτές είναι οι προτάσεις µας και είναι και οι προτάσεις
και της αυτοδιοίκησης.

Πάω, όµως, λιγάκι στην επόµενη ερώτηση. Η ερώτηση αυτή
αναφέρεται στο ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη χρεώνει τα εγκλη-
µατικά λάθη των γαλάζιων παιδιών στους καταναλωτές και δυ-
σφηµίζει την πράσινη µετάβαση. Στις 18-2-2022 έχει κατατεθεί
και πρέπει να πω ότι εδώ χρειάζονται και πάρα πολλές πληρο-
φορίες οι οποίες µας έχουν δοθεί.

Πολλές επιλογές της Κυβέρνησης Μητσοτάκη έχουν καταστή-
σει την Ελλάδα αδύναµη και ευάλωτη µπροστά στη µεγάλη κρίση
ενέργειας που υπάρχει τώρα πλέον στην Ευρώπη. Και µία από
αυτές, που οδήγησε στο ότι είµαστε η ακριβότερη χώρα για πολ-
λούς µήνες, είναι η τάχατες απολιγνιτοποίηση. Και δεν πιστεύω
να χαίρεστε γιατί είµαστε µόνο τον Αύγουστο, τον Νοέµβριο, τον
Ιανουάριο και τον Φεβρουάριο. Δηλαδή τι θα θέλατε; Να είµαστε
και τους οκτώ στους τελευταίους οκτώ µήνες πρώτοι; Μία από
αυτές, λοιπόν, είναι η τάχατες απολιγνιτοποίηση, η οποία επί της
ουσίας ήταν η αριοποίηση της ηλεκτροπαραγωγής.

Σε αυτές τις λανθασµένες επιλογές προστίθενται και οι λαν-
θασµένες επιλογές της διορισµένης διοίκησης της ΔΕΗ, η οποία
κατά τα άλλα χρέη χρυσοπληρώνεται προκλητικά. Κάνει λάθη,
όµως, τα οποία φορτώνονται στις πλάτες των καταναλωτών. Και
αυτό έγινε από την αρχή εµφανές µε τον κ. Χατζηδάκη, όταν η
ΔΕΗ αρνήθηκε τον κοινωνικό και αναπτυξιακό της ρόλο και άρ-
χισε να λειτουργεί σαν µια ιδιωτική εταιρεία που στόχο µόνο έχει
τα κέρδη και το ύψος των µετοχών στο Χρηµατιστήριο.

Όµως, κύριε Υπουργέ, σας το έχουµε πολλές φορές ότι µε τα
κέρδη των µετοχών στο Χρηµατιστήριο και τα µπόνους των γα-
λάζιων παιδιών που χρυσοπληρώνονται δεν πληρώνονται οι λο-
γαριασµοί των καταναλωτών και των επιχειρήσεων.

Τότε, λοιπόν, η διοίκηση της ΔΕΗ -στο 2021 αναφέροµαι-
έπεσε σε ένα στρατηγικό λάθος, τη βιαστική απόφαση να κλείσει
πριν την ώρα τους λιγνιτικές µονάδες το 2021 δηλαδή και όχι το
2023, ή το 2025, ή το 2028. Δεν ξέρουµε τελικά ποιος είναι ο στό-
χος της απολιγνιτοποίησης γιατί µαθαίνουµε ότι τα αλλάζετε συ-
νέχεια. Εν πάση περιπτώσει, είναι δείγµα της δικής σας
ανεπάρκειας. Τότε, λοιπόν, βλέπουµε ότι η ΔΕΗ κάνει ένα τερά-
στιο στρατηγικό λάθος. Βλέπουµε ότι τον Φεβρουάριο του 2022
ήδη η χρήση λιγνίτη για ηλεκτροπαραγωγή είναι 20% λιγότερη
από τον Φεβρουάριο του 2021, στοιχεία ΑΔΜΗΕ.

Η ΔΕΗ µε επιστολή της, όµως, προς τη ΡΑΕ και τον ΑΔΜΗΕ
τον Φεβρουάριο του 2021 ζητάει την απόσυρση των λιγνιτικών
µονάδων από τον Αύγουστο του 2021 για οικονοµικούς λόγους.
Τους διαψεύδετε εσείς τον Σεπτέµβριο του 2021 που λέτε σε συ-
νέντευξη Τύπου ότι ο λιγνίτης είναι 30 ευρώ τη µεγαβατώρα φτη-
νότερος από το φυσικό αέριο. Έχουµε τη συνέντευξη Τύπου, µην
το αρνηθείτε. Δεν θα µπλέξουµε σε αυτό το γαϊτανάκι µε τα ψέ-
µατα της Κυβέρνησης.

Εκείνη την περίοδο, στην αρχή, λοιπόν, οι λιγνιτικές µονάδες
το 2021 είναι ακριβότερες από το φυσικό αέριο. Η διοίκηση της
ΔΕΗ, υποθέτοντας ότι θα παραµείνουν οι τιµές έτσι, παίρνει την
απόφαση να κλείσει από το 2021 τις λιγνιτικές µονάδες, µε απο-
τέλεσµα να µην υπάρχει επάρκεια αποθεµάτων λιγνίτη ούτε και
σήµερα και να µην λειτουργούν οι µονάδες που είναι τουλάχι-
στον αδειοδοτηµένες και µε βάση το πλάνο της κλιµατικής ου-
δετερότητας.

Ο πράσινος δανεισµός τότε πέρασε στη δηµοσιότητα µε φαν-

φάρες κυριολεκτικά. Τον Μάρτιο του 2021 η «GOLDMAN
SACHS» 775 εκατοµµύρια ευρώ, τον Ιούλιο οµόλογα αειφορίας
500 εκατοµµύρια ευρώ, τον Αύγουστο 300 εκατοµµύρια Alpha
και Eurobank. Όµως αυτός ο δανεισµός της ΔΕΗ την οδήγησε
στο τέλος, στο δεύτερο εξάµηνο του 2021, να µην µπορεί να χρη-
σιµοποιήσει τις λιγνιτικές µονάδες γιατί δεσµευόταν από δάνεια
µε ρήτρα άνθρακα.

Και αυτό δείχνει ότι η βιαστική, καιροσκοπική και χωρίς ασφα-
λιστικές δικλείδες απόφαση της διοίκησης έχει πάρα πολύ ση-
µαντικές επιπτώσεις στους καταναλωτές και δεν έχει, όµως, τα
µπόνους των γαλάζιων παιδιών, διότι την αύξηση της χονδρεµ-
πορικής την περνάνε µε τη ρήτρα στους καταναλωτές, τα οφέλη
του οµολογιακού δανείου τα περνάνε στα οικονοµικά αποτελέ-
σµατα και έτσι παίρνουν µπόνους και ανεβάζουν το ύψος της µε-
τοχής στο Χρηµατιστήριο.

Τώρα, αν είπατε, κύριε Υπουργέ, προηγουµένως στην απάν-
τησή σας ότι η ΔΕΗ έδωσε ψευδείς πληροφορίες πριν από ενά-
µιση µήνα -και αυτό αφορά και το Χρηµατιστήριο και την
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς- ότι έχει EBITDA 850 εκατοµµύρια
ευρώ –γιατί το έχουν δώσει αυτό το δηµοσίευµα, ότι υπάρχει
EBITDA 850 εκατοµµύρια ευρώ- αν ήταν ψευδές αυτό και τώρα
θα βγάλει µηδενικά αποτελέσµατα, αφορά την Επιτροπή Κεφα-
λαιαγοράς και την αξιοπιστία ως εισηγµένη. Είναι µεγαλύτερο το
πρόβληµα που δηµιουργείται σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, στην
ερώτησή σας, παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όµως το ερώτηµά µας είναι όσον
αφορά τα οµολογιακά. Θα αποδοθούν ευθύνες στη διοίκηση της
ΔΕΗ, διότι προχώρησε σε οµολογιακό δανεισµό χωρίς ασφάλεια
και έτσι οδήγησε τους καταναλωτές σε µεγάλο κόστος, γιατί
πρακτικά άφησε χώρο για το καρτέλ του φυσικού αερίου; Γιατί
αναρωτιέστε τι είναι άραγε αυτό το καρτέλ; Το καρτέλ είναι µε
τη συµµετοχή της ΔΕΗ το ολιγοπώλιο για το οποίο αφήσατε
χώρο εσείς για το φυσικό αέριο. Έχει υπολογιστεί το κόστος για
τους καταναλωτές και η ζηµία; Θα πάρουν µπόνους τα γαλάζια
παιδιά της ΔΕΗ µε όλα αυτά τα λάθη τα οποία κάνουν; Και θα
διερευνήσει η Ρυθµιστική Αρχή τελικά αν αυτό οδήγησε σε κρίση
επάρκειας και σε υλοποίηση εναρµονισµένων πρακτικών; Γιατί ο
ΑΔΜΗΕ δεν έδωσε την άδεια τελικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα µου επιτρέψετε να

σας υπενθυµίσω ότι ο χρόνος της ερώτησης είναι δύο λεπτά και
της ανταπάντησης είναι τρία. Να υπάρχει µία σχετική ανοχή,
αλλά παρακαλώ πολύ, σας είπα από την αρχή ότι ο αριθµός των
ερωτήσεων σήµερα είναι πάρα πολύ µεγάλος και θα πρέπει να
κρατάµε αυστηρά τους χρόνους.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, το πρόβληµα δεν είναι ότι η ΔΕΗ
ανακοίνωσε, εκτίµησε ότι θα έχει EBITDA, δηλαδή λειτουργικό
περιθώριο 850 εκατοµµύρια ευρώ σε επίπεδο έτους για το 2021,
είναι ότι εσείς δεν καταλαβαίνετε τι είναι το EBITDA και δεν κα-
ταλαβαίνετε τι σηµαίνουν τα κέρδη. Εσείς νοµίζετε, λοιπόν, ότι
τα EBITDA είναι τα κέρδη. Άµα το 2021 έχει λειτουργικό περιθώ-
ριο η ΔΕΗ ίδιο µε το 2020, έχει ουρανοκατέβατα κέρδη; Για
απαντήστε αυτή την ερώτηση, γιατί κοντός ψαλµός αλληλούια,
η ΔΕΗ θα ανακοινώσει τα οικονοµικά της αποτελέσµατα το επό-
µενο διάστηµα, τις επόµενες ηµέρες. Άρα θα δούµε πραγµατικά
αν δηµιουργούνται ουρανοκατέβατα κέρδη και υπερκέρδη και
απορώ για ποιον λόγο συνεχίζετε να µιλάτε για κάτι το οποίο
προφανώς δεν µπορείτε καν να καταλάβετε και καν να εξηγήσετε
εσείς στους εαυτούς σας. Και όχι µόνο αυτό, αλλά βάζετε και
τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να λέει αυτά τα
πράγµατα και γίνεται περίγελος σε αυτούς τους ανθρώπους οι
οποίοι έχουν δουλέψει έστω και λίγους µήνες τελικά στην ιδιω-
τική αγορά έξω και ξέρουν ποια είναι η διαφορά του λειτουργι-
κού περιθωρίου, του EBITDA και ποιο είναι των κερδών ή των
ζηµιών προ φόρων, των καθαρών ζηµιών ή των καθαρών κερδών
προ φόρων. Θα δούµε, λοιπόν, τι έχει κάνει η ΔΕΗ.
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Βεβαίως, αν υπάρχουν υπερκέρδη, κύριε συνάδελφε –το εί-
παµε, το είπε ο Πρωθυπουργός- θα τα φορολογήσουµε µε 90%.
Με 10% φορολογεί η Ιταλία, µε 90% θα φορολογήσουµε εµείς
τα υπερκέρδη, αν υπάρχουν. Εγώ θέλω να δω τι θα πείτε αν δεν
υπάρχουν υπερκέρδη, αν η λειτουργία της ΔΕΗ είναι η ίδια το
2021 µε το 2020 και οποιοδήποτε ίσως περιθώριο το οποίο δηµι-
ουργήθηκε το έχει δώσει ήδη στους καταναλωτές και το έχει επι-
στρέψει, είτε είναι αγροτικά τιµολόγια είτε είναι βαριά βιοµηχανία
είτε είναι ενεργοβόρος βιοµηχανία είτε είναι απλοί καταναλωτές.
Εκεί θέλω να δω τι θα πείτε τότε και αν θα ζητήσετε συγγνώµη
για όλα αυτά που τόσο καιρό λέτε, προσπαθώντας να παραπλα-
νήσετε τελικά την κοινή γνώµη.

Από εκεί και πέρα, δεν δεσµεύεται, κύριε συνάδελφε, η ΔΕΗ
να κλείσει τις λιγνιτικές µονάδες. Και βεβαίως, όταν έφτασε η
τιµή του φυσικού αερίου να έχει 100 ευρώ η θερµική µεγαβα-
τώρα, δηλαδή το κόστος παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από
το φυσικό αέριο έφθασε στα 260 ευρώ, αν βάλουµε και τον φόρο
άνθρακα, φυσικά και τότε ήταν 30 και 40 ευρώ φθηνότερες οι λι-
γνιτικές µονάδες. Γιατί δεν λέτε πόσο φθηνότερο ήταν το φυσικό
αέριο όλο το 2020, που ήταν πολύ φθηνότερο και που η ΔΕΗ
µπήκε µέσα 400 εκατοµµύρια ευρώ από τη λειτουργία τους; Άρα
µην πιάνετε συγκυριακά µία χρονική περίοδο που αργότερα µπο-
ρεί να αλλάξει.

Και βεβαίως, είµαστε εδώ. Και βεβαίως αυτή τη στιγµή, εσείς
το είπατε ότι το 2021 τον Γενάρη και τον Φλεβάρη έχουµε µεγα-
λύτερη παραγωγή από λιγνίτες από ό,τι το 2020. Άρα ή δεσµεύε-
ται η ΔΕΗ να αποσύρει τις λιγνιτικές µονάδες και να µην παράγει
ενέργεια από λιγνίτη ή δεν δεσµεύεται και παράγει, όπως κάνει.
Όµως τελικά αποφασίστε τι θέλετε να µας πείτε.

Από εκεί και πέρα, δεν µπορείτε να µιλάτε για τη ΔΕΗ. Εσείς
τη ΔΕΗ την παραδώσατε µε 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ζηµιές.
Είχε 800 εκατοµµύρια ευρώ ζηµιές το 2018 και 1,5 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ ζηµιές το 2019. Αν η ΔΕΗ είχε άλλον ένα χρόνο 1 δισε-
κατοµµύριο ευρώ ζηµιές, αν κυβερνούσατε εσείς σήµερα, θα
υπήρχε; Ήδη υπήρχε η παρατήρηση κάτω του ορκωτού λογιστή
-σοβαρή παρατήρηση και ανησυχία και προβληµατισµός- για τη
βιωσιµότητα της εταιρείας. Το έγραφε στην ετήσια έκθεση των
οικονοµικών αποτελεσµάτων που κατατίθενται στο ελληνικό Χρη-
µατιστήριο. Μην µιλάτε για αυτά τα οποία κάνατε εσείς!

Λέτε τώρα για καρτέλ. Είχατε οδηγήσει τη ΔΕΗ να πουλάει
πάνω από το σύνολο της λιγνιτικής παραγωγής, πάνω από το σύ-
νολο της ηλεκτρικής ενέργειας που παρήγαγε από λιγνίτες,
στους ιδιώτες ανταγωνιστές της προµηθευτές κάτω του κό-
στους, για να πηγαίνουν οι προµηθευτές να την ανταγωνίζονται
και γι’ αυτό έγραψε ζηµιές η ΔΕΗ. Τα ξεχάσατε αυτά; Εδώ αυτά
τα οποία είχαν γίνει τότε ήταν «σχέδια Φρανκενστάιν», ήταν
εκτρώµατα. Καταστρέψατε τη ΔΕΗ και κλείσατε και δύο λιγνιτικά
εργοστάσια και έρχεστε εδώ και µας εγκαλείτε για τη ΔΕΗ, που
επιτέλους είναι µία εταιρεία που µπορεί να επιβιώνει, µπορεί να
επενδύει, µπορεί να βοηθάει την ελληνική οικονοµία και µπορεί
να στηρίζει -στο µέτρο του δυνατού, βέβαια- και τους καταναλω-
τές µέσα από εκπτώσεις που κάνει στους λογαριασµούς ρεύµα-
τος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι πολύ περίεργο να µιλάει ακόµα και η Ευ-

ρωπαϊκή Ένωση για ουρανοκατέβατα κέρδη και στην πρόσφατη
απόφαση του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου να λέει ρητά ότι τα
κράτη-µέλη πρέπει να προχωρήσουν σε φορολόγηση των ουρα-
νοκατέβατων κερδών και εσείς να παραπέµπετε ακόµα και σή-
µερα σε λογιστικές εκκαθαρίσεις, οι οποίες µπορεί στο τέλος να
δείξουν ότι δεν υπάρχουν ουρανοκατέβατα κέρδη. Οι καταναλω-
τές, όµως, γνωρίζουν γιατί τους λογαριασµούς τους παίρνουν.
Αυτό δεν µπορείτε να το κρύψετε.

Είναι επίσης προκλητικό να ασχολείστε µε το τι έγινε µε τη
ΔΕΗ επί ΣΥΡΙΖΑ για να κρύψετε τα δικά σας προβλήµατα. Η ελ-
ληνική κοινωνία γνωρίζει πάρα πολύ καλά ότι επί κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν αυξήθηκε ούτε ένα ευρώ ο λογαριασµός του ρεύµατος.
Αντιθέτως υπήρχε µεσοσταθµική µείωση 12% των τιµών, ενώ

τώρα όλη η οικονοµία, όλα τα νοικοκυριά, οι αγρότες και η ΔΕΥΑ,
οι επιχειρήσεις και οι επαγγελµατίες βλέπουν ότι καταρρέουν
εξαιτίας των δικών σας επιλογών να βάλετε πλάτη στο καρτέλ
της ενέργειας. 

Για να το πω ξεκάθαρα, µε το που ανέλαβε η Νέα Δηµοκρατία,
κάνατε αύξηση 20% στα τιµολόγια του ρεύµατος. Όταν έπεσαν
οι τιµές των καυσίµων παγκοσµίως, εσείς αισχροκερδούσατε,
διότι η ΔΕΗ, η δική σας ΔΕΗ που τάχατες εξυγιάνθηκε, πούλαγε
τετραπλάσια από τη χονδρεµπορική τιµή όλον τον Απρίλιο 2020.
Η ΔΕΗ ήταν αυτή η οποία συµµετείχε στη διαµόρφωση αυτής
της υψηλότατης τιµής στη χονδρεµπορική τιµή ενέργειας. Η ΔΕΗ
ήταν αυτή η οποία µε το που άνοιξε το target model δηµιούργησε
αυτά τα υπερκέρδη, τα οποία προσπαθείτε τώρα να κλείσετε. 

Θέλω, όµως, να σας αναφέρω δικά σας δεδοµένα για να µη
λέµε, αν θέλετε, λόγια του αέρα. Η έκτακτη συνεδρίαση που κά-
νατε της Οµάδας Διαχείρισης Κρίσεων την προηγούµενη εβδο-
µάδα στο Υπουργείο ζητάει από τη ΔΕΗ –προσέξτε, κυρία
Πρόεδρε- να καταθέσει την Τρίτη, δηλαδή αύριο, ετήσιο πλάνο
εξόρυξης λιγνίτη για το 2021. Δηλαδή, η Κυβέρνηση παραδέχε-
ται ότι δεν έχει η ΔΕΗ, τα γαλάζια παιδιά µε τα χρυσά µπόνους,
ετήσιο πλάνο εξόρυξης λιγνίτη, παρ’ ότι έχετε κάνει δύο συνε-
δριάσεις Επιτροπής Κρίσεων.

Καταθέτω, κυρία Πρόεδρε, στα Πρακτικά ακόµα µία της 25ης

Φεβρουαρίου. Ήταν η δεύτερη την προηγούµενη εβδοµάδα. Πα-
ραδέχεται εγγράφως το Γραφείο Τύπου του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος ότι η ΔΕΗ δεν έχει ετήσιο πλάνο εξόρυξης λιγνίτη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και µετά µας ρωτάνε εµάς τι κάναµε για τη ΔΕΗ! Για το µόνο
που ενδιαφέρονται είναι η τιµή του Χρηµατιστηρίου και τα µπό-
νους των γαλάζιων παιδιών. Διότι εγώ θα σας έλεγα να πάτε µια
βόλτα µε τον κ. Στάση στα λιγνιτικά πεδία και να τον ρωτήσετε
πόσες φορές έχει πάει από εκεί και πόσο ενδιαφέρεται για την
ηλεκτροπαραγωγή της Ελλάδας. Μόνο για τα αποτελέσµατα του
Χρηµατιστηρίου ενδιαφέρεται. 

Εδώ, λοιπόν, εµείς θέλουµε να σας πούµε ξεκάθαρα ότι οι
στρατηγικές επιλογές της Κυβέρνησης, αλλά και οι επιλογές της
Κυβέρνησης για τη ΔΕΗ έχουν οδηγήσει σήµερα σε ένα ράλι
τιµών, σε πολύ µεγάλα υπερκέρδη, σε αισχροκέρδεια στη χον-
δρεµπορική τιµή και γι’ αυτό απαιτούνται άµεσα τα µέτρα τα
οποία προτείνουµε: Πρώτον, έλεγχος της αγοράς µε περιορισµό
των υπερκερδών. Να βάλετε τώρα πλαφόν στο κέρδος χονδρεµ-
πορικής. Δεν µπορείτε να ζητάτε από την Ευρώπη να βάλει πλα-
φόν στη χονδρεµπορική αερίου και να µη βάζετε πλαφόν στη
χονδρεµπορική ηλεκτρικού ρεύµατος στην Ελλάδα.

Χρειάζεται άµεσα αναδροµική φορολόγηση των ουρανοκατέ-
βατων κερδών και όχι περιµένοντας πότε θα βγουν τα λογιστικά
αποτελέσµατα. Αφού τα αναγνωρίσετε µε εννέα µήνες καθυστέ-
ρηση, να ψηφιστεί τώρα έκτακτη εισφορά για όλες τις ενεργει-
ακές εταιρείες. 

Χρειάζεται, επίσης, ενίσχυση του δηµόσιου χαρακτήρα της
ΔΕΗ, για να παρεµβαίνει στην αγορά ενέργειας προς όφελος των
καταναλωτών, όπως έκανε και επί της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ
και όπως είναι ο διαχρονικός αναπτυξιακός και κοινωνικός της
ρόλος –έτσι κρατήθηκαν χαµηλά οι τιµές- αλλά και για να µπο-
ρέσει να παρέµβει η Κυβέρνηση ταυτόχρονα µε την ενίσχυση των
δηµόσιων πολιτικών στο πλαφόν, όπως έκανε η Γαλλία, η Ισπα-
νία, η Πορτογαλία, η Ρουµανία. Μάλιστα, πήραν εξαίρεση τώρα
η Ισπανία και η Πορτογαλία και δεν πήραν λόγω του συντελεστή
των ΑΠΕ, γιατί η Ισπανία έχει µόνο 10% διαφορά στο µείγµα Ανα-
νεώσιµων Πηγών Ενέργειας από την Ελλάδα. Έχει 46% η Ισπανία
και 36% η Ελλάδα. 

Οι χώρες αυτές διεκδίκησαν πολιτικές για τη δική τους ενερ-
γειακή αγορά. Διεκδίκησαν πολιτικές για τον καταναλωτή και τη
βιοµηχανία. Εσείς το µόνο που κάνετε είναι να βάζετε πλάτη στο
καρτέλ. Δεν δέχεστε ούτε να φορολογήσετε τα υπερκέρδη που
σας λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Και κατά τα άλλα, τα γαλάζια παι-
διά κάνουν παιχνίδια στο Χρηµατιστήριο µε οµολογιακά δάνεια,
τα οποία τώρα πληρώνουν όλοι οι καταναλωτές. 
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Αυτή είναι η ευθύνη σας, κύριε Σκρέκα. Μάλιστα, ξεπερνάει
πλέον τα όρια της πολιτικής ευθύνης αυτό που γίνεται στην Ελ-
λάδα µε την ενέργεια και φτάνει στα όρια του µεγάλου οικονοµι-
κού σκανδάλου. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Νοµίζω ότι είναι θλιβερή η προσπάθεια της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να χρεώσει
δήθεν στην ελληνική Κυβέρνηση αυτήν την τεράστια, την εκρη-
κτική διεθνή ενεργειακή κρίση που µαίνεται κατά κύριο λόγο στην
Ευρώπη, αλλά και στον υπόλοιπο πλανήτη. 

Πραγµατικά, εσείς πιστεύετε δηλαδή ότι για τις διεθνείς τιµές
φυσικού αερίου που έχουν ιστορικά υψηλά καθώς έχουµε τις
ακριβότερες τιµές φυσικού αερίου πάντοτε, γι’ αυτές τις σχεδόν
ιστορικά υψηλές τιµές πετρελαίου, γι’ αυτές τις ιστορικά υψηλές
τιµές ηλεκτρικής ενέργειας στην Ευρώπη –500 ευρώ έφτασε στη
Γαλλία κάποια στιγµή µε κάποιο πρόβληµα που δηµιουργήθηκε
µε τα πυρηνικά της εργοστάσια- φταίει η ελληνική Κυβέρνηση;
Και θέλετε κάποιος να σας κρίνει, να σας αξιολογήσει και να θε-
ωρήσει ότι έχετε µια σωστή εποικοδοµητική κριτική απέναντι
στην Κυβέρνηση, αλλά και προτάσεις που µπορούν να δώσουν
λύσεις; 

Ποιες είναι οι προτάσεις που εσείς ως κόµµα, ως παράταξη,
καταθέσατε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, στα διεθνή fora; Ποιες
είναι οι προτάσεις; Δεν έχουµε ακούσει τίποτα. Αναµασάτε τα
ίδια και τα ίδια πράγµατα, τα οποία έχει πει και ο ίδιος ο Έλληνας
Πρωθυπουργός. Σας έχουµε πει ότι φυσικά και εξετάζουµε και
άλλα µέτρα.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να σας ευχαριστήσω πάρα πολύ που επι-
δοκιµάζετε το µέτρο της επιδότησης των λογαριασµών ρεύµατος
µέσα από τους λογαριασµούς, καθώς ζητάτε το µέτρο των 230
ευρώ επιδότηση που δίνουµε σε ένα εκατοµµύριο διακόσιες
εξήντα χιλιάδες µικροµεσαίους και µικρούς επαγγελµατίες να το
επεκτείνουµε και στις ΔΕΥΑ. Άρα εδώ αναγνωρίζετε ότι το µέτρο
που εφαρµόζουµε εµείς είναι πολύ αποτελεσµατικό, καθώς έρ-
χεται και επιδοτεί τον λογαριασµό του ρεύµατος κατευθείαν στον
καταναλωτή. Και γι’ αυτό έχουµε επιλέξει ως καλύτερο τρόπο
αυτό το είδος της στήριξης. Βέβαια, έχουµε ήδη καταθέσει προ-
τάσεις στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
στο Συµβούλιο Υπουργών Ενέργειας της Ευρώπης µε συγκεκρι-
µένο µηχανισµό, έτσι ώστε σε ευρωπαϊκό επίπεδο να µειώσουµε
τις τιµές φυσικού αερίου, να βάλουµε ένα καπέλο και βέβαια να
υπάρχουν και τα απαραίτητα χρήµατα για να το στηρίξουµε.
Διότι πώς θα βρούµε τα επιπλέον χρήµατα τα οποία χρειάζονται
ακριβώς για να µπορέσουµε να βάλουµε, επιτέλους, ένα φρένο
σε αυτήν την τεράστια ενεργειακή κρίση;

Μιλάτε ξανά και ξανά για τα ουρανοκατέβατα κέρδη. Μα, σας
λέµε ότι εµείς θα τα φορολογήσουµε στο 90% εφ’ όσον υπάρ-
χουν. Τώρα ξεκίνησε άλλο τροπάρι: «Α, οι οικονοµικές καταστά-
σεις οι οποίες περνάνε από ορκωτούς λογιστές βάσει των οποίων
φορολογούνται αυτές οι επιχειρήσεις και υπάρχει το ΣΔΟΕ, ο
φορολογικός κώδικας που ελέγχει τελικά και πώς αυτές κατατί-
θενται, τώρα αυτές υποτίθεται ότι κάνουν πλάτες και κρύβουν
κέρδη ουρανοκατέβατα»! Τώρα θα αρχίσετε άλλο τροπάρι: «Α,
δεν είναι σωστές οι καταστάσεις». Οπότε να βάλουµε τον ΣΥΡΙΖΑ
να κάτσει και να αξιολογήσει τις οικονοµικές καταστάσεις των
επιχειρήσεων και της ΔΕΗ της ίδιας, που δεν το έκανε όταν ήταν
ο ίδιος και έγραφε δυόµισι δισεκατοµµύρια ζηµιές! 

Πρέπει δε να ξέρετε ότι ο ίδιος ο κ. Παναγιωτάκης δήλωσε ότι
είχαν αυξηθεί τα τιµολόγια της ΔΕΗ 7% τότε, γιατί αλλιώς δεν
µπορούσε να δανειστεί η ΔΕΗ. Να µην το ξεχνάµε αυτό. Και τότε
δεν υπήρχε ενεργειακή κρίση. Τότε απολαµβάναµε το χαµηλό-
τερο των τιµών πετρελαίου, φυσικού αερίου και ηλεκτρικής ενέρ-
γειας της τελευταίας δεκαετίας. 

Ήταν µια καλή περίοδος τότε του ΣΥΡΙΖΑ στο διεθνές ενερ-
γειακό γίγνεσθαι, κύριε συνάδελφε, την οποία δυστυχώς δεν
αξιοποιήσατε, γιατί είχε µηδενική ανάπτυξη η ελληνική οικονοµία
τότε. Μάλιστα, είχαν προηγηθεί και εκείνα τα φοβερά capital con-
trols. Αυτή είναι η πραγµατικότητα!

Από κει και πέρα, εµείς είµαστε εδώ και ακούµε εποικοδοµη-
τικές προτάσεις. Αν έχετε να πείτε κάτι διαφορετικό από αυτά
που λέτε και πραγµατικά να συµβάλετε µε έναν εποικοδοµητικό
τρόπο ώστε να στηρίξουµε την ελληνική κοινωνία και την ελλη-
νική οικονοµία, είµαστε εδώ να σας ακούσουµε. Αν εσείς συνεχί-
ζετε µέσα από αυτή τη στείρα αντιπαράθεση για τα καρτέλ, για
τα οικονοµικά συµφέροντα και όλα αυτά τα οποία τα έχουµε
ακούσει χιλιάδες φορές και κανείς δεν σας πιστεύει πια, τότε νο-
µίζω ότι δεν µπορείτε να προσφέρετε τίποτα στον τόπο µας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 3289/131/16-2-2022

ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου αναφο-
ρών - ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ποια είναι η
θέση του ΥΠΕΝ για την ενδεχόµενη επιβάρυνση των καταναλω-
τών µε υπέρµετρα κόστη για την Υπόγεια Αποθήκη Φυσικού Αε-
ρίου Καβάλας»;

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Έχουµε ακόµα µία περίπτωση ερώτησης η οποία υποβλήθηκε,

κύριε Υπουργέ, στις 16 Φεβρουαρίου και δεν απαντήθηκε. Και
όπως διάβασε η κυρία Πρόεδρος, υπάρχει και αίτηση κατάθεσης
εγγράφων. Άρα το ερώτηµα είναι αν θα καταθέσετε έγγραφα µε
τη διαδικασία της επίκαιρης ερώτησης για την οποία ήρθατε σή-
µερα, γιατί αλλιώς προκύπτει παραβίαση του Κανονισµού και
πρέπει να πάρουµε άλλο κοινοβουλευτικό µέτρο µετά για να µας
δώσετε τα έγγραφα. 

Πάντως, αυτή η ερώτηση που αφορά την υπόγεια αποθήκη φυ-
σικού αερίου στην Καβάλα αποδεικνύει δύο προβλήµατα αυτής
της Κυβέρνησης. Αποδεικνύει, πρώτον, τη χωρίς σχεδιασµό δέ-
σµευση της χώρας στο εισαγόµενο φυσικό αέριο.

Δηλαδή, η Κυβέρνηση αποφάσισε χωρίς σχέδιο και ανακοί-
νωσε ο κ. Μητσοτάκης τον Σεπτέµβριο του 2019 ότι εφαρµόζεται
µία πρόωρη, χωρίς σχέδιο αιφνιδιαστική, βίαιη απολιγνιτοποίηση,
η οποία δεσµεύει τη χώρα στο φυσικό αέριο. Διότι προηγουµέ-
νως µας λέγατε ότι το πρόβληµα είναι ότι αυξάνουν οι τιµές του
αερίου στο εξωτερικό. Ναι, αλλά ποιος δέσµευσε την Ελλάδα
στο φυσικό αέριο; 

Σας διαβάζω, λοιπόν, ότι από τα στοιχεία του ΑΔΜΗΕ τον Φε-
βρουάριο του 2022 η αύξηση της χρήσης φυσικού αερίου στην
ηλεκτροπαραγωγή σε σχέση µε το 2021 ήταν 76%. Ποιος το
έκανε αυτό, κύριε Σκρέκα; Ποιος µας δέσµευσε στο πανάκριβο
εισαγόµενο φυσικό αέριο; Ο Κυριάκος Μητσοτάκης µε τη βίαιη,
αιφνιδιαστική, χωρίς σχέδιο και χωρίς καµµία λογική απολιγνιτο-
ποίηση. 

Ταυτόχρονα, όµως, εκτός από αυτό το στρατηγικό λάθος µε
το φυσικό αέριο, το οποίο το αναγνωρίζει και η Ρυθµιστική Αρχή
Ενέργειας και η Ένωση Βιοµηχανικών Καταναλωτών και η Ευρω-
παϊκή Ένωση σε όλα τα report έχετε και τη συνεχή επιβάρυνση
των καταναλωτών. Με ποια λογική; Του καρτέλ ενέργειας, που
για την Κυβέρνηση είναι το πολύ απλό ρητό «Γιάννης κερνάει και
Γιάννης πίνει». Αυτό ακριβώς γίνεται και στην περίπτωση της
υπόγειας αποθήκης φυσικού αερίου στην Καβάλα. 

Ο Πρόεδρος της ΡΑΕ σε συνέντευξή του δήλωσε ότι «δεν εί-
µαστε αποικία» απηυδισµένος και αυτός από τις συνθήκες
άγριας δύσης εις βάρος του δηµοσίου συµφέροντος που έχετε
δηµιουργήσει. Αλλιώς, πείτε µας σε ποιον απευθυνόταν όταν
έλεγε «δεν είµαστε αποικία». 

Διότι εδώ υπάρχει ένα έργο υποδοµής, το οποίο λείπει από την
Ελλάδα. Παρ’ ότι αποφασίσατε στροφή στο φυσικό αέριο τον Σε-
πτέµβρη του 2019 για αποθήκες δεν κάνατε τίποτα. Είµαστε οι
µόνοι και ψάχνετε τώρα στην Ιταλία, τα διαβάζουµε τα δελτία.
Τώρα είστε σε αδιέξοδο, είναι προφανές. Το ερώτηµα είναι γιατί
επιλέξατε αυτό το αδιέξοδο, αυτή τη στρατηγική. 

Μαθαίνουµε, λοιπόν, ότι οι καταναλωτές θα επιβαρυνθούν µε
πρόσθετο κόστος για να γίνει αυτή η υπόγεια αποθήκη φυσικού
αερίου. Λέει, λοιπόν, ο πρόεδρος της ΡΑΕ: «Είναι ένα φαραωνικό
έργο, που θα επιβαρύνει µε δυσθεώρητο κόστος τους κατανα-
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λωτές για έναν δεύτερο αγωγό κόστους 1 δισεκατοµµυρίου
ευρώ για δώδεκα bcm ετησίως, ώστε να αξιοποιηθεί αυτή η υπό-
γεια αποθήκη αερίου, που δεν γνωρίζουµε ποιον θα εξυπηρετεί»,
24 Ιανουαρίου του 2022. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή οι καταναλωτές ήδη επιβαρύνονται
πάρα πολύ, συγκρίναµε τους λογαριασµούς αερίου στον τελικό
καταναλωτή, στη Θεσσαλονίκη, και έχει 1000% αύξηση η τιµή
µονάδας φυσικού αερίου για τον καταναλωτή τον οικιακό, δέκα
φορές πάνω µέσα στους τελευταίους δεκατέσσερις µήνες.
Επειδή δεν προκύπτει από πουθενά η κοινή ωφέλεια δεύτερου
αγωγού, επειδή φαίνεται ότι το σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας
είναι να περάσετε το κόστος αυτό, 1 δισεκατοµµύριο ευρώ λέει
ο Πρόεδρος της ΡΑΕ, στους καταναλωτές, είναι η λεγόµενη,
κυρία Πρόεδρε, κοινωνικοποίηση του έργου, ρωτάµε: Αν είναι να
κοινωνικοποιηθεί το έργο διά της πληρωµής του κόστους γιατί
δεν το κάνει η πολιτεία να είναι ένα δηµόσιο έργο και να έχουµε
αποθήκη αερίου ως χώρα, που τώρα το ζητά η Κοµισιόν και ψά-
χνετε να βρείτε στην Ιταλία λύση;

Και µας κάνει εντύπωση και το εταιρικό σχήµα. Αυτό, µάλλον,
είναι για το βραβείο Γκίνες. Δηλαδή, ο ΔΕΣΦΑ θα παίζει ταυτό-
χρονα τον ρόλο και του επιβλέποντα και του εργολάβου; Θα
κάνει και τη µελέτη σκοπιµότητας και θα συµµετέχει και στην κα-
τασκευή; 

Άρα, πρέπει να µας πείτε πώς τεκµηριώνεται η αναγκαιότητα
του αγωγού. Ποιο θα είναι το κόστος για τους καταναλωτές;
Ποια η αναγκαιότητα του δεύτερου αγωγού και γιατί σκέφτεστε
αυτή την περίεργη κοινωνικοποίηση µόνο στο κόστος και όχι στα
οφέλη του έργου. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ελάτε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, ευτυχώς κυβερνήσατε και ο ελ-
ληνικός λαός γνωρίζει τι κάνατε όταν κυβερνούσατε. Είπατε
τώρα «ποιος δέσµευσε την Ελλάδα στο φυσικό αέριο. Μα, η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη». Εγώ θα σας πω τι έκανε η
κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα και θα πω ότι σε αυτή την περί-
πτωση καλά κινήθηκε. Έκλεισε δύο λιγνιτικά εργοστάσια της
ΔΕΗ και αδειοδότησε µία νέα µονάδα φυσικού αερίου στα
Άσπρα Σπίτια, η οποία θα ολοκληρωθεί, ευτυχώς, έως το καλο-
καίρι και θα τεθεί σε λειτουργία και θα µπορεί να συµβάλλει στην
επάρκεια εφοδιασµού της χώρας. Αυτό έκανε. 

Όταν ήταν στην αντιπολίτευση ο κ. Τσίπρας δεν ψήφισε για
την κατασκευή και την αδειοδότηση του αγωγού TAP, αυτού του
αγωγού φυσικού αερίου που διασχίζει τη βόρεια Ελλάδα και φέρ-
νει στην Ελλάδα από το Αζερµπαϊτζάν φυσικό αέριο, όχι από τη
Ρωσία, άρα διαφοροποιεί τις πηγές εφοδιασµού της χώρας µας
και έτσι αυτή τη στιγµή δεν εξαρτόµαστε µόνο από το φυσικό
αέριο, αλλά έχουµε και µια άλλη πύλη εισόδου φυσικού αερίου
από το Αζερµπαϊτζάν, το οποίο, µάλιστα, προωθείται µέχρι την
Ιταλία και φθάνει. Όταν ήταν στην αντιπολίτευση ο κ. Τσίπρας
δεν στήριξε τον TAP, δεν ψήφισαν υπέρ της κατασκευής. Όταν
έγινε κυβέρνηση πήγε και έβγαζε φωτογραφίες χαµογελώντας
µπροστά στην κατασκευή του TAP, αυτού του αγωγού φυσικού
αερίου. Άρα, ευτυχώς που κυβερνήσατε, κύριε συνάδελφε, και
κανείς δεν πιστεύει αυτά που λέτε. 

Φυσικά, επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά και να το καταλά-
βετε, η στρατηγική της ελληνικής Κυβέρνησης, ξεκινώντας από
το 2004 είναι στον σωστό δρόµο. Και έτσι σήµερα η Ελλάδα έχει
µία εγκατάσταση αεριοποίησης στη Ρεβυθούσα στην οποία
εµείς, εγώ έδωσα εντολή την προηγούµενη εβδοµάδα στην συ-
νεδρίαση της Επιτροπής Διαχείρισης Κρίσεων στον ΔΕΣΦΑ να
αξιολογήσει και να καταθέσει µία µελέτη κόστους-οφέλους για
τη συµπλήρωση και την κατασκευή µιας πλωτής δεξαµενής
δίπλα στη Ρεβυθούσα, για να διπλασιάσουµε τη χωρητικότητά
της και έτσι να µπορούµε να εισάγουµε περισσότερο υγροποι-
ηµένο φυσικό αέριο µε καράβια και να µην εξαρτόµαστε από το
ρωσικό αέριο. 

Φυσικά και είναι οι κυβερνήσεις, και η δική σας και η δική µας
και οι προηγούµενες, οι οποίες προώθησαν την κατασκευή µιας

πλωτής δεξαµενής υγροποιηµένου φυσικού αερίου στην Αλεξαν-
δρούπολη, το λεγόµενο FSRU, που µόλις ολοκληρωθεί -στο
τέλος του 2023- θα µπορέσουµε να γίνουµε εντελώς ανεξάρτητοι
από το ρωσικό φυσικό αέριο και να µπορούµε να αγοράζουµε
φυσικό αέριο υγροποιηµένο από οπουδήποτε βρούµε στον πλα-
νήτη, από διαφορετικές πηγές και µάλιστα, αξιοποιώντας την κα-
λύτερη προσφορά. Αυτά έκανε και κάνει η Κυβέρνησή µας,
λοιπόν, για να µπορέσουµε να διασφαλίσουµε την επάρκεια εφο-
διασµού, αλλά και την ενεργειακή µας ανεξαρτησία που είναι
τόσο σηµαντική. 

Άρα, ερχόµαστε εδώ και µιλάµε για την υπόγεια αποθήκη φυ-
σικού αερίου Καβάλας. Είναι ξεκάθαρη η κατεύθυνσή µας να
αξιολογήσουµε επί πραγµατικών δεδοµένων και µέσα από µία
µελέτη κόστους-οφέλους αν είναι προς το δηµόσιο συµφέρον,
αν είναι προς όφελος των πολιτών. Εκεί, βέβαια, θα συνυπολογί-
σουµε και τον παράγοντα ενεργειακή ασφάλεια, ενεργειακή ανε-
ξαρτησία και στρατηγικά αποθέµατα. Εφόσον αξιολογήσουµε ότι
χρειάζεται, θα την κατασκευάσουµε. Αυτό µένει να αποδειχθεί
µέσα από µελέτη. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Η ερώτηση και η αίτηση κατάθεσης εγγράφων ζητάει αυτή τη

µελέτη. Το να λέει τώρα ο Υπουργός ότι δεν έχει παραλάβει µε-
λέτη η ΡΑΕ και πρόταση, µας προκαλεί ιδιαίτερη εντύπωση, διότι
κάποιος από τους δύο λέει ψέµατα. 

Και εµείς απλά, κύριε Υπουργέ, ζητήσαµε να µας φέρετε τις
µελέτες σκοπιµότητας και τις προτάσεις τις οποίες δεν τις κατα-
θέτετε. 

Άρα, κυρία Πρόεδρε, αρνείται στη Βουλή ο Υπουργός να φέρει
αυτό που είπε ο Πρόεδρος της ΡΑΕ δηµόσια. Διότι υπάρχει πρό-
ταση από τον ΔΕΣΦΑ. Ή όχι; Γιατί προκύπτει, λοιπόν, αυτό το
υπέρογκο κόστος του 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ; Λέτε ο κ. Δαγού-
µας, ο Πρόεδρος της ΡΑΕ να τα είπε από το µυαλό του; 

Εµείς την άλλη εβδοµάδα θα είµαστε στη ΡΑΕ. Θα τα ζητή-
σουµε και από την ΡΑΕ, κύριε Υπουργέ. Ελπίζω να µην εκτεθείτε
εσείς. Κάποιος θα εκτεθεί, όµως, σε αυτή την ιστορία.

Πάµε λιγάκι να δούµε τα θέµατα του αερίου εξ αρχής. Είπε ο
κύριος Υπουργός ψευδώς, γιατί πλέον εδώ που έχουµε φτάσει
µόνο µε ψέµατα µπορούν να τα βγάλουν πέρα, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δέ-
σµευσε την Ελλάδα στο φυσικό αέριο. 

Κύριε Υπουργέ, εµείς στείλαµε, και ευτυχώς ήµουν τότε στο
Υπουργείο και γνωρίζουµε, το ΕΣΕΚ του 2018 στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Εκεί προβλεπόταν, κύριε Υπουργέ, ότι η Ελλάδα απε-
ξαρτάται από όλα τα ορυκτά καύσιµα και από τον λιγνίτη και από
το φυσικό αέριο µε έναν τρόπο οµαλό, που θα έδινε και θέσεις
εργασίας στη Δυτική Μακεδονία και στη Μεγαλόπολη, αλλά και
φθηνό ρεύµα στην Ελλάδα. 

Και καταφέραµε να µην υπάρχει καµµία αύξηση στο ρεύµα.
Είναι κρίµα να είστε Υπουργός, να διαβάζετε δηµοσιεύµατα τα
οποία έχουν διαψευστεί, αλλά να µην έχετε στοιχεία της EURO-
STAT που λένε ότι η Ελλάδα το 2015 µε 2019 είχε 12% µείωση
µεσοσταθµικά στο κόστος ρεύµατος. Είναι αδιανόητο να είστε
Υπουργός και να µην το ξέρετε αυτό και να λέτε ότι αυξήθηκε το
ρεύµα επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ.

Όσον αφορά τον TAP, επίσης, είναι αδιανόητο να λέτε ότι
εµείς δεν τον θέλαµε όταν η κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα κα-
τόρθωσε και πήρε ανταποδοτικά από τον TAP, που ούτε τα ονει-
ρευόσασταν για τους δήµους της περιοχής και το περιβάλλον
της περιοχής και έτσι προχώρησε το έργο. Έτσι γίνονται δια-
πραγµατεύσεις, όχι µε «yes, men», που κάνετε τώρα σε οποιοδή-
ποτε έργο. 

Μην γελάτε, κύριε Σκρέκα. Είναι πολύ σοβαρή η κατάσταση
στην αγορά. Γονατίζουν τα νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις µε τις
δικές σας ευθύνες και του κ. Χατζηδάκη, δεν τα χρεώνω όλα σε
εσάς. Αλλά ξέρουµε, ξέρει η αγορά, ξέρει η κοινωνία ότι εσείς
ευθύνεστε σήµερα γι’ αυτό το κόστος.

Και να σας πω και ορισµένα παραδείγµατα: Δεν ξέρει η αγορά
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας ότι µε δική σας επιλογή, της
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Κυβέρνησης, χρεοκόπησε ο λογαριασµός των ΑΠΕ και µπήκε 6%
χαράτσι σε όλους και στα οικιακά φωτοβολταϊκά στέγης; Δεν
ξέρει όλη η αγορά ότι µε δική σας επιλογή µπήκε χαράτσι στο
πετρέλαιο κίνησης, γιατί χρεοκοπήσατε τον ΕΛΑΠΕ; Δεν είναι
γνωστά αυτά; Δεν είναι γνωστά τα παιχνίδια εξισορρόπησης, που
κόστισαν πάνω από 100 εκατοµµύρια ευρώ τον Νοέµβριο και τον
Δεκέµβριο του 2020, τότε που ο κ. Χατζηδάκης έλεγε ότι η αγορά
θα λύσει το πρόβληµα; Έχουµε, λοιπόν, συγκεκριµένα προβλή-
µατα µε δική σας ευθύνη. 

Το ερώτηµα το δικό µας είναι για ποιον λόγο προωθείται η λο-
γική του «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει». Δεν απαντήσατε. Μπο-
ρεί ο ΔΕΣΦΑ να κάνει τη µελέτη σκοπιµότητας, να έχει την
επίβλεψη και να είναι και στο εταιρικό σχήµα; Να µας το πείτε.
Εγώ βλέπω εδώ ότι υπάρχει ένα εταιρικό σχήµα στο οποίο είναι
και ο ΔΕΣΦΑ µέσα, ΔΕΣΦΑ-ΤΕΡΝΑ. Πρέπει να πάρετε θέση σε
αυτό. Επιτρέπεται µε τους κανόνες του ανταγωνισµού;

Το δεύτερο: Πού είναι τα έγγραφα τα οποία ζητήσαµε και η
γνώµη της ΡΑΕ για τον κανονισµό τιµολόγησης της υπόγειας
αποθήκης που ο ΔΕΣΦΑ κατέθεσε; Υπάρχει, δηλαδή, πρόταση
κανονισµού τιµολόγησης που κατατέθηκε στη ΡΑΕ. Τι άλλο πρέ-
πει να κάνουµε για να µας δώσετε τα έγγραφα; Να πάµε στον ει-
σαγγελέα; Παίζονται και άλλα παιχνίδια τέτοιου είδους στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος; Διότι εδώ µιλάει ο Πρόεδρος της ΡΑΕ
για 1 δισεκατοµµύριο ευρώ και ότι δεν είµαστε αποικία και θέλετε
να το περάσετε αυτό στους καταναλωτές. Έχουµε υποχρέωση
να µάθουµε τη γνώµη της ΡΑΕ και της πολιτείας γι’ αυτό το θέµα. 

Ζητάω, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, -για τυπικούς λόγους το ανα-
φέρω- την ανάλυση κόστους-οφέλους που περιλαµβάνει την
υπόγεια αποθήκη και τον δεύτερο αγωγό που προτείνει ο
ΔΕΣΦΑ, την ανάλυση κόστους-οφέλους για την υπόγεια αποθήκη
χωρίς τον δεύτερο αγωγό, τη µελέτη σκοπιµότητας και την ανά-
λυση που υποχρεούται το Υπουργείο Περιβάλλοντος να στείλει
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για το σχέδιο χρηµατοδότησης. Να
µας πείτε αν υπάρχει θέµα κρατικών ενισχύσεων και επίσης να
µας πείτε αν, τελικά, προτεραιότητα για εσάς είναι το πώς θα
εξυπηρετούνται κάποια εργολαβικά συµφέροντα ή οι καταναλω-
τές. Διότι, ότι ήταν λάθος η δέσµευση στο αέριο το αποδείξαµε,
φαίνεται στους λογαριασµούς. Το ότι έγινε από εσάς, όλος ο κό-
σµος ξέρει για τη φαιδρή απολιγνιτοποίηση του κ. Μητσοτάκη. 

Το ερώτηµα είναι εδώ, στο συγκεκριµένο έργο τι κρύβεται και
γιατί µιλάει για αποικία ο Πρόεδρος της ΡΑΕ. Πρέπει να µας
απαντήσετε γι’ αυτό, τουλάχιστον.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Έχετε µια εµµονή να µιλάτε για, όπως είπατε, φαι-
δρή απολιγνιτοποίηση όταν η λιγνιτική παραγωγή τα πέντε χρό-
νια του ΣΥΡΙΖΑ µειώθηκε κατά 50%. Γιατί κοροϊδεύετε τον κόσµο;
Γιατί δεν λέτε την αλήθεια; Γιατί δεν λέτε ότι στηρίξατε και προ-
ωθήσατε την απολιγνιτοποίηση γιατί αυτό ήταν προς όφελος της
κοινωνίας, ήταν πιο φθηνό για την κοινωνία, για τη ΔΕΗ να πα-
ράγεται ηλεκτρική ενέργεια µε τρόπο πιο φθηνό και πιο συµφέ-
ρον από ένα πιο καθαρό ορυκτό καύσιµο; Γιατί δεν το λέτε; Γιατί
το κρύβετε; Γιατί δεν λέτε ότι µειώθηκε η λιγνιτική παραγωγή επί
ηµερών σας κατά 50%; Γιατί δεν λέτε ότι κλείσατε δύο λιγνιτικές
µονάδες; Γιατί δεν λέτε ότι αδειοδοτήσατε µία µονάδα φυσικού
αερίου και γιατί δεν λέτε ότι πηγαίνατε και χαµογελάγατε, ο κ.
Τσίπρας χαµογέλαγε, µπροστά στον αγωγό φυσικού αερίου TAP,
που φέρνει αζέρικο αέριο; Γιατί τα κρύβετε; Ντρέπεστε; Σωστά
ήταν αυτά. Τα λάθος είναι αυτά τα οποία λέτε τώρα, τα οποία
δεν έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Κύριε συνάδελφε, να σας βοηθήσω λίγο να καταλάβετε τη
χρησιµότητα µιας υπόγειας αποθήκης. Δεν λέω ότι εµείς πρόκει-
ται να αναλάβουµε ένα δυσθεώρητο κόστος, το οποίο θα επωµι-
στούν οι καταναλωτές τελικά, για να δηµιουργήσουµε µία
εγκατάσταση που δεν τη χρειαζόµαστε. Ποιος το θέλει αυτό; Σί-
γουρα δεν το θέλουµε εµείς. Εσείς µπορεί και να το κάνατε πάν-
τως. Εµείς θα αξιολογήσουµε. 

Τι κάνουµε σήµερα; Το ξέρετε ότι συζητείται στην Ευρώπη η

υποχρέωση από τα κράτη-µέλη, ακόµα δεν έχει γίνει ο οριστικός
κανονισµός, δεν έχει γίνει οδηγία, να αποθηκεύουν στρατηγικά
αποθέµατα περίπου στο 10% ή 15% της ετήσιας κατανάλωσής
τους σε υπόγειες αποθήκες; Εµείς, αυτή τη στιγµή έχουµε υπο-
χρέωση, που απορρέει από αυτό το οποίο συζητείται στην Ευ-
ρώπη, να πούµε στον ΔΕΣΦΑ να συζητήσει µε τον αντίστοιχο
ιταλικό ΔΕΣΦΑ, δηλαδή µε τη SNAM, τη δυνατότητα να πληρώ-
σουµε τους Ιταλούς, τον ιταλικό ΔΕΣΦΑ, για να αποθηκεύσουµε
φυσικό αέριο στην ιταλική αποθήκη στην Ιταλία. 

Ρωτάω: Αν τελικά το ετήσιο κόστος που θα κοστίζει στους Έλ-
ληνες καταναλωτές, που θα απορρέει από ευρωπαϊκό κανονισµό
και για λόγους ενεργειακής ασφάλειας και ενεργειακής ανεξαρ-
τησίας της Ευρώπης και της Ελλάδας φυσικά, αν το κόστος του
να αποθηκεύουµε στην ιταλική αποθήκη φυσικό αέριο σε ετήσια
βάση είναι µεγαλύτερο από το να κατασκευάσουµε τη δική µας
υπόγεια αποθήκη εδώ -και να έρθει και η Βουλγαρία να αποθη-
κεύει αέριο, να έρθει και η Βόρεια Μακεδονία, να έρθει και η Ρου-
µανία, να έρθει και η Σερβία να αποθηκεύει φυσικό αέριο στη
δική µας ελληνική αποθήκη-, δεν θα το κάνουµε; Θα πείτε «όχι
µην το κάνετε»; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κάντε την κρατική.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Μα, δεν καταλαβαίνετε τι λέτε, λοιπόν, σε αυτή την
Αίθουσα.

Λοιπόν, εµείς δεν κρύβουµε τίποτα. Έχει αλλάξει η κατάσταση
σε σχέση µε µήνες πριν. Το φυσικό αέριο είναι πολύ πιο ακριβό,
άρα το να την πληρώσουµε, δηλαδή να τη γεµίσουµε αυτή την
υπόγεια αποθήκη µε φυσικό αέριο είναι πολύ πιο ακριβό τώρα.
Έχουν αλλάξει όλα τα δυναµικά χαρακτηριστικά. Γι’ αυτό επα-
ναξιολογούµε την επένδυση. Δεν θέλουµε να σας κρύψουµε τί-
ποτα. Είναι δυνατόν να κρύψουµε κάτι που µπορεί να αποτελεί
σηµαντική εγκατάσταση για την ενεργειακή κυριαρχία της Ελλά-
δος στη γενικότερη περιοχή; Δεν το καταλαβαίνετε αυτό και κά-
νετε αυτή την ερώτηση, προσπαθώντας πάλι να µπερδέψετε τον
κόσµο και να πείτε ότι «κάτι κρύβετε», και «κάτι κάνετε», και
«κάτι», χωρίς να ξέρετε τι λέτε; 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Πάµε στην τελευταία ερώτηση του κ. Φάµελλου.
Εισερχόµαστε στην ένατη µε αριθµό 1276/16-11-2021 του κύ-

κλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλο-
νίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη
Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Υποχρέωση τροποποίησης και ανάκλησης προσκλήσεων
του προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» λόγω αλλαγής του θε-
σµικού πλαισίου ανακύκλωσης µε τον πρόσφατο νόµο 4819/21».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ακόµα µία ερώτηση η οποία δεν απαντήθηκε από το Υπουρ-

γείο Περιβάλλοντος και έρχεται µε τη διαδικασία των επίκαιρων
ερωτήσεων. 

Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση αυτή υποβλήθηκε στις 16 Νοεµ-
βρίου. Αυτό, επίσης, είναι ένα µεγάλο ερώτηµα, δηλαδή για
ποιον λόγο δεν απαντήθηκε.

Εγώ θεωρώ ότι δεν είναι τυχαίο. Διότι το ζήτηµα αυτό, των
προσκλήσεων του προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», που
συνδέονται µε τις υποχρεώσεις των συστηµάτων εναλλακτικής
διαχείρισης, έχει απασχολήσει πολλές φορές τη Βουλή και έχω
την αίσθηση ότι θα απασχολήσει και τη Βουλή, αλλά και πάρα
πολλές έρευνες που θα γίνουν στη συνέχεια, τη δηµοσιογραφική
σίγουρα. Δεν ξέρω, κύριε Υπουργέ, αν εσείς φοβάστε ότι θα γί-
νουν κι άλλου είδους έρευνες στη συνέχεια γι’ αυτό το θέµα. 

Πάντως, εδώ φαίνεται ότι το πρόγραµµα πίσω από τη συγκε-
κριµένη πρόσκληση όσον αφορά στη χρηµατοδότηση των «γω-
νιών ανακύκλωσης» έρχεται και παρέχει χρηµατοδότηση στους
δήµους, ενώ η νοµοθεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος λέει
ότι αυτή η χρηµατοδότηση πρέπει να παρέχεται από τα συστή-
µατα. Δηλαδή, από την πίσω πόρτα η Κυβέρνηση εξασφαλίζει
παράτυπα, διπλή χρηµατοδότηση για εξοπλισµό ανακύκλωσης
που η ευρωπαϊκή οδηγία λέει –και ο νόµος και ο δικός µας και
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της Νέας Δηµοκρατίας- ότι πρέπει να παρέχεται από τα συστή-
µατα εναλλακτικής διαχείρισης. 

Και το ερώτηµα είναι για ποιον λόγο εσείς παραµένετε αµέτο-
χοι. Διότι υπάρχει και µια τρίτη πηγή χρηµατοδότησης, η µελέτη
και η διακήρυξη του ΕΔΣΝΑ, οπότε θα έχετε τρεις πηγές χρηµα-
τοδότησης για κάτι που τα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης
πρέπει να δίνουν δωρεάν στους δήµους και µάλιστα µε χρηµα-
τοδότηση από τους υπόχρεους, δηλαδή από τη βιοµηχανία, το
εµπόριο και τους εισαγωγείς. 

Έχουν γίνει πολλές εντάξεις έκτοτε και θα σας αναφέρω µόνο
µία ως παράδειγµα. Παίρνω µία που αφορά στον Δήµο Θεσσα-
λονίκης. Ο Δήµος Θεσσαλονίκης, λοιπόν, ενέταξε ένα έργο 18,5
εκατοµµύρια ευρώ για σαράντα οκτώ πολυκέντρα µε οικονοµικό
αντίτιµο. Πρώτο ζήτηµα: Όταν έχει οικονοµικό αντίτιµο προς
τους πολίτες παραπέµπει σε ένα σύστηµα εναλλακτικής διαχεί-
ρισης. Άρα, φαίνεται ότι είναι φωτογραφικό. 

Δεύτερον, αν κάνει κάποιος υπολογισµούς σε αυτή τη διακή-
ρυξη -δεν ξέρω αν τα παρακολουθείτε, εµείς τα παρακολου-
θούµε- έχει το κάθε πολυκέντρο 330.000 ευρώ κόστος και δεν
µπορεί να εξυπηρετήσει τους πολίτες για την ανακύκλωση, διότι
δεν µπορούν να έχουν προσέγγιση οι πολίτες σε κάτι τέτοιο. 

Άρα, λοιπόν, είστε ο αρµόδιος Υπουργός, εποπτεύετε τον Ελ-
ληνικό Οργανισµό Ανακύκλωσης και βέβαια, είστε αυτός που
έφερε και το ν.4819 στη Βουλή που λέει ότι η διαδικασία αυτή
δεν είναι συµβατή µε την ευθύνη παραγωγού, που λέει η πρώτη
οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά όπως ίσχυε µέχρι τώρα
γιατί οι παραγωγοί πρέπει να πληρώνουν το κόστος. Δεύτερον,
δεν είναι συµβατή και µε την οδηγία 2018/852 και δεν είναι συµ-
βατό και µε τον ν.4819. 

Σας θυµίζω ότι σε παλαιότερο κοινοβουλευτικό έλεγχο, για να
µη χάνουµε το χρόνο µας, ο κ. Πέτσας, αν δεν κάνω λάθος, τότε
είχε πει ότι ο ΕΟΑΝ θα ελέγχει εκ των υστέρων τις εντάξεις.
όµως, η διάταξη αυτή έχει απορριφθεί µε τον ν.4819. Μην µπλέ-
ξουµε, λοιπόν, σε τέτοια νοµικίστικα τερτίπια. Έχετε µια πράξη,
λοιπόν, στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», η οποία έρχεται
σε αντίθεση µε τον τελευταίο νόµο, τον ν.4819. 

Και ρωτάµε: Είναι σε γνώση σας ότι υπάρχει πρόσκληση και
εντάξεις σε αντίθεση µε τη νοµοθεσία, και την ελληνική και την
ευρωπαϊκή; Έχετε προχωρήσει σε κάποιες διαδικασίες παρέµ-
βασης και ελέγχου είτε του Υπουργείου είτε του Ελληνικού Ορ-
γανισµού Ανακύκλωσης; Προκύπτει ζήτηµα διπλής
χρηµατοδότησης, δηλαδή θέµα παραβίασης του κανόνα των
κρατικών ενισχύσεων;

Κύριε Υπουργέ, εκ των προτέρων σας λέω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ το
θέµα αυτό θα το πάει στην Ευρώπη. Για να µη βρεθεί, λοιπόν,
µπλεγµένη χώρα, για να µην υπάρχουν και άλλου είδους ευθύνες
στους Υπουργούς, πρέπει -και σας έχω ενηµερώσει γι’ αυτό και
θεσµικά και ως όφειλα εδώ και πάρα πολύ καιρό, από την πρώτη
ηµέρα που αναλάβατε το Υπουργείο- πρέπει να παρέµβετε. Δεν
µπορείτε να είστε Πόντιος Πιλάτος στο θέµα αυτό. Υπάρχει µεί-
ζον σκάνδαλο στον χώρο της ανακύκλωση στη χώρα µας και πρέ-
πει να πάρετε και εσείς θέση κάποια στιγµή. Δεν µπορείτε να
παραπέµπετε στο Υπουργείο Εσωτερικών. Η αρµοδιότητα είναι
στο ΥΠΕΝ. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κατ’ αρχάς να ρωτήσω τον αγαπητό κύριο συνά-
δελφο, δεν χαίρεται που έρχοµαι και απαντώ διά ζώσης; Γιατί,
επειδή δεν απαντήσαµε εγγράφως στη γραπτή ερώτηση, αυτή
µετατρέπεται σε επίκαιρη; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Από τον Νοέµβριο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Οπότε έχουµε τη δυνατότητα να έρθουµε να απαν-
τήσουµε και να κάνουµε έναν πολύ δυναµικό διάλογο. Και να
απολογηθώ, αν καµµιά φορά σηκώνω τη φωνή µου χωρίς να
χρειάζεται.

Καταθέτετε ερώτηµα και λέτε: Προτίθεται να τροποποιήσει εκ
νέου την πρόσκληση του προγράµµατος η Κυβέρνηση, προκει-

µένου να είναι συµβατή µε τον ν.4819/2021 αφαιρώντας τα τµή-
µατα αυτής που αναφέρονται στα υλικά στόχο της οδηγίας
94/62/ΕΚ;

Η απάντηση: Η πρόσκληση µε αριθµό ΑΤ04 µε τίτλο «Χωριστή
συλλογή αποβλήτων ανακύκλωσης και σταθµοί µεταφόρτωσης
απορριµµάτων του προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» µετά και
από την τελευταία τροποποίηση έληξε στις 11-6-2021. Ο ν.4891,
που εγώ εισήγαγα προς συζήτηση στη Βουλή των Ελλήνων και
ψηφίστηκε -ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο µε τίτλο «Ολοκληρω-
µένο πλαίσιο για τη διαχείριση αποβλήτων», το οποίο πραγµατικά
ήταν ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο, γιατί µαζέψαµε όλη τη νοµοθε-
σία περί διαχείρισης απορριµµάτων και την καταθέσαµε ενσωµα-
τώνοντας, βέβαια, και τις µε αριθµό 851 και 852 ευρωπαϊκές
οδηγίες- δηµοσιεύθηκε στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης µετά τη
λήξη της καταληκτικής προθεσµίας υποβολής των προτάσεων στο
πλαίσιο της ανωτέρω πρόσκλησης. Άρα, µετά από τις 11-6-2021,
που έληγε η πρόσκληση, δηµοσιεύτηκε στο Φύλλο της Εφηµερί-
δας της Κυβερνήσεως ο νόµος. Άρα, δεν τίθεται θέµα και πρό-
βληµα τροποποίησης της πρόσκλησης, η οποία είχε ήδη λήξει πριν
το νέο νοµικό πλαίσιο. 

Τώρα, δεύτερο ερώτηµα το οποίο καταθέτετε. Έχουν ολοκλη-
ρώσει οι δήµοι, που έχουν αιτηθεί για χρηµατοδότηση για «γω-
νιές ανακύκλωσης», επικαιροποιηµένα τοπικά σχέδια διαχείρισης
αποβλήτων; Έχουν επικαιροποιηθεί οι συµβάσεις συνεργασίας
αυτών µε συστήµατα συλλογής εναλλακτικής διαχείρισης συ-
σκευασιών; Θα ελεγχθεί η συµβατότητα των προτάσεων των
δήµων µε τον ν.4819/2021; 

Και σας απαντώ: Εν όψει της δηµοσίευσης του ν.4819/2021
υποβλήθηκε σχετικό ερώτηµα στον ΕΟΑΝ από το Υπουργείο
Εσωτερικών, προκειµένου να παρασχεθούν από τον ΕΟΑΝ -στο
πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του κατά το άρθρο 95 του ν.4819- δι-
ευκρινίσεις αναφορικά µε το νέο νοµικό πλαίσιο για τη διαχείριση
των αποβλήτων. Με το έγγραφο του ΕΟΑΝ µε αριθµό
6163/13.12.2021 απαντά τα εξής. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Διαβάστε το λίγο. Με ενδιαφέρει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Και αναφέρω συγκεκριµένα: Σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του ν.4819/2021, η οργάνωση της εναλλακτικής διαχείρισης
των δηµοτικών αποβλήτων συσκευασιών είναι δυνατόν να πραγ-
µατοποιείται από τους ΟΤΑ Α’ βαθµού χωρίς συνεργασία µε τους
φορείς συλλογικών συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρισης απο-
βλήτων συσκευασιών ή και τους φορείς κοινωνικής και αλληλέγ-
γυας οικονοµίας του άρθρου 3 του ν.4430/2016. Ειδικότερα, από
τη διάταξη της παραγράφου 1 του άρθρου 89 του ν.4819 προ-
κύπτει ότι ο κάθε ΟΤΑ δύναται να οργανώσει την εναλλακτική
διαχείριση των δηµοτικών αποβλήτων συσκευασιών µε έναν από
τους ακόλουθους τρεις τρόπους, όχι υποχρεωτικά µε έναν: Πρώ-
τον, µόνο από τον ΟΤΑ Α’ βαθµού. Άρα, µπορεί ο ΟΤΑ µόνος του.
Εκεί θα χρειαζόταν, βέβαια, και εξοπλισµό. Δεύτερον, από τον
ΟΤΑ Α’ βαθµού και σε συνεργασία µε συστήµατα εναλλακτικής
διαχείρισης αποβλήτων συσκευασιών ή και τους φορείς κοινωνι-
κής και αλληλέγγυας οικονοµίας του άρθρου 3 του ν.4430, εφό-
σον υπάρχει έγγραφη η συµφωνία αυτών µε τους ΟΤΑ Α’
βαθµού. Και τρίτον, µόνο µε συνεργασία του ΟΤΑ Α’ βαθµού µε
συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης αποβλήτων συσκευασιών
ή και τους φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας.

Άρα νοµίζω ότι αυτό απαντά την ερώτησή σας επί της ουσίας.
Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ και κύριε συνάδελφε, απ’ ό,τι φαίνεται, το

σκάνδαλο βαθαίνει στην ανακύκλωση. Και το κακό είναι ότι δεν
έχουµε αυτή τη στιγµή έστω στοιχειώδη επάρκεια της Κυβέρνη-
σης, για να µπορέσουµε να διαχειριστούµε τη σαφέστατη παρα-
βίαση του ευρωπαϊκού θεσµικού πλαισίου. 

Οφείλω, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, να καταθέσω στα Πρακτικά
τα εξής. Είπε ο κύριος Υπουργός -και αναρωτιέµαι για τη νοµική
υποστήριξη που έχετε- ότι ο νόµος ψηφίστηκε µετά από τη δια-
κήρυξη του προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Ναι, αλλά οι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΒ’ - 4 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11203



νοµικές πράξεις και οι δεσµεύσεις έγιναν µετά.
Καταθέτω, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, την απόφαση της ΕΥΔΕ

του Υπουργείου Εσωτερικών µε ηµεροµηνία 12-1-2022, που έπε-
ται της δηµοσίευσης σε ΦΕΚ του νόµου, που εντάσσει παράτυπη
πράξη σε σχέση µε τον υφιστάµενο νόµο της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ».

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, κύριε Υπουργέ, το πρώτο που οφείλω να σας πω είναι ότι
παραδεχτήκατε µόλις τώρα ότι νόµος άλλαξε και οι εντάξεις των
έργων δεν υπακούουν στον νόµο που έχει αλλάξει. Πρέπει να το
λύσετε. Αυτό σας λέγαµε στην ερώτηση.

Δεύτερο ζήτηµα. Αναφερθήκατε σε µια απόφαση του ΕΟΑΝ.
Καταθέτω, κυρία Πρόεδρε, την απόφαση του διοικητικού συµ-
βουλίου του ΕΟΑΝ µε ηµεροµηνία 10-12-2021.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρία Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, κύριε Υπουργέ, ξέρετε τι
αποφάσισε οµόφωνα ο ΕΟΑΝ σ’ αυτή τη συνεδρίασή του; Λέει
ότι σε σχέση µε το ερώτηµα που µας τέθηκε από την ειδική υπη-
ρεσία διαχείρισης του Υπουργείου Εσωτερικών, το αληθές νόηµα
των διατάξεων του ν.4819 είναι τάδε, τάδε, τάδε. Δηλαδή, έρχε-
ται ο ΕΟΑΝ, για να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα, ότι είναι, δη-
λαδή, ασύµβατη µε το θεσµικό πλαίσιο η πράξη αυτή του
προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» και αποκαλύπτει -και πείτε
µου εσείς, κυρία Πρόεδρε, πού υπάρχει αυτό- το αληθές νόηµα
των διατάξεων του νόµου. Δηλαδή, τροποποιεί επί της ουσίας
τον νόµο µε ένα έγγραφο που λέει το αληθές νόηµα. Έχετε δει,
κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχουν φορείς στην εποπτεία σας που
γράφουν ποιο είναι το αληθές νόηµα των διατάξεων, για να τις
παραβιάσουνε;

Και έρχοµαι, λοιπόν, επί της ουσίας. Ο νόµος που ισχύει σήµερα
λέει στο άρθρο 91 ότι οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης που
δεν συνάπτουν σύµβαση µε σύστηµα έχουν πρόστιµο 1.000 ευρώ
ως 100.000 ευρώ. Άρα, η συνεργασία δήµων µε συστήµατα είναι
υποχρεωτική. Στο ίδιο άρθρο, στο άρθρο 89 παράγραφος 2 λέει
ότι τα συστήµατα παρέχουν προς τους δήµους εξοπλισµό και χρη-
µατικό αντάλλαγµα µε απολύτως δική τους ευθύνη. Άρα, δεν µπο-
ρούν να χρηµατοδοτηθούν από άλλη πηγή. Και στο άρθρο 86
παράγραφος 2 γίνεται ξεκάθαρο ότι αυτό γίνεται ακόµα και σε χώ-
ρους ευθύνης των ΟΤΑ, δηλαδή παιδικές χαρές, δηµοτικές εγκα-
ταστάσεις, χώρους συνάθροισης κοινού και σε όλες τις περιοχές
που η χωριστή συλλογή σε τέσσερα ρεύµατα είναι υποχρεωτική.
Άρα, όλο αυτό το οποίο υλοποιείται σήµερα είτε από το πρό-
γραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» και τη συγκεκριµένη διακήρυξη για
«γωνιές ανακύκλωσης» είτε και από την προκήρυξη του έργου του
ΕΔΣΝΑ έρχεται σε απόλυτη αντίθεση και µε τον νόµο ο οποίος
ισχύει -και το αποδείξαµε- και µε την ευρωπαϊκή οδηγία. 

Και ταυτόχρονα, δεν είναι το µόνο πρόβληµα που έχουµε στην
ανακύκλωση, κύριε Υπουργέ. Εξαιτίας σας έχουµε ένα επιχειρη-
σιακό σχέδιο από το άλλο σύστηµα που είναι στον αέρα, που,
ενώ εγκρίθηκε, ζητήθηκε να αλλάξει. Άρα, δεν έχουµε αυτή τη
στιγµή επιχειρησιακό σχέδιο. Έχουµε παράτυπη έγκριση του επι-
χειρησιακού σχεδίου της ανταποδοτικής ανακύκλωσης µε αρνη-
τική εισήγηση των υπηρεσιών που έλεγαν ότι δεν πιάνει τους
στόχους. Έχουµε, ταυτόχρονα, ένα απόλυτο ξεχαρβάλωµα της
ανακύκλωσης στους δήµους, οι οποίοι δεν έχουν αυτή τη στιγµή
κάδους, δεν έχουν εξοπλισµό και εδώ και τρία χρόνια η ανακύ-
κλωση στη χώρα µας πάει προς τα πίσω. Ούτε, προφανώς, υπάρ-
χει διαλογή σε τέσσερα ρεύµατα ούτε καλύπτονται οι
ευρωπαϊκές προϋποθέσεις και οι δήµοι υποχρεούνται σε συµβά-
σεις µε τα ΣΕΔ, αλλιώς θα έχουν πρόστιµο από τον νόµο. Και
εσείς λέτε ότι µπορούν να πάρουµε το αληθές νόηµα των διατά-
ξεων από τον ΕΟΑΝ.

Όµως, για όλα αυτά τα προβλήµατα πλέον υπάρχει σαφέ-
στατη αντίδραση και από την ΚΕΔΕ. Κύριε Υπουργέ, έχετε συνο-

µιλήσει καθόλου για τα ζητήµατα αυτά µε τον συντοπίτη σας Δή-
µαρχο Τρικκαίων και Πρόεδρο της ΚΕΔΕ; Γνωρίζετε ότι αντιδράει
σε αυτά τα παιχνίδια; Γνωρίζετε ότι έχετε βάλει στην κατάψυξη
την ανακύκλωση; Γνωρίζετε ότι έχετε κάνει τον ΕΟΑΝ κουµπαρά
δίνοντάς του και πόρους από τα δικαιώµατα των εκποµπών αε-
ρίων του θερµοκηπίου, χωρίς κανείς να γνωρίζει ποιοι θα εξυπη-
ρετούνται από αυτόν τον κουµπαρά; Γνωρίζετε ότι παραβιάζετε
ευρωπαϊκή οδηγία; Για να ικανοποιήσετε συµφέροντα, έχετε
βάλει το κεφάλι της χώρας στην γκιλοτίνα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Διότι, όταν έρθουν τα πρόστιµα και γιατί δεν προχωρά η
ανακύκλωση, αλλά και γιατί παραβιάζονται οι ευρωπαϊκές οδη-
γίες, εσείς θα είστε σίγουρα Βουλευτής µειοψηφίας γιατί είναι
σίγουρο ότι οι επόµενες εκλογές θα χαθούν από τη Νέα Δηµο-
κρατία, αλλά η χώρα θα πληρώνει εξαιτίας σας. Και επειδή το
ίδιο παιχνίδι το έχετε παίξει και αλλού –βλέπε «ΛΑΡΚΟ»- µην ανοί-
γετε κουβέντα δύσκολη. Εδώ υπάρχουν ευθύνες. 

Εγώ, λοιπόν, σας λέω και θα αποκαλύψουµε και άλλα στοιχεία,
γιατί σε λίγο θα έρθει ο κ. Πέτσας εδώ: Έχετε συζητήσει µε τον
κ. Παπαστεργίου; Ποια είναι γνώµη της ΚΕΔΕ γι’ αυτό το παιχνίδι
που γίνεται και τα σκάνδαλα στην ανακύκλωση;

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Πέρα από τα σκάνδαλα, τα καρτέλ και τα σκοτεινά
σενάρια, τα οποία δυστυχώς συνεχίζει να βλέπει ο συνάδελφος,
ωσάν να είναι στο 2016, 2017, 2018 και 2019, επιτρέψτε µου να
πω και να απαντήσω συγκεκριµένα στην ερώτηση, γιατί εγώ δεν
είπα αυτά τα οποία είπε ο κύριος συνάδελφος ότι εγώ είπα.
Ρωτάω: Έχει διαπιστωθεί –ρωτά ο συνάδελφος- η µη συµβατό-
τητα δηµοπράτησης ή και υλοποίησης έργων της πρόσκλησης του
προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» λόγω των άρθρων 86, 89 και
91 του 4819/2021; Είναι αυτό το οποίο δεν απάντησα. Είπε ότι
απάντησα. Εγώ απάντησα σε κάτι άλλο, αλλά δεν το κατάλαβε
ακριβώς. 

Έχει δοθεί η σχετική εντολή, λέει, προς τις αρµόδιες υπηρε-
σίες για τις επιτροπές, ώστε να τροποποιηθεί η πρόσκληση και
να ανασταλεί η διαδικασία ένταξης έργων και προµηθειών; Απαν-
τάει ο ΕΟΑΝ: «Σε συνέχεια των ως άνω ερωτήσεων, ο ΕΟΑΝ ως
κατά το νόµο αρµόδιο όργανο αναφέρει ότι δεν καταλείπεται ου-
δεµία αµφιβολία ότι η αλλαγή του θεσµικού πλαισίου µε την ψή-
φιση του ν.4819/2021 ουδόλως επέβαλε την τροποποίηση των
όρων της πρόσκλησης». 

Αυτή την ερώτηση την απαντάω τώρα, δεν την απάντησα πριν,
κύριε συνάδελφε.

Άλλωστε, είχε λήξει, όπως απάντησα πριν, κατά τον χρόνο δη-
µοσίευσης του 4819/21. Ούτε, φυσικά, προκαλεί εκ προοιµίου
οποιαδήποτε µη συµβατότητα των προτάσεων που έχουν κατα-
τεθεί στο πρόγραµµα µε τα άρθρα 86, 89 και 91 του ν.4819. 

Επόµενο ερώτηµα. Εφόσον δεν γίνει τροποποίηση της πρό-
σκλησης -ρωτάει ο συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ- και διαπιστωθεί
σε µεταγενέστερο στάδιο η µη συµβατότητα δηµοπράτησης και
υλοποίησης έργων µε το ευρωπαϊκό και εθνικό πλαίσιο, σε ποι-
ους και µε ποιον τρόπο θα επιµεριστούν οι ευθύνες και η κατα-
βολή του χρηµατικού ανταλλάγµατος, που αναλογεί στην
προµήθεια εξοπλισµού για τις «γωνιές ανακύκλωσης» που εντάσ-
σονται στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ»;

Απάντηση. Σηµειώνεται ότι σε κάθε απόφαση ένταξης των
έργων προµηθειών που εντάσσονται στο πρόγραµµα ««ΑΝΤΩ-
ΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ»» αναγράφονται οι κάθετοι όροι, συγκεκριµένοι.
Στο πλαίσιο της εκ του νόµου υποχρέωσης του δικαιούχου ως
κυρίου του έργου να καταχωρήσει στο ηλεκτρονικό µητρώο απο-
βλήτων, ΗΜΑ, τις ποσότητες ανακυκλώσιµων υλικών, που διαχει-
ρίζεται µε τον προς χρηµατοδότηση εξοπλισµό, ο δικαιούχος
δικαιούται να αποστείλει αµελλητί αντίγραφο της σχετικής αίτη-
σης καταχώρησης στην ΕΥΔΕ-ΥΠΕΣ τουλάχιστον για πέντε έτη
από την οριστική παραλαβή του έργου. Πριν τη συµβασιοποίηση
του έργου ο δικαιούχος οφείλει να έχει προβεί σε οριστικοποίηση
χωροθέτησης δυνάµει απόφασης του αρµόδιου συλλογικού ορ-
γάνου. Ο δικαιούχος του έργου οφείλει να τηρεί το ισχύον θε-
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σµικό πλαίσιο κατά την υλοποίηση της πράξης.
Άρα, περιγράφει όλες τις προϋποθέσεις και τι πρέπει να τηρεί.

Όλα αυτά, λοιπόν, τηρούνται και είναι υπεύθυνοι να τα τηρούν
οι δικαιούχοι του έργου.

Σας ευχαριστώ. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορούµε να

έχουµε το έγγραφο αυτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ο κύριος Υπουργός αν

θέλει να σας το δώσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν το έχω µαζί µου τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν το έχει µαζί του.

Νοµίζω ότι θα συνεννοηθείτε εκτός. 
Θα συζητηθεί τώρα η ένατη µε αριθµό 564/23-3-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Στην κορυφή
της Όχης στην Κάρυστο αιολικοί σταθµοί κάτω των 10MW χωρίς
περιβαλλοντική µελέτη». 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ελπίζω αυτή τη φορά να απαντήσετε στην

ερώτηση, γιατί µέχρι στιγµής δεν έχετε απαντήσει σε καµµία
συγκεκριµένη ερώτηση που σας έχω κάνει.

Πάµε πάλι στην Όχη. Στην κορυφή της Όχης, εδώ απέναντι
στην Εύβοια, µπαίνουν σε τρεις θέσεις ανεµογεννήτριες. Αλλού
6MW, αλλού άλλα 6MW, αλλού άλλα 6MW. Σαλαµοποίηση λέγε-
ται αυτό. Είναι εξακόσια µέτρα από το συγκλονιστικό µνηµείο «Το
Δρακόσπιτο» -που ακόµη οι ερευνητές ψάχνουν τις λεπτοµέρειές
του και δεν θα µπορέσουν ποτέ να τις βρουν, γιατί έχει γίνει σου-
ρωτήρι από τους δρόµους και τις ανεµογεννήτριες η όλη πε-
ριοχή- και διακόσια µέτρα από τον Καστανόλογγο, το αρχέγονο
δάσος µε τις καστανιές της περιοχής. Δεν είναι µόνο εκεί πέρα
που έχει γίνει κατάτµηση.

Με την απόφαση του προκατόχου σας του κ. Χατζηδάκη, τον
Αύγουστο του 2020, στην ουσία εξαιρούνται από την περιβαλ-
λοντική αδειοδότηση όλα τα ΑΠΕ κάτω των 10MW. Εσείς φέρατε
τώρα µια καινούργια απόφαση, που εξαιρείται όταν είναι κάτω
από τα 6,5MW και βλέπουµε τι γίνεται εδώ που τα κόβουν σε εξά-
ρια. Δεν είναι µόνο εδώ. 

Πάλι στην ίδια περιοχή, στον Καλλιανό, σε πέντε αιτήσεις µε
µία ανεµογεννήτρια από την ίδια εταιρεία. Παρακάτω στο Μαρ-
µάρι 3MW, ίδια εταιρεία, σε τέσσερις ανεµογεννήτριες κόπηκε
το έργο. Παρακάτω στο Μαρµάρι και στην Κάρυστο πάλι 1MW,
1MW, 1MW, πέντε έργα αντί για ένα.

Να θυµίσω ότι στον Καλλιανό αυτή που σαλαµοποιήθηκε σε
µικρά έργα µε µεµονωµένες ανεµογεννήτριες, γιατί αυτό κάνουν,
είχε απορριφθεί στην ίδια περιοχή ήδη. Απλά τώρα το κόψανε σε
µονές ανεµογεννήτριες και το ξαναφέρνουν. Αυτό είναι παρά-
νοµο. Έχει καταδικαστεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση ως παρά-
νοµο. Θα καταργήσετε αυτή τη διάταξη; Εσείς τη φέρατε ως
Κυβέρνηση και τώρα τη διορθώσατε επιτρέποντας να υλοποι-
ηθούν όλα αυτά τα έργα, θα την καταργήσετε; Πείτε µας, αυτό
το χωροταξικό των ΑΠΕ, που έχει δεσµευθεί η Κυβέρνησή σας
ξανά και ξανά και ο Πρωθυπουργός και είναι για συµµόρφωση
στην ευρωπαϊκή καταδικαστική απόφαση του 2014 να φέρουµε,
πότε θα το φέρετε το νέο χωροταξικό των ΑΠΕ; Ποιος το µπλο-
κάρει; Εσείς το µπλοκάρετε προσωπικά; Ο Πρωθυπουργός;
Ποιος το µπλοκάρει και για ποιον λόγο; 

Πείτε µας, επίσης, το εξής: Είχατε πει ότι στον Δήµο Καρύστου
-στο δηµοτικό διαµέρισµα Καφηρέα έχει φτάσει σε υπέρβαση
της φέρουσας ικανότητας, έχει υπερβεί κατά 175% πλέον από
αυτό που θα έπρεπε να έχει- υπήρχε µία απόφαση του δήµου
που ζητούσε την υπέρβαση. Τη φέρατε αυτή την απόφαση; Τη
βρήκατε; Την αναζητούµε ακόµη. Θέλουµε αυτή την απόφαση
του δήµου να µας φέρετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε συνάδελφε.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, και
ευχαριστώ για την ανοχή.

Θέλουµε να µας πείτε πότε επιτέλους θα γίνουµε σύννοµοι ευ-

ρωπαϊκά όσον αφορά στις χωροθετήσεις των ΑΠΕ; Παραβιά-
ζουµε …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, κά-
νουµε ερωτήσεις, σας παρακαλώ πάρα πολύ.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, είχατε

δύο λεπτά και τα έχετε ξεπεράσει. Κάντε µου τη χάρη.
ΚΡΙΤΩΝ-ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Εντάξει. Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να πω στον κύριο συνάδελφο -νοµίζω ότι θα το

γνωρίζει-γενικά την κατεύθυνση στην Ευρώπη και από κόµµατα
τα οποία χαρακτηρίζονται «πράσινα», γιατί νοµίζω ότι όλα τα κόµ-
µατα ή τουλάχιστον τα περισσότερα κόµµατα, οι περισσότερες
παρατάξεις θέλουν να προστατεύσουν το περιβάλλον για τις
επόµενες γενιές και σίγουρα η δική µας η παράταξη, η δική µας
η Κυβέρνηση κι ο Πρωθυπουργός ο κ. Μητσοτάκης το έχει επα-
νειληµµένα αποδείξει.

Ο προηγούµενος συνάδελφος µας κατηγόρησε για βίαια απο-
λιγνιτοποίηση, δηλαδή, για πολύ γρήγορη µείωση των εκποµπή
διοξειδίου του άνθρακα. Φυσικά, αυτό ενοχοποιείται για την κλι-
µατική αλλαγή και την κλιµατική κρίση. Ο ένας µας κατηγορεί ότι
είµαστε υπερβολικά πράσινοι, ο άλλος µας κατηγορεί ότι δεν εί-
µαστε καθόλου πράσινοι. Θα πρέπει να αποφασίσετε τελικά πού
θέλετε να µας κατατάξετε.

Από εκεί και πέρα, όµως, θέλω να σας πω το εξής: Δεν είναι
ούτε αν είσαι πράσινος ούτε αν είσαι µπλε ούτε αν είσαι κόκκινος
ούτε αν είσαι κίτρινος. Το θέµα είναι πάρα πολύ απλό. Πρέπει να
προστατεύσουµε τον πλανήτη µας, το περιβάλλον για τις επόµε-
νες γενιές και πρέπει να διασφαλίσουµε προσιτές και ανταγωνι-
στικές τιµές ενέργειας αυτή τη στιγµή στους σηµερινούς
επαγγελµατίες για να µπορέσουν να βοηθήσουν στην ανάπτυξη
της χώρας και την ευηµερία της κοινωνίας µας. Και τα δύο µπο-
ρούµε να τα πετύχουµε και αυτό πιστεύουµε εµείς στην Κυβέρ-
νησή µας.

Αυτή τη στιγµή οι προσπάθειες σε ευρωπαϊκό επίπεδο είναι η
ταχύτερη διείσδυση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στο
ενεργειακό µείγµα της Ευρώπης και εµείς κατ’ επέκταση στο
ενεργειακό µείγµα της χώρας µας. Μπορεί να γίνει αυτό χωρίς
να κατασκευάσουµε φωτοβολταϊκά µεγάλης κλίµακας, χωρίς να
κατασκευάσουµε ανεµογεννήτριες, αξιοποιώντας το πλούσιο αι-
ολικό δυναµικό που έχει η χώρα µας; Μπορούµε χωρίς να αξιο-
ποιήσουµε τη γεωθερµία; Τα γεωθερµικά πεδία. Και γι’ αυτά
υπάρχουν αντιδράσεις από τοπικές κοινωνίες. Μπορούµε τελικά
να πετύχουµε την πράσινη µετάβαση, να καλύψουµε τους στό-
χους του «Fit for 55» να απεξαρτηθούµε από τα ορυκτά καύσιµα
και από το φυσικό αέριο. Μέχρι πριν από λίγο καιρό θέλαµε το
«Fit for 55» να είναι ένα εργαλείο, µία στρατηγική για τη µείωση
των εκποµπών του διοξειδίου του άνθρακα και την προστασία και
τη µείωση των αιτιών της κλιµατικής αλλαγής. Σήµερα είναι πιο
επίκαιρο από ποτέ, γιατί µας ανεξαρτητοποιεί από τις εισαγωγές
ρωσικού φυσικού αερίου. Πώς θα τα κάνουµε αυτά, αν δεν µπο-
ρέσουµε τελικά να στηρίξουµε εκεί που πρέπει, βεβαίως -µαζί,
είµαστε- τη γρηγορότερη διείσδυση των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας; 

Γι’ αυτό για µικρής κλίµακας έργα έχουµε αυτή τη δυνατότητα
µέσα από τις πρότυπες περιβαλλοντικές δεσµεύσεις –δεν σηµαί-
νει ότι δεν υπάρχει περιβαλλοντική αδειοδότηση- διότι οι πρότυ-
πες περιβαλλοντικές δεσµεύσεις ενσωµατώνουν την περιβαλ-
λοντική νοµοθεσία της χώρας µας. Εννοείται αυτό. Δεν είναι κου-
τουρού. Δεν σηµαίνει ότι απαλλάσσονται οι περιβαλλοντικής
αδειοδότησης. Και, βεβαίως, η περιφέρεια που εκδίδει τη διοι-
κητική πράξη λαµβάνει γνώµες και µπορεί να στείλει και επι-
στολή, όπως το έχει και σε άλλο σηµείο και σε άλλο µέρος της
χώρας. Ζήτησε άποψη από τη ΔΙΠΑ, που απάντησε ότι για παρά-
δειγµα ήταν ένα µεγαλύτερο έργο κατακερµατισµένο και θα
έπρεπε να εξεταστούν οµαδικά. Και έτσι εξετάζονται. Άρα, η ση-
µερινή πρόνοια δεν εξαιρεί αυτό το οποίο εσείς ρωτάτε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, µας ρωτάτε αν είµαστε «πράσινοι».

Εγώ θέλω να σας ρωτήσω, σέβεστε την ευρωπαϊκή περιβαλλον-
τική νοµοθεσία; Τη σέβεστε; Τη γνωρίζετε; Έχουµε καταδικαστεί
τον Δεκέµβρη του 2020, επειδή χωροθετείτε  ανεµογεννήτριες,
κυρίως, µέσα στις προστατευόµενες περιοχές της «NATURA»
χωρίς να υπάρχουν σχέδια διαχείρισης. Από τότε που αναλάβατε,
πόσες ανεµογεννήτριες έχετε χωροθετήσει κατά παράβαση της
συµµόρφωσης στην καταδίκη στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο; Είστε
ένας αντιευρωπαϊκός Υπουργός σε µια αντιευρωπαϊκή Κυβέρ-
νηση. Μας έχετε κάνει χώρα όχι µόνο πρώτη στην παραβίαση της
περιβαλλοντικής νοµοθεσίας, πρώτη στη µη συµµόρφωση µε κα-
ταδικαστικές αποφάσεις για το περιβάλλον. Το γνωρίζετε; Ούτε
αυτό δεν γνωρίζετε. Για ρωτήστε τη συνεργάτριά σας από πίσω
που το γνωρίζει. 

Τώρα, δεν εφαρµόζετε τη δέουσα εκτίµηση -που έχουµε καµ-
πανάκι, θα µας στείλουν στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο ξανά και γι’
αυτό- για τις ανεµογεννήτριες. Δεν µας απαντήσατε, βέβαια, λέξη
για την Όχη. Όσες φορές σας φέρνω ένα θέµα για ανεµογεννή-
τριες σε αυτόν τον τόπο, ποτέ δεν αναφέρεστε τον τόπο. Δεν
υπάρχει πουθενά φύση, κανένα σύστηµα «NATURA». Το µόνο που
σας ενδιαφέρει εσάς είναι οι ανεµογεννήτριες και πού θα µπούνε. 

Μας λέτε: «Γιατί; Εσείς δεν θέλετε το περιβάλλον;». Σας λέµε:
«Βεβαίως και το θέλουµε». Βάλτε φωτοβολταϊκά στις ταράτσες
των ανθρώπων, να κινηθεί η τοπική οικονοµία, να γίνει ένα «Εξοι-
κονοµώ κατ’ Οίκον» σε όλα τα νοικοκυριά από τα χρήµατα του Τα-
µείου Ανάκαµψης. Τι σηµαίνει αυτό; Ενάµισι δισ. µείωση του
κόστους ενέργειας για τα νοικοκυριά κάθε χρόνο. Τι σηµαίνει
αυτό; Τεράστια οφέλη για τα νοικοκυριά σε κάθε έναν ξεχωριστά.
Κινητοποίηση όλων των µικρών επαγγελµάτων, ηλεκτρολόγοι,
υδραυλικοί, µπογιατζήδες και ούτω καθεξής, ένα οικονοµικό
µπουµ. Αυτό σηµαίνει. 

Μας λέτε: «Μα τι λέτε τώρα, αν είναι δυνατόν. Είστε εναντίον
των αιολικών στα βουνά. Δεν σας αρέσουν οι εξορύξεις υδρογο-
νανθράκων. Πείτε µας τελικά, τι θα κάνετε; Μόνο µε φωτοβολταϊκά
στις στέγες θα τα κάνετε όλα;». Σας προτείνουµε έναν τρόπο να
διπλασιάσετε αυτή τη στιγµή τις ΑΠΕ στην Ελλάδα. Το καταλαβαί-
νετε; Οτιδήποτε κι αν φέρνετε εσείς, δεν κάνει τίποτα το σχετικό. 

Να σας πω τι κάνετε; Κάνετε ένα πράγµα. Αδειοδοτείτε σωρη-
δόν τα αιολικά, τις ανεµογεννήτριες στις απάτητες βουνοκορφές,
γιατί; Είναι πολύ παραγωγικά; Είναι υψηλή η παραγωγή ενέργειας
που παράγουν; Όχι. Η χαµηλότερη παραγωγικότητα αιολικών
είναι στις βουνοκορφές. Γιατί το κάνετε; Γιατί σας το ζητάνε; Γιατί
µέσα από τις επιδοτήσεις τα περισσότερα χρήµατά σας πάνε στα
χωµατουργικά για να ισοπεδώσουν αυτές τις βουνοκορφές και τη
φύση. Είναι για τις ΑΠΕ αυτό που γίνεται; Είναι για την ενέργεια ή
την κλιµατική κρίση; Για τίποτα. Για τα εργολαβικά κέρδη γίνεται.
Διαβάστε τις αναλύσεις να δείτε τι γίνεται. Πείτε µας ποιες ανεµο-
γεννήτριες έχουν µεγαλύτερη παραγωγικότητα και βρείτε µας µία
στις ψηλές κορυφές που να είναι τέτοια. Καµµία. Πείτε µας πόσες
ανεµογεννήτριες σε όλη την Ευρώπη είναι πάνω από τα χίλια
µέτρα. Είναι πάνω από τριάντα σε όλη την Ευρώπη; Στην Ελλάδα
είναι οι περισσότερες. Είµαστε χώρα παρίας για την εξυπηρέτηση
συµφερόντων και δεν έχει καµµία σχέση µε το αν είστε «πράσινοι»
ή «κόκκινοι» ή «κίτρινοι». 

Θέλουµε -και ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε- να επανέλθετε στο
ευρωπαϊκό κεκτηµένο, στην περιβαλλοντική νοµοθεσία. Σας κα-
λούµε να υιοθετήσετε αυτό που είστε υποχρεωµένοι να κάνετε,
την ευρωπαϊκή νοµοθεσία για την προστασία των προστατευόµε-
νων περιοχών. Και να προστατεύσετε την Όχη και να προστατεύ-
σετε και το Δρακόσπιτο και όλα τα µνηµεία του πολιτισµού µας,
του φυσικού και του αρχιτεκτονικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, ευτυχώς έχουν άλλη άποψη οι Ευ-
ρωπαίοι για το αν είµαστε αντιευρωπαϊκή Κυβέρνηση.

Αναφορικά µε αυτό που είπατε µε τα φωτοβολταϊκά στις στέγες,
θα ήθελα να σας ενηµερώσω, γιατί προφανώς δεν ξέρετε, γιατί
ρωτάτε αν ζούµε στην Ελλάδα. Εγώ θέλω να ρωτήσω: Εσείς γνω-
ρίζετε τι έχουµε κάνει ως Κυβέρνηση για την Ελλάδα και τους Έλ-
ληνες πολίτες; Το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ Αυτονοµώ» το
γνωρίζετε; Εκεί επιδοτούµε µέχρι 85% την ενεργειακή αναβάθµιση
των σπιτιών και εκεί επιδοτούσαµε κατά το αντίστοιχο ποσοστό
και την εγκατάσταση φωτοβολταϊκού στη στέγη. Επιδοτούµε µε
πολύ µεγάλο ποσοστό στο πρόγραµµα το οποίο, βέβαια, άνοιξε,
έκλεισε και τώρα το υλοποιούν. Είναι τριάντα εννιά χιλιάδες περί-
που οι δικαιούχοι που το υλοποιούν και πολλές εγκαταστάσεις θα
υπάρξουν, θα κατασκευαστούν µε επιδότηση από το κράτος, µε
φωτοβολταϊκά στη στέγη.

Και, βεβαίως, πρέπει να ξέρετε ότι εξέδωσα και υπουργική από-
φαση πριν λίγους µήνες µε την οποία δίνουµε τη δυνατότητα της
κατασκευής µέχρι 6 KW στη στέγη των σπιτιών και συµψηφισµό ή
πώληση της ενέργειας και µάλιστα µε µία ταρίφα που ήταν 88
ευρώ η ηλεκτρική MWh που το έκανε πολύ ελκυστικό. Βέβαια,
τώρα η τιµή της ενέργειας έχει πάει πολύ υψηλότερα, αλλά αυτό
δεν θα κρατήσει για πολλά χρόνια ή δεν θα κρατήσει για πολύ µε-
γάλο χρονικό διάστηµα τέλος πάντων, πολλούς µήνες. Θα το
δούµε. Κανείς δεν το ξέρει. Έχουµε έναν πόλεµο που µαίνεται. 

Τέλος πάντων, αυτή τη στιγµή όλα αυτά που λέτε τα έχουµε ήδη
κάνει. Δηλαδή από αύριο, από χθες, εδώ και καιρό υπάρχουν συµ-
πολίτες µας που κατασκευάζουν φωτοβολταϊκά στις στέγες. Δεν
είναι ότι δεν τα κάναµε. Αλλά βλέπετε ότι δεν αρκούν αυτά, γιατί
θέλουµε 24 GW περίπου, 24.000 MW. Θα πρέπει να κατασκευα-
στούν 24.000 MW εγκατεστηµένης ισχύος µέχρι το 2030 για να
µπορέσουµε να φτάσουµε τους στόχους του «Fit for 55» και της
διείσδυσης κατά 70% των ΑΠΕ στο ηλεκτρικό µίγµα της πατρίδας
µας. Θέλουµε από το 70% της κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας
το 30% να προέρχεται από ανανεώσιµες πηγές. 

Τα 24.000 MW είναι 24 εκατοµµύρια περίπου KW εγκατεστηµέ-
νης ισχύος. Αν πούµε ότι ένα φωτοβολταϊκό στην ταράτσα σπιτιού
είναι 5KW, θα θέλαµε δώδεκα εκατοµµύρια πάρκα. Δεν ξέρω αν
καταλαβαίνετε αυτό το νούµερο. Τα 24 εκατοµµύρια KW, αν πούµε
ότι είναι 5, κάτι λιγότερο, θα θέλαµε περίπου τέσσερα εκατοµµύ-
ρια πάρκα, τέσσερα εκατοµµύρια εγκαταστάσεις. Πόσο εφικτό
είναι αυτό να γίνει µέσα σε πέντε χρόνια πιστεύετε; Θα θέλαµε
τέσσερα εκατοµµύρια στέγες να βάλουν φωτοβολταϊκά στη χώρα.
Δεν θα µπορούσαµε ποτέ να πιάσουµε αυτόν τον στόχο.  Γι’ αυτό
και πρέπει εκ των πραγµάτων και για λόγους οικονοµίας κλίµακας
και για λόγους επίτευξης προσιτών τιµών, χαµηλών τιµών, αντα-
γωνιστικών τιµών ενέργειας να έχουµε φυσικά και µεγάλης κλίµα-
κας ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, όπως σε όλον τον κόσµο
άλλωστε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Προχωρούµε στην µε αριθµόν 565/23-3-2022 ενδέκατη επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Παράκαµψη
των ανοικτών διαγωνισµών µέσω «δωρεών» σε Εθνικό Αρχαιολο-
γικό Μουσείο και Μουσείο Ενάλιων Αρχαιοτήτων». 

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, Είχαµε ένα βραβευµένο διεθνώς σχέδιο για το

νέο Μουσείο Εναλίων στον Πειραιά, στο Silo του Πειραιά, το
οποίο ακυρώθηκε. Ήταν Έλληνες αυτοί που είχαν πετύχει στον
διεθνή διαγωνισµό. Και ξαφνικά βλέπουµε ότι το αναλαµβάνει το
Ίδρυµα Λασκαρίδη να βρει τους αρχιτέκτονες και να φτιάξει το
νέο αρχιτεκτονικό σχέδιο. Στο δε Αρχαιολογικό Μουσείο αυτή η
επέκταση, η υπογειοποίηση που είχε απορρίψει η κ. Μενδώνη το
’14 επειδή ήταν ακριβή -τότε ήταν, κυρία Πρόεδρε, 80 εκατοµ-
µύρια ευρώ- είναι 300 εκατοµµύρια ευρώ τώρα, χωρίς αρχιτεκτο-
νικό διαγωνισµό, µε κλειστό διαγωνισµό που θα συµµετέχουν
δέκα γραφεία του εξωτερικού, µε την υποχρέωση να συνεργά-
ζονται µε τα παραπαίδια τους στην Ελλάδα, που δεν θα είναι επι-
κεφαλής. 

Θέλω λίγο να µας εξηγήσετε τι γίνεται εδώ πέρα. Έχει ζητηθεί
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η εξαίρεση για τα έργα αυτά από το θεσµικό πλαίσιο που διέπει
τους αρχιτεκτονικούς διαγωνισµούς; Μιλάω για ένα νόµο του
Υπουργείου σας το 2021. Αν ναι, πότε µε ποιο έγγραφο και ποιο
συµβούλιο αποφάσισε την εξαίρεση που προβλέπει ο νόµος;

Επίσης, τι προτίθεστε να κάνετε για να επανέλθει στην νοµι-
µότητα το ζήτηµα, µετά την παράκαµψη του θεσµικού πλαισίου
αρχιτεκτονικών διαγωνισµών από την υπουργική απόφαση της κ.
Μενδώνη για το Εθνικό Αρχαιολογικό; Όµως, το ίδιο έχει γίνει
και για την Εναλίων.

Θέλουµε να µας πείτε, δηλαδή, πώς είναι δυνατόν να παρα-
κάµπτεται ο νόµος που ρητά υποχρεώνει για οποιοδήποτε έργο
πληρώνεται µε δηµόσιο χρήµα. Νοµίζω ότι 300 εκατοµµύρια
ευρώ, όσο µας κόστισε στην πράξη το αεροδρόµιο «Ελευθέριος
Βενιζέλος», είναι ένα τεράστιο έργο και εξαιρεί η Κυβέρνησή σας
µέσω της κ. Μενδώνη αυτό το έργο από δηµόσιο ανοικτό διαγω-
νισµό. Είναι παράνοµο µε βάση και τον δικό σας νόµο του 2021. 

Ποια είναι η εξαίρεση; Ο νόµος σας προβλέπει µια συγκεκρι-
µένη διαδικασία εξαίρεσης. Ποια επιτροπή έδωσε αυτή την άδεια
και τι θα κάνετε για να επαναφέρετε την κ. Μενδώνη και την Κυ-
βέρνησή σας στη νοµιµότητα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα ήθελα να επισηµάνω, κυρία Πρόεδρε, ότι από το
συνδυασµό των διατάξεων του άρθρου 2α του ν.3316/2005 του
άρθρου 48 του ν.4030/2011 και της υπ’ αριθµ. 4855/387/19-5-
2021 απόφασης του Υφυπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
προκύπτει ότι οι µελέτες του άρθρου 2α του ν.3316/2005 χρησι-
µοποιούνται για τους σκοπούς εντάξεις έργων σε όλα τα επιδο-
τούµενα και µη ή επιχορηγούµενα και µη προγράµµατα του
δηµοσίου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ότι η υλοποίηση της
αναβάθµισης του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου και του Μου-
σείου Εναλίων Αρχαιοτήτων µέσω ΕΣΠΑ και των όποιων συγχρη-
µατοδοτούµενων προγραµµάτων δεν υπόκεινται σε διαδικασίες
αρχιτεκτονικού διαγωνισµού. Αυτά ακριβώς αναφέρονται στην
από 24-3-2022 επιστολή της Υπουργού Πολιτισµού κ. Μενδώνη.

Άλλωστε, όπως ρητώς διευκρινίζει η απόφαση του Υφυπουρ-
γού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σύµφωνα µε το νέο πλαίσιο
διενέργειας των αρχιτεκτονικών διαγωνισµών και γενικά των δια-
γωνισµών µελετών µε απονοµή βραβείων στο άρθρο 2 παράγρα-
φοι 3 και 4 αναφέρονται περιπτώσεις που εξαίρεσαν την
υποχρέωση διενέργειας διαγωνισµού µελετών για αξιόλογο τε-
χνικό έργο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ -- ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι η κ. Μενδώνη ως Υπουργός Πολιτι-

σµού µπορεί να επικαλεστεί ό,τι θέλει, αλλά επειδή είναι δικός
σας νόµος, του δικού σας Υπουργείου, θα πρέπει να τον ξέρετε
λίγο καλύτερα. 

Το ισχύον θεσµικό πλαίσιο για τους αρχιτεκτονικούς διαγωνι-
σµούς προβλέπει τα εξής: Ως αξιόλογο τεχνικό έργο νοείται κάθε
έργο που έχει ευρύτερη κοινωνική, πολεοδοµική, αρχιτεκτονική
–και τα λοιπά- σηµασία και σε αυτά που προκηρύσσονται υπο-
χρεωτικά διαγωνισµοί µελετών, άρθρο 2 παράγραφος 1. 

Ποιες είναι οι εξαιρέσεις; Εξαίρεση από την υποχρέωση διε-
νέργειας διαγωνισµού για αξιόλογο τεχνικό έργο της προηγού-
µενης παραγράφου είναι δυνατή µε απόφαση του κύριου του
έργου, υπό την προϋπόθεση ότι προηγουµένως έχει γνωµοδο-
τήσει θετικά το οικείο συµβούλιο αρχιτεκτονικής. 

Σας ρωτάω: Γνωµοδότησε θετικά το οικείο συµβούλιο αρχιτε-
κτονικής σε αυτή την περίπτωση; Και ποια είναι η γνωµοδότηση;
Φέρτε την µας. 

Όσον αφορά την έκδοση υπουργικών αποφάσεων για το
Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο και το Μουσείο Εναλίων, έχουν
βασιστεί σε διάταξη η οποία έχει καταργηθεί από το 2019. Η κ.
Μενδώνη µπορεί να µην το ξέρει, γιατί δεν είναι δικιά της νοµο-
θεσία. Εσείς έχετε υποχρέωση να το ξέρετε, κύριε Υπουργέ.

Ως εκ τούτου καθίστανται άκυρες για τον εξής λόγο: Οι απο-
φάσεις του ΥΠΠΟ και για τα δύο µουσεία αναφέρονται στο θε-
σµικό πλαίσιο για την εκπόνηση µελετών µε δωρεά, όπως αυτό
ίσχυε από το άρθρο 2α του ν.3316/2005, το οποίο σύµφωνα µε
τις διατάξεις των νόµων 4412/2016 και 4568/2018 προβλεπόταν
να µείνει σε ισχύ µέχρι την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος,
δηλαδή του π.δ.71/2019, Μητρώα Συντελεστών Παραγωγής Δη-
µοσίων και Ιδιωτικών Έργων, µελετών τεχνικών και τα λοιπά. 

Μετά την έκδοση του π.δ.71/2009, η διάταξη του άρθρου 2 του
ν.3316/2005 δεν έχει πλέον ισχύ και υπουργικές αποφάσεις που
ακολουθούν τη διαδικασία του άρθρου 2 για την έγκριση, καθί-
στανται άκυρες.

Κύριε Υπουργέ, τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα. Δεν γνωρίζετε
τη νοµοθεσία σας; Η νοµοθεσία σας είναι ξεκάθαρη. 

Σας καλούµε προφανώς να καταργήσετε αυτή την παράνοµη
διαδικασία. Και να µην το έγραφε η νοµοθεσία σας –που το γρά-
φει-, είναι κοινή λογική ότι όταν δίνεις 300 εκατοµµύρια ευρώ,
πρέπει να κάνεις έναν δηµόσιο αρχιτεκτονικό διαγωνισµό και να
µην το δίνεις σε ένα κλαµπ δέκα γραφείων υποχρεωτικά του εξω-
τερικού. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Όµως, πείτε µας εσείς ως Υπουργός, πώς δέχεστε να αποκλεί-
ονται όλοι οι Έλληνες αρχιτέκτονες από αυτούς διαγωνισµούς;
Πώς δέχεστε να αποκλείονται όλα τα ελληνικά γραφεία; Και να
µην ήταν παράνοµο, υπάρχει ίχνος λογικής εδώ µέσα;

Σας καλούµε να αποκαταστήσετε το σεβασµό της πολιτείας
στους Έλληνες αρχιτέκτονες και στο έργο το αρχιτεκτονικό που
παράγεται στη χώρα, για να µπορείτε να κοιτάτε την επόµενη
µέρα –κοιτάµε όλοι µας ως πολιτεία- στα µάτια τους νέους αρχι-
τέκτονες, οι οποίοι θα επιλέξουν αν θα πάνε στο εξωτερικό ή αν
θα µείνουν εδώ. 

Επίσης, σας καλούµε να αποκαταστήσετε τη νοµιµότητα. Δεν
είναι δυνατόν η κ. Μενδώνη και το Υπουργείο Πολιτισµού να λει-
τουργεί εκτός των νόµων του κράτους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, γιατί λέτε πράγµατα τα οποία δεν
έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα; Πού αναφέρεται
στην προκήρυξη ότι αποκλείονται οι Έλληνες αρχιτέκτονες, µου
λέτε; 

Έρχεστε εδώ πέρα και λέτε ό,τι σας κατεβαίνει, χωρίς να έχει
καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Προσπαθείτε να παραπλα-
νήσετε τον κόσµο. Παίζετε ένα θέατρο, το οποίο είναι δυστυχώς,
ένα θέατρο σκιών. Λέτε πράγµατα τα οποία δεν έχουν σχέση µε
την πραγµατικότητα. Πού το λέει ότι αποκλείονται οι Έλληνες
αρχιτέκτονες; Πού το σκεφτήκατε αυτό; Σήµερα το κατεβάσατε;

Σύµφωνα µε την απόφαση της Υπουργού Πολιτισµού 558074-
έγκριση εκπόνηση µελέτης αρχιτεκτονικού προσχεδίου µε τίτλο
«Αναβάθµιση, υπόγεια επέκταση και διασύνδεση µε το ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ ΑΚΡΟΣ του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου» µε δαπάνη
της αστικής µη κερδοσκοπικής εταιρίας µε το διακριτικό τίτλο
«Οικογένεια ΑΜΚΕ», προς τον σκοπό δωρεάς της µελέτης προς
το ελληνικό δηµόσιο –γιατί πρόκειται για µια δωρεά, όπως ξέ-
ρετε, που γίνεται προς ελληνικό δηµόσιο, δηλαδή τα έξοδα της
µελέτης θα τα καλύψει ένας ιδιώτης- δεν αποκλείεται η συµµε-
τοχή Ελλήνων αρχιτεκτόνων από τη διαγωνιστική διαδικασία που
περιγράφετε. Απαιτεί απλά τη συµµετοχή και σύµπραξη ξένων
και Ελλήνων µελετητών και προβλέπει ποινή αποκλεισµού για
συµµετοχές που δεν θα πληρούν την παραπάνω προϋπόθεση.

Αυτό συµβαίνει για να έχουµε το καλύτερο αποτέλεσµα, γιατί
θέλαµε το καλύτερο αποτέλεσµα. Άρα, δεν ισχύει αυτό που λέτε.
Είναι εκτός πραγµατικότητας. 

Ειδικότερα, εγκρίθηκε ως δωρεά προς το ελληνικό δηµόσιο
και άνευ ουδεµίας συµµετοχής, ανταλλάγµατος ή επιβάρυνσης
αυτού η εκπόνηση αρχιτεκτονικών προσχεδίων σχετικά µε την
αναβάθµιση του µουσείου και την ανάπλαση της γύρω περιοχής
αυτού σε συνέχεια της µελέτης σκοπιµότητας για το έργο που
χρηµατοδοτήθηκε από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» και κατα-
τέθηκε στη Βουλή το 2021. 
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Μιλάµε, λοιπόν, για µία δωρεά προς το δηµόσιο. Το δηµόσιο
δεν έχει καµµία συµµετοχή, σε ό,τι αφορά την αµοιβή, δεν έχει
καµµία οικονοµική επιβάρυνση για την εκπόνηση αρχιτεκτονικού
προσχεδίου, σχετικά µε την αναβάθµιση του µουσείου. Αυτό γί-
νεται µε αυτόν τον τρόπο. 

Λέτε ότι παραβιάζεται κάθε νόµος, κάθε αρχή. Όλα αυτά τα
σκέφτεστε; Όλα αυτά περνάνε µέσα από το Ελεγκτικό Συνέδριο,
περνάνε από την Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων. Όλα αυτά εξετά-
ζονται, δεν γίνονται όπως νοµίζει ο καθένας. Υπάρχει συγκεκρι-
µένη διαδικασία η οποία ακολουθείται, νόµιµη βέβαια. 

Άρα όλα τα υπόλοιπα που λέτε, δεν έχουν καµµία ισχύ. Ούτε
έχουν καµµία βάση πραγµατικότητας αυτά τα οποία είπατε περί
παρανοµιών ούτε και αποκλείονται από πουθενά οι Έλληνες αρ-
χιτέκτονες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κύριο Υπουργό. 
Προχωράµε τώρα στη δέκατη πέµπτη µε αριθµό 584/28-3-

2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυ-
τικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Δυσοσµία
σε Πετρούπολη, Ίλιον και Καµατερό από τον ΧΥΤΑ Φυλής».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτο-
λογία σας.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς καταθέτω στα Πρακτικά την κοινή επιστολή του

ΣΑΔΑ του Συλλόγου Ελλήνων Αρχιτεκτόνων που καταγγέλλει τον
αποκλεισµό των Ελλήνων αρχιτεκτόνων από τους διαγωνισµούς
για το Αρχαιολογικό Μουσείο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων – Ηλίας Αρσένης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Η κατάσταση στον ΧΥΤΑ Φυλής είναι αδιανόητη. Ξέρετε πολύ
καλά –για όσους δεν το γνωρίζουν- ότι µέχρι τώρα µύριζαν τους
καλοκαιρινούς µήνες τα ορεινά της Πετρούπολης και όλο το
πάνω κοµµάτι και στο Περιστέρι και στο Καµατερό. Πλέον είναι
και τους χειµερινούς µήνες. Άνθρωποι που ήρθαν στην περιοχή
δανείστηκαν χρήµατα, αγόρασαν σπίτια αξίας 250.000 ευρώ και
δεν µπορούν να ζήσουν, να µεγαλώσουν τις οικογένειες τους σε
αυτά τα σπίτια. Δεν είναι µια αστεία κατάσταση. Είναι άνθρωποι
που έρχονται σε τεράστια αδιέξοδα. 

Έχετε, όµως, προσωπικά εσείς Υπουργέ ευθύνη, προσωπικά
εσείς γιατί καταργήσατε ως Κυβέρνηση την Ειδική Γραµµατεία
των Περιβαλλοντικών Επιθεωρητών και τα αυθαίρετα κάτω από
τον Υπουργό Περιβάλλοντος, που είστε εσείς. Αυτό το Σώµα δεν
απαντάει εδώ και εξίµισι µήνες πλέον στις καταγγελίες µου για
τη λυµατολάσπη και στέλνει αυτό το Σώµα, που είναι κάτω από
εσάς, εσείς δηλαδή, µε στέλνει εµένα ως Βουλευτή του Κοινο-
βουλίου από τον Άννα στον Καϊάφα. Ζητάει από την περιφέρεια
να εξετάσει το αίτηµα για να πάει κάποιος να δει στη λυµατολά-
σπη τι γίνεται, που κοχλάζει όλη η χωµατερή της Φυλής, ο πρώην
ΧΑΔΑ Φυλής µε τη λυµατολάσπη που έχει πέσει από πάνω της,
κοχλάζει και βγάζει ατµούς και βράζει και µυρίζει αυτή η δυσο-
σµία. Πήγα µε τους πολίτες εκεί πέρα και µου είπαν το ίδιο που
µυρίζει στο σπίτι τους είναι αυτό που µυρίζει εκεί πέρα. Οι επι-
θεωρητές περιβάλλοντος λένε να πάνε οι επιθεωρητές της περι-
φέρειας. Οι επιθεωρητές της περιφέρειας µου απαντάνε ότι δεν
µπορούν, γιατί οι επιθεωρητές περιβάλλοντος κάνουν ακόµα
άλλο έλεγχο στην περιοχή.

Εσείς προσωπικά έχετε ευθύνη. Για ποιον λόγο δεν θέλετε να
εντοπιστεί η τοξικότητα της χωµατερής, της ΧΑΔΑ µε τη λυµα-
τολάσπη; Για ποιον λόγο δεν το θέλετε; Ετοιµάσατε νέα ΕΠΟ και
εξαιρέσατε όλες τις ιδιωτικές µονάδες που δρουν στον ΧΥΤΑ
Φυλής. Δεν µετράτε τίποτα, βέβαια, από τους αέριους ρύπους,
ούτε στο Περιστέρι ούτε στα Λιόσια. Έχετε δύο µετρητές οι
οποίοι µετράνε τα ελάχιστα, ούτε τα µικροσωµατίδια ούτε όλα
αυτά που αφορούν τον ΧΥΤΑ Φυλής. Εν κρυπτώ όλα να γίνονται.
Για ποιον λόγο δεν θέλετε να αποκαλυφθούν; Γιατί δεν θέλετε
να αποκαλυφθεί το περιβαλλοντικό έγκληµα που γίνεται στη
Φυλή;

Μα, για έναν πολύ απλό λόγο και ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε. Γιατί αν αποκαλυφθεί, θα πρέπει να γίνει περιβαλλοντική
αποκατάσταση. Εσείς θέλετε γρήγορα-γρήγορα να τα καλύψετε
και όπως καταγγέλλει το δυτικό µέτωπο να µπουν και εκεί πέρα
φωτοβολταϊκά, χωρίς περιβαλλοντική αποκατάσταση, χωρίς να
µειωθεί η επίπτωση στους πολίτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θα σας πω τι έχουµε κάνει, κύριε συνάδελφε. Στο
πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της η Διεύθυνση Περιβαλλοντικής
Αδειοδότησης, η ΔΙΠΑ του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας τήρησε τη διαδικασία περιβαλλοντικής αδειοδότησης για
την ολοκληρωµένη εγκατάσταση διαχείρισης απορριµµάτων δυ-
τικής Αττικής εντός της οποίας βρίσκεται ο ΧΥΤΑ Φυλής.

Ακολούθως, µε εισήγηση της ΔΙΠΑ εκδόθηκε η σχετική από-
φαση-έγκριση περιβαλλοντικών όρων, η λεγόµενη ΑΕΠΟ. Στη
συγκεκριµένη ΑΕΠΟ προβλέπεται πρόγραµµα παρακολούθησης
ολοκληρωµένης εγκατάστασης διαχείρισης απορριµµάτων, υπό-
χρεος για την τήρηση του οποίου είναι ο ΕΔΣΝΑ, ο Ειδικός Δια-
βαθµιδικός Σύνδεσµος του Νοµού Αττικής. Επίσης, τόσο οι τιµές
εκποµπών ρύπων σε ύδατα και ατµόσφαιρα, όσο και τα έργα στη
στεγανοποίηση των κυττάρων αλλά και η συλλογή και διαχείριση
των στραγγισµάτων έχουν προσδιοριστεί σε όλες τις µελέτες πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων που έχουν κατατεθεί στη ΔΙΠΑ και
αφορούν το συγκεκριµένο έργο.

Για τον λόγο αυτό στη σχετική ΑΕΠΟ έχουν συµπεριληφθεί οι
περιβαλλοντικοί όροι, µέτρα και περιορισµοί που αποσκοπούν
στον µετριασµό των επιπτώσεων της ρύπανσης των υπογείων
υδάτων και της ατµόσφαιρας στις οποίες περιλαµβάνονται και
µέτρα για τη στεγανοποίηση και τη διαχείριση των αποστραγγι-
σµάτων. Εξάλλου ο έλεγχος της τήρησης των προβλέψεων της
περιβαλλοντικής νοµοθεσίας συµπεριλαµβανοµένης τυχόν υπέρ-
βασης των προβλεπόµενων από αυτή ορίων εκποµπών ρύπων
είναι αρµοδιότητα των ελεγκτικών αρχών και σε επίπεδο Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας του Σώµατος Επιθεωρητών
και Ελεγκτών. Σε περίπτωση που διαπιστωθεί υπέρβαση οριακών
τιµών από ελεγκτική αρχή και προκύψει αναγκαιότητα επιβολής
πρόσθετων όρων και περιορισµών η αρµόδια αρχή θα εισηγηθεί
την τροποποίηση της ΑΕΠΟ, ώστε να συµπεριληφθούν σε αυτή
οι κατάλληλοι όροι για την αντιµετώπιση του προβλήµατος.

Επιπλέον, σύµφωνα µε το υπηρεσιακό έγγραφο του ειδικού
διαβαθµητικού συνδέσµου προκύπτει ότι η εναπόθεση της λυµα-
τολάσπης στον ΧΑΔΑ Λιοσίων αφορά παλαιές αποθέσεις, προ
δεκαεπτά ετών, προτού κατασκευαστεί η µονάδα τριτοβάθµιας
επεξεργασίας της λυµατολάσπης στην Ψυττάλεια, όπου οδηγεί-
ται τώρα. Η διάθεση της λυµατολάσπης κρίθηκε από το ΣΤΕ ότι
έχει γίνει νόµιµα και µε τήρηση των προβλεπόµενων περιβαλλον-
τικών όρων λειτουργίας του χώρου. Ο ΧΑΔΑ Λιοσίων είναι µη
ενεργός χώρος ταφής και αποκατεστηµένος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κύριο

Υπουργό.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για

τρία λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, µας λέτε ότι µπήκε νόµιµα η λυµατολάσπη και

ότι το έχει εγκρίνει και το Συµβούλιο Επικρατείας. Δεν µας ενδιέ-
φερε αν µπήκε νόµιµα ή παράνοµα. Δεν εξετάζουµε αυτό αυτή
τη στιγµή. Εξετάζουµε τι έχει η λυµατολάσπη από κάτω, η οποία
µπήκε χύδην πάνω –όπως λέτε- από την αποκατεστηµένη χωµα-
τερή. Τι είχε από κάτω; Σύµφυτο σκουπίδι, τόνους, βουνό σύµ-
φυτο σκουπίδι. Έχω πάει, το έχω περπατήσει πριν από λίγους
µήνες. Βγαίνουν ατµοί παντού, λες και είναι ηφαίστειο, γιατί αυτή
η λυµατολάσπη έχει κάνει όλο αυτό το σύµφυτο σκουπίδι µια το-
ξική σούπα, το κοχλάζει και το ζυµώνει. Αυτό είναι που µυρίζει
στα σπίτια των ανθρώπων.

Δεν µας ενδιαφέρει αν µπήκε νόµιµα. Θέλουµε να πάτε να µε-
τρήσετε τις επιπτώσεις του. Τι συµβαίνει όταν ένας άνθρωπος
το µυρίζει; Είναι τοξικό; Έχει διοξίνες; Τι περιέχει; Τι παθαίνει
όταν ένας άνθρωπος ζει µε αυτή τη µυρωδιά κάθε µέρα; Τι επί-
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πτωση έχει; Αυτό σας ζητάµε να πάτε να ερευνήσετε. Το ζητάµε
από τους επιθεωρητές περιβάλλοντος και κάποιος τους µπλοκά-
ρει, κάποιος τους απαγορεύει να πάνε. Οι επιθεωρητές περιβάλ-
λοντος µε δική σας απόφαση είναι κάτω από το γραφείο σας
πλέον, από εσάς προσωπικά. Δεν υπάρχει ειδικός γραµµατέας.
Είναι κάτω από τον Υπουργό.

Σας καλούµε να επιτρέψετε στους επιθεωρητές περιβάλλον-
τος να κάνουν τη δουλειά τους, να πάνε και να δουν τι συµβαίνει
εκεί πέρα µε τη λυµατολάσπη. Τι αναπνέουν οι κάτοικοι στο Κα-
µατερό, τι αναπνέουν στη Φυλή, τι αναπνέουν στην Πετρούπολη,
τι αναπνέουν στο Περιστέρι; Σας ζητάµε να βάλετε µετρητή που
να µετράει αυτούς τους ρύπους. Ζητάµε δηλαδή πολλά; Τι είναι
παράλογο από αυτά που λέµε; Τι το παράλογο βρίσκετε σε αυτό
που περιγράφουµε;

Εσείς επισκεφτήκατε τον ΧΥΤΑ Φυλής το 2019 ως αντιπολί-
τευση. Πόσα χρόνια είστε Υπουργός; Ως Υπουργός δεν θεωρείτε
κρίσιµο να πάτε; Πότε θα πάτε, κύριε Υπουργέ; Πάτε να δείτε τη
χωµατερή εκεί πέρα, πάτε να δείτε τη λυµατολάσπη και το πώς
βράζει ολόκληρο το βουνό και πάρτε µαζί σας τους επιθεωρητές
περιβάλλοντος, µήπως µπορέσουν και πάνε κι αυτοί, γιατί η κατά-
σταση είναι ανυπόφορη ή ελάτε αν θέλετε βόλτα στην Πετρού-
πολη.

Χρειαζόµαστε αυτή τη στιγµή να τεκµηριωθεί το περιβαλλοντικό
έγκληµα της λυµατολάσπης, να γίνει η περιβαλλοντική αποκατά-
σταση, ώστε να σταµατήσουν αυτοί οι άνθρωποι να µην µπορούν
να βγουν στην αυλή τους και στο µπαλκόνι τους καλοκαίρι και χει-
µώνα πλέον. Ζητάµε τα αυτονόητα, πέρα από το µεγάλο ζήτηµα
του ΧΥΤΑ Φυλής µε τα διακόσια µέτρα ύψος των σκουπιδιών που
έχω επισκεφτεί δύο φορές και έχω περπατήσει από βουνό σε
βουνό σκουπιδιών. Ζητάµε αυτή τη στιγµή εστιασµένα για τη λυ-
µατολάσπη. Έχω κάνει δεκατέσσερις επίκαιρες σε λιγότερο από
τρία χρόνια για το ζήτηµα του ΧΥΤΑ Φυλής. Ζητάω εστιασµένα για
τη λυµατολάσπη. Είναι εύκολο να γίνει και γι’ αυτό είναι διπλά εγ-
κληµατικό και τριπλά εγκληµατικό το ότι δεν γίνεται κάτι για να
αποκατασταθεί. Πολύ εστιασµένο, πολύ µεγάλο πρόβληµα και για
την ανθρώπινη υγεία και για την ανθρώπινη περιουσία και για την
ποιότητα ζωής σε αυτές τις έρηµες δυτικές περιοχές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Αρ-
σένη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν έχω πάει µια φορά, κύριε συνάδελφε. Συγκεκρι-
µένα επί έντεκα χρόνια δούλευα σε διακόσια µέτρα απόσταση. Η
εταιρεία που δούλευα ήταν ακριβώς κατάντη του ΧΥΤΑ Φυλής.

Γνωρίζω πολύ καλά και πέρναγα επί έντεκα χρόνια κάθε µέρα
από τη Λεωφόρο Νάτο, παρέα µε όλα τα απορριµµατοφόρα τα
οποία πήγαιναν εκεί να ξεφορτώσουν. Γνωρίζω πολύ καλύτερα απ’
όσο εσείς την εν λόγω περιοχή. Και, όπως είπα και πριν στον αγα-
πητό ανεξάρτητο συνάδελφο, τον κ. Κουρουµπλή, ο οποίος έκανε
την ίδια περίπου ερώτηση, εκεί, στην Πετρούπολη µένει και η οι-
κογένειά µου κι εκεί τελείωσα το δηµοτικό. Άρα, γνωρίζω πολύ
καλά τι γίνεται εκεί πέρα, πολύ καλύτερα από εσάς. 

Και η πραγµατικότητα είναι ότι αυτό το πράγµα πρέπει να αλ-
λάξει. Και η προσπάθεια της Κυβέρνησης είναι πραγµατικά να αλ-
λάξει. Η προσπάθεια της Κυβέρνησης είναι να σταµατήσουµε να
οδηγούµε σε ταφή το 80% των αστικών απορριµµάτων. Αυτή είναι
η λύση. Εδώ φυσικά κι έχουν διεξαχθεί έλεγχοι: Στις 17-7-20 έγινε
αυτοψία στον χώρο υγειονοµικής ταφής απορριµµάτων ΧΥΤΑ,
ΟΕΔΑ Φυλής, στις 22-7-20 αυτοψία στην εγκατάσταση επεξεργα-
σίας στραγγισµάτων της ΟΕΔΑ Φυλής, στις 7-7-20 αυτοψία στη
µονάδα αποτέφρωσης µολυσµατικών και επικινδύνων αποβλήτων
των υγειονοµικών µονάδων της ΟΕΔΑ Φυλής. Στις 7 Ιουλίου αυ-
τοψία στο εργοστάσιο µηχανικής ανακύκλωσης και κοµποστοποί-
ησης, στο ΕΜΑΚ Φυλής. Στις 22/7 αυτοψία στην εταιρεία
«Βιοαέριο Ενέργεια Άνω Λιόσια» στην ΟΕΔΑ Φυλής. 

Φυσικά και γίνονται έλεγχοι. Συνεχόµενοι έλεγχοι γίνονται, αλλά
η λύση, δυστυχώς, είναι µία, να αλλάξουµε τον τρόπο που διαχει-
ριζόµαστε τα απορρίµµατα. Εµείς θεωρούµε ότι τα απορρίµµατά
µας είναι σκουπίδια, ενώ τα απορρίµµατα είναι εν δυνάµει πρώτες
ύλες για άλλες διαδικασίες. Γι’ αυτό προχωρούµε στην ανακύ-
κλωση. Προχωρούµε σε δράσεις µείωσης της παραγωγής απορ-

ριµµάτων, ανάκτησης, ανακύκλωσης και ό,τι αποµένει, βέβαια,
ενεργειακής αξιοποίησης ή κοµποστοποίησης, αντίστοιχα, για
χρήση. 

Άρα, όλα αυτά προσπαθεί να κάνει η Κυβέρνησή µας πολύ γρή-
γορα. Μπορούν να γίνουν από τη µια στιγµή στην άλλη; Δυστυχώς,
δεν µπορούν να γίνουν. Έµεινε πίσω η Ελλάδα σε αυτό και πρέπει
να προχωρήσουµε µε πολύ πιο γρήγορα βήµατα. Και αυτό προ-
σπαθούµε να κάνουµε και αυτό θα κάνουµε για να λύσουµε µια
και για πάντα το πρόβληµα του ΧΥΤΑ Φυλής. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό και τον ευχαριστούµε γιατί για πάρα πολλή ώρα
έδωσε απαντήσεις σε πολλούς συναδέλφους που είχαν επίκαιρες
ερωτήσεις.

Τώρα καλωσορίζουµε τον Υπουργό Υγείας, τον κ. Πλεύρη, ο
οποίος θα απαντήσει στις επόµενες τέσσερις επίκαιρες ερωτή-
σεις. Και ξεκινάµε µε την πρώτη, µε αριθµό 1485/25-11-2021 ερώ-
τηση του Α’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικήτα Κακλαµάνη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Καθυστέρηση πληρωµής εφηµεριών προσωπι-
κού του Εθνικού Κέντρου Επιχειρήσεων Υγείας (ΕΚΕΠΥ)».

Κύριε Κακλαµάνη, έχετε το λόγο για την πρωτολογία σας.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι για µια ακόµη φορά στη Βουλή για
ένα ζήτηµα που αφορά εκατό υπαλλήλους του ΕΚΕΠΥ που δεν
έχουν πληρωθεί τις προβλεπόµενες από το νόµο εφηµερίες. 

Πριν από δεκαπέντε µήνες κατέθεσα την πρώτη ερώτηση για
το θέµα αυτό, η οποία δεν απαντήθηκε ποτέ. Το είχα κάνει και
επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -δεν θέλω να σχολιάσω τώρα ότι ούτε
τότε είχε απαντηθεί. Στη συνέχεια, ζήτησα να συζητηθεί η παρα-
πάνω αναπάντητη ερώτησή µου στην Ολοµέλεια της Βουλής µε
τη διαδικασία των επίκαιρων ερωτήσεων, όπως σήµερα. Η σχε-
τική συζήτηση διεξήχθη στις 25 Ιανουαρίου του 2021. Τότε, ο
Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας, ο κ. Κοντοζαµάνης, αναγνώρισε
την οφειλή και δεσµεύτηκε ότι «άµεσα θα επιλυθεί το θέµα» -δια-
βάζω επί λέξει- «και θα καταβληθούν τα δεδουλευµένα στους
υπαλλήλους», σηµειώνοντας πως εφόσον χρειαστεί νοµοθετική
ρύθµιση αυτή θα γίνει άµεσα. 

Εντούτοις, οι εφηµερίες δεν πληρώθηκαν. Και για τον λόγο
αυτό κατέθεσα εκ νέου την ίδια ερώτηση τον περασµένο Ιούλιο
και τον περασµένο Νοέµβριο, οι οποίες, πάλι, δεν απαντήθηκαν.
Δεν θέλω να κάνω σχολιασµό ως παλιός κοινοβουλευτικός για
το ότι οι Βουλευτές καταθέτουν γραπτές ερωτήσεις και οι
Υπουργοί δεν τις απαντούν.

Επειδή το συγκεκριµένο ζήτηµα είναι ιδιαιτέρως σοβαρό, επα-
νέρχοµαι για πέµπτη φορά µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου.
Τη διαδικασία τη γνωρίζετε, πώς γινόταν η πληρωµή όταν ακόµη
ήταν το ΚΕΕΛΠΝΟ -που άλλαξε µε τον ν.4486- ο διευθυντής του
ΕΚΕΠΥ έστελνε τις καταστάσεις, το τότε ΚΕΕΛΠΝΟ –και ο µετέ-
πειτα διάδοχος φορέας- τις ήλεγχε και πληρωνόντουσαν.
Ωστόσο, λοιπόν, αν και έχουν τηρηθεί όλες οι προβλεπόµενες
διαδικασίες, οι αποζηµιώσεις –προσέξτε- από το διάστηµα Οκτω-
βρίου του 2014 -πριν εφτά χρόνια, είναι ντροπή για το ελληνικό
δηµόσιο- καταβλήθηκαν µόνο σε ποσοστό 20%, που σηµαίνει ότι
ήταν λάθος η τοποθέτηση του τότε Αναπληρωτή Υπουργού σε
περίπτωση που χρειαστεί νοµοθετική ρύθµιση. Διότι, αν χρειαζό-
ταν νοµοθετική ρύθµιση, πώς κατεβλήθη το 20% χωρίς νοµοθε-
τική ρύθµιση; Το συνολικό ποσό το ξέρετε, είναι κάπου 600.000
ευρώ. Πληρώθηκαν 124.000 ευρώ και υπολείπονται 542.000
ευρώ. 

Και το ερώτηµα είναι: Τι θα κάνετε µε αυτή την ιστορία; Η νέα
ηγεσία αναγνωρίζει –κατ’ αρχάς- την οφειλή και αν ναι, πότε επι-
τέλους θα πληρωθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κακλαµάνη. Το λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Πλεύ-
ρης, να απαντήσει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Αντιπρό-
εδρε, οφείλω να πω ότι µε την ερώτηση την οποία κάνετε ενηµε-
ρώθηκα πλήρως για το θέµα, καθώς ήταν ένα θέµα το οποίο το
αγνοούσα, οπότε µε την ερώτησή σας µπόρεσα να ενηµερωθώ
και είδα και τις απαντήσεις τις οποίες έχουν δοθεί. Πράγµατι,
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επειδή πρέπει να ξεκινάµε από τα αυτονόητα, δεν είναι δυνατόν
να συζητάµε για µη καταβληθέντες υπερωρίες επτά, έξι ή και
πέντε ετών. 

Από τον ΕΟΔΥ η ενηµέρωση η οποία έχω λάβει είναι ότι, έγινε
έλεγχος συνολικά όλων των υπερωριών και έχει ολοκληρωθεί ή
ολοκληρώνεται -τέλος πάντων- το πόρισµα, προκειµένου να δουν
ποιες από αυτές είναι συνολικά να πληρωθούν και ποιες να µην
πληρωθούν. Είδα ότι ο προηγούµενος Αναπληρωτής Υγείας είχε
θέσει το θέµα και είχε σαφή θέση ότι αναγνωρίζονται αυτές οι
υπερωρίες και µάλιστα είχε πει ότι, άµεσα, αν χρειαζόταν θα προ-
χωρούσε και σε νοµοθετική ρύθµιση. 

Το θέµα που αφορά το νοµικό σκέλος είναι ότι, ακόµα κι αν
αναγνωρίζονται οι υπερωρίες κατά πόσο, αφού δεν έχουν διεκ-
δικηθεί κι έχουν περάσει πενταετίας, µπορούν να πληρωθούν ή
τυγχάνουν άλλα θέµατα. Σε αυτό, λοιπόν, κύριε Κακλαµάνη,
θέλω να σας πω µε σαφήνεια -και ηθικά αλλά και νοµικά- ότι δεν
είναι δυνατόν για ένα ζήτηµα που αφορά κόσµο ο οποίος έχει ερ-
γαστεί και αν υπάρχει νοµικό πρόβληµα -πέραν της πενταετίας-
τη στιγµή που η µη πληρωµή γίνεται µε ευθύνη της πολιτείας και
όχι µε ευθύνη του εργαζόµενου, να µην εξαντληθεί κάθε δυνα-
τότητα επίλυσης -και εκεί πέρα αναφερόταν και ο προκάτοχος
Αναπληρωτής Υγείας, στο κοµµάτι το νοµοθετικό- εάν, επανα-
λαµβάνω, υπάρξει πρόβληµα.

Επ’ ευκαιρία της ερώτησής σας, είδα το θέµα. Έχω ζητήσει
άµεσα, το πολύ µέχρι το τέλος της άλλης εβδοµάδας, να έχουν
ολοκληρωθεί οι διαδικασίες του πορίσµατος, γιατί υπάρχουν κά-
ποια θέµατα για το αν έχουν γίνει κάποιες υπερωρίες -αυτό είναι
άλλο σκέλος- και µόλις ολοκληρωθεί η διαδικασία και ξέρουµε
ποιες, ακριβώς, έχουν αξιολογηθεί κι έχουν γίνει, να προχωρήσει
και αν υπάρξει το οποιοδήποτε θέµα ή τεθεί σε επίπεδο άλλου
Υπουργείου για το αν πρέπει να πληρωθούν επειδή είναι πέραν
της πενταετίας, τότε, να επανέλθουµε για να ρυθµίσουµε και νο-
µοθετικά το θέµα. 

Κύριε Κακλαµάνη -και µιλώ τώρα και ως Υπουργός Υγείας
αλλά και γενικότερα ως εκπρόσωπος της Κυβέρνησης- αυτό το
οποίο λέτε -και το λέτε και µε την εµπειρία την οποία έχετε σε
διάφορα στάδια της δηµόσιας ζωής- είναι πραγµατικότητα. Οι
ερωτήσεις που καταθέτουν οι Βουλευτές πρέπει να απαντώνται.
Και στο Υπουργείο Υγείας υπάρχει ένας πολύ µεγάλος φόρτος
και πολλές φορές µένουµε πίσω στις απλές ερωτήσεις. Δηλαδή,
υπολογίστε ότι µόνο επί θητείας µου έχουν υποβληθεί γύρω στις
χίλιες διακόσιες απλές ερωτήσεις, οπότε υπάρχει µία καθυστέ-
ρηση. Τουλάχιστον, όµως, στο κοµµάτι των επίκαιρων ερωτή-
σεων προσπαθούµε να ανταποκρινόµαστε αµέσως. Δεν υπάρχει
επίκαιρη ερώτηση στην οποία να µην έχω απαντήσει. 

Σχετικά µε το θέµα που θέσατε, προσπάθησα να είµαι σαφής.
Υπάρχει αναγνώριση, ολοκληρώνεται η διαδικασία. Εάν και εφό-
σον χρειαστεί οποιαδήποτε ενέργεια για να καλυφθεί και νοµο-
θετικά το θέµα, ως Υπουργείο Υγείας θα το εισηγηθούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Βουλής, ο κ. Κακλαµάνης,
για τη δευτερολογία του. 

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Υπουργέ, σε ό,τι αφορά την περιφρόνηση Υπουργών στο
να απαντούν σε συναδέλφους Βουλευτές στις γραπτές ερωτή-
σεις, δεν αναφερόµουν ειδικά στο Υπουργείο Υγείας. Εξάλλου,
ως Προεδρεύων έχω εικόνα ποιοι είστε συνεπείς –και το Υπουρ-
γείο Υγείας είναι συνεπές- και ποιοι δεν είναι συνεπείς. Αλλά αν
θα δείτε, από τις επίκαιρες ερωτήσεις οι µισές και παραπάνω
είναι ερωτήσεις που δεν απαντήθηκαν γραπτώς, γι’ αυτό και ο
χρόνος κατάθεσης είναι µήνες πριν, µε αποτέλεσµα να έχουν
πάψει να είναι επίκαιρες. 

Από αυτά που µου είπατε κρατάω τα εξής: Το ένα το σώσατε,
διότι στην αρχή είπατε «πέρασε η πενταετία». Ευτυχώς είπατε -
και είστε δικηγόρος και µάλιστα καλός-, ότι εφόσον δε φταίνε οι
εργαζόµενοι αν χρειαστεί να καλυφθεί νοµοθετικά, θα καλυφθεί.
Δεν θέλω να πω για τη διοίκηση του τότε ΚΕΕΛΠΝΟ και νυν δια-
δόχου κατάστασης, πόσα χρόνια χρειάζεται να ελέγξει το αν
έχουν γίνει όλες οι υπερωρίες ή όχι. Δεν µιλώ για υπερωρίες που
µπορεί να έχουν γραφτεί και δεν έχουν γίνει. Σαφώς αυτές να

µην πληρωθούν, εφόσον αποδεδειγµένα δεν έχουν γίνει. Μιλώ
για όλες τις υπόλοιπες, όµως. Είναι ντροπή για την ελληνική δι-
οίκηση. Επτά χρόνια τουλάχιστον, δύο Υπουργοί της Νέας Δη-
µοκρατίας ήρθαν στη Βουλή και έδωσαν απάντηση. Οι
προηγούµενοι δεν ήλθαν καθόλου στην ερώτηση που είχα κάνει. 

Εγώ κρατώ αφ’ ενός τη δέσµευση σας ότι αν υπάρχει πρό-
βληµα πενταετίας, η Κυβέρνηση θα το καλύψει νοµοθετικά. Και
το δεύτερο ότι µέχρι το τέλος της επόµενης εβδοµάδος θα έχετε
εικόνα, δηλαδή αν είναι εκατό οι υπερωρίες και έχουν γίνει και
οι εκατό θα πληρωθούν και αν είναι ενενήντα θα πληρωθούν οι
ενενήντα. Ελπίζω να µη χρειαστεί να επανέλθω, γιατί λάβετε υπ’
όψιν σας ότι όλο αυτό το προσωπικό και ιδιαίτερα οι γιατροί,
ήταν αυτοί που σήκωσαν το βάρος δυόµισι χρόνια, µαζί µε τους
υπόλοιπους βέβαια, όχι µόνοι τους. Δεν είναι γιατροί της καρέ-
κλας, είναι µαχόµενοι οι γιατροί αυτοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κακλαµάνη.

Κύριε Υπουργέ έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τάχιστα σε αυτό,

είναι ακριβώς όπως το είπατε, και αυτό βγαίνει από τη συγκεκρι-
µένη κουβέντα.

Κύριε Κακλαµάνη, αναλαµβάνω και το µερίδιο που αναλογεί
στην όποια καθυστέρηση υπήρχε σε αυτό το εξάµηνο και µε ει-
λικρίνεια σας είπα ότι αυτό το θέµα αν δεν το είχατε θέσει εσείς,
ενδεχοµένως ακόµη να χρόνιζε από πλευράς γνώσης του Υπουρ-
γού.

Συνεπώς κρατάµε πρώτα από όλα ότι πρέπει να γίνει ο πλήρης
διαχωρισµός, ο οποίος ολοκληρώνεται. Μου είπαν ότι έχει ολο-
κληρωθεί, αλλά ώσπου να το παραλάβω και να το δω, θέλω να
είµαι συνεπής σε αυτά τα οποία σας λέω. Περιµένω να δω τη δια-
δικασία που γίνεται και αν τεθεί νοµικό θέµα, επειδή ακριβώς δεν
είναι δυνατόν να επικαλούµαστε τη δική µας αβελτηρία, προκει-
µένου να µην τους πληρώσουµε, θα κοιτάξουµε να ρυθµίσουµε
αν και εφόσον χρειάζεται -µπορεί και να µη χρειάζεται- το θέµα.
Και πολύ σωστά το βάζετε στη διάσταση ότι αυτοί οι άνθρωποι
δεν είναι µόνο επειδή τώρα βρέθηκαν στην πρώτη γραµµή. Αντι-
στοίχως και το 2014 - 2017 εργάζονταν σε πρώτη και σε δεύτερη
γραµµή. Η πολιτεία πρέπει να είναι συνεπής και όταν λέω ότι πρέ-
πει να πληρώσει κάτι, να το πληρώνει και να λύνει τις διαδικασίες. 

Άρα, κύριε Κακλαµάνη ελπίζω -και σας το λέω σαν δηµόσια δέ-
σµευση- να µη βρεθείτε στη δυσάρεστη θέση να χρειαστεί να κά-
νετε την οποιαδήποτε άλλη ερώτηση. Μόλις έχω την πλήρη
εικόνα όπως σας είπα, θα σας ενηµερώσω προκειµένου να κινη-
θούν και όλες οι διαδικασίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κύριο
Υπουργό.

Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 574/24-3-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Ελληνικής
Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Συµβασιούχοι σίτισης, καθαριότητας και φύλαξης, του Γε-
νικού Νοσοκοµείου Σερρών και υγειονοµικοί σε αναστολή».

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτο-
λογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλησπέρα, κύριε Υπουργέ. Ένα µεγάλο πρόβληµα που απα-

σχολεί όλους όσοι αυτή τη στιγµή εργάζονται µε συµβάσεις ορι-
σµένου έργου στο Νοσοκοµείο Σερρών αλλά και σε άλλα
νοσοκοµεία της χώρας. Μιλάµε για θέσεις που καλύπτουν πάγιες
και διαρκείς ανάγκες για την εύρυθµη και οµαλή λειτουργία των
νοσοκοµείων, σίτιση, φύλαξη καθαριότητα. Τους δίνετε απλά µία
παράταση «ζωής» -µπορεί να χαρακτηριστεί- όπως και στους
υγειονοµικούς που είναι µε αναστολή µέχρι τα τέλη της χρονιάς,
αλλά οι άνθρωποι αυτοί είναι σε µία αβεβαιότητα, καθώς µετά
από πολλά χρόνια εργασιακού βίου δεν ξέρουν αν θα επανα-
προσληφθούν, διότι µπαίνουν τα ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια για
τη λειτουργία των νοσοκοµείων. Αυτό είναι ό,τι χειρότερο, ξέ-
ρετε, γι’ αυτούς τους ανθρώπους και τις οικογένειές τους. 

Κατ’ αρχάς υπάρχει µία έκθεση, µπορώ να σας την ενχειρίσω,
από πλευράς του Νοσοκοµείου Σερρών και από τον νευρολόγο,
τον κ. Παπαµιχάλη, σε ό,τι αφορά το κόστος το οποίο δεν θα
είναι µικρότερο αν δώσετε σε εργολαβίες. Το εξηγούν αναλυτικά
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µε τις εργατοώρες, καθώς και τα υλικά καθαριότητας και εν
πάση περιπτώσει για το πώς πρέπει να λειτουργεί το νοσοκοµείο.
Οπότε αυτό, ξέρετε, δεν είναι η πανάκεια του προβλήµατος. Το
ζήτηµα είναι ότι οι άνθρωποι, το επικουρικό προσωπικό έχουν
προσληφθεί -όπως και τα προγράµµατα µέσω του Οργανισµού
Απασχόλησης Εργατικού Δυναµικού- µέσω του ΑΣΕΠ, µέσω του
Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού. Είναι αρκετά χρό-
νια. Τους δίνετε απλά µια τρίµηνη παράταση και µετά σε αβεβαι-
ότητα. Μετά το χάος, που λέει ο λαός και θα οδηγηθούν στην
ανεργία. 

Πώς µπορείτε, λοιπόν, να έχετε µια κοινωνική ευαισθησία γι’
αυτούς τους ανθρώπους. Σας προτρέπω, κύριε Υπουργέ, να
δείτε το θέµα διεξοδικά και διαφορετικά, διότι η τρίµηνη παρά-
ταση ως φιλί ζωής δεν επιλύει το πρόβληµα. Να βάλετε κάτω,
λοιπόν, τα οικονοµικά στοιχεία που σας παραθέτουν και το διοι-
κητικό συµβούλιο του Νοσοκοµείου Σερρών για τον Σεπτέµβριο
και τον Οκτώβριο του 2021 για να δείτε ότι οικονοµικά δεν θα
έχουµε µεγάλα κέρδη από τους εργολάβους που τούτη την ώρα
τρίβουν τα χέρια τους -και αντιλαµβάνεστε τι λέω- µπαίνοντας οι
εργολάβοι σε σίτιση, σε φύλαξη και σε καθαριότητα µέσα στα
νοσοκοµεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το Νοσοκοµείο των Σερρών έχει πάρα πολλά προβλήµατα από
ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, όπως βεβαίως και από τους
είκοσι οκτώ τουλάχιστον εργαζόµενους που πρέπει να καλύψουν
πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Το πρόβληµα µε το νοσοκοµείο
είναι η έλλειψη γιατρών, κυρίως ειδικοτήτων όπως για παρά-
δειγµα αναισθησιολόγος και άλλου νοσηλευτικού προσωπικού.
Στον συγκεκριµένο τοµέα φύλαξης, καθαριότητας και σίτισης οι
εργαζόµενοι ανταποκρίνονται µε τον καλύτερο τρόπο εδώ και
χρόνια. 

Εσείς, λοιπόν, τώρα τους οδηγείτε στην ανεργία, µετά από
πολλά χρόνια προσφοράς πολλών ωρών καθηµερινά στο νοσο-
κοµείο. Τους δίνετε µία τρίµηνη παράταση, αλλά αυτό, κύριε
Πλεύρη, δεν λέει κάτι. Δίνει απλώς µια παράταση στον ασθενή
µε µία αγωγή. Ποια είναι η αγωγή; Ποια είναι η κοινωνική αγωγή
της πολιτείας απέναντι σε αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι ερ-
γάζονται από το 2016; Θα µου πείτε για τις συµβάσεις ορισµένου
χρόνου, ότι το λέει και η λέξη. Για ποιον λόγο, όµως, ενώ αυτοί
οι άνθρωποι εισφέρουν, έχουν εξειδικευτεί, έχουν εµπειρία -που
παίζει πολύ σηµαντικό ρόλο για να ανταποκριθούν στα καθή-
κοντά τους-, τους «πετάµε» µε αυτά τα κοινωνικά κριτήρια; Για
να φέρουµε τον ιδιώτη εργολάβο να αναλάβει σίτιση, φύλαξη και
καθαριότητα, να απωλέσουµε αυτές τις συµβάσεις, που βέβαια
έχουν ηµεροµηνία λήξης και οι άνθρωποι αυτοί να οδηγηθούν
στην ανεργία για να πάρουν οι εργολάβοι ένα νέο προσωπικό,
χωρίς εµπειρία, µε µικρότερο ηµεροµίσθιο. Ξέρετε τώρα τι γίνε-
ται στον ιδιωτικό τοµέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τα υπόλοιπα στη δευ-
τερολογία σας, παρακαλώ. Έχετε µιλήσει τέσσερα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θέλουµε, λοιπόν, να µεριµνήσετε γι’ αυτούς τους ανθρώπους,

οι οποίοι θα χάσουν το µεροκάµατό τους από τη µια ώρα στην
άλλη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για να απαντήσετε στον κ. Μπούµπα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Έχει δύο επί-

πεδα η ερώτηση. Στην πρωτολογία σας αναφερθήκατε κυρίως
στο θέµα των συµβάσεων ορισµένου χρόνου και θα σας απαν-
τήσω σε αυτό κι εγώ στην πρωτολογία µου. Στη δευτερολογία
µου θα αναφερθώ στο σκέλος που έχει να κάνει µε τους υγειονο-
µικούς οι οποίοι τελούν σε αναστολή, γιατί δεν έχουν εµβολια-
στεί. 

Έχω απαντήσει σε πολλές ερωτήσεις συναδέλφων Βουλευτών
αναφορικά µε τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Το είπατε και
εσείς στην πρωτολογία σας. Οι συµβάσεις αυτές ακριβώς για να
µη γίνεται εµπαιγµός στους συγκεκριµένους ανθρώπους ήταν
συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Η προηγούµενη διοίκηση, η κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ επέλεξε γι’ αυτούς τους ανθρώπους συµ-

βάσεις ορισµένου χρόνου. Δεν επέλεξε δηλαδή να προκηρύξει
θέσεις για να είναι µόνιµες θέσεις και να πάµε στη διαδικασία
που λέτε εσείς, ότι καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες και
υπό αυτή την έννοια είναι µόνιµες οι θέσεις τους. Όποιος, λοιπόν,
ανέλαβε τις συγκεκριµένες θέσεις ήξερε ότι αυτές οι συµβάσεις
είναι ορισµένου χρόνου. Και µάλιστα καθ’ όλη τη διάρκεια της
θητείας της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας έχουν ανανεω-
θεί αυτές οι συµβάσεις. Σε χρονικό διάστηµα έχουν φτάσει να
ξεπεράσουν το χρονικό διάστηµα από τότε που έγιναν οι πρώτες
συµβάσεις αυτές ορισµένου χρόνου. 

Τι λέµε εµείς τώρα; Αυτό το οποίο λέµε -και είναι ξεκάθαρο σε
αυτούς τους ανθρώπους- είναι ότι σε αυτές τις συµβάσεις ορι-
σµένου χρόνου, σε αντίθεση µε τις συµβάσεις του επικουρικού
προσωπικού γιατρών, νοσηλευτών και λοιπού προσωπικού που
ανανεώθηκαν µέχρι 31-12 και συνεχώς, όπως έχει νοµοθετηθεί,
θα υπάρξει σειρά προκηρύξεων µε αυξηµένη µοριοδότηση συν-
ταγµατικά ανεκτή προκειµένου να καλύψουν τις µόνιµες θέσεις,
θα υπάρχει συνεχώς τρίµηνη παράταση, όπως γίνεται έως τώρα,
προκειµένου τα νοσοκοµεία να µπορέσουν να κάνουν διαγωνι-
σµούς. 

Μάλιστα, έχω βάλει συγκεκριµένη κατεύθυνση, που το λέω
παντού µε τις διοικήσεις που έχω µιλήσει, ότι θα πρέπει αυτοί οι
διαγωνισµοί στο αποτέλεσµα τους να είναι συµφερότεροι, εκτι-
µώντας το κόστος που είναι το σηµαντικότερο, άρα οικονοµικά
συµφερότεροι. Αντιστοίχως, όµως, µέσα εκτός από τις µισθοδο-
σίες εκτιµώνται και τα υλικά τα οποία χρησιµοποιούνται, καθώς
εκτιµώνται επιπλέον και οι άδειες οι οποίες δίνονται, γιατί όταν
οι συµβάσεις αυτές δίνονται outsourcing απευθείας δεν δεσµεύε-
ται το δηµόσιο µε κάποιες σχέσεις που έχουν να κάνουν µε το
να επιβαρύνεται, να πληρώνει οποιεσδήποτε διαδικασίες υπάρ-
χουν εκτός του απευθείας κόστους. 

Συνεπώς, θα υπάρχουν αυτοί οι διαγωνισµοί. Είναι σαφής η
βούληση, την έχω πει από εδώ πέρα και αυτές είναι οι κατευθύν-
σεις. Άρα, τα οικονοµικά στοιχεία θα τα δούµε, γιατί αν δεν υπάρ-
χει συµφερότερη κατεύθυνση δεν θα ολοκληρώνονται οι
διαγωνισµοί. Σε περίπτωση, όµως, που είναι συµφερότερη θα
ολοκληρώνονται οι διαγωνισµοί και παράλληλα θα γίνονται και
οι τρίµηνες παρατάσεις είτε για τα νοσοκοµεία που δεν έχουν
βγει διαγωνιστικές διαδικασίες είτε για τα νοσοκοµεία τα οποία
δεν έχουν ολοκληρωθεί οι διαγωνιστικές διαδικασίες. 

Και αυτή είναι µία απόλυτα ειλικρινής σχέση µε τους ανθρώ-
πους, γιατί δεν είµαστε εδώ πέρα Κυβέρνηση που ερχόµαστε και
λέµε ότι εµείς ενδιαφερόµαστε για εσάς και θα σας µονιµοποι-
ήσουµε, γιατί και οι προηγούµενες κυβερνήσεις συµβάσεις ορι-
σµένου χρόνου έκαναν. Και ορισµένου χρόνου σηµαίνει ότι µε
κάποιον τρόπο όταν λήξει αυτός ο χρόνος λήγουν και οι συµβά-
σεις. Και αντιθέτως δεν έχουν λήξει οι συµβάσεις. Αυτή η Κυβέρ-
νηση είναι που ανανεώνει τις συµβάσεις, γιατί αν ακολουθού-
σαµε τη διαδικασία που υπήρχε µε τις συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου θα είχαν λήξει, άρα θα είχαν σταµατήσει να εργάζονται και
θα γινόταν προκήρυξη αυτών των θέσεων. 

Εµείς αντιθέτως τους διατηρούµε. Εάν, όµως, υπάρξουν κα-
λύτερες και συµφερότερες για το δηµόσιο σχέσεις εργασίας µε
παροχή υπηρεσιών και από ιδιώτες, τότε θα επιλεγεί αυτή η δια-
δικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, -το είπατε-
απλά τους διατηρείτε. Μπορεί να τους δώσατε µία παράταση των
συµβάσεων, αλλά είναι απλά στη συντήρηση και µετά θα µπουν
στην κατάψυξη της ανεργίας. Ή εφόσον λέτε ότι θα γίνουν δια-
γωνισµοί για χρηστή διοίκηση µε τους συµφερότερους όρους αν
η απόκλιση δεν είναι µεγάλη -µε συγχωρείτε πολύ, µη βάζουµε
τους αριθµούς πάνω από τους ανθρώπους, όπου ευηµερούν οι
αριθµοί υποφέρουν οι άνθρωποι- θα δηµιουργηθούν κοινωνικοί
κραδασµοί όχι απλά δονήσεις, κραδασµοί εν κατακρηµνίσεως.
Πώς να σας το πω; Οι οικογένειες θα µείνουν. 

Τουλάχιστον, µπορεί να δεσµευθεί το Υπουργείο όλοι αυτοί οι
άνθρωποι µε τις ίδιες εργασιακές σχέσεις, γιατί είναι δύσκολες,
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πολλά είναι και βαρέα και ανθυγιεινά, να επαναπροσληφθούν;
Ρωτήστε µια καθαρίστρια που έπαιρνε στις Σέρρες τα απολυµαν-
τικά από την τσέπη της για να καθαρίσει τις αίθουσες, µιλάµε για
3, 4 ευρώ η αίθουσα την ώρα. Θα δεσµευθεί ο εργολάβος προ-
κειµένου µε την εµπειρία που έχουν αυτοί οι άνθρωποι να τους
επαναπροσλάβει τουλάχιστον για να µην πάνε στράφι, να το πω
έτσι απλά στην καθοµιλουµένη, τόσες εργατοώρες και τόση βιο-
πάλη όλα αυτά τα χρόνια ή θα βάλει νεαρούς πιτσιρικάδες, µε
συγχωρείτε για την έκφραση, χωρίς οικογενειακές υποχρεώσεις,
γυναίκες µικρές σε ηλικία και να µην τεκνοποιούν κιόλας; Τα ξέ-
ρουµε όλα αυτά. Θα µπορέσει να δεσµευθεί, λοιπόν, το κάθε νο-
σοκοµείο να τους επαναπροσλάβει για να µπορέσουν οι
άνθρωποι να ορθοποδήσουν βιοποριστικά;

Πάµε στους υγειονοµικούς µε αναστολή. Σας το είπα προχθές
και στην Ολοµέλεια. Μπορεί -είστε και νοµικός- αυτή εδώ η σε-
λίδα 11 και το αρµόδιο ΦΕΚ το οποίο, το παρουσιάσαµε στην
Ολοµέλεια και το ξέρετε, κύριε Υπουργέ, να λέει στους ανθρώ-
πους που είναι µε αναστολή, που απλά τους δίνετε µια παράταση
ζωής µέχρι την Πρωτοχρονιά, µέχρι 31 Δεκεµβρίου, να µην µπο-
ρούν να κάνουν µία δεύτερη δουλειά, να µην µπορούν να δουλέ-
ψουν σερβιτόροι, ντελίβερι, να βγάλουν ένα µεροκάµατο;

Και εάν αυτούς τους ανθρώπους εσείς τους θεωρείτε, δεν
ξέρω, το έλεγα και την άλλη φορά ψεκασµένους πείτε τους,
ανεγκέφαλους πείτε τους, οι οικογένειές τους, τα παιδιά τους, ο
άµαχος πληθυσµός τι θα φάει; Γιατί τους απαγορεύετε, λοιπόν,
όλους αυτούς τους µήνες που δεν κάνουν το εµβόλιο για τους
δικούς τους λόγους να κάνουν µια δεύτερη δουλειά;

Ξέρετε µην τους παρουσιάζουµε a priori αρνητές. Ο άλλος έχει
κάποιες αλλεργίες και ο γιατρός του ως επιστήµονας, ως ειδή-
µων δεν µπορεί να τον καθησυχάσει. Οι επαΐοντες µπορεί να
τους δίνουν συµβουλές. Ο άλλος έχει έκζεµα. Ο άλλος έχει κάνει
µπαλονάκι. Αυτοί όλοι φοβούνται. Δεν το κάνουν, διότι η φιλοσο-
φική τους διάθεση είναι µόνο αρνητές απέναντι σε ένα εµβόλιο
πολύ ακόµη όψιµο, που δεν έχει ωριµάσει. 

Άρα, λοιπόν, πρέπει να σεβαστούµε τον φόβο αυτών των αν-
θρώπων, των πολιτών, των κοινωνικών κυττάρων. Τους δίνετε
τώρα µία παράταση µέχρι την Πρωτοχρονιά. Ε και; Πώς θα ζή-
σουν; Από τη µια τους απαγορεύετε να πάνε να κάνουν άλλη
δουλειά. Από την άλλη πείτε µου κάτι και διευκρινίστε το. Υπάρ-
χουν άνθρωποι που κάνανε δύο δόσεις του εµβολίου. Τελικά
αυτοί είναι εµβολιασµένοι ή ανεµβολίαστοι; Διότι εδώ µου λένε
ότι µπαίνουν µέσα στο νοσοκοµείο και εργάζονται µε δύο δόσεις.
Μα και αυτοί εκ του νόµου θεωρούνται ανεµβολίαστοι. Πώς γί-
νεται αυτό; Τελικά µε δύο δόσεις είναι εµβολιασµένοι ή δεν είναι;

Γιατί διακρίνουµε τους υπαλλήλους όλο αυτό τον καιρό; και
ξέρετε υπάρχει άµεση ανάγκη, ξέρετε υπάρχει και επιστηµονικό
προσωπικό. Τώρα θα µου πείτε επί τοις εκατό είναι λίγο; Και τι
έγινε; Ένα κράτος, το ξέρετε πολύ καλά ως νοµικός, µια πολιτεία
πρέπει να είναι αρωγός στο προσκέφαλο και του τελευταίου της
πολίτη, πρέπει να είναι αποκούµπι αυτού του ανθρώπου. Όταν
διαφωνεί δεν το βάζουµε αριθµητικά και πληθυσµιακά, γι’ αυτούς
τους ανθρώπους οι οποίοι για τους δικούς τους λόγους, για τις
δικές τους φοβίες, ενώ τους έχουµε ανάγκη, τους απαγο-
ρεύουµε να κάνουν και δεύτερη δουλειά και δεν εφαρµόζεται και
ο νόµος της κινητικότητας. 

Δηλαδή, κύριε Υπουργέ µου, όλη αυτή η διαδικασία τους δια-
κρίνει σε ιππείς και µη ιππείς, δηλαδή σε πληβείους και πατρί-
κιος. Αυτό γίνεται. Τους θεωρεί µιασµένους και µη µιασµένους.
Τους θεωρεί πολίτες δύο κατηγοριών και δύο ταχυτήτων. Επιτέ-
λους, αγκαλιάστε τους. Επιτέλους, δώστε λύση. Εφαρµόστε τον
νόµο της κινητικότητας. Δεν µπορούν να απορροφηθούν κάπου
αλλού; Πρέπει να ζήσουν οι άνθρωποι. Έχουν τη δική τους αγω-
νία, τη δική τους στεναχώρια. Τους απαγορεύετε να κάνουν και
δεύτερη δουλειά και τους πετάτε µέχρι την παραµονή Πρωτο-
χρονιάς και τους λέτε επιβιώστε. Πώς;

Δείτε το λίγο. Τώρα τι να δείχνουµε πάλι φωτογραφίες από
τους απεργούς πείνας εδώ που γίνεται πανικός; Δεν είναι αστρο-
ναύτες εδώ ντυµένοι. Απεργοί πείνας είναι. Μη φτάσουµε σε
αυτή την κατάσταση. Τα ξέρετε. Πρέπει αυτούς τους ανθρώπους
να τους αγκαλιάσετε ως κοινωνικά κύτταρα, ως πολίτες απέναντι
σε αυτές τις φοβίες που έχουν. Αυτούς τους ανθρώπους πρέπει

να τους ακούσουµε, να αποκωδικοποιήσουµε την αγωνία τους,
τη στεναχώρια τους και να βρούµε έναν τρόπο να µπορέσουν να
έχουν και µισθολογική και ασφαλιστική κάλυψη. Το να τους πε-
τάµε στο περιθώριο, αν όχι στον Καιάδα, να τους λέµε βάσει του
ΦΕΚ, το οποίο παρουσιάσαµε ως Ελληνική Λύση, ότι δεν µπο-
ρείτε να κάνετε δεύτερη δουλειά, µε συγχωρείτε πάρα πολύ το
ξέρω µέσα σας, ανθρώπινα έχετε αυτό το συναίσθηµα που πρέ-
πει να έχετε ως πολιτικός ανήρ και ως πολιτικός µε συναίσθηµα,
αλλά αυτό είναι κοινωνικά, κύριε Υπουργέ µου, απαράδεκτο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ.
Αναφορικώς µε τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου απάντησα

στην πρωτολογία. Πάµε τώρα στους υγειονοµικούς, οι οποίοι
είναι σε αναστολή. Πρώτα απ’ όλα να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Είναι
απόλυτα δική τους επιλογή. Με δική τους επιλογή βρίσκονται
εκτός του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Αυτή τη στιγµή και για
λόγους δηµόσιας υγείας και για λόγους ιατρικής επιστήµης είναι
σαφής η βούληση ότι τουλάχιστον για όσο υπάρχει πανδηµία οι
υγειονοµικοί, οι οποίοι δεν έχουν εµβολιαστεί δεν µπορεί να πα-
ρέχουν υπηρεσίες στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Και επειδή γίνεται µια ολόκληρη συζήτηση θέλω να αναφερθώ
σε αυτό. Άκουσα και τον πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας
του ΣΥΡΙΖΑ να λέει µία πραγµατικά µαθηµατική αλχηµεία, που
δηµιουργεί µια σύγχυση στον κόσµο, ότι σχεδόν το 40% των δια-
σωληνωµένων στις ΜΕΘ είναι εµβολιασµένοι. Ναι, αυτή τη
στιγµή έχουµε 85% στους ενήλικους πλήρως εµβολιασµένους.
Εάν τα εµβόλια δεν κάνανε τίποτα θα έπρεπε στις ΜΕΘ αντιστοί-
χως να είχαµε 85% εµβολιασµένους και 15% ανεµβολίαστους. Τι
έχουµε, όµως; Έχουµε ότι από το 85% των εµβολιασµένων περί-
που το 1/3 είναι διασωληνωµένοι από τα νούµερα που έχουµε και
τα 2/3, το 65% προέρχεται από τους ανεµβολίαστους, δηλαδή
το 15% των ανεµβολίαστων βγάζει 65% διασωληνωµένους. Αυτό
από µόνο του είναι κάτι ξεκάθαρο που πρέπει να το λέµε.

Και θέλετε να δούµε και τους µέσους όρους ηλικίας; Ογδόντα
επτά ετών στους εµβολιασµένους. Ογδόντα επτά ετών είναι ο
µέσος όρος, είτε αν δείτε σε θανάτους είτε αν δείτε σε διασωλη-
νωµένους. Άρα, την κοινωνία πρέπει να την προστατεύσουµε.

Και κύριε Μπούµπα, σε αυτό είµαι ξεκάθαρος και το έχω πει
µε τον πλέον εναργή τρόπο: Οι υγειονοµικοί είναι οι πρώτοι και
έχουν µία ευθύνη και οι ίδιοι στο κοµµάτι της δηµόσιας υγείας,
αλλά και στο κοµµάτι ότι κάποιος πρέπει να σέβεται την επιστήµη
του, διότι αυτή τη στιγµή άνθρωπος που δεν πιστεύει στα εµβό-
λια, δεν είναι θέµα επιστηµονικής επιλογής, δεν πιστεύει στους
αναγνωρισµένους κανόνες της ιατρικής επιστήµης. Άρα, το υγει-
ονοµικό προσωπικό, γιατροί, νοσηλευτές, οι οποίοι δεν πι-
στεύουν στην ίδια την επιστήµη τους και στο βασικό κριτήριο,
δεν πιστεύουν στον αλτρουϊσµό -γιατί βάζουν ενδεχοµένως τον
προσωπικό τους φόβο παραπάνω από τον αλτρουϊσµό που πρέ-
πει να επιδεικνύει ένας υγειονοµικός απέναντι στην κοινωνία,
αφού πρέπει να εµβολιαστούµε για να προστατεύσουµε τους
εαυτούς µας και τους γύρω µας- αυτοί οι άνθρωποι για όσο διαρ-
κεί η πανδηµία δεν µπορούν να παρέχουν υπηρεσίες στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας.

Από τη στιγµή που επιλέγουν οι ίδιοι να κρατήσουν τις σχέσεις
τους µε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας ως υπάλληλοι και τελούν σε
αναστολή, προφανώς δεν µπορούν να εργάζονται και αλλού. Αν
έχουν πάρει µία συνειδητή απόφαση, να καταλάβουν και να απο-
µακρυνθούν από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Αν θέλουν να έχουν
τη δυνατότητα της αναστολής, αυτές είναι οι προϋποθέσεις και
αυτές οι προϋποθέσεις όσο υπάρχει πανδηµία θα εξαντληθούν.
Τους το λέµε µε ειλικρίνεια, έχουν καταλάβει τις εισόδους του
Υπουργείου.

Η επιλογή είναι µία: Όποιος θέλει να εργάζεται ως γιατρός,
νοσηλευτής στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας πρέπει να είναι εµβολια-
σµένος, από τη στιγµή που υπάρχει πανδηµία και από τη στιγµή
που υπάρχουν όροι πανδηµίας. Εάν άλλαζαν αυτές οι συνθήκες,
που αυτές οι συνθήκες αλλάζουν µε το πώς χαρακτηρίζεται µια
πανδηµία, θα ήταν ένα θέµα επανεξέτασης.

Για όσο, όµως, διαρκούν αυτές οι συνθήκες, γι’ αυτό θελήσαµε
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να υπάρχει ένα χρονικό διάστηµα µέχρι τις 31-12. Είναι αντιστοί-
χως και το χρονικό διάστηµα του επικουρικού προσωπικού, των
ανθρώπων δηλαδή που βρίσκονται αυτή τη στιγµή στην πρώτη
γραµµή και καλύπτουν θέσεις επικουρικών, δεν καλύπτουν θέ-
σεις µόνιµων, αλλά είναι στην πρώτη γραµµή της µάχης και ως
Υπουργός Υγείας εγώ αυτούς τους ανθρώπους που είναι επικου-
ρικοί και δίνουν τη µάχη τώρα τους σέβοµαι απόλυτα.

Αντιθέτως, οι άνθρωποι που έχουν κάνει την επιλογή να µη
βοηθούν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, να µη βοηθούν τους συναν-
θρώπους τους και να βάζουν την ιδεοληψία τους πάνω από τη
δηµόσια υγεία, µε συγχωρείτε, µε προβληµατίζουν πάρα πολύ
ως Υπουργό Υγείας. Και άρα, έπρεπε να υπήρχε ένα σαφές χρο-
νικό πλαίσιο για να πάρουν τις αποφάσεις τους. Θέλουν να µεί-
νουν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας; Να πάνε να εµβολιαστούν. Δεν
θέλουν να µείνουν; Θα βρίσκονται σε αναστολή.

Και για να ολοκληρώσω, βλέπετε ότι τώρα ακριβώς -και το εί-
πατε- δεν πήγαµε στη λογική της ενισχυτικής δόσης. Πήγαµε στη
λογική του ορισµού του πλήρως εµβολιασµένου, στις δύο δό-
σεις. Ενώ έχουµε ζητήσει την ενισχυτική δόση και παράλληλα
υπάρχουν κυρώσεις, δεν τη συνδέσαµε µε την παρουσία στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Είπαµε ότι αρκεί να έχει κάνει κάποιος
τους δύο εµβολιασµούς. Και τώρα στην αλλαγή των πιστοποιητι-
κών και στην πλήρη εναρµόνιση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση προ-
φανώς το πιστοποιητικό νόσησης του εξαµήνου
συµπεριλαµβάνεται, για όποιον το έχει. Ανεµβολίαστος, όµως,
εντός του Εθνικού Συστήµατος Υγείας εν µέσω πανδηµίας, αν
δεν αλλάξουν οι διαδικασίες της πανδηµίας, δεν πρόκειται να ερ-
γάζεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Συνεχίζουµε µε τη δέκατη τρίτη µε αριθµό 571/24-3-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
ΜέΡΑ25 κ. Γεώργιου Λογιάδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Απαράδεκτος ο αποκλεισµός ανασφάλιστων πολιτών από
τη δυνατότητα συνταγογράφησης σε ιδιώτες γιατρούς εν µέσω
πανδηµίας» και τη δέκατη έβδοµη µε αριθµό 566/23-3-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή
Β2’Δυτικού Τοµέα Αθηνών κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Να καταργηθεί άµεσα η κοινωνικά
ανάλγητη διάταξη της νεοφιλελεύθερης Κυβέρνησης της ΝΔ, η
οποία αφήνει χωρίς υγειονοµική κάλυψη τους ανασφάλιστους,
εκδηλώνοντας µε τον τρόπο αυτό τα χαρακτηριστικά που θέλει
να έχει το δηµόσιο σύστηµα υγείας», οι οποίες αναφέρονται στο
ίδιο θέµα, θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να επηρεάζονται
τα δικαιώµατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµιλίας τους σε
εφαρµογή, βέβαια, της διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου
131 του Κανονισµού της Βουλής.

Και πρώτος θα πάρει τον λόγο εκ των δύο ερωτώντων µε το
ίδιο θέµα συναδέλφων για την πρωτολογία του ο κ. Γεώργιος Λο-
γιάδης και στη συνέχεια ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 16-3-2022 φέτος επρόκειτο να ξεκινήσει

η εφαρµογή της πρωτοφανούς και αδιάντροπης τροπολογίας
που ψηφίστηκε από την Κυβέρνησή σας, που τροποποιούσε τις
διατάξεις του ν.4386/2016, που καταργεί επί της ουσίας το δι-
καίωµα των ανασφάλιστων πολιτών, των πιο ευάλωτων πολιτών
- κοινωνικών οµάδων του πληθυσµού να έχουν πρόσβαση στο
σύνολο του δικτύου ιδιωτών γιατρών όλης της χώρας, κάτι το
οποίο δεν µπορεί παρά να εκφεύγει ηθικής, να είναι απαράδεκτο
και πέρα από κάθε λογική, ειδικά σε µια περίοδο που το δηµόσιο
σύστηµα υγείας είναι υπερφορτωµένο από τα δεκάδες χιλιάδες
κρούσµατα λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού. Σύµφωνα µε
αυτή, οι ανασφάλιστοι πολίτες για τη συνταγογράφηση των φαρ-
µάκων τους θα είχαν, θα έχουν πρόσβαση µόνο σε γιατρούς δη-
µοσίων νοσοκοµείων και δοµών πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
και όχι σε ιδιώτες γιατρούς, όπως γινόταν µέχρι σήµερα.

Πιο συγκεκριµένα, οι ανασφάλιστοι πολίτες µας που έχουν
βρεθεί σε αυτή τη θέση εξαιτίας των πολιτικών των µνηµονιακών
κυβερνήσεων -και της δικής σας- και ήδη αντιµετώπιζαν την
πραγµατικότητα της χρήσης αποκλειστικά δηµοσίων δοµών για
την πραγµατοποίηση θεραπευτικών πράξεων και διαγνωστικών

εξετάσεων, µε αποτέλεσµα τεράστια καθυστέρηση πολλές
φορές µε αρνητικό αντίκτυπο για την υγεία τους, τώρα πλέον
αποκόπτονται τελείως από το δίκτυο ιδιωτών γιατρών της χώρας
µε όλες τις δυσµενείς συνέπειες που αυτό µπορεί να επιφέρει.

Να σηµειωθεί ότι ακόµα και ο Πανελλήνιος Ιατρικός Σύλλογος,
αντιλαµβανόµενος τον αντίκτυπο που θα έχει αυτό, είχε ζητήσει
την άµεση απόσυρσή του, αναφέροντας ότι οι δηµόσιες δοµές
δεν θα µπορέσουν να καλύψουν τις αυξηµένες ανάγκες των πο-
λιτών εν µέσω πανδηµίας.

Επίσης, η Ένωση Παθολόγων Ελλάδος σε δελτίο Τύπου της
ανέφερε ότι µε τον τρόπο αυτό καταστρατηγείται εµµέσως η ισο-
τιµία υπογραφής και υποβαθµίζονται οι υπηρεσίες υγείας λόγω
της αναµενόµενης δυσκολίας πρόσβασης στους δηµόσιους φο-
ρείς την παρούσα περίοδο.

Ευτυχώς, όµως, που το αναστείλατε κάτω από την άµεση αν-
τίδραση του ΜέΡΑ25, αλλά και όλων των αρµόδιων φορέων.

Και ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, τι οδήγησε την Κυβέρνησή σας
να προβεί σε µία τέτοια απαράδεκτη και αρνητική ενέργεια που
επηρεάζει την υγεία, το βασικότερο ανθρώπινο αγαθό και δι-
καίωµα εκατοµµυρίων συµπολιτών µας, χωρίς προφανώς να συµ-
βουλευτείτε κανέναν και µετά κάνετε στροφή εκατόν ογδόντα
µοιρών.

Ποια είναι τα µέτρα που έχει η Κυβέρνηση σχεδιάσει ή αναµέ-
νεται να λάβει για την επανασύνδεση αυτού του µέρους του πλη-
θυσµού στο δίκτυο ιδιωτών γιατρών της χώρας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ και εγώ

τον κ. Λογιάδη.
Τον λόγο τώρα έχει για τη δική του πρωτολογία στο ίδιο ακρι-

βώς αντικείµενο ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής.
Ορίστε, κύριε Κουρουµπλή, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να

ρωτήσω τον αξιότιµο κύριο Υπουργό ειλικρινά -και το λέω µε
κάθε ειλικρίνεια- ποιος διεστραµµένος νους τον έπεισε να προβεί
σε αυτή την πραγµατικά κακουργηµατική πράξη -περί αυτού
πρόκειται- που αναδεικνύει τη νεοφιλελεύθερη λογική των ανι-
σοτήτων. Και θέλω να τον ρωτήσω, επειδή τέλος πάντων ισχυρί-
ζεται ότι προέρχεται από τα πατριωτικά αισθήµατα της
κοινωνίας, το δικό του το παιδί, το δικό µου το παιδί και ένα παιδί
ανασφαλίστου, αν χρειαστεί να υπερασπιστούν την πατρίδα, θα
βρίσκεται του ανασφαλίστου πιο πίσω; Ίσως πιο µπροστά από
κάποιους!

Και αυτή η νεοφιλελεύθερη Κυβέρνηση, αυτή η σκληρότατη
Κυβέρνηση, επιδεικνύει αυτή τη σκληρότητα στους πιο ευάλω-
τους ανθρώπους, που τους κατέστησε ευάλωτους το σύστηµα,
γιατί δεν υπήρχε όλα αυτά τα χρόνια της οικονοµικής κρίσης και
της επιβολής των µνηµονίων ένα κοινωνικό κράτος που θα υπε-
ρασπιζόταν αυτούς τους ανθρώπους.

Και ρωτώ: Σήµερα που η χώρα µπαίνει στην κανονικότητα -και
αυτό είναι καλό, φύγαµε επιτέλους από αυτά τα περίφηµα µνη-
µόνια που µας επέβαλαν και η χώρα µπαίνει στην κανονικότητα-
τι ήταν αυτό που πραγµατικά επιβάρυνε τόσο πολύ, ώστε να οδη-
γήσει την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου σε αυτή την ακραία,
απαράδεκτη και θλιβερή συµπεριφορά απέναντι σε αυτούς τους
ανθρώπους;

Και όπως βλέπετε, κύριε Πρόεδρε και εσείς, κύριε Υπουργέ,
δεν τα λέει η Αντιπολίτευση αυτά. Με όποιον Βουλευτή της Νέας
Δηµοκρατίας και αν έχω συζητήσει µου λέει ότι δεν έπρεπε να
γίνει αυτό το πράγµα. Όµως, δεν το λένε οι Βουλευτές, που εγώ
δέχοµαι ότι όλοι σχεδόν έχουµε τα ίδια αισθήµατα απέναντι σε
αυτού του είδους τα κοινωνικά προβλήµατα, το λένε οι φορείς.

Και δεν είναι φορείς που πρόσκεινται στην Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση ή στα άλλα κόµµατα. Ξέρετε πολύ καλά πού πρόσκεινται
αυτοί οι φορείς οι οποίοι µε τις ανακοινώσεις τους προκαλούν
ανατριχίλα µε τον τρόπο µε τον οποίο περιγράφουν αυτή την κα-
κουργηµατική ενέργεια στην έχετε προβεί. Και ζητάµε έστω και
τη «δωδεκάτη και πέντε», όπως λέει ο λόγος, να σκεφτείτε ξανά
αυτή την ενέργεια.

Σε µια περίοδο, κύριε Υπουργέ, που η πατρίδα αντιµετωπίζει
εξαιρετικά πολλά προβλήµατα και έχει ανοιχτά εθνικά θέµατα
αυτά πληγώνουν την ψυχή χιλιάδων ανθρώπων και ρηγµατώνουν
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την κοινωνική άµυνα της πατρίδας µας, αν θέλετε να το πάω και
σε αυτή την πλευρά. Και τους στέλνετε πού; Το σύστηµα από πέ-
ρυσι µε τις αναστολές των ανεµβολίαστων γιατρών και υγειονο-
µικών και µε τις συνταξιοδοτήσεις και µε τους νοσήσαντες έχει
χάσει πάνω από δέκα χιλιάδες ανθρώπους. Εάν το αµφισβητείτε
αυτό, να µου το πείτε στην πρωτοµιλία σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το σύστηµα, λοιπόν, έχει χάσει πάρα πολλά στελέχη και τους
στέλνετε να κάνουν ραντεβού. Φώναξαν πάλι γι’ αυτό το θέµα.
Μάλιστα, το αποκορύφωµα ήταν να στέλνετε νεφροπαθείς υπό
αιµοκάθαρση να κάνουν ραντεβού και να συγχρωτίζονται σε εξω-
τερικά ιατρεία, όπου πραγµατικά κινδυνεύουν και έχουν πολύ πε-
ρισσότερες πιθανότητες να κολλήσουν και COVID. Αυτά είναι τα
έργα και οι ηµέρες µιας καταρρέουσας κυβέρνησης. Ξέρετε πώς
θα πέσετε µε αυτά που κάνετε; Με πολύ εκκωφαντικό τρόπο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Κουρουµπλή. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε
Διότι πραγµατικά επιδεικνύετε το πραγµατικό σκληρό πρό-

σωπο του νεοφιλελευθερισµού που δεν νοιάζεται για τον άν-
θρωπο, αλλά για άλλα πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο, προκειµένου να απαντήσετε στους δύο
συναδέλφους. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πάµε να δούµε
πώς έχουν τα γεγονότα. 

Κατά την τοποθέτηση του κ. Κουρουµπλή, ο ΣΥΡΙΖΑ από το
2016 µέχρι τον Μάρτιο του 2019 ακολουθούσε νεοφιλελεύθερη
πολιτική σε αυτό το θέµα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ασφαλίσαµε δυόµισι εκατοµ-
µύρια…(δεν ακούστηκε)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Λογιάδη,
κάνατε λάθος σε κάτι που …

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,

είπατε πολλά και δεν σας διέκοψε κανένας. 
Να µην καταγράφεται τίποτα στα Πρακτικά από όσα λέει ο κ.

Κουρουµπλής. Δεν καταγράφεται τίποτα!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,

δεν σας διέκοψε κανένας. Είπατε κάποια πράγµατα µε τα οποία
δεν σηµαίνει ότι συµφωνούν όλοι. Εποµένως, µη διακόπτετε τον
Υπουργό!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να µη γραφτεί απο-

λύτως τίποτα στα Πρακτικά από τη διακοπή του κ. Κουρουµπλή. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο πιστεύοντας ότι οι συνάδελφοι

θα σεβαστούν την οµιλία σας και δεν θα σας διακόψουν. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα ενοχλήσουν

αυτά που θα πω, αλλά θα ακουστούν όσο κι αν προσπαθήσει ο
κ. Κουρουµπλής. 

Με υπουργική απόφαση του κ. Βορίδη το 2014 καλύφθηκαν οι
ανασφάλιστοι για τη φαρµακευτική δαπάνη. Ο κ. Κουρουµπλής
όσο ήταν Υπουργός δεν άλλαξε τίποτα στους εννέα µήνες από
τη συγκεκριµένη υπουργική απόφαση. Ήρθε ο νόµος του 2016,
όπως είπατε, κύριε Λογιάδη, αλλά κάνετε ένα λάθος. Το 2016 για
τους ανασφάλιστους εφαρµόζεται το καθεστώς που ψήφισε
τώρα η Νέα Δηµοκρατία. Τι όριζε ο νόµος του 2016; Ο νόµος του
2016 όριζε ότι οι ανασφάλιστοι έχουν απόλυτη πρόσβαση. Όριζε,
δηλαδή, ό,τι ακριβώς όριζε και η υπουργική απόφαση του κ. Βο-
ρίδη. Και κατά τη διάρκεια της θητείας του κ. Κουρουµπλή όσοι
ανασφάλιστοι καλύφθηκαν, καλύφθηκαν από την υπουργική από-
φαση του κ. Βορίδη.

Και τι έλεγε ο νόµος του 2016; Ότι η συνταγογράφηση γίνεται
στις δηµόσιες δοµές -αυτό που επανέφερα τώρα- και ότι η εκτέ-
λεση των διαγνωστικών εξετάσεων γίνεται στις δηµόσιες δοµές. 

Τον Μάρτιο του 2019, δηλαδή επί τρία χρόνια, το 2016, 2017,
2018, 2019, ο ΣΥΡΙΖΑ εφάρµοζε το καθεστώς που ψηφίστηκε
τώρα τον Νοέµβριο, δηλαδή τη συνταγογράφηση για τα φάρ-
µακα στις δηµόσιες δοµές. Τον Μάρτιο του 2019 µε τον

ν.4600/2019 για πρώτη φορά η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ψηφίζει
ότι η συνταγογράφηση των ανασφάλιστων µεταφέρεται και
στους ιδιώτες γιατρούς. Άρα, να ξεκινήσουµε από το βασικό.
Όλη τη διάρκεια της περιόδου του ΣΥΡΙΖΑ, πλην τριών µηνών
πριν πέσει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, το καθεστώς για τους ανα-
σφάλιστους ήταν η συνταγογράφηση στις δηµόσιες δοµές, αυτό
που σήµερα οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ λένε ότι είναι νεοφιλελεύ-
θερο. Ο δικός τους νόµος είναι. Είναι η επαναφορά του νόµου
του 2016. 

Τι γίνεται, λοιπόν; Το 2019, κύριε Κουρουµπλή και κύριε Λο-
γιάδη, έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ και αλλάζει αυτό το καθεστώς. Ας δούµε
τι συµβαίνει για να καταλάβουµε πού είναι η ουσία εξαιτίας της
οποίας αλλάζουµε αυτή τη διαδικασία και το πρόβληµα που
υπάρχει. 

Το 2019, όταν αλλάζει η διαδικασία, είχαµε εξακόσιους εβδο-
µήντα έναν χιλιάδες ανασφάλιστους συµπολίτες µας που έπαιρ-
ναν φάρµακα -και τότε είναι η εποχή που ο ΣΥΡΙΖΑ µας έχει
βγάλει, κατά τα λεγόµενά του, από τα µνηµόνια και δεν έχουµε
έξαρση της ανεργίας- και µε το που αλλάζει αυτός ο νόµος ξαφ-
νικά και µέσα σε ένα εξάµηνο οι ανασφάλιστοι γίνονται ένα εκα-
τοµµύριο εβδοµήντα χιλιάδες, έχουµε δηλαδή τετρακόσιες
χιλιάδες παραπάνω ανασφάλιστους. Η δαπάνη των ανασφάλι-
στων από τα 200 εκατοµµύρια πηγαίνει στα 350 εκατοµµύρια και
γι’ αυτούς τους ανασφάλιστους τα 50 εκατοµµύρια δίνονται στη
διαφορά φαρµάκου, για να πάρουν πιο ακριβό φάρµακο. Διότι,
δυστυχώς, αυτό που συνέβη -διότι εδώ πέρα δεν τίθεται θέµα
αναλγησίας- ήταν ότι δυστυχώς άνθρωποι που έχουν ΑΜΚΑ,
επειδή βρέθηκαν κάποια στιγµή στη χώρα και δεν βρίσκονται
πλέον στη χώρα, κάνουν χρήση αυτής της διάταξης. Οι ιδιώτες
γιατροί διαµαρτυρήθηκαν. Εγώ σέβοµαι τους ιδιώτες γιατρούς.
Όµως, φέρνω ένα συγκεκριµένο στοιχείο το οποίο είναι πραγµα-
τικό. Μιλάµε για τετρακόσιες χιλιάδες άτοµα διαφορά.

Τι ερχόµαστε και λέµε, λοιπόν, τώρα; Λέµε ότι επανερχόµαστε
στο καθεστώς που ίσχυε το 2016 - 2019, στο καθεστώς δηλαδή
που ίσχυσε µε τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ τον οποίον αναφέρατε. Σε
αυτό το καθεστώς επανερχόµαστε! Υπήρξαν προβλήµατα στην
εφαρµογή του; Πρώτα απ’ όλα δώσαµε παρατάσεις λόγω παν-
δηµίας. Υπήρξαν προβλήµατα; Ναι, υπήρξαν προβλήµατα. Επι-
σηµαίνοντας, λοιπόν, τα προβλήµατα ως ηγεσία, ήρθαµε από τη
δεύτερη κιόλας µέρα και δώσαµε αναστολή µέχρι τις 30 Απριλίου
ακριβώς για να καλυφθούν όλες αυτές οι απαιτούµενες εξαιρέ-
σεις που συνδέονται µε συµπολίτες µας, όπως είναι οι αιµοκα-
θαιρόµενοι, λόγου χάριν ή άλλοι που έχουν χρόνια νοσήµατα.
Άρα, παρακολουθούµε ότι πραγµατικά βρίσκονται εδώ πέρα,
τους γνωρίζουµε και ξέρουµε ότι είναι άνθρωποι ανασφάλιστοι
που θα πρέπει να έχουν αυτή την πρόσβαση, ώστε να τεθούν
αυτές οι εξαιρέσεις και να πάµε στην ψυχή της αντιµετώπισης
του προβλήµατος, που είναι να λαµβάνουν τις διαδικασίες οι ανα-
σφάλιστοι που πραγµατικά βρίσκονται εδώ και πληρούν τις προ-
ϋποθέσεις και να µην τυγχάνουν αυτών των προνοµίων άλλοι
άνθρωποι οι οποίοι έχουν ένα ΑΜΚΑ εδώ στην Ελλάδα, αλλά δυ-
στυχώς αυτοί δεν βρίσκονται εδώ, µε αποτέλεσµα να επιβαρύ-
νεται ο Έλληνας φορολογούµενος τα χρήµατα γι’ αυτούς τους
ανθρώπους.

Γι’ αυτόν τον λόγο, εξαιτίας και των αντιδράσεων που υπήρξαν
από τους Βουλευτές, αλλά και µέσα από την εκτίµηση που έγινε
στη συζήτηση που είχαµε µε τους φορείς, εξαντλούµε τη διαδι-
κασία, ώστε η εφαρµογή του µέτρου να γίνει µε τις διαδικασίες
που σας είπα.

Ολοκληρώνοντας, λοιπόν, επιµένω σε αυτό, στο ότι δηλαδή η
αλλαγή που έχει γίνει είναι το καθεστώς που ευαγγελίζεται ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Διότι κάποιος που δεν γνωρίζει, νοµίζει ότι ξαφνικά ίσχυε
ένα καθεστώς και άλλαξε. Ψευδώς, γιατί η φαρµακευτική κά-
λυψη είχε δοθεί µε υπουργική απόφαση της Νέας Δηµοκρατίας
και έτσι έδινε φαρµακευτική κάλυψη ο κ. Κουρουµπλής. Μάλιστα,
δεν άλλαξε τίποτα ως Υπουργός. Με την υπουργική απόφαση
του κ. Βορίδη είχε ασφαλιστική κάλυψη στο φάρµακο για τους
ανασφάλιστους και στα νοσοκοµεία µε υπουργική απόφαση του
κ. Άδωνι Γεωργιάδη. 

Ψηφίζεται, λοιπόν, ο νόµος το 2016 και ρυθµίζεται συνολικά
το πλαίσιο και για τις διαγνωστικές εξετάσεις. Και ψηφίστηκε,
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κύριε Κουρουµπλή και κύριε Λογιάδη -και µπορείτε να πάτε να
το αναζητήσετε- µε τους όρους που σας λέω, όπως εφαρµόζεται
τώρα. Το άλλαξαν τρεις µήνες πριν πέσουν από την κυβέρνηση,
κάτι που δηµιούργησε ένα κόστος για τον ΕΟΠΥΥ 150 εκατοµ-
µυρίων. 

Θέλουµε, λοιπόν, να επαναφέρουµε την προηγούµενη διάταξη
και για τις όποιες αβελτηρίες υπάρξουν θα επιστρέψει µε τους
όρους που σας είπα, µε τις εξαιρέσεις και µε την απαραίτητη πα-
ρακολούθηση, ώστε πραγµατικά να µην ταλαιπωρούνται οι άν-
θρωποι που είναι ανασφάλιστοι και έχουν ανάγκη τα φάρµακά
τους, αλλά και για να µην τα καρπώνονται εις βάρος του ΕΟΠΥΥ
και του Έλληνα φορολογούµενου άνθρωποι που δεν έχουν
σχέση µε την ελληνική επικράτεια και πρέπει οι Έλληνας φορο-
λογούµενος να τους πληρώνει τα φάρµακα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Λο-
γιάδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πρώτα απ’ όλα δεν καταλαβαίνω γιατί δεν κά-

νατε όλα αυτά πριν βγάλετε την απόφαση, στρέφοντας όλους
τους φορείς εναντίον σας. 

Πείτε µας, παρακαλώ, εάν µε το µέτρο αυτό που θα φέρετε
προτίθεστε παράλληλα να εφαρµόσετε την υποχρεωτική χρήση
του ιατρικού φακέλου ασθενούς. Και τούτο διότι, πράγµατι, εάν
µετά από κάθε ιατρική πράξη υπήρχε υποχρεωτική καταγραφή
των κλινικών συµπερασµάτων των ιατρών και ποιων φαρµάκων
ο ιατρός συστήνει, τότε ο οικογενειακός γιατρός θα έκανε συν-
ταγογράφηση. Το σύστηµα του οικογενειακού γιατρού, εάν
εφαρµοστεί και επιβάλει την υποχρεωτικότητα στη χρήση του ια-
τρικού φακέλου, θα έχει νόηµα η υπουργική σας απόφαση. 

Το γνωρίζω αυτό διότι ως Βουλευτής Ηρακλείου θα ήθελα να
υπογραµµίσω ότι ορισµένες κλινικές του Πανεπιστηµιακού Γενι-
κού Νοσοκοµείου Ηρακλείου και του Βενιζελείου Νοσοκοµείου
εφαρµόζουν την υποχρεωτική καταγραφή των κλινικών συµπε-
ρασµάτων σε ένα εσωτερικό σύστηµα πληροφόρησης. Εάν αυτό
το σύστηµα πληροφόρησης εφαρµοζόταν σε ευρεία κλίµακα, θα
είχε νόηµα ο οικογενειακός γιατρός. 

Κύριε Υπουργέ, αύριο έρχεται εδώ πέρα στην Ολοµέλεια της
Βουλής νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων
σχετικά µε το Γενικό Εµπορικό Μητρώο των επιχειρήσεων, το
οποίο χορηγεί αυτοµάτως ευρωπαϊκό µοναδικό πιστοποιητικό
στις επιχειρήσεις. Θα ήθελα να αναφέρω ότι ένα τέτοιο µοναδικό
πιστοποιητικό σε πανευρωπαϊκό επίπεδο θα έπρεπε και θα µπο-
ρούσε να εφαρµοστεί για την ηλεκτρονική συνταγογράφηση
φαρµάκων σε πανευρωπαϊκό επίπεδο, για να αποφεύγονται οι
ατασθαλίες των φαρµακοβιοµηχανιών.

Περαιτέρω, η Ελληνική Ψυχιατρική Εταιρεία στις 7-2-2022,
φέτος, ζήτησε την άµεση απόσυρση του µέτρου το οποίο προ-
βλέπει τη συνταγογράφηση φαρµάκων και εξετάσεων για τους
ανασφάλιστους συµπολίτες µας µόνο από δηµόσιες δοµές και
όχι από ιδιώτες γιατρούς, διότι η συνταγογράφηση, κύριε
Υπουργέ, µιας διαγνωστικής εξέτασης ή ενός φαρµάκου στην ια-
τρική αποτελεί τη συνέχεια µιας διαγνωστικής διαδικασίας. Η
αποδοχή δε της ανάγκης λήψης ενός φαρµάκου από τον ασθενή,
ιδιαίτερα στην ψυχιατρική, βασίζεται στη θεραπευτική σχέση και
στη συνεργασία που έχει αναπτυχθεί µε τον θεράποντα γιατρό. 

Συνεπώς, δύσκολα θα µπορούσαν να ανταποκριθούν έγκαιρα
στο καθήκον εξέτασης και συνταγογράφησης των ανασφάλιστων
πολιτών που παρακολουθούνται από ιδιώτες γιατρούς. Ως απο-
τέλεσµα θα είναι οι ανασφάλιστοι συµπολίτες µας να αναλάβουν
οι ίδιοι το κόστος των εξετάσεων και των φαρµάκων τους,
πράγµα απαράδεκτο. 

Σας ευχαριστώ πολύ και ελπίζω ότι συµβάλαµε και εµείς, το
ΜέΡΑ25, µε τις προτάσεις µας στην κοινωνικά δίκαιη και ουσια-
στική επίλυση του προβλήµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Λο-
γιάδη.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κουρουµπλής για τη δευτερολογία
του. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρετε, οι

σοφιστείες και οι παραποιήσεις είναι ίδιον της λογικής σας, γιατί

νοµίζετε ότι έχετε να κάνετε µε χαχόλους.
Να σας πω, λοιπόν, τι έκανε ο κ. Κουρουµπλής. Υπάρχει και

αλληλογραφία και θα πρέπει να την ψάξετε. Τον Φεβρουάριο,
µαζί µε τον κ. Ξανθό, ζητήσαµε χρήµατα από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών προκειµένου να προχωρήσουµε στην αλλαγή της από-
φασης του κ. Βορίδη που ήταν µια µούφα, ένας εµπαιγµός,
ακριβώς ένας εµπαιγµός στον κόσµο αυτό γιατί δεν κάλυπτε κα-
νέναν. Προχωρήσαµε, λοιπόν, σε αυτή τη διαδικασία και δυστυ-
χώς η Ευρωπαϊκή Ένωση -ο κ. Καρόνε και όλοι αυτοί οι καλοί
άνθρωποι- µας είπε «Δεν έχετε λεφτά για αυτή τη δουλειά». 

Κύριε Υπουργέ, µας άφησε πολλά λεφτά τότε η κυβέρνηση, η
επιτυχηµένη, του κ. Σαµαρά! Μας αφήσατε ενάµισι δισεκατοµ-
µύριο αποθεµατικό και σας άφησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ 37
δισεκατοµµύρια! Και κάθεστε και µιλάτε! Και µας λέγατε ότι θα
προκαλέσετε εξεταστικές επιτροπές για εκείνη την περίοδο,
αλλά δεν διαθέτετε το πολιτικό κουράγιο να το κάνετε. Σας το
λέω, για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. 

Προχωρήσαµε λοιπόν και όταν µπορέσαµε το 2016 έγινε αυτή
η διαδικασία. Αυτό µπορούσαµε, γιατί η χώρα ήταν σε δεσµεύ-
σεις. Και το 2019, λοιπόν, η Κυβέρνηση προχώρησε σε ένα κα-
λύτερο µέτρο. Γιατί δεν το ακολουθείτε και γυρίζετε πίσω και
λέτε «Α, το είχατε κάνει το 2016»; Όχι, να µην κάνετε αυτό του
2016. Να κάνετε αυτό που κάναµε το 2019, να σας πούµε
«µπράβο» και να κάνετε και αυτό που σας είπε και ο κ. Λογιάδης.
Αφού λέτε τώρα «Ξέρετε, πρέπει να δούµε κάποιες οµάδες ανα-
πήρων και άλλες κατηγορίες, πρέπει να τους δώσουµε µια άλλη
διευκόλυνση», γιατί δεν το κάνατε πριν; Διότι αυτό που λέτε είναι
µια πολιτική απατεωνιά. Γιατί δεν το κάνατε πριν πάρετε την από-
φαση και τους πήρατε όλους σωρηδόν και τους στέλνετε να κλεί-
σουν ραντεβού όποτε προκύψει; Και έρχεστε τώρα να µας πείτε
τι έκανε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ; Είναι το ίδιο; Είναι ντροπή σας
να το λέτε! Ειλικρινά, ντρέποµαι που το συζητάω κιόλας. Είναι
ίδια η κατάσταση της χώρας τώρα µε την περίοδο των µνηµο-
νίων; Έχουµε τις ίδιες δεσµεύσεις;

Πήγα στις Βρυξέλλες εγώ, κύριε Υπουργέ. Τα έχετε στο
Υπουργείο. Ζήτησα δεκατέσσερις χιλιάδες προσλήψεις τριετούς
διάρκειας, όχι µόνιµες. Και δεν µας έδωσαν τίποτα. Μας γύρισαν
πίσω. Στα λόγια; Έχετε πει στον κόσµο ότι θα κάνετε τέσσερις
χιλιάδες µόνιµες προσλήψεις και ότι µέσα σε αυτούς θα είναι επι-
κουρικοί. Πού είναι αυτές οι προσλήψεις, για να στελεχώσουν το
σύστηµα; Μου είπατε την προηγούµενη φορά για την πρωτοβάθ-
µια ότι µέχρι τέλος του χρόνου θα είχατε προσλάβει δύο χιλιάδες
συµβασιούχους διετούς για την πρωτοβάθµια. Τους προσλά-
βατε; Θεοµπαίχτες είστε! Κοροϊδεύετε τον κόσµο! Γι’ αυτό και
αρχίζει η κατάρρευση -αυτή είναι η πραγµατικότητα- µ’ αυτές τις
ενέργειες στις οποίες προβαίνετε, οι οποίες πραγµατικά είναι
θλιβερές απέναντι στους πιο αδύναµους ανθρώπους. Σας πεί-
ραξε ο ΣΥΡΙΖΑ; Ωραία, ο ΣΥΡΙΖΑ το έκανε. Είναι κακός. Εσείς
που είστε οι καλοί γιατί το γυρίζετε πίσω και δεν το εφαρµόζετε;
Άρα, έχετε άλλα στο µυαλό σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουρουµπλή.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Πλεύρης.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άρα τα βάζουµε

όλα σε µια σειρά. Άνθρακας ο θησαυρός ότι το 2016 είχαµε συν-
ταγογράφηση σε ιδιώτες. Εάν, λοιπόν, είναι νεοφιλελεύθερο το
µέτρο το οποίο αναφέρουµε, νεοφιλελεύθερη ρύθµιση είχε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και εφάρµοσε το 2016-2019.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Αφήστε το 2016! Για το 2019
µιλάµε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, κύριε
Κουρουµπλή. Δεν υπάρχει άλλος που να διακόπτει! Πρωτοτυ-
πείτε στις διακοπές!

Μην καταγράφετε τίποτα από τις διακοπές του κ. Κουρουµ-
πλή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: ……
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,

δεν σηµαίνει ότι πρέπει να διακόπτετε, όταν διαφωνείτε. Σας πα-
ρακαλώ. Είστε πρωτοτυπία στις διακοπές.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα διακόψει κι
άλλες φορές.

Άρα, λοιπόν, εφαρµόζουµε τη διάταξη 2016-2019 του ΣΥΡΙΖΑ.
Αν είναι ανάλγητος ο ΣΥΡΙΖΑ, είµαστε ανάλγητοι κι εµείς. Αν ο
ΣΥΡΙΖΑ έκανε, όπως λέει, το 2016 την τροµακτική µεταρρύθµιση
στους ανασφάλιστους…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: ……
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,

σας παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τώρα θα τον

δείτε πώς θα διακόψει.
Δεύτερον, καθ’ όλη τη διάρκεια της θητείας του κ. Κουρουµ-

πλή δεν έγινε απολύτως τίποτα νοµοθετικά για το θέµα των ανα-
σφάλιστων. Στηρίχθηκε στην απόφαση του κ. Βορίδη. Υπουργός
εννέα µήνες ήταν. Εγώ και η κ. Γκάγκα δεν είµαστε εννέα µήνες.
Εννέα µήνες δεν έκανε τίποτα για τους ανασφάλιστους. Στηρίχ-
θηκε…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: ……
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Σας ενοχλεί…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: ……
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,

µάθετε να ακούτε. Δεν θα µιλάτε διαρκώς. Θα ακούτε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: ……
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ πάρα

πολύ. 
Να µη γράφετε καµµία διακοπή του κ. Κουρουµπλή. Απολύτως

καµµία!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εγώ δεν µιλάω

µε γνώµες, µιλάω µε δεδοµένα. Εννέα µήνες ως Υπουργός δεν
κάνατε τίποτα για τους ανασφάλιστους. Τεσσεράµισι χρόνια ως
κυβέρνηση είχατε το καθεστώς που είχαµε τώρα και το αλλάξατε
τρεις µήνες πριν πέσετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: ……
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τρίτο δεδοµένο:

Τα προβλήµατα που υπάρχουν και τα αναγνωρίσαµε αµέσως, θα
διορθωθούν, αλλά το µέτρο θα εφαρµοστεί προκειµένου να δια-
σφαλιστεί η διαδικασία, ώστε να µη λαµβάνουν άνθρωποι που
δεν δικαιούνται. 

Τέταρτον, επειδή ειπώθηκε και γι’ αυτό που παρέλαβε, εννέα
µήνες η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που δεν πήρε ένα σεντ από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, πλήρωνε τα πάντα µε τα λεφτά που άφησε
η κυβέρνηση Σαµαρά το 2015. Πώς τα πλήρωνε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: ……
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πώς πληρώνατε

µισθούς και συντάξεις εννέα µήνες;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: ……
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,

σε καλό σας! Ματιασµένος είστε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: ……
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σε καλό σας! Δεν

έχετε καθόλου το δικαίωµα, κύριε Κουρουµπλή, να διακόπτετε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: ……
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μα, µε διακό-

πτετε συνέχεια.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: ……
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,

όταν κάτι δεν σας αρέσει, µη διακόπτετε. Να µιλάµε µε πολιτικά
επιχειρήµατα. Είχατε τη δυνατότητα. Σας έδωσα διπλάσιους χρό-
νους στην πρωτολογία και τη δευτερολογία να τα αναπτύξετε.
Τώρα µη διακόπτετε. Σας παρακαλώ! Να µη λάβω άλλο µέτρο!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν µπορείτε να
ακούσετε άλλη άποψη!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: ……
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ! Κα-

θίστε σε ησυχία!
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εννιά µήνες, λοι-

πόν, το κράτος συντηρούνταν αποκλειστικά και µόνο µε το τα-
µείο που υπήρχε, αφού σας είχε κόψει τη χρηµατοδότηση η
Ευρωπαϊκή Ένωση. Και σας είχαµε διασφαλίσει µε µηδέν οικο-
νοµική λειτουργία…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,

δεν είναι δυνατόν να γίνεται αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,

µη µε αναγκάσετε να σας αποβάλω από την Αίθουσα. 
Και να σας πω και κάτι; Να σεβαστείτε και τον ευγενικό συνά-

δελφο σας, τον κ. Λογιάδη, γιατί την ίδια αγωνία έχει και αυτός
και όλοι µας για τους πολίτες που υπηρετούµε. Μην κάνετε αυ-
τούς -µην πω πώς τους λέµε- για να δείξετε ότι εσείς είστε ο δυ-
ναµικός. Σας παρακαλώ, µην ξαναδιακόψετε, γιατί θα µε
αναγκάσετε να σας πω πολύ βαρύτερα λόγια. Σας παρακαλώ.
Σεβαστείτε τον διπλανό συνάδελφό σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ούτε και το Προ-

εδρείο δεν σέβεστε. Και τώρα το ίδιο κάνετε. Δεν έχετε το δι-
καίωµα. Μη νοµίσετε ότι έχετε τέτοιο δικαίωµα. Δεν σέβεστε τον
κ. Λογιάδη που ευπρεπώς τοποθετήθηκε στην πρωτολογία και
στη δευτερολογία, αλλά θέλετε να δηµιουργείτε εντυπώσεις. Δεν
περνάνε αυτά, κύριε Κουρουµπλή. Πολιτευόµαστε χρόνια και
εµείς. Την ξέρουµε την πιάτσα. Αφήστε αυτά και µην ξαναδιακό-
ψετε. Σας παρακαλώ θερµά. Μη µιλάτε. Δεν έχετε τον λόγο.

Κύριε Υπουργέ, απαντήστε, σας παρακαλώ. Γιατί δεν πάει
άλλο αυτή η κατάσταση µε τον κ. Κουρουµπλή.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το µαζεύουµε
πάλι.

Άρα, υπουργική απόφαση Βορίδη. Εννέα µήνες υπουργίας Κου-
ρουµπλή δεν αλλάζει τίποτα για τους ανασφάλιστους. Το 2016
στην πραγµατικότητα κωδικοποιείται όλο το σύνολο των διατά-
ξεων που υπήρχε για τους ανασφάλιστους και αυτό το καθεστώς
ισχύει µέχρι τον Μάρτιο του 2019. Αυτό το καθεστώς επαναφέρε-
ται ακριβώς και θα γίνουν όλες οι σωστές διορθώσεις, προκειµέ-
νου να µην ταλαιπωρούνται οι ανασφάλιστοι -για να ηρεµήσουµε
την κουβέντα-, αλλά παράλληλα να µην πληρώνει και 150 εκατοµ-
µύρια ευρώ παραπάνω ο Έλληνας φορολογούµενος. Γιατί σεβα-
στό όλο αυτό το οποίο αναφέρετε για τους ανασφάλιστους, αλλά
καλύπτονται οι δαπάνες τους από τα χρήµατα που βάζουν οι
ασφαλισµένοι. Οπότε οι ασφαλισµένοι συµπολίτες µας θέλουν να
ξέρουν ότι δεν θα πληρώνουν 150 εκατοµµύρια παραπάνω. 

Πολύ σωστά θέσατε αυτό το κοµµάτι. Προφανέστατα, όλα
αυτά θα λυθούν και µε τον ηλεκτρονικό φάκελο του ασθενούς,
καθώς ήδη έχουµε ολόκληρο κονδύλι στο Ταµείο Ανάκαµψης,
και προφανέστατα, όταν µπουν οι διαδικασίες, και µε τους συν-
ταγογραφικούς κόφτες και µε τα θεραπευτικά πρωτόκολλα. Ήδη
έχουµε πάρει πάρα πολύ δύσκολα µέτρα, που αφορούν τη φαρ-
µακοβιοµηχανία. Και ερχόµαστε εδώ πέρα και λέµε ότι πάµε σε
κλειστούς προϋπολογισµούς ανά κατηγορία φαρµάκων, για να
δούµε ποιος εξυπηρετεί ή δεν εξυπηρετεί τη φαρµακοβιοµηχα-
νία. Ερχόµαστε εδώ και λέµε ότι, αν χρειαστεί θα αλλάξει ο κό-
φτης προστασίας 7% στις τιµές των φαρµάκων. Να δούµε ποιοι
έβαζαν τους κόφτες προστασίας. Ερχόµαστε εδώ και λέµε ότι
βάζουµε τις διαπραγµατεύσεις και θα κληθούν οι εταιρείες να
πάνε να διαπραγµατευτούν και από τις συγκεκριµένες διαπραγ-
µατεύσεις θα ζητήσουµε τις εκπτώσεις, αλλά προσέξτε µε τι κρι-
τήριο, γιατί αυτά τα άλλαξε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ παρέλαβε τιµολόγηση, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, από τις τρεις χαµηλότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και χωρίς κόφτη τιµής. Δηλαδή παίρναµε τις τρεις χαµηλότερες
χώρες από την Ευρωπαϊκή Ένωση και όσο πάει η τιµή κάτω. Και
τι καθεστώς τιµολόγησης παρέδωσε; Τις δύο χαµηλότερες
χώρες της Ευρωζώνης, άρα πλούσιες χώρες, και κόφτη 7%. Δη-
λαδή, αν ένα φάρµακο που κάνει 3000 ευρώ σε µια χώρα έχει
πέσει 50%, εδώ θα πέφτει 7%. Έτσι έφτασε το clawback να είναι
στο 1,5 διεκατοµµύριο. Διότι υπήρχε προστασία στη φαρµακο-
βιοµηχανία. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, εµείς και τους λέµε ότι θα πάτε στην επι-
τροπή διαπραγµάτευσης και θα φέρετε τη χαµηλότερη τιµή σας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. γιατί δεν το κάνει αυτό o ΣΥΡΙΖΑ;- και
την κατανάλωση που έχετε στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Διότι δεν
είναι δυνατόν αυτή τη στιγµή να βρίσκουµε λίστες, όπου συνο-
λικά στην Ελλάδα υπάρχουν εταιρείες που κάνουν αναλογικά
πολύ περισσότερες πωλήσεις από ό,τι κάνουν ανά εκατό χιλιά-
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δες κατοίκους στη Γερµανία ή σε άλλες χώρες. Και αυτή θα είναι
µια πλήρης πολιτική που θα στοχεύει να µην έχουµε τα θηριώδη
clawback, γιατί είναι παράλογο και αδικία να έχεις 1,5 δισεκα-
τοµµύριο clawback. Να παίρνει ο Έλληνας ασφαλισµένος και
ανασφάλιστος τα καλύτερα φάρµακα που µπορεί να πάρει στην
ποσότητα που πρέπει να τα πάρει. 

Αυτά, λοιπόν, είναι πυροσβεστικά µέτρα και τα διαρθρωτικά
µέτρα είναι όπως περιγράφηκαν: ο ηλεκτρονικός φάκελος, οι συν-
ταγογραφικές οδηγίες, η δυνατότητα των θεραπευτικών πρωτο-
κόλλων. Και εδώ θα έχουµε µια συνολική πολιτική, γιατί για πρώτη
φορά δεσµευτήκαµε και απέναντι και στην Ευρωπαϊκή Ένωση ότι
ένα καθεστώς το οποίο παρακολουθούµε συνεχώς να διογκώνεται
εις βάρος και του ΕΟΠΥΥ και το αφήνουµε, δεν θα συνεχιστεί. Θα
πάρουµε όλα τα διαρθρωτικά µέτρα. Μέσα στο πλαίσιο των διαρ-
θρωτικών µέτρων ήταν και αυτό. Οπότε όπου υπάρχει πρόβληµα
θα διορθωθεί, αλλά η λογική του είναι να µην πληρώνουµε 150
εκατοµµύρια παραπάνω για ανθρώπους οι οποίοι δεν βρίσκονται
στην ελληνική επικράτεια. Θα διορθώσουµε τις αβελτηρίες που
υπάρχουν.

Και κύριε Κουρουµπλή, για να τελειώνουµε, επειδή πολλά εί-
πατε σήµερα, να πω ότι όλοι θα κριθούµε από τον ελληνικό λαό.
Όλοι θα κριθούµε για τις πολιτικές µας. Εσείς, όµως, κριθήκατε
και από τον Αλέξη Τσίπρα και είστε διαγεγραµµένος από την κοι-
νοβουλευτική του οµάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Και να πω άλλη µία φορά ακόµα κάτι το οποίο λέω τακτικά. Οι
επίκαιρες ερωτήσεις έχουν παιδευτικό χαρακτήρα εκτός του ενη-
µερωτικού και περιµένει ο κόσµος να ακούσει µε ευπρέπεια και
τον ερωτώντα Βουλευτή και τον Υπουργό, γιατί έχει ενδιαφέρον,
για διάφορα πράγµατα. Και οι συνάδελφοι ερωτούν κάποια πράγ-
µατα, αλλά και οι Υπουργοί απαντούν σχετικά, σύµφωνα µε το κυ-
βερνητικό τους πρόγραµµα. Από εκεί και πέρα, οι άναρχες
διακοπές είναι ανεπίτρεπτες µέσα στο Κοινοβούλιο. 

Τώρα να κάνω µια ανακοίνωση, πριν συνεχίσουµε µε τις ερωτή-
σεις στις οποίες θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας,
κ. Ασηµίνα Γκάγκα.

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την
έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων: «Σύσταση εταιρειών µέσω των Υπηρεσιών Μιας Στά-
σης (Υ.Μ.Σ.) και τήρηση του Γενικού Εµπορικού Μητρώου
(Γ.Ε.ΜΗ.) - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1151 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ής Ιουνίου 2019
για την τροποποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1132, όσον αφορά
τη χρήση ψηφιακών εργαλείων και διαδικασιών στον τοµέα του
εταιρικού δικαίου (L 186)».

Και συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 578/28-3-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γε-
ωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τα οξυ-
µένα προβλήµατα της κεντρικής αποστείρωσης του Γενικού
Νοσοκοµείου Λάρισας».

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επανερχόµαστε στην παρούσα Κυβέρνηση µε την ερώτηση για

την αποστείρωση των γενικών νοσοκοµείων. Στην δευτερολογία,
αν χρειαστεί, µπορώ να πω πιο συγκεκριµένα, αλλά είχαµε κάνει
αντίστοιχη επερώτηση και το 2018 µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ που αφο-
ρούσε το ίδιο θέµα, µεταφέροντας την αγωνία και την καταγγελία
ή τις καταγγελίες, αν θέλετε, των ίδιων των εργαζοµένων στον
χώρο της αποστείρωσης του γενικού νοσοκοµείου για τα προβλή-
µατα λειτουργίας τους, τα οποία πλέον εδώ και χρόνια είναι άκρως
επικίνδυνα και ενδεχοµένως να προκύψει και κίνδυνος για τη ζωή
τους. 

Συγκεκριµένα, υπάρχουν τρεις κλίβανοι µε είκοσι έξι χρόνια λει-
τουργίας, αλλά µε προδιαγραφές λειτουργίας δεκαπενταετίας,
που σηµαίνει ότι εδώ και έντεκα, δώδεκα χρόνια περίπου λειτουρ-
γούν πέραν των προδιαγραφών. Παράλληλα, εντοπίζονται τα προ-
βλήµατα που έχουν να κάνουν µε την παλαιότητα των πλυντηρίων
της αποστείρωσης, αντίστοιχα των υδραυλικών εγκαταστάσεων,

που προφανώς δηµιουργούν προβλήµατα, όπως οι ίδιοι οι εργα-
ζόµενοι αναφέρουν, στην ποιότητα αποστείρωσης, αντίστοιχα
απολύµανσης και προβλήµατα στο πλαίσιο της συντήρησης αυτών
των µηχανηµάτων λόγω της παλαιότητας των υδραυλικών εγκα-
ταστάσεων. Αντίστοιχα, το τελευταίο που έγινε πριν από δύο-δυό-
µισι µήνες περίπου, η εταιρεία που είχε την ευθύνη συντήρησης
µε έγγραφό της, που κοινοποίησε στο Γενικό Νοσοκοµείο της Λά-
ρισας επικαλούµενη την πραγµατικότητα εξάλλου της παλαιότη-
τας του εξοπλισµού, ενηµέρωσε ότι δεν υπάρχουν πλέον και δεν
µπορούν να εξευρεθούν ανταλλακτικά, ενώ, όταν χρειάζονταν και
στο προηγούµενο διάστηµα, αξιοποιούνταν µεταχειρισµένα από
κλιβάνους που έχουν αποσυρθεί. 

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, είναι τα εξής: Η διοίκηση του νοσοκο-
µείου της 5ης ΥΠΕ, το Υπουργείο, θα παρέµβουν, ώστε να αντι-
κατασταθούν άµεσα οι κλίβανοι µε αντίστοιχης σύγχρονης
τεχνολογίας και να εγκατασταθούν παράλληλα νέα σύγχρονα
πλυντήρια, στεγνωτήρια, θερµοσυγκολλητικό µηχάνηµα, όπως
αναφέρουν και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, καθώς και ο απαραίτητος
εξοπλισµός της κεντρικής αποστείρωσης του νοσοκοµείου; Και
φυσικά τα ζητήµατα κάλυψης του προσωπικού, που οι ανάγκες
και σε αυτόν τον χώρο είναι τεράστιες και κλιβανείς και νοσηλευ-
τικό προσωπικό πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Λαµπρούλη.

Η κυρία Υπουργός έχει τον λόγο για να πρωτολογήσει. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Καλη-

σπέρα.
Ευχαριστώ, για την ερώτηση. Ξέρω ότι τα προβλήµατα στο Νο-

σοκοµείο Λάρισας, τα οποία όπως λέτε είναι από πολύ καιρό. Για
τον µεν κλίβανο πλάσµατος, όπως ξέρετε, η όλη διαδικασία ξεκί-
νησε πριν πολλά χρόνια. Το 2018 ξεκίνησε ο διαγωνισµός, ο
οποίος διενεργήθηκε τελικά στις 6-10-2020. Ήταν ανοιχτός, ηλε-
κτρονικός δηµόσιος διαγωνισµός για την προµήθεια ενός κλιβά-
νου πλάσµατος. Υπήρξε µία προσφυγή σε αυτό τον διαγωνισµό
και το Γενικό Νοσοκοµείο της Λάρισας στις 8-4-2021 αποφάσισε
να αποδεχθεί και να συµµορφωθεί µε την απόφαση της ΑΕΠ και
να παραγραφεί η διαγωνιστική διαδικασία µε νέες τεχνικές προ-
διαγραφές. Εντέλει, αυτή η προµήθεια του κλιβάνου πλάσµατος
µέσω της διαδικασίας ακυρώθηκε, το ποσό που αντιστοιχούσε
προστέθηκε, όπως ξέρετε, στην προµήθεια του νέου αξονικού το-
µογράφου του νοσοκοµείου και τέθηκε µεν ο κλίβανος πλάσµατος
στα µηχανήµατα που πρόκειται να εγκριθούν από το ΕΣΠΑ, αλλά
επειδή αυτό θα πάει κάποιο διάστηµα, είπαµε να το απεντάξουµε
από το ΕΣΠΑ και ήδη προχωράµε µε προµήθεια από το νοσοκο-
µείο. Άρα, ο κλίβανος πλάσµατος προχωράει και θα γίνει µε προ-
µήθεια από το ίδιο το νοσοκοµείο. 

Τώρα, όσον αφορά τον κλίβανο για την αποστείρωση, για το
πλυντήριο των ιατρικών εργαλείων, διενεργήθηκε στις 14-5-2021
ηλεκτρονικός ανοιχτός διαγωνισµός. Η συνολική δαπάνη ήταν
139.500 µε τον ΦΠΑ. Η επιτροπή αξιολόγησης του διαγωνισµού
κατέθεσε το πρώτο πρακτικό ελέγχου δικαιολογητικών και για τα
δύο είδη την 1η Μαρτίου 2022 και το Διοικητικό Συµβούλιο του Γε-
νικού Νοσοκοµείου Λάρισας στην όγδοη συνεδρίαση της 18ης

Μαρτίου του τρέχοντος έτους 2022 ενέκρινε και το πρακτικό για
τον κλίβανο αποστείρωσης και το αντίστοιχο για το πλυντήριο ια-
τρικών εργαλείων και ο διαγωνισµός συνεχίζεται. Τώρα, όσον
αφορά για το προσωπικό, υπάρχουν τέσσερις κλιβανείς όχι τρεις
και επτά υπάλληλοι µόνιµου νοσηλευτικού προσωπικού. Δεν πα-
ρατηρούνται προβλήµατα στο νοσοκοµείο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει για να

δευτερολογήσει ο κ. Λαµπρούλης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ� Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Έχω εδώ τα έγγραφα του τµήµατος της αποστείρωσης και θα τα
καταθέσω στα Πρακτικά, για να λάβετε και εσείς υπ’ όψιν σας τα
όσα καταθέτουµε µε την επίκαιρη ερώτηση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής και ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής κ. Γεώργιος Λαµπρούλης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)
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Όµως, θέλω να σας επισηµάνω ένα-δύο πράγµατα. Αυτή τη
στιγµή είναι τρεις κλίβανοι -επαναλαµβάνω, το είδατε και στην
ερώτηση- δεν ξέρω πότε θα προµηθευτεί το νοσοκοµείο τον κλί-
βανο πλάσµατος, αλλά ανά πάσα στιγµή δεν ξέρουµε τί µπορεί
να συµβεί -το καταλαβαίνετε, λειτουργείτε στα νοσοκοµεία χρό-
νια- αυξάνοντας τις πιέσεις ενός τέτοιου µηχανήµατος. Δεν ξέρω
τι ατύχηµα µπορεί να δηµιουργήσει, όχι µόνο για τους εργαζό-
µενους στην αποστείρωση, που είναι κοντά στα µηχανήµατα,
αλλά και στον υπόλοιπο χώρο της αποστείρωσης.  Όπως είναι η
χωροθέτηση της αποστείρωσης, εγκυµονεί και κινδύνους ασθε-
νών διπλανών τµηµάτων που γειτνιάζουν µε την αποστείρωση,
ακόµη και συνοδών, µε δυσάρεστες -το απευχόµαστε- συνέπειες.

Το δεύτερο έχει να κάνει µε το τι θα γίνει µε τα ζητήµατα -όπως
σας έχουµε καταθέσει και στα ερωτήµατα- των πλυντηρίων, τι
θα γίνει µε το πεπαλαιωµένο δίκτυο των υδραυλικών εγκαταστά-
σεων και φυσικά τι θα γίνει µε το προσωπικό; Εκ παραδροµής
δεν σηµειώθηκε ότι  πέντε είναι οι θέσεις που προβλέπονται. Τέσ-
σερις είναι κατειληµµένες, εµείς βάλαµε τρεις, γιατί η µία θέση
είναι σε αναστολή, του κλιβανέα τέλος πάντων. Από εκεί και
πέρα, εµείς αναδείξαµε και καταγράψαµε τα προβλήµατα, όπως
µας τα έδωσαν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι σε ό,τι αφορά το νοσηλευ-
τικό προσωπικό που απαιτείται. Δείτε, όµως, κάτι το οποίο
οφείλω να το καταθέσω στη δηµόσια συζήτηση -δηµόσιος είναι
ο διάλογος εδώ- και είναι το εξής: Ενώ κατατέθηκε η επίκαιρη
ερώτηση για το θέµα αυτό και αναδείχθηκε, η διοίκηση -και δεν
είναι προσωπικό ζήτηµα- προχώρησε σε ένα -δική µου έκφραση-
µπαράζ «εκβιασµών» και επίθεσης απέναντι στους εργαζόµενους
της αποστείρωσης. Πρώτον, αυτό. 

Δεύτερον, απ’ ό,τι ακούµε, προγραµµατίζει ΕΔΕ για τις επιτρο-
πές ή για τη διαγωνιστική επιτροπή για κωλυσιεργία του έργου
της, όταν η ίδια η διοίκηση ή οι ίδιες οι διοικήσεις έχουν τη δυ-
νατότητα να σταµατούν κάποιους διαγωνισµούς για οποιουσδή-
ποτε λόγους. Και εδώ στο συγκεκριµένο από ό,τι αναφέρεται
σταµάτησε η όλη διαδικασία µε ευθύνη των όποιων διοικούντων
του διαγωνισµού. Εσείς αναφέρετε άλλα προβλήµατα, άλλα ζη-
τήµατα, ενστάσεις κ.λπ., εδώ ήταν θέµα οικονοµικό γιατί -λέει-
µεταφέρθηκε το κονδύλι που προοριζόταν για τους κλιβάνους,
για την αγορά του αξονικού. Και τώρα τί; Υπάρχει κονδύλι ή δεν
υπάρχει; Και πότε θα γίνει αυτό; 

Κοιτάξτε, βεβαίως είναι συγκεκριµένα τα ζητήµατα, αλλά εµείς
περιµένουµε να µας πείτε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα και
από τη διοίκηση προφανώς του νοσοκοµείου, την 5η ΥΠΕ, αλλά
κυρίως από το Υπουργείο. Συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα για το
πότε η αποστείρωση του Γενικού Νοσοκοµείου Λάρισας θα έχει
καινούργια µηχανήµατα κλιβάνους, πλυντήρια κ.λπ., ούτως ώστε
να µπορούν να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις λειτουργίας του
νοσοκοµείου, διότι όπως καλά γνωρίζετε η αποστείρωση σε κάθε
νοσοκοµείο είναι η ραχοκοκαλιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Λαµπρούλη. 

Η κυρία Υπουργός έχει τον λόγο για τη δευτερολογία της.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Να

σας απαντήσω, µήπως µπλέξαµε τα δύο πράγµατα. Η αντικατά-
σταση του κλιβάνου πλάσµατος που είναι το πρώτο πράγµα, στο
οποίο αναφερθήκατε και αναφέρθηκα και εγώ, είναι ένα ποσό
145.000 ευρώ. Σας είπα αυτό κατατέθηκε στην αγορά που ήταν
η συµφωνία µε τη «SIEMENS». Αυτό κατατέθηκε στην αναβάθ-
µιση του αξονικού για να αγοράσει το νοσοκοµείο ένα καλύτερο
αξονικό από αυτό που είχε προγραµµατιστεί αρχικά, γιατί αφού
είχε καθυστερήσει τόσο πολύ και οι αξονικοί προχώρησαν σε τε-
χνολογία, αξίζει τον κόπο να πάρουµε έναν καλύτερο αξονικό για
τα νοσοκοµεία. Αυτός ο κλίβανος, λοιπόν, µπαίνει στις προµή-
θειες του νοσοκοµείου και αγοραστεί σύντοµα από το ίδιο το νο-
σοκοµείο, για να µην περιµένουµε το ΕΣΠΑ και πάµε πιο αργά.
Ακριβώς, γι’ αυτό που λέτε για να έχουµε σύντοµα τον κλίβανο
πλάσµατος.

Όσον αφορά τώρα τον άλλο κλίβανο, η αντικατάσταση και
προµήθεια του νέου κλιβάνου είναι ήδη σε διαγωνιστική διαδικα-
σία. Η ΕΔΕ στην οποία αναφέρεστε έγινε, γιατί αν και η διαγωνι-
στική διαδικασία θα έπρεπε να έχει ένα πρακτικό για τον
διαγωνισµό, ο διαγωνισµός διενεργήθηκε στις 14-5-2021 και το

πρακτικό κατατέθηκε την 1η Μαρτίου του 2022. Γι’ αυτό διενερ-
γείται η ΕΔΕ. Δηλαδή, ο διαγωνισµός άργησε, γιατί άργησε το
πρακτικό οκτώ-εννιά µήνες να κατατεθεί. Άρα, η ΕΔΕ αφορά
αυτή τη διαδικασία. Και οι δύο διαγωνισµοί προχωρούν κανονικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κυρία Υπουργό.

Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό 579/28-3-
2022 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τα προβλήµατα
του κέντρου αιµοδοσίας στο Γ.Ν. «Βενιζέλειο-Πανάνειο» Ηρα-
κλείου». 

Ο κ. Συντυχάκης έχει τον λόγο για να πρωτολογήσει.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρία Υπουργέ, η ερώτηση αφορά το κέντρο αίµατος του Βε-

νιζέλειου Νοσοκοµείου στο Ηράκλειο, που αποτελεί ένα από τα
τέσσερα δηµόσια κέντρα αίµατος στη χώρα και είναι το µοναδικό
σε δηµόσιο νοσοκοµείο της Κρήτης και παρακολουθεί ετησίως
έξι χιλιάδες ασθενείς που ακολουθούν αντιπηκτική αγωγή. Μι-
λάµε τώρα για ένα τεράστιο, ανεκτίµητο έργο αυτού του κέν-
τρου. Ωστόσο, ο κίνδυνος να κλείσει είναι µεγάλος λόγω της
υποστελέχωσης κυρίως ως αποτέλεσµα της διαχρονικής πολιτι-
κής της υποχρηµατοδότησης της υγείας και από τη δική σας Κυ-
βέρνηση και από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Το πρόβληµα βέβαια οξύνεται περισσότερο λόγω των πρό-
σφατων συνταξιοδοτήσεων γιατρών και βιολόγων. Η αποψίλωσή
του από εργαζόµενους θα σηµάνει την ακύρωση χιλιάδων ιατρι-
κών πράξεων και πλήθος ασθενών µε προδιάθεση σε αιµορρα-
γική ή θροµβωτικά επεισόδια, ασθενείς µε θαλασσαιµία και
δρεπανοκυτταρική αναιµία και άλλες παθήσεις, οι οποίοι δεν θα
µπορούν να υποβάλλονται δωρεάν σε πλήρη ειδικό διαγωνιστικό
έλεγχο και να αξιολογούνται από εξειδικευµένο προσωπικό σε
δηµόσιο νοσοκοµείο του νησιού και θα αναγκαστούν φυσικά να
πληρώσουν αδρά από την τσέπη τους, καταφεύγοντας στον ιδιω-
τικό τοµέα υγείας. 

Θα δοθεί η χαριστική βολή στα τµήµατα, που βρίσκονται στην
ευθύνη του και είναι µοναδικά στην Κρήτη, όπως για παράδειγµα
το τµήµα αιµόστασης και αντιπηκτικής αγωγής, καθώς και η µο-
νάδα πρόληψης µεσογειακής αναιµίας που διασυνδέεται µε το
Λαϊκό Νοσοκοµείο Αθηνών. Να σηµειωθεί ότι στην αιµοδοσία
ανήκει και το κέντρο αναφοράς AIDS, του οποίου οι δραστηριό-
τητες ήδη έχουν περιοριστεί µετά τη διακοπή της λειτουργίας
του ιατρείου ειδικών λοιµώξεων. 

Με βάση τα δεδοµένα της υποστελέχωσης, θα υπάρξει σηµαν-
τικός κίνδυνος για τη θεραπεία των ασθενών και ταυτόχρονα
χωρίς επάρκεια αίµατος τίθεται σε επισφάλεια και η πραγµατο-
ποίηση των χειρουργείων, καθώς το κέντρο αίµατος καλύπτει κα-
θηµερινά µε αίµα και παράγωγα τις ανάγκες των νοσοκοµείων
και των ιδιωτικών κλινικών σε όλο το νησί. Δηµιουργεί, λοιπόν,
πολλαπλά σηµαντικά προβλήµατα σε βάρος της υγείας του πλη-
θυσµού της Κρήτης. Από την εξέλιξη αυτή γίνεται µε µαθηµατική
ακρίβεια φανερό ότι οι ωφεληµένοι από αυτήν τη συνειδητή δια-
χρονική υποβάθµιση και συρρίκνωση του κέντρου αίµατος είναι
οι ιδιώτες κλινικάρχες στους οποίους σπρώχνονται οι λαϊκές οι-
κογένειες του νησιού. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, ποια µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση για την πλήρη στελέχωση µε µόνιµο, κατάλ-
ληλα εκπαιδευµένο προσωπικό του κέντρου αιµοδοσίας του «Βε-
νιζέλειου-Πανάνειου» Νοσοκοµείου Ηρακλείου µε αύξηση της
κρατικής χρηµατοδότησης, προκειµένου να εξασφαλιστεί η
άρτια λειτουργία του για την πλήρη κάλυψη του λαού µε τις υπη-
ρεσίες που οφείλει να παρέχει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Συντυχάκη.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κα-

λησπέρα και πάλι. 
Να βάλουµε πρώτα µερικά πράγµατα στη σειρά. Στην Ελλάδα

υπάρχουν δύο ειδικότητες που ασχολούνται µε τις αιµατολογικές
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εξετάσεις, οι βιοπαθολόγοι και οι αιµατολόγοι. Και οι δύο ειδικό-
τητες µπορούν να κάνουν αιµατολογικές εξετάσεις και να ερµη-
νεύσουν αιµατολογικές εξετάσεις. Ειδική, αν θέλετε, εγκεκριµένη
µετεκπαίδευση ή υποειδικότητα πηκτικότητας δεν υπάρχει στην
Ελλάδα.

Αυτή τη στιγµή το νοσοκοµείο, το οποίο επισκέφθηκα πρό-
σφατα και έχω εντυπωσιαστεί από τη δουλειά που κάνει, θεωρώ
ότι πρέπει να βοηθηθεί πάρα πολύ όσον αφορά τους θαλάµους
νοσηλείας, οι οποίοι σαφώς πρέπει να βελτιωθούν, γιατί αυτό
που είδα ήταν µεγάλοι θάλαµοι χωρίς τουαλέτα µέσα. Αυτά, λοι-
πόν, ήδη προγραµµατίζονται για να µπουν στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και να βελτιωθούν τα πράγµατα για τους ασθενείς που
νοσηλεύονται στο «Βενιζέλειο-Πανάνειο». 

Να σας πω ότι από εκεί και πέρα το µεν τµήµα αιµοδοσίας έχει
αρκετούς γιατρούς και έχει και πέντε βιολόγους, άρα οι εξετά-
σεις µπορούν να γίνονται κανονικά. Φυσικά, η αιµατολόγος διευ-
θύντρια θα κάνει πρόωρη συνταξιοδότηση -είναι καινούργιο
αυτό- και θα προσπαθήσουµε να την αντικαταστήσουµε. Να πω
όµως παράλληλα ότι υπάρχουν και πέντε αιµατολόγοι στο νοσο-
κοµείο στην αιµατολογική κλινική, άρα δεν υπάρχει περίπτωση
να µείνουν οι ασθενείς χωρίς θεραπεία και χωρίς αγωγή. 

Όπως ξέρετε, σήµερα ούτως η άλλως η ιατρική είναι ιατρική
πολλαπλών ειδικοτήτων και πολλαπλών ειδικών και όχι µόνο ει-
δικότητες ιατρικές αλλά και όλοι οι υπόλοιποι δουλεύουµε συ-
νεργατικά, γιατροί, νοσηλευτές, βιολόγοι, µοριακοί βιολόγοι.
Όλες αυτές οι ειδικότητες υπάρχουν στο «Βενιζέλειο-Πανάνειο».
Υπάρχει η διάθεση όλων των ανθρώπων που εργάζονται στον
τοµέα της υγείας να παρακολουθήσουν τους ασθενείς και δεν
θα µείνει κανένας ασθενής χωρίς παρακολούθηση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Ο κ. Συντυχάκης έχει τον λόγο για τη δευτερολογία του. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τώρα τι να πω; Δηλαδή όλα

καλώς στο κέντρο αιµοδοσίας; Διότι εδώ υπάρχουν επιστολές
της διευθύντριας που κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου. Σας
είπα ότι πρόκειται για ένα πολύ νευραλγικό κέντρο, µε εννέα τµή-
µατα, µε έξι χιλιάδες ασθενείς ετησίως. Δεν παίζουµε τώρα µε
αυτά. Εγώ δεν είµαι γιατρός όπως είστε εσείς. Μεταφέρω όµως
τα αιτήµατα των εργαζοµένων. Υπάρχουν οι επιστολές της διευ-
θύντριας τις οποίες θα τις καταθέσω στα Πρακτικά. Άρα, δεν
λέµε πράγµατα που δεν στέκουν. 

Στο κέντρο αίµατος, µε βάση το οργανόγραµµα του νοσοκο-
µείου, αντιστοιχούν εννιά οργανικές θέσεις γιατρών. Αυτή τη
στιγµή υπάρχουν τρεις κενές, µία εκ των οποίων µετατράπηκε
σε θέση αναισθησιολόγου -προσέξτε- µε την αντίθετη γνώµη του
επιστηµονικού συµβουλίου του νοσοκοµείου. Κρατήστε το αυτό.
Ωστόσο, από τους επτά γιατρούς που υπηρετούν η συντονίστρια
διευθύντρια έχει καταθέσει χαρτιά για παραίτηση αρχές του
2022. Έχει πει ότι θα βρίσκεται µέχρι τον Μάιο-Ιούλιο στο νοσο-
κοµείο και άλλη µία γιατρός θα συνταξιοδοτηθεί µέσα στο 2022.
Επίσης, τα επόµενα δύο χρόνια έχει δηλώσει πρόθεση συνταξιο-
δότησης άλλος ένας γιατρός λόγω προβληµάτων υγείας. Η δε
γιατρός αιµατολόγος που συνεπικουρούσε παραιτήθηκε το 2020
και δεν αντικαταστάθηκε. Δηλαδή συνολικά τα επόµενα δύο χρό-
νια θα έχουµε τρεις αποχωρήσεις γιατρών.

Όπως σας είπα, η κ. Σπυριδάκη, η διευθύντρια, έχει στείλει επι-
στολές. Η µία είναι 21-5-2021 ανεπίσηµη συζήτηση µε τον διοι-
κητή του νοσοκοµείου και άλλες δύο 2-7-2021 και 10-1-2022, τις
οποίες θα καταθέσω στα Πρακτικά. Παρ’ όλα αυτά, η διοίκηση
του νοσοκοµείου δεν έχει πάρει κανένα µέτρο µέχρι τώρα. Δεν
ξέρω αν σας ενηµέρωσαν σχετικά. Και λέω κανένα µέτρο, διότι
το ξέρει η διοίκηση, το ξέρει η 7η ΥΠΕ. Υποθέτω ότι το ξέρετε κι
εσείς αφού πήγατε, αλλά δεν έχει λυθεί το πρόβληµα. 

Στην ουσία, επειδή είναι πολιτικό το ζήτηµα, δεν είναι θέµα ικα-
νότητας ή ανικανότητας κάποιου υπουργού, κάποιου διοικητή ή
της συντονίστριας στην 7η ΥΠΕ, στην ουσία πρόκειται για πολι-
τική αποδυνάµωσης της δηµόσιας υγείας και επιλέγεται µε βάση
τη λογική του κόστους-οφέλους για το κεφάλαιο και όχι βέβαια
µε κριτήριο την ενίσχυση των δηµόσιων δοµών και των κέντρων
υγείας. Είναι δηλαδή ένας κρίκος ακόµα σε µια εγκληµατική πο-

λιτική της Κυβέρνησης σε βάρος της υγείας του λαού, καθώς την
ώρα που ο λαός υποφέρει σε τέτοιες συνθήκες πανδηµίας και
όξυνσης των προβληµάτων υγείας, την ενδιαφέρει πώς θα ενι-
σχυθεί η επιχειρηµατική δράση σε βάρος της υγείας του λαού,
διότι δεν µπορεί να εξηγηθεί διαφορετικά. Δηλαδή δεν µπορεί
για τόσο µεγάλο χρονικό διάστηµα να έχουν επισηµανθεί τα προ-
βλήµατα και να υπάρχει σιγή νεκροταφείου, δηλαδή κανένα ου-
σιαστικό µέτρο όλο αυτό το χρονικό διάστηµα. 

Και αν λάβω υπ’ όψιν µου και από την πρωτολογία σας, δεν
φαίνεται στον ορίζοντα να παίρνετε ένα ουσιαστικό µέτρο αντι-
µετώπισης αυτού του προβλήµατος. Και το λέω αυτό, διότι στα
θέµατα της υγείας δεν χωρούν εκπτώσεις, ούτε υποσχέσεις,
ούτε µπαλώµατα, ειδικά σε κρίσιµους τοµείς όπως είναι το κέν-
τρο αιµοδοσίας. Πρέπει να σταµατήσει αυτός ο εµπαιγµός εδώ
και τώρα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, ζητάµε να ενισχυθεί αποφασιστικά αυτό το
κέντρο, να στελεχωθεί πλήρως µε κατάλληλα εκπαιδευµένο προ-
σωπικό και συνολικά φυσικά το δηµόσιο σύστηµα υγείας µε µα-
ζικές προσλήψεις υγειονοµικού προσωπικού µόνιµου
χαρακτήρα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Συντυχάκη.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Να

σας απαντήσω. Και θα σας απαντήσω µιλώντας από µέσα από
τα νοσοκοµεία. Μιλάτε απ’ έξω από τα νοσοκοµεία, θα µου το
επιτρέψετε. 

Στην Ελλάδα δεν υπάρχει άλλο τµήµα αιµατολογικό τόσο καλά
στελεχωµένο κατ’ αρχάς, να ξεκινήσω από εκεί. Οπότε να βά-
λουµε λίγο τα πράγµατα στη θέση τους. Όσα χρόνια είµαι για-
τρός στο ΕΣΥ -τριάντα ένα- ποτέ δεν προκηρύχθηκαν θέσεις
ανθρώπων που επρόκειτο να συνταξιοδοτηθούν πριν τη συντα-
ξιοδότησή τους. Στις ξένες χώρες, όταν ξέρεις ότι σε έξι µήνες
ή σε οκτώ µήνες θα συνταξιοδοτηθεί κάποιος, προκηρύσσεις τη
θέση και τον έχεις έτοιµο. Εµείς εδώ περιµένουµε δύο, τρία,
πέντε χρόνια, όσο καιρό ξέρω το ελληνικό σύστηµα. Τώρα θα βά-
λουµε από εδώ και πέρα ένα σύστηµα που θα µπορεί να προβλέ-
πει ποιοι θα συνταξιοδοτηθούν για να µπορέσουµε να
προκηρύξουµε τις θέσεις έγκαιρα και να τις έχουµε στα νοσοκο-
µεία. 

Και γενικά είναι σαφές ότι χρειαζόµαστε στην Ελλάδα αυτήν
τη στιγµή να κρατήσουµε τους καλούς γιατρούς µέσα στο σύ-
στηµα, οι οποίοι φεύγουν γιατί επί σειρά ετών δεν έχουν την αν-
ταποδοτικότητα που θα ήθελαν από το σύστηµα, και ψάχνουµε
να βρούµε τρόπους για να τους κρατήσουµε στο σύστηµα και να
διδάξουν τα καινούργια παιδιά που θα µπουν στο σύστηµα. 

Και πρέπει να έχουµε κριτήρια και για τα νέα παιδιά να µπουν
στο σύστηµα µε ένα όραµα. Αυτά τα κάνουµε και δεν έχουν γίνει
–σας διαβεβαιώ- ποτέ.

Άρα δεν θα σας απαντήσω µε λόγια πολιτικού. Δεν είµαι πολι-
τικός, είµαι γιατρός. Θα σας απαντήσω ως γιατρός, ότι το σύ-
στηµα το βλέπουµε. Τις συνθήκες και τις αναγκαιότητες τις
βλέπουµε µε βάση πραγµατική, πόσοι άρρωστοι εξετάζονται στο
νοσοκοµείο, πόσοι άρρωστοι πηγαίνουν στο νοσοκοµείο, πόσοι
άρρωστοι εµπιστεύονται το νοσοκοµείο και τους γιατρούς. Βελ-
τιώνουµε τα θέµατα που δεν εµπιστεύεται ο κόσµος και ενι-
σχύουµε επίσης τα τµήµατα που εµπιστεύεται ο κόσµος. 

Άρα θα τις δείτε τις αλλαγές. Οι θέσεις προκηρύσσονται. Ήδη
έχει πάει πάρα πολύ προσωπικό και θα πάει περισσότερο. Σας
διαβεβαιώ ότι αυτά δεν είναι µόνο σχέδια, είναι πράγµατα που
ήδη εξελίσσονται. 

Αυτήν τη στιγµή δεν υπάρχει θέµα λειτουργίας των τµηµάτων
ούτε του ενός ούτε του άλλου. Υπάρχει πλήρης στελέχωση. Η
εξέλιξη του χάρτη υγείας και των αναγκών των νοσοκοµείων είναι
κάτι που ελέγχουµε. 

Στην Κρήτη ήµουν πριν από λίγες µέρες. Έχουµε ολοκληρώσει
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όλο το χάρτη για την Κρήτη. Το σχέδιο θα το δείτε πολύ σύντοµα
και τα σχέδια είναι για όλα τα νοσοκοµεία πολύ σύντοµα κοντά
σας και θα τα δείτε.

Το βέβαιο είναι ότι θα είναι στελεχωµένα νοσοκοµεία. Οι ανάγ-
κες του κόσµου σε πραγµατική βάση θα ελέγχονται, όχι µε βάση
ποιον θέλω να βάλω σε µία θέση, αλλά ποιον πρέπει να έχω σε
µία θέση, ποιος είναι εκεί για να βοηθήσει πραγµατικά τους ασθε-
νείς και να βοηθήσει τους πολίτες στη χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό. 
Στις επόµενες πέντε επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυλιανός Πέτσας.
Ξεκινάµε µε την πρώτη µε αριθµό 563/23-3-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Μεσσηνίας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου (Αλέξη) Χαρίτση προς
τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Οι εκρηκτικές ανατιµήσεις
σε πρώτες ύλες, µεταφορικά κόστη και ενέργεια θέτουν σε κίν-
δυνο εκατοντάδες έργα της τοπικής αυτοδιοίκησης».

Κύριε Χαρίτση, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, καλησπέρα. 
Η κρίση της ακρίβειας, αυτό το ζήτηµα το οποίο απασχολεί

αυτήν τη στιγµή ολόκληρη την ελληνική κοινωνία, που θερίζει ου-
σιαστικά το εισόδηµα εκατοντάδων χιλιάδων νοικοκυριών, που
απειλεί τη βιωσιµότητα δεκάδων χιλιάδων επιχειρήσεων, έχει
ακουµπήσει κάθε πλευρά της ελληνικής οικονοµίας. Έχουµε ανα-
δείξει αυτό το ζήτηµα εδώ και πάρα πολύ καιρό, εδώ και έναν
ολόκληρο χρόνο και µιλώ για έναν χρόνο όχι ως σχήµα λόγου.
Είναι πραγµατικό. 

Η πρώτη ερώτηση, την οποία καταθέσαµε κοινοβουλευτικά για
το ζήτηµα της ακρίβειας, αφορούσε ακριβώς το ζήτηµα το οποίο
συζητάµε σήµερα, τις εκρηκτικές ανατιµήσεις δηλαδή, στον κα-
τασκευαστικό κλάδο, στις πρώτες ύλες, από τα πρώτα σηµάδια
τα οποία είχαν ήδη διαφανεί πέρυσι τέτοιο καιρό για ανατιµήσεις,
οι οποίες έδειχναν ότι για πάρα πολλά έργα σε όλη τη χώρα θα
είναι πάρα πολύ δύσκολη η εκτέλεσή τους, δεδοµένων όλων
αυτών των εκρηκτικών εκρήξεων της ακρίβειας.

Έχω εδώ χαρακτηριστικά τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, τα οποία
δείχνουν πώς µήνα µε τον µήνα έχουν αυξηθεί οι τιµές, πώς έχει
υπάρξει µεταβολή του δείκτη τιµών υλικών για τον κατασκευα-
στικό κλάδο. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξης Χαρίτσης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βεβαίως τότε, όταν κάναµε αυτή την ερώτηση που απευ-
θυνόταν στο Υπουργείο Υποδοµών και στο Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης, δυστυχώς, το Υπουργείο Υποδοµών δήλωσε αναρµόδιο και
το Υπουργείο Ανάπτυξης µάς παρέπεµψε σε ελέγχους, οι οποίοι
θα διενεργηθούν από την Επιτροπή Ανταγωνισµού. Κανένα απο-
τέλεσµα δεν έχουµε λάβει ακόµα σε σχέση µε αυτούς τους ελέγ-
χους. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, η πραγµατικότητα αυτή τη στιγµή –και
έρχοµαι στο δικό σας χαρτοφυλάκιο, γιατί βεβαίως το ζήτηµα
είναι πολύ ευρύτερο, αλλά για να µιλήσουµε αµιγώς για τα ζητή-
µατα της αυτοδιοίκησης- είναι ότι εκατοντάδες έργα σε όλη τη
χώρα απειλούνται µε διακοπή εργασιών. Απειλούν εργολάβοι ότι
θα φύγουν από τα έργα γιατί δεν µπορούν να ανταποκριθούν
πλέον στα υπερβάλλοντα κόστη αυτών των έργων. 

Δεν µπορώ προφανώς, δεν έχω τον χρόνο, να µιλήσω για κάθε
ένα έργο ξεχωριστά. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά –τα συζήτησε
και η ΚΕΔΕ πριν από λίγες ηµέρες- πόσα πολλά είναι αυτά τα
έργα, τα οποία αυτή τη στιγµή απειλούνται. 

Θα σας πω ενδεικτικά µόνο για ένα έργο από την περιοχή µου,
το οποίο το γνωρίζω πάρα πολύ καλά. Έχει να κάνει µε τον
αγωγό ύδρευσης στον Δήµο της Καλαµάτας, ένα έργο το οποίο
χρηµατοδοτήθηκε τα προηγούµενα χρόνια από την κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ. Εντάχθηκε, υλοποιείται αυτό το διάστηµα, αυτούς
τους µήνες και κινδυνεύει, όπως και ο ίδιος ο δήµαρχος Καλα-

µάτας έχει δηλώσει, αυτή τη στιγµή να σταµατήσει, να διακοπούν
οι εργασίες ακριβώς λόγω αυτών των εκρηκτικών ανατιµήσεων. 

Σε ένα τέτοιο περιβάλλον, που την υλοποίηση αυτών των
έργων την έχουµε ανάγκη περισσότερο από ποτέ λόγω της οι-
κονοµικής κρίσης, που δίνουν θέσεις εργασίας όλα αυτά τα έργα
και οι µικρές και µεσαίες τεχνικές εταιρείες που δραστηριοποι-
ούνται σε αυτά σε όλη την Ελλάδα, ζητώ να µάθω από εσάς –
µιας και οι συνάδελφοί σας από τα άλλα Υπουργεία δεν έχουν
απαντήσει στις σχετικές ερωτήσεις- αν υπάρχει και ποιο είναι το
σχέδιο της Κυβέρνησης για να αντιµετωπίσει αυτό το εκρηκτικό
πρόβληµα και να µπορέσουν τα έργα αυτά να προχωρήσουν
οµαλά και να υλοποιηθούν προς όφελος των τοπικών οικονοµιών
και των τοπικών κοινωνιών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ, κύριε Χαρίτση, για την ερώτηση. 
Πραγµατικά, είναι ένα πολύ σοβαρό θέµα αυτό που θίγετε και

έχει να κάνει µε την εισαγόµενη ενεργειακή κρίση και τις ανατι-
µήσεις που αυτή προκαλεί µεταξύ των άλλων και στα υλικά, τα
οποία σχετίζονται µε την κατασκευή δηµοσίων έργων.

Ιδίως για τα θέµατα που ρωτάτε για τα έργα που υλοποιούνται
µέσω των προγραµµάτων του Υπουργείου Εσωτερικών, έχω να
πω ότι εµείς εφαρµόζουµε τη σχετική απόφαση του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών από 2-10-2021 και την εγκύκλιο που
εκδόθηκε από 19-1-2022, µε την οποία προβλέπεται ένας συντε-
λεστής αναπροσαρµογής για τον προϋπολογισµό των έργων
αυτών. 

Σύµφωνα µε πληροφορίες που έχω από τις υπηρεσίες του
Υπουργείου Εσωτερικών, η εφαρµογή αυτή έχει να κάνει µε ανα-
θεωρήσεις των προϋπολογισµών που υποβάλλουν οι φορείς και
µέχρι στιγµής φαίνεται αυτές οι αναθεωρήσεις να καλύπτονται
από τις εκπτώσεις, οι οποίες έχουν δοθεί από τους αναδόχους. 

Παρακολουθούµε βέβαια το θέµα στενά µε το αρµόδιο Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών και εδώ υπάρχουν δύο πτυχές
του προβλήµατος. Εάν συνεχίσει αυτή η κατάσταση των ανατι-
µήσεων, θα πρέπει να γίνουν δύο παρεµβάσεις: 

Η µία αφορά τον χρόνο και η άλλη το χρήµα, όπως αντιλαµβα-
νόµαστε. Ο χρόνος έχει να κάνει µε ενδεχόµενες παρατάσεις,
ώστε να µην κηρύσσονται έκπτωτοι οι ανάδοχοι και µείνουµε µε
έργα τα οποία θα µείνουν στον αέρα, κάτι που κανείς φαντάζοµαι
δεν το επιθυµεί και δεν είναι πεδίο αυτό ούτε µικροπολιτικής ούτε
άλλης αντιπαράθεσης, είναι κοινής λογικής. Το δεύτερο είναι εάν
υπάρχει η δυνατότητα αυτοί οι ήδη τροποποιηµένοι προϋπολο-
γισµοί να αναθεωρηθούν έτι περαιτέρω, αναφορικά µε τον προ-
ϋπολογισµό τους.

Για το δεύτερο στοιχείο επιφυλάσσοµαι για µια συνολικότερη
απάντηση από πλευράς της Κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Χαρίτση, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επειδή πραγµατικά το πρόβληµα είναι εκρη-

κτικό, έχω µαζέψει εδώ και έχω να καταθέσω στα Πρακτικά τις
επιστολές που έχουν στείλει το τελευταίο διάστηµα οι αρµόδιες
ενώσεις και οι σύνδεσµοι των τεχνικών εταιρειών. 

Διαβάζω πολύ χαρακτηριστικά –θα δείτε το σύνολο των επι-
στολών στα Πρακτικά- από την Πανελλήνια Ένωση Διπλωµατού-
χων Μηχανικών Εργοληπτών Δηµοσίων Έργων: «Τα έργα
υποδοµής που πρόκειται να υλοποιηθούν στο άµεσο µέλλον είναι
πολυάριθµα και οι προϋπολογισµοί τους µεγάλοι, γεγονός το
οποίο σηµαίνει ότι η µη οριστική επίλυση του προβλήµατος, µε
δεδοµένα που ανταποκρίνονται στις τιµές της αγοράς, εγκυµονεί
κινδύνους απώλειας κονδυλίων και διακοπής υλοποίησης των
έργων µε ολέθριες συνέπειες για την εθνική οικονοµία».

Η Πανελλήνια Ένωση Συνδέσµων Εργοληπτών Δηµοσίων
Έργων λέει: «Όπως είναι κοινώς γνωστό, από τα τέλη του 2020»
-ουσιαστικά δηλαδή σχεδόν εδώ και ενάµιση χρόνο- «παρατηρεί-

11220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ται σηµαντική άνοδος των τιµών σε πληθώρα υλικών ευρείας
χρήσης και υψηλής σηµαντικότητας για την εκτέλεση δηµοσίων
έργων, µε αποκορύφωµα την τρέχουσα χρονική περίοδο». Η επι-
στολή αυτή έχει σταλεί στους αρµόδιους Υπουργούς στις 11
Μαρτίου του 2022. 

Αυτό που ξεκίνησε ως πληθωριστικό κύµα λόγω της υγειονο-
µικής κρίσης, εξελίσσεται σήµερα σε πολεµικό και κερδοσκοπικό
πληθωρισµό, µε φρενήρη αύξηση όλων πλέον των υλικών εξαι-
τίας κυρίως των συνεχόµενων ανατιµήσεων στην ενέργεια. 

Και ο ΣΑΤΕ, ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Τεχνικών Εταιρειών
λέει στην ανακοίνωσή του ότι οι συνεχείς ανατιµήσεις των υλικών
που ενσωµατώνονται στα τεχνικά έργα ακολουθούν φρενήρεις
ρυθµούς τον τελευταίο ενάµιση χρόνο. Στις 21 Μαρτίου 2022
έχει σταλεί αυτή η επιστολή προς τα αρµόδια Υπουργεία. «Οι τε-
χνικές εταιρείες» -συµπληρώνει ο ΣΑΤΕ- «βρίσκονται προ αδιε-
ξόδου και ουσιαστικής αντικειµενικής αδυναµίας να
προχωρήσουν στην οµαλή εκτέλεση των έργων».  

Αυτά θα τα καταθέσω και στα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ, για
να έχετε και εικόνα –που πιστεύω ότι πρέπει να την έχετε ήδη,
δεν περιµένατε αυτές τις ανακοινώσεις- από τους εκπροσώπους
της αυτοδιοίκησης, ότι αυτήν τη στιγµή η κατάσταση δεν θα
έλεγα ότι είναι οριακή, είναι πέρα από το οριακή. Είναι πάρα
πολύ δύσκολα τα πράγµατα. 

Δεν θεωρώ ότι αυτή η εγκύκλιος του Υπουργείου Υποδοµών
του συντελεστή αναπροσαρµογής από τον Ιανουάριο του 2022
έχει αντιµετωπίσει το πρόβληµα. Απαιτούνται πολύ πιο ριζοσπα-
στικά µέτρα. Στις επιστολές τους οι σύνδεσµοι καταθέτουν και
προτάσεις. 

Θεωρώ ότι ήδη έχει υπάρξει πολύ µεγάλη καθυστέρηση. Πρέ-
πει να υπάρξει ένα πρόγραµµα χρηµατοδότησης της αναθεώρη-
σης αυτών των προϋπολογισµών, αλλιώς πολύ φοβάµαι, ότι θα
βρεθούµε προ αδιεξόδου σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα.
Θα καταθέσω αυτές τις επιστολές για να δείτε ότι δεν είναι αυτό
ένα αίτηµα -αν θέλετε- της Αντιπολίτευσης και µόνο. Από τους
ίδιους εκπροσώπους των φορέων εκφράζεται µια κραυγή αγω-
νίας για το µέλλον όλων αυτών των έργων σε όλη τη χώρα, όπως
βεβαίως γνωρίζετε πολύ καλά και από τους εκπροσώπους της
αυτοδιοίκησης.

Πρέπει, λοιπόν, η Κυβέρνηση να το δει πάρα πολύ σοβαρά.
Πρέπει να το δει χθες αυτό το ζήτηµα -νοµίζω ότι ήδη έχουµε κα-
θυστερήσει πάρα πολύ- και να δώσει µια λύση προτού βρεθούµε
σε αδιέξοδο µε όλα αυτά τα έργα σε όλη τη χώρα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξης Χαρίτσης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Χαρίτση.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως πολύ σωστά επισηµαίνετε όντως χρειάζεται να εγρηγο-

ρούµε και να είµαστε πάνω από το πρόβληµα. Όσο συνεχίζουν
οι ανατιµήσεις -όπως είπα και στην πρωτολογία µου- ενδεχοµέ-
νως να απαιτηθούν και νέες παρεµβάσεις. Αυτές οι παρεµβάσεις,
όµως, δεν µπορεί να είναι αποσπασµατικές µόνο για την αυτοδι-
οίκηση. Πρέπει να είναι συνολικές και πρέπει να γίνουν από το
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών.

Είπα και πριν ότι είµαστε σε συνεννόηση γι’ αυτό το θέµα και
αναµένουµε οριστικές αποφάσεις σε σχέση µε την περαιτέρω
αναπροσαρµογή, ιδίως στο σκέλος που αφορά την αναπροσαρ-
µογή των προϋπολογισµών.

Όσον αφορά το αν θα χρειαστεί πρόσθετη χρηµατοδότηση, µε
την εικόνα που έχουµε εµείς αυτήν τη στιγµή φαίνεται να καλύ-
πτονται τυχόν αναπροσαρµογές από τα προϊόντα των εκπτώσεων,
ακόµη κι αν υπάρξει κι άλλο περιθώριο αναπροσαρµογής των προ-
ϋπολογισµών. Επιφυλάσσοµαι να σας πω κάτι περισσότερο για το
πότε αυτή η αναπροσαρµογή θα εκδηλωθεί, γιατί είναι ένα θέµα
σχεδιασµού ευρύτερο και αναµένεται µέσα στον µήνα τον οποίο
διανύουµε µια οριστική τοποθέτηση για το θέµα αυτό.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Και συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 560/23-3-2022 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
ΜέΡΑ25 κ. Γεώργιου Λογιάδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
µε θέµα: «Τέλος παρεπιδηµούντων και στα Airbnb»

Κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 14 Φεβρουαρίου του 2022 είχα καταθέσει

γραπτή ερώτηση προς τον Υπουργό Τουρισµού σχετικά µε το
θέµα των βραχυχρόνιων µισθώσεων, των λεγόµενων Airbnb. Τα
καταλύµατα αυτά λειτουργούσαν εν µέσω πανδηµίας και λει-
τουργούν ακόµη χωρίς κανόνες υγιεινής και ασφάλειας και η
δραστηριότητά τους αυτή ασκείται στη χώρα µας από φυσικά
πρόσωπα και εταιρείες εντελώς ανεξέλεγκτα.

Να αναφέρω ότι το Airbnb ήταν αρχικά µια πρόχειρη, εφήµερη
διαµονή, αλλά µετεξελίχθηκε σε παγκόσµιο γίγαντα και παντού
ανά τον κόσµο οι τουριστικοί προορισµοί περιορίζουν πλέον, φο-
ρολογούν και βάζουν προδιαγραφές σε αυτό το σύστηµα.

Κύριε Υπουργέ, οι επιχειρήσεις βραχυχρόνιας µίσθωσης, κοι-
νώς Airbnb, δεν καταβάλλουν το 0,5% των εισπράξεών τους ως
τέλος παρεπιδηµούντων προς τους δήµους, προκειµένου τα
ποσά αυτά να κατευθυνθούν σε δράσεις για στήριξη του τουρι-
σµού, όπως γίνεται µε όλες τις άλλες επιχειρήσεις τουριστικών
καταλυµάτων. Δεν καταβάλλουν ΦΠΑ, δεν καταβάλλουν φόρο
διαµονής.

Η απάντηση του Υπουργού Τουρισµού αναφέρει στις 9-3-2022
στην ερώτησή µου τότε για το τι έχει γίνει για τη θέσπιση ενός
ρυθµιστικού πλαισίου. Διαβάζω ακριβώς από την απάντηση:
«Μέχρι σήµερα στις 9-3-2022 δεν έχει θεσπιστεί περαιτέρω νο-
µοθετικό ή κανονιστικό πλαίσιο για την οικοδοµική αυτή δραστη-
ριότητα».

Χωρίς, λοιπόν, ρυθµιστικό πλαίσιο δεν διαθέτουν δικλίδες
ασφαλείας και πρωτόκολλα ασφαλείας, παραδείγµατος χάριν
πυρασφάλεια, άδεια πισίνας, άδεια διάθεσης λυµάτων, τεχνικό
υπηρεσίας, ιατρό ασφαλείας, ασφάλεια πυρός και σεισµού,
ασφάλεια αστικής ευθύνης και συνολικά είκοσι επτά άδειες και
άλλα πιστοποιητικά τα οποία ο κλάδος του τουρισµού πρέπει να
διαθέτει βάσει νόµου.

Μελέτη του οίκου Grant Thornton έχει αναδείξει ότι η πλειονό-
τητα των µισθώσεων αυτών -τύπου Airbnb- έχει παύσει να γίνεται
από µεµονωµένα ακίνητα, αλλά από οργανωµένες πολύ µεγάλες
επιχειρήσεις, οι οποίες εκµεταλλεύονται ολόκληρες πολυκατοι-
κίες, εκατοντάδες διαµερίσµατα, κατοικίες και αυτοτελή δωµάτια
τα οποία λειτουργούν ως καταλύµατα υπό το µανδύα των βρα-
χυχρόνιων µισθώσεων και τα εκµισθώνουν αυτά τριακόσιες
εξήντα πέντε µέρες τον χρόνο χωρίς φορολογικές και κανονιστι-
κές διατάξεις και υποχρεώσεις που έχουν όλα τα άλλα κύρια του-
ριστικά καταλύµατα, υπονοµεύοντας τη λειτουργία του
ξενοδοχειακού κλάδου και αποσπώντας όλο και µεγαλύτερο µε-
ρίδιο από την τουριστική αγορά.

Ερωτάσθε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Γιατί η πολιτεία εθελοτυ-
φλεί µε αυτές τις επιχειρήσεις Airbnb ως προς τις παραπάνω
υποχρεώσεις και δηµιουργεί έτσι αθέµιτο ανταγωνισµό; Θα γίνει
τροποποίηση της υπάρχουσας νοµοθεσίας και για το τέλος πα-
ρεπιδηµούντων και για όλα τα άλλα τέλη και φορολογικά έσοδα
που χάνει το κράτος; Γιατί η ΑΑΔΕ µέχρι σήµερα κλείνει τα µάτια;

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Λογιάδης καταθέ-

τει σχετικό έγγραφο που αφορά τις βραχυχρόνιες µισθώσεις, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Λογιάδη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Να πω κατ’ αρχάς ότι είναι ένα πολύ εύλογο ερώτηµα αυτό

που έχετε θέσει στην ερώτησή σας και πράγµατι χρειάζεται λίγο
να αναλύσουµε το υφιστάµενο πλαίσιο για να το κατανοήσουµε
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καλύτερα και πριν δώσω την οριστική µου τοποθέτηση στη δευ-
τερολογία µου.

Κατ’ αρχάς µε το άρθρο 111 του ν.4446/2016 όλες αυτές οι
επιχειρήσεις που έχουν να κάνουν µε τις βραχυχρόνιες µισθώ-
σεις έχουν την υποχρέωση εγγραφής του διαχειριστή του ακινή-
του στο Μητρώο Ακινήτων Βραχυχρόνιας Διαµονής της
Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων. Αυτό έχει να κάνει µε το
ποιος είναι αυτός ο οποίος το µισθώνει, όπως υπονοήσατε και
στην πρωτολογία σας.

Παράλληλα, µε κοινή υπουργική απόφαση έχουν τεθεί περιο-
ρισµοί στους ιδιοκτήτες των ακινήτων βάσει γεωγραφικών περιο-
χών. Για παράδειγµα, δεν επιτρέπεται η βραχυχρόνια µίσθωση
άνω των δύο ακινήτων ανά ΑΦΜ δικαιούχου εισοδήµατος.

Περαιτέρω, µε τις διατάξεις του ν.4646/2019 δόθηκε η δυνα-
τότητα στη φορολογική διοίκηση να ζητά από κάθε διαχειριστή
ψηφιακής πλατφόρµας που δραστηριοποιείται στην οικονοµία
του διαµοιρασµού πληροφορίες και στοιχεία, σχετικά µε πρό-
σωπα που χρησιµοποιούν την πλατφόρµα και προβλέφθηκαν οι
σχετικές διοικητικές κυρώσεις.

Επίσης, πρόσφατα έχουν υπογραφεί µνηµόνια κατανόησης µε
τις µεγαλύτερες ψηφιακές πλατφόρµες βραχυχρόνιων µισθώ-
σεων ώστε να µπορεί να είναι ευχερής η διαπίστωση της υπο-
χρέωσης εγγραφής των ακινήτων στο Μητρώο της ΑΑΔΕ.

Όλες αυτές οι ρυθµίσεις θέτουν ένα πλαίσιο λειτουργίας,
όµως το τέλος παρεπιδηµούντων, το οποίο θέτετε, έχει να κάνει
µε τη νοµοθεσία, η οποία αναφέρει πού επιβάλλεται. Και επιβάλ-
λεται στα τουριστικά καταλύµατα. Και σύµφωνα µε τον
ν.4446/2016 και το άρθρο 111, που αναφέρθηκα, αυτές οι βρα-
χυχρόνιες εκµισθώσεις δεν συνιστούν τουριστικά καταλύµατα.
Εποµένως, µε το ισχύον πλαίσιο δεν µπορεί να επιβληθεί το
τέλος παρεπιδηµούντων.

Με ρωτάτε όµως αν αυτό είναι κάτι το οποίο προκαλεί µια
στρέβλωση στην αγορά και αν πρόκειται να ληφθεί κάποια πρω-
τοβουλία. Αυτό που εµείς κάνουµε ως Υπουργείο Εσωτερικών
είναι να µπορέσουµε, µαζί µε την ΑΑΔΕ και το Υπουργείο Οικο-
νοµικών και σε συνεννόηση µε την ΚΕΔΕ, να κάνουµε πιο απλή
και πιο άµεση την είσπραξη του τέλους παρεπιδηµούντων γενι-
κώς. Έχω να σας πω ότι πέρυσι προχωρήσαµε µε σχετική νοµο-
θετική διάταξη στην εναρµόνιση του τέλους παρεπιδηµούντων
στο 0,5% σε διάφορες κατηγορίες που υπήρχαν διαφοροποι-
ήσεις και πλέον, σε συνεννόηση –επαναλαµβάνω- µε ΚΕΔΕ και
Υπουργείο Οικονοµικών, προχωρούµε στην ηλεκτρονική κατα-
βολή του τέλους παρεπιδηµούντων µε βάση τις δηλώσεις ΦΠΑ
των δικαιούχων. Όταν είµαστε σε ένα στάδιο να ενοποιήσουµε
την υφιστάµενη νοµοθεσία για τα παραδοσιακά καταλύµατα νο-
µίζω θα είµαστε σε θέση να προχωρήσουµε και αν χρειαστεί σε
κάποια αναπροσαρµογή, ώστε να συµπεριλάβουµε σε αυτήν και
τις βραχυχρόνιες µισθώσεις. Ακόµα είµαστε σε µια φάση εναρ-
µόνισης στα παραδοσιακά καταλύµατα.

Επιφυλάσσοµαι για να τοποθετηθώ περαιτέρω στη δευτερο-
λογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λογιάδης για τη δευτερολογία του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατά τη γνώµη µας αυτά συνιστούν τουριστικά

καταλύµατα και ρωτήστε όλους τους φορείς του τουρισµού.
Οι ξενοδόχοι πάντως δεν είναι αντίθετοι στην ελεύθερη αγορά,

αλλά είναι αντίθετοι στην ανεξέλεγκτη, αχαλίνωτη και αρρύθµι-
στη αγορά. Δεν είναι αντίθετοι στην πληθώρα διαφορετικών του-
ριστικών υπηρεσιών και στον πραγµατικά υγιή ανταγωνισµό, ο
οποίος όµως πρέπει να είναι δίκαιος και όχι να δηµιουργούνται
συνθήκες αθέµιτου ανταγωνισµού, φοροδιαφυγής και παραοικο-
νοµίας, που έχουµε σήµερα. Όλοι οι αρµόδιοι φορείς του τουρι-
σµού, το Ξενοδοχειακό Επιµελητήριο Ελλάδος, ΞΕΕ, η
Πανελλήνια Οµοσπονδία Ξενοδόχων, ΠΟΞ, η Συνοµοσπονδία
Επιχειρηµατιών Τουριστικών Καταλυµάτων Ελλάδος, ΣΕΤΚΕ, ο
Σύνδεσµος Ελληνικών Τουριστικών Επιχειρήσεων, ΣΕΤΕ, τονί-
ζουν ότι τα καταλύµατα αυτά είναι καταλύµατα για τουρίστες κι
ότι η ραγδαία αύξηση των επιχειρήσεων αυτού του τύπου Airbnb
συµβάλλει στο φαινόµενο του υπερτουρισµού, της φοροδιαφυ-

γής και τα όποια έσοδα µένουν εκτός Ελλάδος οδηγούν στην
εκτόπιση του τοπικού πληθυσµού, µεγεθύνοντας το πρόβληµα
ανεύρεσης στέγης για οικογένειες και φοιτητές, κυρίως τους κα-
λοκαιρινούς µήνες. Ακόµη µια απόδειξη ότι στα καταλύµατα
αυτά πηγαίνουν τουρίστες, είναι για τουρίστες, εκτοξεύοντας τα
ενοίκια στα ύψη. Ένα παραπάνω που αυτό συµβαίνει σε µία χώρα
όπως η Ελλάδα, µε τόσα πολλά οικονοµικά προβλήµατα και στην
οποία έχουµε τεράστια έλλειψη κοινωνικής κατοικίας, θέµα το
οποίο το ΜέΡΑ25 αναδεικνύει και έχει θέσει ως προτεραιότητα
την ίδρυση οργανισµού κοινωνικής κατοικίας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε βάλει απέναντί σας τις κατά τόπους κοι-
νωνίες λόγω της δυσκολίας να βρουν σπίτι µε βατό ενοίκιο.
Έχετε βάλει απέναντί σας τους µικρούς και µεµονωµένους ιδιο-
κτήτες καταλυµάτων βραχυχρόνιων µισθώσεων. Έχετε βάλει
απέναντί σας το σύνολο του ξενοδοχειακού κλάδου, το ΞΕΕ, τον
ΠΟΞ, την ΣΕΤΚΕ, τον ΣΕΤΕ. Το κράτος χάνει τεράστια έσοδα και
φόρους και τέλη, προκαλώντας επίσης το κοινό περί δικαίου αί-
σθηµα των πολιτών. Και απ’ ό,τι καταλαβαίνω έχετε βάλει απέ-
ναντί σας επίσης και τους συναδέλφους σας του Υπουργείου
Οικονοµικών και του Υπουργείου Εργασίας, γιατί τα καταλύµατα
αυτά δεν παρέχουν θέσεις εργασίας.

Ελλοχεύουν δε πολλοί κίνδυνοι ασφάλειας και υποβάθµισης
του τουριστικού προϊόντος της Ελλάδος και της τουριστικής ει-
κόνας της χώρας µας. Εγώ προσωπικά εγκλωβίστηκα σε ένα
ασανσέρ µιας πολυκατοικίας όπου είχα κλείσει ένα τέτοιο διαµέ-
ρισµα, ήταν βράδυ, γύριζα αργά και ήρθαν να µε βγάλουν µετά
από δυόµισι ώρες από το ασανσέρ αυτό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Το ΜέΡΑ25 προτείνει σχετικά µε τον κανονιστικό νόµο που εί-
πατε κι εσείς, τον ν.4446/2016, άρθρο 111 παράγραφος 8, ότι
δεν επιτρέπεται η βραχυχρόνια µίσθωση άνω των δύο ακινήτων
ανά ΑΦΜ δικαιούχου εισοδήµατος. Η µίσθωση κάθε ακινήτου δεν
µπορεί να υπερβαίνει τις τριάντα ηµέρες κατά την περίοδο Νο-
εµβρίου - Ιουνίου κάθε ηµερολογιακού έτους, καθώς και τριάντα
ηµέρες κατά την περίοδο Ιουλίου - Οκτωβρίου κάθε ηµερολογια-
κού έτους, µε χρονική απόσταση µεταξύ της πρώτης και της δεύ-
τερης περιόδου µίσθωσης τουλάχιστον τριάντα ηµέρες.
Υπέρβαση της διάρκειας του προηγούµενου εδαφίου επιτρέπε-
ται εφόσον το συνολικό εισόδηµα του εκµισθωτή ή του υπεκµι-
σθωτή δεν ξεπερνά τις 12.000 ευρώ κατά το οικείο φορολογικό
έτος.

Σας ευχαριστώ πολύ και εύχοµαι να έχουµε συµβάλει και εµείς
ως ΜέΡΑ25 µε τις παραπάνω προτάσεις µας στην κοινωνικά δί-
καιη και σωστή διευθέτηση του προβλήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Λογιάδη.

Κύριε Λογιάδη, κύριε Πέτσα, καλησπέρα και καλή βδοµάδα και
στους δύο. 

Ορίστε, κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θίξατε πολλά ενδιαφέροντα θέµατα, κύριε Λογιάδη, αλλά τα
περισσότερα απ’ αυτά εκφεύγουν από την αρµοδιότητα του
Υπουργείου Εσωτερικών, γιατί το ερώτηµά σας αναφερόταν
ρητά στο τέλος παρεπιδηµούντων. Τα ευρύτερα θέµατα ρύθµι-
σης του πλαισίου των βραχυχρόνιων µισθώσεων έχουν αποτυ-
πωθεί στον νόµο και είναι θέµατα που εκφεύγουν της
αρµοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών και φυσικά δεν υπάρ-
χει ανυπαρξία πλαισίου, υπάρχει ένα πλαίσιο για το οποίο φυσικά
αν θέλει κανείς µπορεί να κάνει οποιαδήποτε πρόταση βελτίωσής
του. 

Όσον αφορά εµάς, για το τέλος παρεπιδηµούντων σας είπα
ότι αυτή τη στιγµή δεν λογίζονται αυτές οι µισθώσεις ως τουρι-
στικά καταλύµατα. Εµείς ως Υπουργείο Εσωτερικών έχοντας υπ’
όψιν ότι το τέλος παρεπιδηµούντων είναι έσοδο των ΟΤΑ θέ-
λουµε να εναρµονίσουµε και να διευκολύνουµε την είσπραξη
όλων των εσόδων των ΟΤΑ. Όταν θα φτάσουµε τα υφιστάµενα
έσοδα να τα έχουµε τακτοποιήσει µε τέτοιον τρόπο ώστε να απο-
δίδονται απευθείας µέσω της ΑΑΔΕ, θα µπορούσαµε να συζητή-
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σουµε ενδεχοµένως και τη διεύρυνση αυτής της βάσης µε τέλος
παρεπιδηµούντων στις βραχυχρόνιες µισθώσεις. Αυτό είναι ευ-
ρύτερης κυβερνητικής πολιτικής και είναι ένα θέµα το οποίο θα
πρέπει να συζητηθεί σε επόµενο χρονικό διάστηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και στην επόµενη

ερώτηση θα απαντήσει ο κ. Πέτσας.
Είναι η όγδοη µε αριθµό 580/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύ-

τερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα αντιµετωπίζει το
κτήριο που στεγάζει το 2ο και 5ο ΓΕΛ Κατερίνης».

Κύριε Δελή, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για το ξεκίνηµά σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Καλησπέρα. 
Κύριε Υπουργέ, παρουσιάζοντας στην πρωτολογία µου την

ερώτηση του κόµµατός µας οφείλω να σας µεταφέρω τη µεγάλη
αγανάκτηση που υπάρχει στους µαθητές, στους γονείς, αλλά και
στους εκπαιδευτικούς του 2ου και του 5ου Γενικού Λυκείου της Κα-
τερίνης καθώς αντιµετωπίζουν ένα εξαιρετικά σοβαρό όσο και
χρόνιο κτηριακό πρόβληµα. 

Υπάρχει λοιπόν στην Κατερίνη, κύριε Υπουργέ, ένα κτηριακό
συγκρότηµα που κάποτε στέγαζε το Πολυκλαδικό Λύκειο της Κα-
τερίνης και σήµερα στεγάζει το 2ο και το 5ο Γενικό Λύκειο της
πόλης, καθώς και το Εσπερινό ΙΕΚ της Κατερίνης. Το σχολικό
αυτό συγκρότηµα χτίστηκε από τη δεκαετία του 1980 και από
τότε βεβαίως λειτουργεί αδιάλειπτα, χωρίς όµως ποτέ -και έχει
πολύ µεγάλη σηµασία αυτό- να έχουν πραγµατοποιηθεί σε αυτό
το σχολείο οι αναγκαίες εργασίες για τη συντήρησή του.

Το µεγάλο πρόβληµα στο συγκεκριµένο κτήριο εντοπίζεται στη
στέγη αυτού του κτηρίου από την οποία όταν βρέχει στάζουν και
µερικές φορές ανάλογα µε την ένταση της βροχής τρέχουν ανε-
ξέλεγκτα τα νερά της βροχής, εξαιτίας της µη συντήρησης βέ-
βαια και της παλαιότητας της στέγης.

Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Να έχουν προκληθεί και να συνεχί-
ζουν να προκαλούνται πολύ σοβαρές ζηµιές, να διαβρώνονται,
να πέφτουν χρώµατα, να πέφτουν σοβάδες, να µαζεύεται όλο και
περισσότερη µούχλα µέσα στους χώρους του σχολείου και το
χειρότερο, να υπάρχουν επικίνδυνες φθορές στο ηλεκτρολογικό
δίκτυο του κτηρίου. 

Όλα τα παραπάνω, όπως καταλαβαίνετε, καθιστούν αντικειµε-
νικά το κτήριο για τους µαθητές και τους εκπαιδευτικούς όχι
απλά και µόνο ακατάλληλο, αλλά µερικές φορές και επικίνδυνο.
Όλοι οι χώροι αυτού του σχολικού συγκροτήµατος, τα κεντρικά
κτήρια, το γυµναστήριο, οι πολιτιστικές αίθουσες χρειάζονται
άµεση επιδιόρθωση και συντήρηση. Μιλάµε για χώρους οι οποίοι
δεν χρησιµοποιούνται αποκλειστικά και µόνο από τη σχολική κοι-
νότητα, αλλά και από διάφορους φορείς της Κατερίνης, ενώ εκεί
πραγµατοποιούνται και αρκετές πολιτιστικές εκδηλώσεις. 

Σε κάθε περίπτωση όµως, κύριε Υπουργέ, θεωρούµε ότι σή-
µερα το 2022 είναι απαραίτητο για τους µαθητές του Β’ και του
Ε’ Γενικού Λυκείου της Κατερίνης, όπως και κάθε σχολείου σε
αυτή τη χώρα και για τους εκπαιδευτικούς τους, να κάνουν µά-
θηµα σε τέτοιες επικίνδυνες και ανεπίτρεπτες συνθήκες. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας ρωτάµε ποια συγκεκριµένα µέτρα θα πά-
ρετε, ώστε να δοθεί µια έκτακτη οικονοµική κρατική χρηµατοδό-
τηση, προκειµένου να προχωρήσει άµεσα η επισκευή, η
συντήρηση του σχολικού κτηρίου, για να µπορεί το µάθηµα να
γίνει µε ασφάλεια και για τους εκπαιδευτικούς και για τους µα-
θητές. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Δελή.
Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυ-

λιανός Πέτσας. Κύριε Πέτσα, έχετε τρία λεπτά για την πρωτολο-
γία σας.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Όλοι γνωρίζουµε ότι την υπερδεκαετή περίοδο της κρίσης που
πέρασε, υπήρξε συρρίκνωση των χρηµάτων τα οποία δόθηκαν
για τη συντήρηση τέτοιου είδους σχολικών µονάδων, µια πορεία

συρρίκνωσης την οποία προσπαθούµε να αντιστρέψουµε τα τε-
λευταία χρόνια, δείχνοντας έµπρακτα τη στήριξή µας στην αυ-
τοδιοίκηση, προκειµένου να προχωρήσει σε συντήρηση ή
κατασκευή νέων σχολείων. 

Ιδίως για τον Δήµο Κατερίνης που µας ρωτάτε, έχει επιχορη-
γηθεί το 2021 µε το ποσό του 1.080.000 ευρώ για την κάλυψη
δαπανών εκτέλεσης έργων και επενδυτικών δραστηριοτήτων,
µέσω των κεντρικών αυτοτελών πόρων. Αντίστοιχο ποσό θα
δοθεί φυσικά και το 2022. 

Δεύτερον, ειδικά για την επισκευή και συντήρηση σχολικών
κτηρίων, διατέθηκαν στον δήµο το 2021 288.500 ευρώ και το ίδιο
ποσό θα διατεθεί και το 2022. 

Τρίτον, έχουν διατεθεί 837.000 ευρώ από το ειδικό πρόγραµµα
του Υπουργείου Εσωτερικών, το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ II»
για την ενίσχυση δήµων για τέτοιου είδους συντηρήσεις και επι-
σκευές, εκ των οποίων ποσό 433.400 ευρώ για την εκπόνηση µε-
λετών και την υλοποίηση µέτρων και µέσων πυροπροστασίας
στις σχολικές µονάδες και ποσό 314.000 ευρώ για την κατασκευή
ραµπών και χώρων υγιεινής για την πρόσβαση και την εξυπηρέ-
τηση ατόµων µε αναπηρία στις σχολικές µονάδες. 

Τέταρτον, από το πρόγραµµα ενίσχυσης «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ» ο
Δήµος Κατερίνης έχει χρηµατοδοτηθεί µε ποσό 492.600 ευρώ
για την επισκευή- συντήρηση σχολικών κτηρίων και αύλειων
χώρων. 

Ανέφερα αυτά τα νούµερα για να δείξω ακριβώς ότι υπάρχει
η διάθεση από εµάς να στηρίξουµε την αυτοδιοίκηση για την
επένδυση στο απαραίτητο κτηριακό απόθεµα των σχολικών µο-
νάδων. Υπάρχουν χρηµατοδοτικά εργαλεία, εποµένως, από το
Υπουργείο και βρίσκονται στη διάθεση του δήµου για οποιαδή-
ποτε περαιτέρω ανάγκη. 

Έχω να σας πω ότι ειδικά για το θέµα το οποίο µε ρωτάτε,
απευθυνθήκαµε στον Δήµο Κατερίνης -θα καταθέσω στα Πρα-
κτικά την απάντηση την οποία µας έστειλε ο Δήµος Κατερίνης-
και αντιλαµβάνοµαι ότι έχουν προχωρήσει σε εργασίες αποκα-
τάστασης, οι οποίες φυσικά δεν λύνουν οριστικά το πρόβληµα.
Θα συνεχιστούν αυτές οι εργασίες, σύµφωνα µε το έγγραφο του
δήµου, και στο χρονικό διάστηµα που αποµένει και το Πάσχα και
µέχρι το τέλος της σχολικής χρονιάς και αναζητείται πρόσθετη
χρηµατοδότηση µετά από σχετική µελέτη της ΚΤΥΠ.

Σε συνεργασία λοιπόν, µε το Υπουργείο Υποδοµών και Μετα-
φορών και τον Δήµο Κατερίνης, ο οποίος δείχνει την πρόθεση να
αναλάβει δράση και έχει εκπονήσει αυτή τη µελέτη, εµείς είµαστε
εδώ να συνδράµουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, εφόσον
αυτό µας ζητηθεί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Πέτσα.

Κύριε Δελή, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Το πρώτο που πρέπει να πω, κύριε

Υπουργέ, είναι ότι η περίπτωση του συγκεκριµένου σχολικού
συγκροτήµατος της Κατερίνης είναι αντιπροσωπευτική για την
κατάσταση της σχολικής στέγης στη χώρα µας.

Δεν είναι το µόνο σχολείο στη χώρα µας που βρίσκεται σε
αυτήν την απαράδεκτη κατάσταση. Είναι πάρα πολλά και γι’ αυτό
ως προς αυτό θα αναφερθώ παρακάτω.

Κι εσείς νοµίζω στην πρωτολογία σας οµολογήσατε το πρό-
βληµα, παραδεχτήκατε ότι υπάρχει σοβαρό πρόβληµα και ότι γί-
νονται προσπάθειες να ξεπεραστεί. Το πρόβληµα είναι χρόνιο,
σας έχω πει ότι είναι εδώ και πάρα πολλά χρόνια και όσο καθυ-
στερεί η αντιµετώπισή του τόσο χειροτερεύει.

Γενικότερα όµως ας µου επιτραπεί ένα σχόλιο για την απάν-
τησή σας ως αρµόδιου Υπουργού. Να πω, κύριε Υπουργέ, ότι
αυτή η απάντησή σας δεν είναι η πρώτη φορά που ακούγεται σε
αυτήν την Αίθουσα. 

Την ίδια ακριβώς απάντηση µας έδιναν πάντα οι Υπουργοί
όλων των κυβερνήσεων που πέρασαν –µα, όλων, χωρίς καµµία
εξαίρεση- όταν τους θέταµε το ζήτηµα ή ένα από τα ζητήµατα,
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κάποιο οξυµένο ζήτηµα σχολικής στέγης στη χώρα µας: «Δεν γί-
νονται όλα από τη µια στιγµή στην άλλη», «Κάνουµε ό,τι µπο-
ρούµε», «Περάσαµε µια µεγάλη κρίση», «Αναζητούµε
χρηµατοδοτικά εργαλεία» και ούτω καθεξής. Αυτές ήταν οι απαν-
τήσεις. Τα ίδια ακούγαµε τόσα χρόνια από τους αρµόδιους
Υπουργούς και λίγο πολύ τα ίδια επαναλάβατε κι εσείς πριν από
λίγο. 

Η αλήθεια είναι όµως, κύριε Υπουργέ, ότι ουδέποτε ουδεµία
κυβέρνηση εκπόνησε, ουδεµία κυβέρνηση χρηµατοδότησε και
φυσικά, ουδέποτε υλοποίησε ένα σύγχρονο, ένα συνεκτικό, συ-
νολικό πρόγραµµα αντιµετώπισης του σοβαρού προβλήµατος
της σχολικής στέγης. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Από το να τρέχουµε να κάνουµε µπαλώµατα εδώ και εκεί, το
πρόβληµα θα µεγαλώνει, δεν θα το αντιµετωπίζουµε. Εντελώς
αποσπασµατικά ανακοινώνονται ανεγέρσεις σχολικών µονάδων
εδώ κι εκεί µε τη µέθοδο των συµπράξεων του δηµόσιου και του
ιδιωτικού τοµέα, όπου το κράτος παραχωρεί το οικόπεδο, το
αναλαµβάνει ο ιδιώτης, ο οποίος θα το αξιοποιεί εµπορικά-εµπο-
ρευµατικά κι αυτό –µην µου πείτε- είναι ένα γενναίο βήµα προς
την επιχειρηµατική λειτουργία των σχολικών µονάδων. 

Επιπλέον, έρχεται η Κυβέρνησή σας και µε τον νόµο που ψή-
φισε το περασµένο καλοκαίρι για την αξιολόγηση και µε µοχλό
αυτήν την αξιολόγηση, σπρώχνετε τα σχολεία να βγουν στην
αγορά προς άγραν χορηγών, να µαζεύουν δηλαδή χρήµατα
επειδή οι κυβερνήσεις σας -για να µην σας αδικήσω, δεν είστε
µόνο εσείς, είναι όλες οι κυβερνήσεις- δεν χρηµατοδοτούν τις
σχολικές επιτροπές για να αντιµετωπίζουν τέτοια σοβαρά ζητή-
µατα, να αναζητούν λοιπόν χορηγούς, προκειµένου να καλύψουν
τέτοιου είδους προβλήµατα.

Και αν υπάρχουν σχολεία, κύριε Υπουργέ, που δεν βρίσκουν
χορηγούς, τι θα κάνουν; Θα ρηµάξουν αυτά τα σχολεία; Το ερώ-
τηµα βεβαίως δεν είναι ρητορικό.

Εν πάση περιπτώσει, στο συγκεκριµένο σχολείο, ας µου επι-
τραπεί κύριε Πρόεδρε, το πρόβληµα είναι εξαιρετικά σοβαρό,
επείγον θα έλεγα, γιατί όταν βρέχει και όταν βρέχει κάπως δυ-
νατά, τότε υπάρχουν χώροι του σχολείου στους οποίους απαγο-
ρεύεται στους µαθητές, προφανώς λόγω επικινδυνότητας, να
περάσουν από εκεί και έχει µάλιστα συµβεί να διακοπούν ακόµη
και τα µαθήµατα του σχολείου, επειδή κάποια µέρα έβρεχε πάρα
πολύ δυνατά και να σχολάσουν τα παιδιά νωρίτερα. 

Ποιος φταίει γι’ αυτή την κατάσταση; Ελάτε τώρα, όλοι το γνω-
ρίζουµε. Δεν είναι θέµα προσώπων. Είναι η διαχρονική υποχρη-
µατοδότηση της παιδείας. Είναι εκείνη η µεταφορά
αρµοδιοτήτων στους δήµους, χωρίς όµως και την αναγκαία µε-
ταφορά των αναγκαίων πόρων για να µπορέσουν να ανταποκρι-
θούν σε αυτές τις αρµοδιότητες και υποχρεώσεις που
αναλαµβάνουν οι δήµοι. Είναι ελάχιστα τα κονδύλια για την ανέ-
γερση και συντήρηση των σχολείων. 

Με λίγα λόγια, φταίει εκείνη η πολιτική την οποία πιστά ακο-
λουθούν όλες οι κυβερνήσεις και η δική σας φυσικά, που µετα-
τρέπει την παιδεία σε ένα πανάκριβο εµπόρευµα, το οποίο
πληρώνει πανάκριβα η λαϊκή οικογένεια. 

Οι ευθύνες όµως επιµερίζονται -και εδώ εµείς µιλάµε ανοικτά
και έξω από τα δόντια- και σε εκείνες, στις εκάστοτε διοικήσεις
των δήµων, εν προκειµένω του Δήµου Κατερίνης, ως τµήµα του
κρατικού µηχανισµού βεβαίως, οι οποίες επέτρεψαν µε τη στάση
τους να φτάσει η κατάσταση σε αυτό το απαράδεκτο σηµείο.

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, αφού ευχαριστήσω για την ανοχή
σας. 

Δεν θέλω να αναφερθώ στα χιλιάδες σχολικά κτήρια της
χώρας µας, στο ότι περίπου τα µισά, κύριε Υπουργέ, είναι κτι-
σµένα πριν τον πριν από το 1985 και το 1985 έχουµε την εκπό-
νηση του πρώτου αντισεισµικού κανονισµού. Έκτοτε
αναθεωρήθηκε προς το αυστηρότερο αυτός ο κανονισµός και
καλά έκανε. Αυτό σηµαίνει ότι τα µισά σχολικά κτήρια της χώρας
δεν έχουν πιστοποιητικό σεισµικής ασφάλειας, δεν έχουν ελεγχ-
θεί καν. 

Δεν θέλω να µιλήσω για τα σοβαρά προβλήµατα υλικοτεχνικής
υποδοµής, για το πόσα σχολεία έχουν γυµναστήρια -αφήστε το,

είναι µονοψήφιο το ποσοστό- για το πόσα σχολεία έχουν αίθου-
σες πολλαπλών χρήσεων, για το πόσα σχολεία έχουν εργαστήρια
καλλιτεχνικών ή εργαστήρια φυσικών επιστηµών.

Όλα αυτά συνθέτουν το πολύ σοβαρό πρόβληµα της σχολικής
στέγης, το οποίο είναι εξαιρετικά σοβαρό και όλοι γνωρίζουµε
τη σηµασία που έχει στη διαδικασία του µαθήµατος, στη διαδι-
κασία της εκπαίδευσης. Διότι το κτήριο είναι η πρώτη βασική,
υλική προϋπόθεση για να γίνει ένα µάθηµα. 

Για να µη µιλήσουµε για τα νηπιαγωγεία, όπου χιλιάδες νήπια
τεσσάρων και πέντε ετών στέλνονται στα τσίγκινα κουτιά ή σε
νηπιαγωγεία που δεν έχουν αυλή. Ναι, αν έχετε τον θεό σας, έτσι
είναι. Πολλά παιδιά σε αυτή την ηλικία πάνε σε νηπιαγωγεία
χωρίς αυλή. Εν πάση περιπτώσει το πρόβληµα είναι οξυµένο.
Υπάρχει ένας µεγάλος κατακερµατισµός των ευθυνών. 

Αυτό που λέµε εµείς είναι ότι χρειάζεται να συσταθεί ένας δη-
µόσιος φορέας, που να έχει την ευθύνη από την αρχή, το σχέδιο,
την ανέγερση και την παράδοση του σχολικού κτηρίου.

Εν πάση περιπτώσει -και θα κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε-
η ίδια η ΚΤΥΠ, αυτή που εν πάση περιπτώσει είναι µετεξέλιξη της
προηγούµενης υπηρεσίας, έχει υπολογίσει ότι πάνω-κάτω για την
αντιµετώπιση αυτού του ζητήµατος της σχολικής στέγης στη
χώρα µας θα χρειαστούν 3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αν δεν κάνω
λάθος, 3 δισεκατοµµύρια ευρώ κόστισαν περίπου τα Ραφάλ και
οι Μπελαρά. Αν δεν κάνω επίσης λάθος -που δεν κάνω- είναι τα
µισά χρήµατα από τις δαπάνες που έδωσε η Ελλάδα για το ΝΑΤΟ
τη φετινή χρονιά. Για να δούµε και ποιες είναι οι προτεραιότητές
σας δηλαδή. Κι όµως, αυτά τα 3 δισεκατοµµύρια ουδέποτε τα
έδωσε καµµία κυβέρνηση, ουδέποτε έχει σκοπό να τα δώσει,
έστω και τµηµατικά, και µε ένα χρονοδιάγραµµα. Αντίθετα,
έχουµε αυτά τα προβλήµατα που έχουµε και αυτό ακριβώς θα
πρέπει να το διεκδικήσουν οι εκπαιδευτικοί, οι γονείς, όλη η κοι-
νωνία για το καλό των παιδιών τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά µε ανοχή. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, κύριε Δελή, για την τελευταία αποστροφή του

λόγου σας θέλω να πω ότι απόλυτη προτεραιότητα γι’ αυτή την
Κυβέρνηση είναι η ασφάλεια της χώρας και η άµυνα της χώρας.
Οπότε δεν βάζουµε σε καµµία ζυγαριά αυτή την προϋπόθεση,
που είναι προϋπόθεση ελευθερίας και δηµοκρατίας. 

Όσον αφορά τα υπόλοιπα θέµατα, περιγράψατε µια εικόνα
στην οποία η Κυβέρνηση δήθεν είναι αδιάφορη απέναντι σε ένα
πρόβληµα. Σας είπα κι εγώ από την αρχή ότι όταν έχουµε µια
υπερδεκαετή κρίση φυσικά προβλήµατα όπως είναι της σχολικής
στέγης είναι οξυµένα. Το θέµα είναι, είναι αδιάφορη η Κυβέρ-
νηση γι’ αυτά; Είπα εγώ για παράδειγµα ότι ψάχνουµε χρηµατο-
δοτικά εργαλεία ή δεν µπορούµε να κάνουµε το ένα ή δεν
µπορούµε να κάνουµε το άλλο; Το αντίθετο είπα. Έδωσα πολύ
συγκεκριµένα νούµερα από συγκεκριµένα χρηµατοδοτικά εργα-
λεία του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Δεν µπορεί από διάθεση αντιπολιτευτική να αγνοούµε ότι
υπάρχει το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ», το οποίο χρηµατοδοτεί
µια σειρά από δράσεις, όπως αυτές που σας είπα πριν, προσβα-
σιµότητας για άτοµα µε αναπηρία, επισκευές, πυροπροστασία
για τα σχολεία µας. Δεν µπορεί να αγνοούµε ότι στο πρόγραµµα
«ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» υπάρχουν προσκλήσεις στο πρόγραµµα
που αναφέρονται στον προσεισµικό έλεγχο για παράδειγµα σε
όλα τα σχολικά κτήρια ή τα δηµόσια κτήρια που έχει υποβάλει
πρόταση ο δήµος. Δεν µπορεί να αγνοούµε ότι στο πρόγραµµα
«Αντώνης Τρίτσης» υπάρχει συγκεκριµένη πρόταση για κατα-
σκευή ή συντήρηση σχολικών µονάδων ή γενικά του κτηριακού
αποθέµατος. Δύο συγκεκριµένες τέτοιες προσκλήσεις. Άρα µι-
λάµε για εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία βρίσκονταν
στη διάθεση των δήµων για να υποβάλουν τις προτάσεις τους
προκειµένου να αντλήσουν χρήµατα από αυτά τα προγράµµατα. 

Και δεν σταµατάµε φυσικά σε αυτά. Κάθε χρόνο ξέρετε ότι
στον ετήσιο κύκλο προγραµµατισµού που επιβάλλει το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων µέχρι χθες, ΕΠΑ από εδώ και
πέρα, έχουµε πολλές εντάξεις τέτοιου είδους σχολικών κτηρίων
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µέσα στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου
Εσωτερικών. 

Άρα ούτε και αδιάφορη η Κυβέρνηση ούτε έλλειψη χρηµατο-
δοτικών εργαλείων έχουµε. Υπάρχει µια οξυµένη κατάσταση που
έρχεται το παρελθόν και προσπαθούµε να την αντιµετωπίσουµε.
Αυτό κάνουµε και τώρα και αυτό που θα ήθελα πραγµατικά να
µείνει από δω είναι ότι µε έναν σοβαρό προγραµµατισµό, µε το
εργαλείο που λέγεται «κτηριακές υποδοµές» για να κάνεις σχε-
τικές µελέτες και µε τη διάθεση της τοπικής αυτοδιοίκησης να
προσφέρει σοβαρές υπηρεσίες στους δηµότες και φυσικά στα
παιδιά µας και την αρωγή του Υπουργείου Εσωτερικών και όλα
τα χρηµατοδοτικά εργαλεία προχωρούµε προς τα µπρος. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Πέτσα. 
Προχωρούµε στη δέκατη τέταρτη µε αριθµό 583/28-3-2022

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ανάγκη διάσωσης των Δήµων
Δυτικής Αθήνας από την τεράστια αύξηση κόστους ενέργειας».

Καλησπέρα σας, κύριε Αρσένη, καλή εβδοµάδα. Έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση στη δυτική Αθήνα αλλά και σε

όλη την Ελλάδα είναι δραµατική. Θα αναφερθώ σε συγκεκριµένα
στοιχεία από τους δήµους. Δήµος Περιστερίου, τριπλασιασµός
του κόστους ενέργειας τον Φεβρουάριο 2022 σε σχέση µε την
προηγούµενη χρονιά. Δήµος Αιγάλεω, µόνο για το κολυµβητήριο
µε τη θερµαινόµενη πισίνα από τις 26.000 ευρώ πήγε στα 56.000
ευρώ το κόστος. Δήµος Πετρούπολης, πάλι για το δηµοτικό κο-
λυµβητήριο από 23.000 στα 100.000 ευρώ. Δήµος Χαϊδαρίου, το
ενεργειακό κόστος αυτήν τη στιγµή ξεπερνάει τα 70.000 ευρώ
και ούτω καθεξής. 

Δεν είναι µόνο η ακρίβεια όµως, είναι ότι οι πάροχοι ενέργειας,
µε τα γνωστά υπερκέρδη τους, δεν έχουν όµως κανένα πρόβληµα
να µην αποδίδουν τα δηµοτικά τέλη στους δήµους. Οι υπολογισµοί
της ΚΕΔΕ είναι ότι γύρω στα 70 εκατοµµύρια κρατάνε από δηµο-
τικά τέλη. Είναι τεράστιοι πόροι αυτοί. Και όταν τους αποδίδουν
δεν εξηγούν, δεν δίνουν αναλυτικές καταστάσεις, ποιος πολίτης
έχει πληρώσει, ποιος πολίτης χρωστάει τα δηµοτικά τέλη. Είναι
µια κατάσταση εντελώς αδιαφανής και είναι εντελώς αδύνατο για
τους δήµους να ελέγξουν ποιοι δηµότες τους οφείλουν και ποιοι
δεν οφείλουν, πόσο µάλλον να έχουν και πρόσβαση στους πόρους
που πληρώνουν οι δηµότες στις εταιρείες ενέργειας. Κι όµως, οι
εταιρείες τα κρατάνε και δεν τα αποδίδουν. 

Τα γνωρίζετε καλά. Στη συνάντηση που είχατε µε την ΚΕΔΕ ο
κ. Παπαστεργίου είπε ότι η αύξηση του κόστους της ενέργειας
θα ξεπεράσει το 1 δισ.. Εσείς είπατε ότι δεν εκτιµάτε ότι θα ξε-
περάσει τα 300 εκατοµµύρια το αυξηµένο κόστος και τελικά δε-
σµευθήκατε να τους δώσετε προπληρωµή των κεντρικών
αυτοτελών πόρων, προπληρωµή στο ποσό των 175 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Είναι προφανές ότι αυτό δεν θα απαντήσει στις τε-
ράστιες ανάγκες που έχουν δηµιουργηθεί. 

Σας κάλεσα εδώ πέρα και σας καλέσαµε ως ΜέΡΑ25 να µας
πείτε τι θα κάνετε για να αντιµετωπίσετε τις πραγµατικές ανάγ-
κες µε έναν τρόπο που ανταποκρίνεται σε αυτή την τεράστια
κρίση και βέβαια τι θα κάνετε για να υποχρεώσετε τους παρό-
χους να αποδίδουν τα δηµοτικά τέλη στους δήµους αλλά και µε
έναν τρόπο διαφανή, ώστε και να µπορούν να ελέγχονται από
τους δήµους αλλά και να ξέρουν οι δήµοι εάν κάποιος τους χρω-
στάει από τους πολίτες ή όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αρσένη. 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυ-
λιανός Πέτσας.

Κύριε Πέτσα, έχετε τρία λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αρσένη, πράγµατι είναι ένα πολύ σοβαρό θέµα η εισα-

γόµενη ενεργειακή κρίση και οι ανατιµήσεις που αυτή προκαλεί
και η πίεση που επίσης προκαλεί στους προϋπολογισµούς των

ΟΤΑ, όπως φυσικά και κυρίως στους οικογενειακούς προϋπολο-
γισµούς αλλά και στους προϋπολογισµούς των επιχειρήσεων και
τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Το θέµα είναι τι κάνουµε για να αντιµετωπίσουµε αυτό το ζή-
τηµα. Κατ’ αρχάς στηρίζουµε εκτάκτως τους δήµους. Αναφερ-
θήκατε σε κάποια ποσά. Στη γενική συνέλευση της ΚΕΔΕ την
προηγούµενη Παρασκευή όντως αναφέρθηκε από τον πρόεδρο
της ΚΕΔΕ τον κ. Παπαστεργίου ένα ποσό. Εγώ το ποσό που ανέ-
φερα, που πολύ σωστά είπατε ότι είναι πέριξ των 300 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, 270 εκατοµµύρια ευρώ συγκεκριµένα εκτιµά η ίδια η
ΚΕΔΕ, όχι εγώ, συν 40 εκατοµµύρια το τέλος ταφής, ίσον 310
εκατοµµύρια έκτακτες -ας τις πω έτσι- επιβαρύνσεις το 2022 σε
σχέση µε το 2021. 

Τι κάναµε εµείς; Είπαµε ότι θα σας στηρίξουµε βραχυχρόνια
µέχρι να δούµε µέχρι πού θα συνεχίσει αυτή η πορεία των ανα-
τιµήσεων και στην πορεία της χρονιάς θα έρθουµε να σας ξανα-
στηρίξουµε. Διαθέσαµε ήδη 114 εκατοµµύρια ευρώ από τους
ΚΑΠ για τους δήµους και άλλα 14 εκατοµµύρια ευρώ για τις σχο-
λικές επιτροπές. Κι αυτό είναι και µια απάντηση που όφειλα να
δώσω και πριν στον κ. Δελή, ότι ειδικά στην αναφορά για τις σχο-
λικές επιτροπές ότι ήδη έχουµε δώσει 14 εκατοµµύρια ευρώ και
θα συνεχίσουµε. 

Γιατί δώσαµε αυτά τα χρήµατα; Δώσαµε αυτά τα χρήµατα για
να µπορέσουµε να ενισχύσουµε τη ρευστότητα της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, που τώρα βρίσκεται σε αυτή τη δυσκολία να αντι-
µετωπίσει το αυξηµένο ενεργειακό κόστος. Σταµατάµε εδώ; Όχι,
είπαµε και πριν ότι θα συνεχίσουµε, όταν έχει την ορατότητα το
οικονοµικό επιτελείο να δει ποιες είναι οι αντοχές του κρατικού
προϋπολογισµού, να στηρίξουµε µε φρέσκο χρήµα -ας µου επι-
τραπεί η έκφραση- την τοπική αυτοδιοίκηση. Αλλά δεν είναι µόνο
η τοπική αυτοδιοίκηση, υπάρχουν πάρα πολλές άλλες ανάγκες.
Αυτό θα ξεδιπλωθεί µέσα στο χρονικό διάστηµα του Μαΐου, αφού
το 2022 αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι µέσα στον Απρίλιο πρέπει να
καταρτιστεί ένα νέο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα. 

Τώρα, πέρα από αυτό, ειδικά για τους δήµους της δυτικής
Αθήνας δεν είναι µόνο η στήριξη µεµονωµένη µέσω των ΚΑΠ,
αλλά είναι και µια σειρά από χρηµατοδοτικά εργαλεία, που γίνε-
ται χρήση αυτών για πρώτη φορά. Παράδειγµα, πέρυσι τέτοια
εποχή οι δήµοι της δυτικής Αθήνας, οι επτά δήµοι, από το πρό-
γραµµα «Αντώνης Τρίτσης» του Υπουργείου Εσωτερικών δεν
είχαν πάρει ούτε 1 ευρώ, µηδέν. Σήµερα που µιλάµε, µιλάµε για
χρηµατοδότηση άνω των 100 εκατοµµυρίων ευρώ για µια σειρά
δράσεις, συµπεριλαµβανοµένων φυσικά δράσεων που έχουν να
κάνουν µε το κτηριακό απόθεµα, που εξοικονοµούν ενέργεια, µε
την ενεργειακή αναβάθµιση µέσω φωτοβολταϊκών συστηµάτων,
που επίσης εξοικονοµεί ενέργεια, µε ζητήµατα που έχουν να κά-
νουν µε αστική αναζωογόνηση, που επίσης εξοικονοµεί ενέργεια.
Είναι δράσεις δηλαδή συµπληρωµατικές, που έρχονται να στη-
ρίξουν τους προϋπολογισµούς των δήµων της δυτικής Αθήνας
που ρωτάτε να αντεπεξέλθουν απέναντι σε αυτή την εισαγόµενη
ενεργειακή κρίση.

Όσο δε για τους εναλλακτικούς παρόχους ενέργειας, αυτό
που έχω να σας πω είναι ότι µε τη δική µας πρωτοβουλία και µετά
από συζήτηση σε επίπεδο της Κοινής Επιτροπής που έχουµε
φτιάξει µε την ΚΕΔΕ και το Υπουργείο Οικονοµικών, ο κ. Σκρέκας
µαζί µε τις υπηρεσίες του κινητοποίησαν τη ΡΑΕ, η οποία έστειλε
επιστολή, ως η αρµόδια ρυθµιστική αρχή προς τους παρόχους
ενέργειας, προκειµένου να αποτυπώσουν µε ενιαίο τρόπο τα
ποσά τα οποία εισπράττουν και οφείλουν να αποδίδουν στους
δήµους της χώρας.

Μόνο και µόνο από αυτή την ενέργεια έχουν αρχίσει οι εναλ-
λακτικοί πάροχοι ενέργειας και αποπληρώνουν οφειλές που µπο-
ρεί να είχαν το προηγούµενο χρονικό διάστηµα και αναµένουµε
την οριστική απάντηση της ΡΑΕ στο ερώτηµά της, προκειµένου
να προχωρήσουµε σε άµεση είσπραξη όποιων ποσών δεν έχουν
αποδοθεί και δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία για αυτό.

Αυτό που χρειάζεται είναι να υπάρξει µια ενιαία πλατφόρµα,
ώστε να γνωρίζουν όχι µόνο τι εισπράττεται και τι οφείλεται, αλλά
και πώς υπολογίζεται, για να µην υπάρχουν παρερµηνείες για τα
θέµατα αυτά. Σε αυτό πιστεύω ότι θα είµαστε έτοιµοι σε πολύ
σύντοµο χρονικό διάστηµα.
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Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πολύ καλό αυτό,
κύριε Πέτσα, γιατί έχουν παράπονα και οι δήµοι πάνω, στη Θεσ-
σαλονίκη. Μιλούν για 340 εκατοµµύρια.

Ορίστε, κύριε Αρσένη, τρία λεπτά και για εσάς.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι εντελώς απαραίτητη η διαφάνεια σε αυτό

το ζήτηµα. Δεν είναι µόνο η καθυστέρηση στην αποπληρωµή, το
οποίο δηµιουργεί, αν θέλετε, πολύ αρνητικές αναµνήσεις µε τους
προηγούµενους παρόχους ενέργειας που χρεοκόπησαν και
πήραν µαζί τους όλα τα εισπραχθέντα δηµοτικά κ.λπ. και τους
φόρους, οπότε αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Περιµένουµε αυτή
την πρωτοβουλία για να την κρίνουµε στην πράξη.

Όσον αφορά στους δήµους της δυτικής Αθήνας και όχι µόνο
της δυτικής Αθήνας -είναι πάρα πολλές λαϊκές γειτονιές- αλλά
και όλοι οι δήµοι της χώρας στην πράξη είναι σε αυτή την κατά-
σταση, θα έχουµε και στις λαϊκές συνοικίες κρίσιµες υποδοµές
οι οποίες απειλούνται από τη στιγµή.

Είναι ωραίο να λέτε ότι θα δείτε την έξαρση του φαινοµένου
και θα ανταποκριθείτε, αλλά γνωρίζετε πολύ καλά ότι αυτή τη
στιγµή, µήνα µε τον µήνα, οι δήµοι θα µπουν στο δίληµµα «να
κλείσω το κολυµβητήριο ή να συνεχίσω να το λειτουργώ»; Είναι
κρίσιµες υποδοµές σε αυτές τις περιοχές. Δεν έχουν πολλές
εναλλακτικές.

Γι’ αυτό, θα ήθελα να σας καλέσω, ιδιαίτερα για τις λαϊκές συ-
νοικίες, να δώσετε µια ιδιαίτερη έµφαση, γιατί αλλιώς, φοβάµαι
ότι κρίσιµες υποδοµές που για άλλους δεν είναι πολυτέλεια,
αλλά για εκεί είναι η µοναδική πολυτέλεια, µπορεί να χαθούν.

Οι δήµοι σας ζητούν µια σειρά από µέτρα για να πάτε προς
αυτή την κατεύθυνση. Αναφερθήκατε στα χρήµατα που είναι δια-
θέσιµα, όµως αν όχι τώρα, πότε θα ήταν η µεγάλη ευκαιρία να
χρηµατοδοτηθεί ουσιαστικά η µετατροπή των στεγών, των ταρα-
τσών, των δηµοσίων κτηρίων στους δήµους αυτούς να µπουν
φωτοβολταϊκά; Να υπάρχει αυτό το net metering που σας ζητούν
οι δήµοι. Σας ζητούν την επιχορήγηση δήµων για τη δηµιουργία
φωτοβολταϊκών πάρκων σε δηµοτικούς χώρους µέσω net meter-
ing.

Σας ζητούν, επίσης -δεν αφορά στη δυτική Αθήνα, αλλά αφορά
πάρα πολλούς άλλους δήµους- να αυξηθεί το ανταποδοτικό
τέλος που παίρνουν από τις ΑΠΕ των περιοχών τους. Δεν µιλάω
για καινούργια, µιλάω για τα υφιστάµενα. Αυτή τη στιγµή ξέρετε
πάρα πολύ καλά ότι δεν αποδίδεται ούτε αυτό το 3%. Υπάρχουν
περιοχές που οι εταιρείες ανεµογεννητριών δεν δίνουν τίποτα
στους δήµους και αυτό είναι ένα τεράστιο ζήτηµα που νοµίζω θα
πρέπει άµεσα να λυθεί, αν όχι τώρα, πότε;

Επίσης, ζητούν οι δήµοι να αυξηθεί το αντισταθµιστικό από το
3% στο 10%. Νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντική πρόταση.
Αντίστοιχα κάνετε για άλλους τοµείς, όταν αφορά, παραδείγµα-
τος χάρη, να ωφεληθούν ιδιώτες. Γιατί να µην υπάρχει µια ενί-
σχυση των παγίων εσόδων των δήµων µέσα από αυτή τη
διαδικασία τώρα που η ενέργεια είναι και ένα υπερκέρδος και
ένα χρηµατιστηριακό παιγνίδι;

Επίσης, µιλούν οι δήµοι για τη δηµιουργία ταµείου στήριξης
των δήµων µε ένα άµεσο virtual net metering προς τους δήµους.
Μιλούν για ειδικό πρόγραµµα για να προχωρήσει και να πληρω-
θεί ο led φωτισµός στους δήµους, οι µη φορολογίες για τους δή-
µους, τα καύσιµα και την ενέργεια.

Είναι πράγµατα που είναι λύσεις πρώτης ανάγκης αυτή τη
στιγµή για να προχωρήσουµε, τουλάχιστον να µετριαστεί το κό-
στος. Όµως, θα χρειαστεί και η δική σας χρηµατοδότηση, έτσι
και αλλιώς, άµεσα για να µπορέσουν οι δήµοι να λειτουργούν τις
κρίσιµες υποδοµές, όπως αντίστοιχα θα συζητηθεί και το θέµα
των δηµοτικών υπηρεσιών ύδρευσης, αποχέτευσης, οι οποίες
πραγµατικά κινδυνεύουν µε άµεσο κλείσιµο, αν δεν µπορέσουν
να ενισχυθούν ουσιαστικά λόγω του τεράστιου κόστους από την
ενεργειακή ακρίβεια.

Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ορίστε, κύριε Πέτσα, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία
σας.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ.

Το ζήτηµα αυτό που θίγετε γενικά των ανατιµήσεων και της
πίεσης στον προϋπολογισµό, που δηµιουργεί η εισαγόµενη ενερ-
γειακή κρίση απασχολεί όλους µας, όχι µόνο τους δήµους της
δυτικής Αθήνας.

Έχω, όµως, να σας πω ότι την προηγούµενη εβδοµάδα έγινε
σύσκεψη υπό τον Πρωθυπουργό, παρουσία και των επτά δηµάρ-
χων των δήµων της δυτικής Αθήνας, όπου συζητήθηκαν όλα αυτά
τα θέµατα που απασχολούν τους δήµους της περιοχής και φυ-
σικά, τους δηµότες τους.

Όµως, ζητήµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε µια πολύ ζο-
φερή πραγµατικότητα δεν αναδεικνύονται από αυτή τη συνε-
δρίαση, αυτή τη σύσκεψη, αλλά αναδεικνύονται προβλήµατα που
επιζητούν συγκεκριµένες λύσεις. Τέτοιες λύσεις είναι αυτές που
σας είπα πριν. Παράδειγµα, η έκτακτη χρηµατοδότηση από το
Υπουργείο Εσωτερικών, όχι γενικά και αδιάκριτα η επιβολή κά-
ποιων νέων τελών, η είσπραξη των υπαρχόντων, όπως για παρά-
δειγµα, πριν τοποθετήθηκα, απαντώντας για το τέλος
παρεπιδηµούντων, την προσπάθεια που κάνουµε µε το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, την ΑΑΔΕ και την ΚΕΔΕ, να έχουµε µια αυτό-
µατη απόδοση των χρηµάτων αυτών στους δήµους και όχι να
παραπέµπει στον παραδοσιακό έλεγχο, ο οποίος έχει να κάνει
µε το τι δήλωνε ο καθένας, αλλά να γίνεται διασταύρωση µε τον
Φόρο Προστιθέµενης Αξίας. Άρα έκτακτη χρηµατοδότηση.

Είσπραξη των οφειλόµενων τελών, όχι αύξηση νέων σε µια
πολύ δύσκολη περίοδο, όπου δυσκολεύονται τα νοικοκυριά και
φυσικά, οι επιχειρήσεις που βρίσκονται στα γεωγραφικά όρια
των δήµων µας. Εξοικονόµηση ενέργειας, όπως αυτή που προ-
τείνετε, µε εκτεταµένη χρήση των «πράσινων» µορφών ενέρ-
γειας, όπως είναι τα φωτοβολταϊκά, αλλά εδώ υπάρχει µια
προσεγµένη προϋπόθεση αναδιάρθρωσης ολόκληρου του επεν-
δυτικού σχεδίου του ΔΕΔΔΗΕ προκειµένου να µπορέσει να γίνει
αυτό και χρήση, φυσικά, του εργαλείου -που εµείς το ενθαρρύ-
νουµε πάρα πολύ- των ενεργειακών κοινοτήτων και όλων των
σύγχρονων µέσων, προκειµένου να έχουµε εξοικονόµηση. Όλα
αυτά είναι µέσα στην παλέτα των εργαλείων που ξεδιπλώνονται.

Εγώ αυτό που θα ήθελα να πω σε σχέση µε την ερώτησή σας
είναι ότι το 2022 είναι ένα έτος εξωγενών πιέσεων. Από το 2023,
όπως ξέρετε, στην κοινή επιτροπή που έχουµε φτιάξει µε την
ΚΕΔΕ και το Υπουργείο Οικονοµικών, µελετούµε την αναπροσαρ-
µογή αυτών που έχουν να κάνουν µε τους κεντρικούς αυτοτελείς
πόρους, προκειµένου να έχουµε περισσότερους πόρους στη διά-
θεση των δήµων και να αντιστραφεί η πορεία συρρίκνωσης των
τελευταίων ετών. Επίσης, µια µόνιµη µείωση στην πίεση των προ-
ϋπολογισµών των ΟΤΑ από τη µείωση του επιτοκίου του Ταµείου
Παρακαταθηκών και Δανείων και την επιµήκυνση των δανείων
αυτών, ώστε να ελαφρυνθούν και να έχουν περισσότερη ρευστό-
τητα οι δήµοι και τρίτον, την είσπραξη παλαιών οφειλών προς
τους δήµους µε έναν µόνιµο µηχανισµό, ο οποίος θα φέρει ικανά
έσοδα στους δήµους.

Και εδώ, ένα τελευταίο πολύ σηµαντικό στοιχείο είναι ότι µετά
τη ρύθµιση για τα αδήλωτα τετραγωνικά αυξήθηκαν για πάντα
τα έσοδα των δήµων, ενώ απαλλάχθηκαν για πάντα οι δηµότες
οι οποίοι επιβαρύνονταν µε παράλογα ποσά προσαυξήσεων.

Εποµένως, όλο αυτό το πλέγµα των µέτρων ξεδιπλώνεται.
Αυτό οφείλουµε να προσπαθούµε να το πάµε ένα βήµα παρα-
πέρα και όχι την επιβολή νέων φόρων ή δηµοτικών τελών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Αρσένη, δεν σας λέω «καλή συνέχεια», γιατί έχετε και

άλλη ερώτηση.
Προχωρούµε στη συζήτηση της ένατης µε αριθµό 1276/16-11-

2021 ερώτησης του κύκλου αναφορών - ερωτήσεων του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλ-
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λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Υποχρέωση τροποποίησης και
ανάκλησης προσκλήσεων του προγράµµατος «Αντώνης Τρίτσης»
λόγω αλλαγής του θεσµικού πλαισίου ανακύκλωσης µε τον πρό-
σφατο ν.4819/21».

Κύριε Φάµελλε, καλησπέρα σας. Δύο λεπτάκια είναι στη διά-
θεσή σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε, κύριοι
συνάδελφοι. Καλή εβδοµάδα!

Η ερώτηση αυτή, κύριε Πρόεδρε, υποβλήθηκε προς το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών στις 16 Νοεµβρίου.

Δεν θεωρώ τυχαίο, κύριε Πέτσα, ότι δεν απαντήσατε, πιθανά
γιατί δεν έχετε την ευθύνη της υπογραφής σας, γιατί δεν µπο-
ρείτε να απαντήσετε για ποιον λόγο καλύπτετε ένα σκάνδαλο
ανακύκλωσης. Στις 16 Νοεµβρίου έγινε η υποβολή της γραπτής
ερώτησης. Το πρώτο που καλείστε να απαντήσετε είναι γιατί κρύ-
βεστε.

Έχουµε αναδείξει πολλές φορές ότι το πρόγραµµα αυτό, το
πρόγραµµα χρηµατοδότησης των «Γωνιών Ανακύκλωσης» είναι
µια υποχρέωση που τα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης
πρέπει να καλύπτουν στους δήµους. Άρα έρχεστε µε ένα πρό-
γραµµα µε δηµόσιους πόρους να χρηµατοδοτήσετε µια υποχρέ-
ωση των συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρισης.

Το τµήµα της αρχικής ερώτησης που κάναµε τον Νοέµβριο για
τροποποίηση της λανθασµένης και παράνοµης προκήρυξης έχει
παρέλθει, διότι έχετε προχωρήσει σε εντάξεις. Μάλιστα, λέτε σε
µια ανακοίνωσή σας τον Γενάρη του 2022 ότι έχει εντάξει έργα
58,4 εκατοµµυρίων ευρώ.

Έχω, λοιπόν, εδώ µία απόφαση ένταξης που αφορά τον δήµο
Θεσσαλονίκης για 18,5 εκατοµµύρια ευρώ και προµήθεια σα-
ράντα οκτώ πολυκέντρων. Προσέξτε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, µε
πρόχειρους υπολογισµούς προκύπτει ότι έχουµε πάνω από
300.000 ευρώ για ένα πολυκέντρο. Τι κάνουν αυτά τα πολυκέν-
τρα; Με εισήγηση της υπηρεσίας του οργανισµού ανακύκλωσης,
του ΕΟΑΝ, τα πολυκέντρα αυτά δεν αποδίδουν ανακύκλωση και
δεύτερον, µε µια έρευνα αγοράς στην ευρωπαϊκή αγορά, το κό-
στος αυτών των κέντρων δεν υπερβαίνει τις 60.000 έως 70.000
ευρώ. 

Ερώτηµα: Για ποιον λόγο, κύριε Πέτσα, υπερτιµολογείτε πέντε
φορές πάνω ένα πολύκεντρο ανακύκλωσης που, σύµφωνα µε τον
οργανισµό ανακύκλωσης δεν αποδίδει ανακύκλωση στην κοινω-
νία µας, ενώ, ταυτόχρονα, είναι υποχρέωση των συστηµάτων να
τα χρηµατοδοτούν; 

Αλλά αυτό δεν είναι το µόνο πρόβληµα. Σε ερώτηση που έχω
κάνει ξανά εδώ γι’ αυτό το θέµα -και φαίνεται ότι δεν µαθαίνετε
από αυτά που συζητιούνται σε αυτή την Αίθουσα- είχατε πει ότι
οργανισµός ανακύκλωσης θα ελέγχει αν οι δήµοι έχουν έγκριση,
εφόσον αναλαµβάνουν µόνοι τους τη διαχείριση αποβλήτων. 

Όµως, κύριε Πέτσα, για κακή σας τύχη ο ν.4819 -νοµός της
δικής σας Κυβέρνησης- δεν επιτρέπει στους δήµους να αναπτύσ-
σουν µόνοι τους τέτοια δραστηριότητα και τους υποχρεώνει σε
συνεργασία µε τα συστήµατα στο άρθρο 91. Άρα δεν είναι µόνο
ότι έχετε µια σκανδαλώδη υπερτιµολόγηση, δεν είναι µόνο ότι
είναι υποχρέωση των συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρισης,
αλλά υπάρχει βασικό θέµα παράβασης του ν.4819. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν: Θα ακυρώσετε τις διατάξεις και την όποια
διαδικασία, εφόσον είναι παράνοµη και δηµιουργεί σοβαρό θέµα
και σε σχέση µε την αντίστοιχη οδηγία στο Ευρωπαϊκό Δίκαιο και
σε σχέση µε την ελληνική νοµοθεσία; 

Μάλιστα, καταθέτω -κύριε Πρόεδρε σας ενδιαφέρει και εσάς-
την ένταξη του δήµου Θεσσαλονίκης, όπου στην ένταξη 12-1-
2022 αναφέρεται στο σχετικό 14 ο νόµος που απαγορεύει αυτή
την ένταξη. Για να καταλάβετε που έχουν φτάσει στην Κυβέρ-
νηση των αρίστων, παρακαλώ πολύ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Και ρωτώ, κύριε Αναπληρωτά: Θα πληρώσουν τώρα πρόστιµα
οι δήµοι, επειδή προχωράτε σε µία παράνοµη διαδικασία εντά-
ξεων; Θα πληρώσουν δύο φορές οι πολίτες, δηλαδή, µία µέσω
των καταναλωτικών προϊόντων και µία µέσω της σκανδαλώδους

διακήρυξης που υλοποιείτε εσείς; Ίσως και µία τρίτη µε βάση το
πρόγραµµα του κ. Πατούλη στο ΕΔΣΝΑ; Ή θα το πληρώσει η αυ-
τοδιοίκηση, µιας και έτσι καταργούνται πόροι του Τρίτση που δεν
θα χρησιµοποιηθούν για άλλα χρήσιµα έργα;

Πάντως η ερώτησή µας είναι συγκεκριµένη και απευθύνεται
και προσωπικά σε εσάς. Πώς θα επιµεριστούν οι ευθύνες, αν
προχωρήσετε τις χρηµατοδοτήσεις; Δηλαδή, εάν θα γίνει κατα-
λογισµός σε εσάς προσωπικά ή στις επιτροπές εντάξεων, είναι
συγκεκριµένη η ερώτηση. Σε ποιον θα γίνει ο καταλογισµός και
από την Ευρωπαϊκή Ένωση για την παράβαση του νόµου περί
κρατικών ενισχύσεων -γιατί θα υπάρξει και θέµα µε την ΚΕΜΚΕ-
και εάν θα είναι σε εσάς ή στις υπηρεσίες του Υπουργείου Εσω-
τερικών ή στις επιτροπές εντάξεων; 

Το ερώτηµα είναι για ποιον λόγο παραβιάζετε ευρωπαϊκή οδη-
γία; Τι θέλετε να εξυπηρετήσετε; Γιατί το θέµα θα πάει στην Ευ-
ρώπη, δεσµευόµαστε εδώ. 

Ευχαριστώ πολύ και θα συνεχίσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Φάµελλε. 
Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυ-

λιανός Πέτσας. 
Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Φάµελλε, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. Είναι τρίτη

φορά που ρωτάτε το θέµα αυτό -έχετε µια εµµονή φαίνεται µε
την πρόσκληση ΑΤ04 του προγράµµατος «Αντώνης Τρίτσης».

Με την πρόσκληση αυτή το Υπουργείο Εσωτερικών χρηµατο-
δοτεί επιµέρους δράσεις µε πράσινο αποτύπωµα, όπως δράσεις
ανακύκλωσης, σταθµούς µεταφόρτωσης απορριµµάτων και
άλλα. Πρόκειται για πρόσκληση µε προϋπολογισµό ύψους 220
εκατοµµυρίων ευρώ, για την οποία έχουν κατατεθεί προτάσεις
που υπερβαίνουν τα 600 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό τι αποδεικνύει;
Αποδεικνύει απερίφραστα το τεράστιο ενδιαφέρον των δήµων
για τις επιλέξιµες δράσεις. 

Αυτό εξηγείται όχι µόνο από την ολοένα και αυξανόµενη περι-
βαλλοντική εγρήγορση των πολιτών που, προφανώς, αφουγκρά-
ζονται οι δήµοι, αλλά και από το σηµαντικό βάρος που
επιβάλλεται στους δήµους δυνάµει του ν.4819/2021 µέσω του
τέλους ταφής. Οι δήµοι γνωρίζουν ότι η αύξηση των ποσοστών
ανακύκλωσης είναι πλέον µονόδροµος για τους ίδιους, ώστε να
µην κληθούν να καταβάλουν υψηλά τέλη ταφής που τελικώς θα
µετακυλήσουν στους δηµότες τους. 

Και επειδή το ζήτηµα των τελών ταφής ένα θέµα που καίει
όλους τους δήµους, θέλω να υπογραµµίσω το εξής: Το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών µέσω της πρόσκλησης ΑΤ04 του προγράµµα-
τος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» παρέχει στους δήµους ένα σηµαντικό
χρηµατοδοτικό εργαλείο, για να συνδράµει στη συµµόρφωσή
τους µε τη νέα περιβαλλοντική νοµοθεσία. 

Η επιβολή του τέλους ταφής, δηλαδή, συνοδεύεται από την
κατάλληλη χρηµατοδότηση των δήµων, ώστε αυτοί να αποκτή-
σουν τον κατάλληλο εξοπλισµό για να ενισχύσουν τα ποσοστά
ανακύκλωσης και συνεπώς, να µειώσουν δραστικά την έκθεσή
τους στο τέλος ταφής. Και επειδή γνωρίζουµε ότι το τέλος ταφής
θα επιβαρύνει περισσότερο τους δήµους µε µεγαλύτερο πληθυ-
σµό, αναφέρω ότι η αξιολόγηση των προτάσεων, ειδικά ως προς
την πρόσκληση ΑΤ04 του προγράµµατος, γίνεται µε φθίνουσα
σειρά, δηλαδή, ξεκινάµε από τους δήµους µε το µεγαλύτερο
πληθυσµό. 

Εποµένως, κύριε Φάµελλε, την πρόσκληση για την οποία συ-
ζητάµε σήµερα πρέπει να την βλέπουµε ως ένα πολύτιµο εργα-
λείο που ενισχύει οικονοµικά τους δήµους, ώστε να προβούν στις
κατάλληλες δράσεις που µειώνουν τα τέλη ταφής, που θα κλη-
θούν να καταβάλουν και ενδυναµώνει το περιβαλλοντικό αποτύ-
πωµα κάθε δήµου και όχι να βρίσκουµε σε αυτή εµπόδια, ειδικά
όταν δεν υπάρχουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ λίγο παραπάνω χρόνο, κύριε Πρόεδρε, κι αν θέ-
λετε, παίρνω και τη δευτερολογία µου.

Βέβαια, το πρώτο εµπόδιο το οποίο είχατε παρατηρήσει στις
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δύο προηγούµενες ερωτήσεις σας και αφορούσε την προβληµα-
τική -όπως υποστηρίζατε- χρηµατοδότηση των γωνιών ανακύ-
κλωσης ως προς συγκεκριµένα ρεύµατα-ανακυκλώσιµα υλικά µε
το σκεπτικό ότι αυτά δήθεν πρέπει να παρέχονται δωρεάν από
τα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης, µε τη σηµερινή µας συ-
ζήτηση αντιλαµβάνοµαι ότι το ξεπερνάτε. Σας κάλυψε η απάν-
τησή του ΟΕΑΝ ως προς το ζήτηµα της δήθεν διπλής
χρηµατοδότησης, η οποία φυσικά από την πρώτη στιγµή σας
εξήγησα ότι δεν υπάρχει. Θα καταθέσω στην πορεία και έγγραφα
του ΕΟΑΝ. 

Εποµένως, θεωρώ ότι οι πρόσφατες απαντήσεις του ΕΟΑΝ
στο οποίο απευθύνθηκε η ΕΥΔΕ του Υπουργείου Εσωτερικών θα
σας πείσουν και στο νέο εµπόδιο-ζήτηµα που θέτετε για τη συµ-
βατότητα της πρόσκλησης ΑΤ04 µε τις διατάξεις του ν.4819/2021
-ο οποίος σηµειώνω ότι δηµοσιεύτηκε µετά τη λήξη της καταλη-
κτικής προθεσµίας υποβολής προτάσεων στο πλαίσιο της πρό-
σκλησης ΑΤ04. 

Η πραγµατικότητα είναι µία και έρχοµαι στην ουσία της ερώ-
τησής σας, για να σας εξηγήσω πως οι ισχυρισµοί σας για την
δήθεν ανατροπή της πρόσκλησης µετά την εφαρµογή των πρό-
σφατων διατάξεων δεν ευσταθούν. Όπως προανέφερα, η ΕΥΔΕ
του Υπουργείου Εσωτερικών, µετά την ψήφιση των διατάξεων
του νόµου αυτού, δεδοµένου ότι το Υπουργείο Εσωτερικών κι-
νείται πάντα µε απόλυτη διαφάνεια και έχοντας διασφαλίσει την
απόλυτη συµµόρφωση των ενεργειών του µε το εθνικό, αλλά και
ενωσιακό θεσµικό πλαίσιο, ζήτησε από την πρώτη στιγµή και
έλαβε τις αναγκαίες διευκρινίσεις από τον ΕΟΑΝ και ως προς τα
ζητήµατα που θίξατε. 

Νοµίζω πως συµφωνούµε ότι ο ΕΟΑΝ είναι το καθ’ ύλην αρ-
µόδιο όργανο για την ερµηνεία και εφαρµογή του νέου πλαισίου
για τη διαχείριση των αποβλήτων. Συγκεκριµένα, η ΕΥΔΕ επέ-
βαλε στον ΕΟΑΝ δύο σειρές ερωτηµάτων -τις οποίες θα κατα-
θέσω στα πρακτικά- στα οποία περιλαµβάνονται και τα ζητήµατα
που θίγετε. Κατ’ αρχάς, µε τη χρονικά πρώτη επιστολή της η
ΕΥΔΕ ζήτησε από τον ΕΟΑΝ να διευκρινίσει αν από τον νέο νόµο
η Οργάνωση Εναλλακτικής Διαχείρισης των Δηµοτικών Αποβλή-
των - Συσκευασιών πραγµατοποιείται από τους δήµους υποχρε-
ωτικά σε συνεργασία µε τους φορείς Συλλογικών Συστηµάτων
Εναλλακτικής Διαχείρισης Αποβλήτων Συσκευασιών ή εάν είναι
δυνατόν να πραγµατοποιείται από τους δήµους χωρίς συνεργα-
σία µε τους εν λόγω φορείς. 

Επιγραµµατικά αναφέρω την απάντηση του ΕΟΑΝ «Σύµφωνα
µε το αληθές νόηµα των διατάξεων του ν.4819/2021 η οργάνωση
της Εναλλακτικής Διαχείρισης των Δηµοτικών Αποβλήτων Συ-
σκευασιών είναι δυνατόν να πραγµατοποιείται από τους ΟΤΑ Α’
Βαθµού χωρίς συνεργασία µε τους φορείς Συλλογικών Συστη-
µάτων Εναλλακτικής Διαχείρισης Αποβλήτων Συσκευασιών ή και
τους φορείς Κοινωνικής Αλληλέγγυας Οικονοµίας του άρθρου 3
του ν.4430/2016. Εποµένως, τι είπε ο ΕΟΑΝ; Ο ΕΟΑΝ ξεκαθάρισε
ότι οι δήµοι µπορούν να δρουν αυτοτελώς, χωρίς να είναι υπο-
χρεωµένοι να συµβληθούν µε ΣΣΕΔ. 

Εν συνεχεία, προς απόλυτη αποσαφήνιση του πεδίου εφαρµο-
γής του άρθρου 91 του ν.4819/2021 µε τον οποίο θεσπίζονται οι
διοικητικές κυρώσεις -στις οποίες αναφερθήκατε- η ΕΥΔΕ επα-
νήλθε υποβάλλοντας νέο ερώτηµα προς τον ΕΟΑΝ, θέτοντας
δύο συγκεκριµένα ερωτήµατα: Πρώτον, εάν οι διατάξεις αυτές
εµποδίζουν ή περιορίζουν τους δήµους να πραγµατοποιούν τη
διαχείριση των δηµοτικών αποβλήτων-συσκευασίας σύµφωνα µε
τα οριζόµενα στην παράγραφο 1 του άρθρου 89 του ν.4819/2021
και δεύτερον, πότε εφαρµόζονται τα οριζόµενα στην παράγραφο
1 του άρθρου 91 του ν.4819/2021. 

Η απάντησή του ΟΕΑΝ και σε αυτό το ερώτηµα ήταν κατηγο-
ρηµατική. Με αναλυτικό και τεκµηριωµένο τρόπο διευκρίνισε µε-
ταξύ άλλων τα εξής: Κατ’ αρχάς, ότι δυνάµει της παραγράφου 1
του άρθρου 89 του ν.4819/2021 ο κάθε δήµος δύναται να οργα-
νώσει την εναλλακτική διαχείριση των δηµοτικών αποβλήτων-συ-
σκευασιών µε έναν από τους ακόλουθους τρεις τρόπους. 

Πρώτον, µόνο από τον ίδιο τον δήµο. Δεύτερον, από το δήµο
και µε συνεργασία του δήµου µε ΣΣΕΔ αποβλήτων-συσκευασιών
ή και τους φορείς Κοινωνικής Αλληλέγγυας Οικονοµίας του άρ-
θρου 3 του ν.4430/2016, εφόσον υπάρχει έγγραφη συµφωνία

αυτών µε τους δήµους. Και τρίτον, µόνο µε συνεργασία του
δήµου µε ΣΣΕΔ αποβλήτων-συσκευασιών ή και τους φορείς Κοι-
νωνικής Αλληλέγγυας Οικονοµίας του άρθρου 3 του
ν.4430/2016, εφόσον υπάρχει έγγραφη συµφωνία αυτών µε τους
δήµους. 

Επίσης, διευκρινίζεται ότι οι διοικητικές κυρώσεις της παρ. 1
του άρθρου 91, εκτός του ότι δεν µπορούν να εφαρµοστούν στο
µέτρο που δεν έχει εκδοθεί η ΚΥΑ που εξειδικεύει τις λεπτοµέ-
ρειες, σε κάθε περίπτωση εφαρµόζονται µόνο στην περίπτωση
που ο δήµος αποφασίσει ότι η οργάνωση της εναλλακτικής δια-
χείρισης των δηµοτικών αποβλήτων συσκευασιών να ανατεθεί
αποκλειστικά και µόνο σε ΣΣΕΔ συσκευασιών, χωρίς καµία συµ-
µετοχή ή δράση του δήµου, ενώ παράλληλα, δεν υπογράφει σύµ-
βαση συνεργασίας µε το ΣΣΕΔ συσκευασιών.

Δηλαδή, για να το πω και πιο απλά, οι κυρώσεις του άρθρου
91 δεν αφορούν ούτε εφαρµόζονται σε περιπτώσεις όπως αυτές
που χρηµατοδοτεί το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», όπου οι
δήµοι οργανώνουν οι ίδιοι τη διαχείριση των δηµοτικών αποβλή-
των, χωρίς να αναθέσουν την εν λόγω διαχείριση σε ΣΣΕΔ.

Συνεπώς για ποια ασυµβατότητα µεταξύ των πρόσφατων δια-
τάξεων και της πρόσκλησης µιλάτε;

Νοµίζω, πως είναι ξεκάθαρο, ειδικά µετά τις απαντήσεις που
έδωσε ο ΕΟΑΝ, το πλέον αρµόδιο όργανο, ότι η αλλαγή του θε-
σµικού πλαισίου µε την ψήφιση του ν.4819/2021 ούτε επέβαλε
ούτε επιβάλλει την τροποποίηση των όρων της πρόσκλησης
ΑΤ04, η οποία -επαναλαµβάνω- είχε λήξει κατά τον χρόνο δηµο-
σίευσης του ν.4819/2021. Ούτε φυσικά προκαλεί, εκ προοιµίου,
οποιαδήποτε µη συµβατότητα των προτάσεων που έχουν κατα-
τεθεί στο πρόγραµµα µε τα άρθρα 86, 89 και 91 του ν.4819/2021.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω, κύριε Φάµελλε, για τρίτη φορά ότι
ο ρόλος του Υπουργείου Εσωτερικών δεν εξαντλείται στην έν-
ταξη των προτάσεων των δικαιούχων στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩ-
ΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Παρακολουθούµε στενά την υλοποίηση των
πράξεων που χρηµατοδοτούνται. Η ΕΥΔΕ προβαίνει σε ελέγ-
χους. Διασφαλίζουµε µε αυτόν τον τρόπο ότι το κάθε ευρώ που
δίνεται από το πρόγραµµα πιάνει τόπο και αξιοποιείται µε πλήρη
συµµόρφωση µε το εκάστοτε ισχύον θεσµικό πλαίσιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αναπληρωτά, θα πρότεινα, για να έχει ένα αντικείµενο

και µία ουσία ο διάλογος που κάνουµε, να προσέχετε τι ακριβώς
λέω στις τοποθετήσεις µου, για να µην διαβάζετε τα εδάφια της
απάντησης που ήδη έχουν απαντηθεί από εµένα στην πρωτοµι-
λία. Παράδειγµα, σας είπα ότι οι εγκρίσεις και οι εντάξεις είναι
παράνοµες, διότι αναφέρονται -και το κατέθεσα µε σχετικό έγ-
γραφο- στον νόµο που τις απαγορεύει. Και εσείς είπατε ως δι-
καιολογία δυο φορές στην τοποθέτησή σας ότι όταν
προκηρύχθηκε η δράση, ήταν νόµιµη και ο νόµος βγήκε µετά.
Μα, οι εντάξεις είναι παράνοµες.

Άρα διορθώστε λίγο την πρωτοµιλία σας και ελάτε να µας
απαντήσετε ξανά επί του συγκεκριµένου.

Δεύτερο ζήτηµα: Μας είπατε ότι έχει θέµα…
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Διαβάστε τι είπα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πέτσα.
Μας είπατε, λοιπόν, ότι καλέσετε τον ΕΟΑΝ να ερµηνεύσει το

αληθές νόηµα. Δράττοµαι της ευκαιρίας της παρουσίας του κ.
Καστανίδη αλλά και του κ. Μπαλάφα που θήτευσε στο Υπουργείο
Εσωτερικών. Νοείται ποτέ η πολιτεία να ρωτάει τον Οργανισµό
Ανακύκλωσης ποιο είναι το αληθές νόηµα του νόµου και να απαν-
τάει ένας εποπτευόµενο φορέας στο Υπουργείο ποιο είναι το
αληθές νόηµα του νόµου, όταν εδώ είµαστε στη Βουλή;

Τι έχει κάνει, όµως, τώρα διά της απάντησης αυτής του ΕΟΑΝ
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το Υπουργείο Εσωτερικών; Ρωτάει, λοιπόν, το Υπουργείο Εσω-
τερικών: Πώς µπορεί να αναπτύσσεται η ανακύκλωση; Ο νόµος,
στο άρθρο 91, νόµος της Νέας Δηµοκρατίας, λέει ότι οι δήµοι
θα πληρώνουν πρόστιµο, αν δεν έχουν συµβάσεις µε συστήµατα
εναλλακτικής διαχείρισης. Αλλά απαντάει ο Οργανισµός Ανακύ-
κλωσης: Το αληθές νόηµα είναι ότι µπορεί και να µην έχουν.

Για να καταλάβετε ακριβώς σε τι κυβέρνηση τουρλού, όπως
την είπε ο Πρωθυπουργός τους αναφέροµαι -δεν είναι δικιά µου
η λέξη-, βρισκόµαστε σήµερα.

Απαντάει, όµως, ο ν.4819/2021, επίσης, ότι η παροχή εξοπλι-
σµού είναι υποχρεωτική για τα συστήµατα και ότι αυτό πρέπει
να γίνεται ακόµα και σε παιδικές χαρές, σε δηµοτικές εγκατα-
στάσεις, σε χώρους συνάθροισης κοινού. Περιορίζει, λοιπόν, τις
δυνατότητες που πάει να δηµιουργήσει παραθυράκι η Κυβέρ-
νηση αυτή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έτσι, λοιπόν, είναι ξεκάθαρο ότι ο δήµος πρέπει να συνεργα-
στεί µε σύστηµα και το σύστηµα να καλύψει όλα τα έξοδα και όχι
να χρηµατοδοτείται από την πίσω πόρτα, από τον κ. Πέτσα και
τους υπόλοιπους Υπουργούς, πρώην και νυν, Εσωτερικών. Γιατί
δεν ξεκίνησε από εσάς. Προϋπήρχε από την προηγούµενη διοί-
κηση.

Όµως, προσέξτε ποιο είναι το περίεργο. Για ποιον λόγο παρα-
πέµπει τη συζήτηση στον Οργανισµό Ανακύκλωση ο κ. Πέτσας;
Γιατί ο Οργανισµός Ανακύκλωσης έχει εγκρίνει το σύστηµα αυτό,
έχει εγκρίνει το επιχειρησιακό σχέδιο, ενώ η εισήγηση, σε µια
εκατοντασέλιδη εισήγηση, της υπηρεσίας λέει ότι δεν πιάνει τους
στόχους και ότι δεν αποκαλύπτεται η αξιοποίηση των χρηµάτων
των πολιτών. Προφανώς, θα χρησιµοποιήσει αυτόν τον οργανι-
σµό ως δικαιολογία ο κ. Πέτσας, για να αποτυπώσει το αληθές
νόηµα του νόµου. Εδώ είναι το πρακτικό της απόφασης. Το κα-
ταθέτω για την ιστορία, για να δείτε πώς ο οργανισµός δηλώνει
ποιο είναι το αληθές νόηµα του νόµου. Ντροπής πράγµατα είναι
αυτά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, το ερώτηµα που έχω θέσει είναι απλό. Θα αφήσετε, δη-
λαδή, τους δήµους να προµηθευτούν εξοπλισµό, τον οποίο πρέπει
να τους τον δώσουν δωρεάν τα συστήµατα και µάλιστα, χωρίς να
καλύπτεται το κόστος µεταφοράς; Ενώ λέει ότι τα συστήµατα
έχουν υποχρέωση και του εξοπλισµού και της µεταφοράς των
ανακυκλώσιµων και της διαχείρισης, τώρα διπλοπληρώνετε τον
εξοπλισµό και αφήνετε στους δήµους όλα τα βάρη; Ή η Κυβέρ-
νησή σας, ενώ έχει βαλτώσει την ανακύκλωση, κλείνει το µάτι και
σε συµφέροντα και σε ένα νέο µεγάλο σκάνδαλο στον χώρο και
της αυτοδιοίκησης και της ανακύκλωσης; 

Αναφέροµαι σε ένα νέο σκάνδαλο, διότι διαβάζω πρόσφατη
απόφαση της εκτελεστικής επιτροπής της ΚΕΔΕ, κύριε Πέτσα.
Να µου πείτε αν ισχύουν: «Θεωρούµε ότι δεν πρόκειται να ενι-
σχυθεί ουσιαστικά η ανακύκλωση µέσα από τις προτάσεις της
πρόσκλησης «Τρίτσης ΑΤ04» µιας πρόσκλησης που όσο και αν
διαφηµίστηκε δεν ήταν δηµοφιλής. «Δεν αντιλαµβανόµαστε για
ποιον λόγο οι δήµοι, που είναι ήδη πάνω από το 100% του πλα-
φόν, θα πρέπει να ενταχθούν και σε αυτή την προκήρυξη; Πώς
είναι δυνατόν να αποδεχόµαστε υπερβάσεις στη χρηµατοδό-
τηση, την ώρα που ογδόντα δήµοι είναι κάτω από το 50%; Δεν
καταλαβαίνουµε γιατί δήµοι που έχουν την πρόσκληση αυτή σε
χαµηλή προτεραιότητα, είναι υποχρεωµένοι να χρηµατοδοτη-
θούν για δράσεις που εντάσσονται σε αυτή την πρόσκληση και
όχι στις προτεραιότητές τους».

Και λέει παρακάτω: «Καταδικάζουµε οµόφωνα κάθε απόπειρα
εκβιασµού της αυτοδιοίκησης και δηλώνουµε ότι µια σειρά από
συκοφαντικά, αρνητικά δηµοσιεύµατα και αναρτήσεις, που στρέ-
φονται σε βάρος αιρετών, δεν µας πτοούν και δεν µας αγγίζουν.
Η αυτοδιοίκηση δεν εκβιάζεται».

Και ερωτώ, κύριε Πέτσα: Τι γίνεται ακριβώς µε αυτή την πρό-
σκληση; Τι ακριβώς είναι αυτό που λένε οι άνθρωποι της αυτοδι-
οίκησης; Έχετε υπ’ όψιν σας ότι υπάρχουν εκβιασµοί και απειλές

σε συνδυασµό µε ένα πρόγραµµα ανακύκλωσης; Και πού είναι η
ανακύκλωση, τέλος πάντων, στους δρόµους, που οι πολίτες εδώ
και δυόµισι, τρία χρόνια ψάχνουν να βρουν πού είναι το πρό-
γραµµα ανακύκλωσης; Που δεν υπάρχουν κάδοι. Που αρχίζουν
και αποσύρονται από δήµους και οι µπλε κάδοι. Υπάρχουν επι-
στολές προς δήµους ότι αποσύρονται και οι µπλε κάδοι του συ-
στήµατος της «Ελληνικής Εταιρείας Αξιοποίησης Ανακύκλωσης»,
που αναίρεσε το επιχειρησιακό σχέδιο που είχε υποβάλλει. Άρα
είµαστε τελείως στον αέρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε µε αυτό, πα-
ρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εδώ, λοιπόν, όπως καταλαβαίνετε,
κύριε Πέτσα, υπάρχει ένα συγκεκριµένο σοβαρότατο πρόβληµα.
Έχει αναδειχθεί ένα σκάνδαλο, γι’ αυτό και επιµένουµε, γιατί
αφορά στη χρηστή διαχείριση δηµόσιων πόρων. Και σας ρώ-
τησα: Ο καταλογισµός θα γίνει και σε εσάς; Διότι εδώ υπάρχουν
σοβαρότατα ζητήµατα από την αυτοδιοίκηση.

Και µην ψάχνετε στον Οργανισµό Ανακύκλωσης να µεταφρά-
σει το αληθές νόηµα ενός νόµου. Εδώ ήµασταν, στη Βουλή, και
γνωρίζουµε να διαβάζουµε. Αφήστε, λοιπόν, τις υπεκφυγές. Μην
διαβάστε τη δευτερολογία. Πείτε µας την αλήθεια. Τι χρειαζόµα-
στε. Στη Βουλή είµαστε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Φάµελλε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Τι να διαβάσει κανείς, κύριε Φάµελλε; Εδώ δεν είδατε τις
απαντήσεις που σας έδωσα πριν. Τρεις διαφορετικοί τρόποι για
να επιτευχθεί ο στόχος και εσείς επιµένετε ότι πρέπει σώνει και
καλά ο δήµος να συµβληθεί µε ένα ΣΣΕΔ. Τι να σας πω; Μάλλον
εσείς δεν ξέρετε να διαβάζετε τον νόµο και δεν ακούσατε ούτε
την πρωτολογία µου.

Όσον αφορά στην ουσία της υπόθεσης, λέτε ότι δεν υπάρχει
ενδιαφέρον για το ζήτηµα αυτό. Έχουν υποβληθεί 600 εκατοµ-
µύρια ευρώ από τους δήµους για χρηµατοδότηση, σε µία πρό-
σκληση που έχει προϋπολογισµό 220 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό,
νοµίζω, τα λέει όλα. Το είπα και στην πρωτολογία µου.

Δεύτερον, οι µπλε κάδοι να µην υπάρχουν. Γωνιές ανακύκλω-
σης να µην υπάρχουν. Κανένα από τα δύο συστήµατα να µην
υπάρχει. Πώς θα προχωρήσει η ανακύκλωση στη χώρα, κύριε
Φάµελλε; Θα κοιτάζουµε γενικώς και αορίστως και θα λέµε «Γιατί
δεν έχουµε ανακύκλωση;».

Εµείς έχουµε προγράµµατα που είναι απόλυτα συµβατά µε το
ενωσιακό και το εθνικό πλαίσιο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Στήστε ένα σκάνδαλο!
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Επαναλαµβάνω, έχουµε προγράµµατα χρηµατοδότησης
εµείς, το Υπουργείο Εσωτερικών, που είναι απόλυτα συµβατά µε
το ενωσιακό και το εθνικό πλαίσιο και σε αυτά προχωρούµε.

Για δε τις απειλές, αυτές τις οποίες εκτοξεύετε εσείς, για τους
υπηρεσιακούς παράγοντες του Υπουργείου Εσωτερικών και αυ-
τούς που είναι στην Επιτροπή Αξιολόγησης, µεταξύ των οποίων
και στελέχη της ΚΕΔΕ και της ΕΝΠΕ, θα τις κρίνουν αυτοί που
τις ακούνε.

Για δε την επιστολή που διαβάσατε πριν της ΚΕΔΕ, πρώτον
δεν τη γνωρίζω. Δεύτερον, όσον αφορά στο ζήτηµα το οποίο
λέτε για εκβιασµούς, θα πρέπει να ρωτήσετε αυτούς που υπο-
γράφουν. Σε καµµία περίπτωση, πάντως, δεν εκβιαζόµαστε
εµείς. Αυτό είναι πολύ ξεκάθαρο και αυτό που έχουµε να κά-
νουµε είναι να θέσουµε σε λειτουργία αυτά τα χρηµατοδοτικά
εργαλεία που έχουµε, προκειµένου να φέρουµε τους στόχους
της ανακύκλωσης πιο ψηλά, σύµφωνα µε το εθνικό σχέδιο που
έχει καταρτιστεί, επαναλαµβάνω µε απόλυτη διαφάνεια.

Ως προς αυτά που είπατε για τον ΕΟΑΝ, θυµάµαι και στην
προηγούµενη ερώτηση που είχαµε έρθει εδώ ότι αµφισβητού-
σατε πως θα µπορέσει να υπάρξει και άλλος φορέας διαχείρισης.
Υπήρξε φορέας διαχείρισης. Μετά κατηγορείτε τον ΕΟΑΝ επειδή
έδωσε την άδεια για τον φορέα διαχείρισης από τον Απρίλιο του
2021. 

Αυτό που έχει σηµασία είναι να προχωράµε, λοιπόν, µπροστά
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για την υλοποίηση του προγράµµατος αυτού. Αυτό κάνουµε
εµείς –επαναλαµβάνω- µε απόλυτη διαφάνεια και πάντα σε συµ-
φωνία µε το εθνικό και το κοινοτικό πλαίσιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Πάµε στην επόµενη ερώτηση, που είναι η όγδοη µε αριθµό

3085/9-2-2022 ερώτηση του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων
του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Μπαλάφα προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Εφαρµογή των διατάξεων της νοµοθε-
σίας για τα Μέσα Ατοµικής Προστασίας (ΜΑΠ) και τα Μέτρα
Προληπτικής Ιατρικής των υπαλλήλων των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού,
σε περιπτώσεις διαπίστωσης παραβάσεων».

Κύριε Μπαλάφα, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε
δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση που συζη-

τάµε σήµερα σε συνέχεια ερωτήσεώς µας στις 9 Φεβρουαρίου
του 2022, αφορά στην εφαρµογή των διατάξεων της νοµοθεσίας
για τα µέσα ατοµικής προστασίας και τα µέτρα προληπτικής ια-
τρικής ως προς τους υπαλλήλους των Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού, σε περιπτώσεις διαπίστωσης
παραβάσεων. 

Γνωρίζετε φυσικά, κύριε Υπουργέ, ότι σύµφωνα µε τον
ν.3850/2010 σε περιπτώσεις διαπίστωσης παραβάσεων σε Ορ-
γανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης και στα νοµικά πρόσωπα
αυτών, ο επιθεωρητής εργασίας εισηγείται προς τους αρµόδιους
Υπουργούς την επιβολή του προβλεπόµενου προστίµου. Αν
εντός έξι µηνών από την ενηµέρωση του οικείου Οργανισµού Το-
πικής Αυτοδιοίκησης δεν έχει υπάρξει συµµόρφωση, το πρόσηµο
παρακρατείται µε απόφαση του Υπουργείου Εσωτερικών από
τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους -τους γνωστούς ΚΑΠ- που
αναλογούν στον συγκεκριµένο ΟΤΑ το επόµενο οικονοµικό έτος. 

Συµπληρώνω ότι η κυβέρνησή µας, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, για
ενίσχυση της προάσπισης της υγείας και ασφάλειας της εργα-
σίας, στις 7 Ιουνίου 2019 εξέδωσε κοινή υπουργική απόφαση µε
αριθµό 43726, µε την οποία καθορίστηκαν τα µέσα ατοµικής προ-
στασίας και τα µέτρα προληπτικής ιατρικής των υπαλλήλων των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Αυτά ως προς την
ισχύουσα νοµοθεσία. 

Στην πράξη τώρα, σύµφωνα µε υπεύθυνη ενηµέρωση από την
Πανελλήνια Οµοσπονδία Εργαζοµένων στους ΟΤΑ, έχουµε το
σχετικό έγγραφο, στην τρίτη συνεδρίαση του Συµβουλίου Υγιει-
νής και Ασφάλειας της Εργασίας στις 7 Ιουνίου του 2021, ο εκ-
πρόσωπος του Σώµατος Επιθεωρητών Εργασίας δήλωσε ότι οι
εισηγήσεις του ΣΕΠΕ -του Σώµατος Επιθεωρητών Εργασίας- από
τους ελέγχους σε διάφορους ΟΤΑ για παράβαση των όρων υγι-
εινής και ασφάλειας των εργαζοµένων έχουν παραπεµφθεί στο
αρµόδιο Υπουργείο Εσωτερικών, στο Υπουργείο σας, κύριε
Υπουργέ. Και συνεχίζει ο επιθεωρητής στο έγγραφο της Οµο-
σπονδίας ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δεν έχει προβεί σε καµ-
µία ενέργεια για την επιβολή των κυρώσεων που προβλέπει η
ισχύουσα νοµοθεσία. 

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι οι εργαζόµενοι στους Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης έχουν πληρώσει βαρύ φόρο αίµα-
τος από τα εκατοντάδες εργατικά ατυχήµατα -πολλά δυστυχώς
θανατηφόρα- και επιπρόσθετα έχουν σηκώσει βαρύ φορτίο λόγω
και της πανδηµίας και των ακραίων καιρικών φαινοµένων.

Επιδιώκοντας από την πλευρά µας να συµβάλλουµε στη βελ-
τίωση της υφιστάµενης κατάστασης, σας ρωτάµε, κύριε
Υπουργέ: Πόσες καταγγελίες έχουν έλθει από το Σώµα Επιθεω-
ρητών Εργασίας στο Υπουργείο από το 2019 που αναλάβατε τη
διακυβέρνηση της χώρας µέχρι σήµερα; Πόσα και ποια πρόστιµα
έχει επιβάλλει το Υπουργείο σύµφωνα µε τον νόµο µέσω παρα-
κράτησης κεντρικών αυτοτελών πόρων και σε ποιους δήµους;
Και τέλος, σκοπεύετε να προχωρήσετε επιτέλους στην έκδοση
µιας κοινής υπουργικής αποφάσεως η οποία θα προβεί σε ρύθ-
µιση όλων των σχετικών λεπτοµερειών εφαρµογής του
ν.3850/2010 για να διαµορφωθεί ένα ισχυρό πλέγµα προστασίας
για τους εργαζόµενους στους ΟΤΑ;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Μπαλάφα.
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσω-

τερικών κ. Στυλιανός Πέτσας. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την απάντησή

σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Και ευχαριστώ, κύριε
Μπαλάφα, για την ερώτηση. 

Σίγουρα η τοπική αυτοδιοίκηση προσφέρει σηµαντικότατο
έργο στην κοινωνία και ιδίως την περίοδο της πανδηµίας. Αξίζουν
πολλά συγχαρητήρια σε όλους τους εργαζόµενους της τοπικής
αυτοδιοίκησης για τη συνεισφορά τους µέσα σε πολύ δύσκολες
συνθήκες, ιδίως στο προσωπικό που ασχολείται µε την καθαριό-
τητα, οι οποίοι επιτέλεσαν ένα σπουδαίο έργο. 

Αυτό που έχει σηµασία είναι όχι µόνο να δίνουµε συγχαρητή-
ρια, αλλά να φροντίζουµε να τηρούνται απαρέγκλιτα -και θα συµ-
φωνήσω απόλυτα µαζί σας- οι όροι υγιεινής και ασφάλειας στην
εργασία, όπως προβλέπεται από την κείµενη νοµοθεσία και φυ-
σικά, όταν αυτό δεν υπάρχει, να επιβάλλονται οι αντίστοιχες κυ-
ρώσεις. 

Όσον αφορά το ερώτηµά σας σας απαντώ ότι σύµφωνα µε τα
στοιχεία του Υπουργείου Εσωτερικών έχει υποβληθεί µόνο µία
αιτιολογηµένη έκθεση του ΣΕΠΕ η οποία αφορά τέτοιου είδους
υποθέσεις. Αφορούσε τον Δήµο Μαρκοπούλου Μεσογαίας για
την παράβαση της µη απασχόλησης ιατρού εργασίας. Αναφέρω
ότι στο χρονικό διάστηµα των δύο µηνών, δηλαδή µικρότερο των
έξι µηνών που ορίζει ο νόµος, κοινοποιήθηκε στο Υπουργείο νε-
ότερη –δεύτερη- έκθεση του ΣΕΠΕ η οποία διαπίστωσε τη συµ-
µόρφωση του δήµου. Ως εκ τούτου το Υπουργείο Εσωτερικών
δεν προέβη σε περαιτέρω ενέργειες. 

Άρα µέσα στον χρονικό ορίζοντα των έξι µηνών που έθετε η
πρώτη έκθεση ήρθε ο Δήµος Μαρκοπούλου Μεσογαίας και πα-
ρενέβη ώστε να παρέχει αυτή την υπηρεσία την οποία είχε δια-
πιστώσει η πρώτη έκθεση. Άρα συµµορφώθηκε προς την
συγκεκριµένη υπόδειξη και εποµένως δεν επιβλήθηκαν διοικη-
τικά πρόστιµα. 

Πέραν από αυτό έχω να πω ότι βρεθήκατε σε διάφορες περι-
πτώσεις. Δεν αµφισβητώ την πληροφόρησή σας, αλλά δεν έχουν
κοινοποιηθεί τέτοιου είδους αιτιολογηµένες απόψεις από το
ΣΕΠΕ στο Υπουργείο Εσωτερικών. Εάν υπάρχουν, λοιπόν, θα
πρέπει να κοινοποιηθούν στο Υπουργείο Εσωτερικών προκειµέ-
νου να δούµε εάν δεν συµµορφωθούν οι δήµοι για τους οποίους
αναφέρεστε, να επιληφθούν οι προβλεπόµενες διοικητικές κυ-
ρώσεις. Μέχρι στιγµής για να είµαστε, απολύτως σαφείς, µόνο
µία τέτοια τέτοιου είδους υπόθεση είχε κατατεθεί στο Υπουργείο
Εσωτερικών και ακολούθησε τον δρόµο που σας είπα. 

Εποµένως, θα µείνω σε αυτό στην πρωτολογία µου, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μπαλάφα,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Δυστυχώς, οι απαντήσεις εξ αντικει-
µένου δεν είναι ικανοποιητικές και δεν είναι ικανοποιητικές όχι
µόνο για εµάς στα πλαίσια αυτής της πολύ σοβαρής κοινοβου-
λευτικής διαδικασίας που είναι ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, του
οποίου και προσωπικά έχω µεγάλη εκτίµηση, αλλά δεν είναι ικα-
νοποιητικά γι’ αυτούς που κύρια υφίστανται το πρόβληµα αυτό,
δηλαδή τους εργαζόµενους στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτο-
διοίκησης Α’ κυρίως, αλλά και Β’ βαθµού. 

Αναγνωρίζετε, δηλαδή, και θα το πω λαϊκά, κύριε Υπουργέ, και
θα το πω χωρίς να θέλω να κάνω αντιπολίτευση για την αντιπο-
λίτευση, ότι δεν έχετε κάνει αυτά που προβλέπει η νοµοθεσία.
Δεν τα έχετε κάνει.

Και ξέρετε, η νοµοθεσία στο ζήτηµα αυτό δεν λέω ότι είναι τέ-
λεια, αλλά οπωσδήποτε υφίσταται, υπάρχει. Απαιτείται, όµως,
και η πολιτική βούληση για να µπορεί η νοµοθεσία εφαρµοζόµενη
να αποδίδει και να βελτιώνει, όπως στην προκειµένη περίπτωση
το ζήτηµα της υγιεινής και της ασφάλειας της εργασίας για τους
εργαζόµενους στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Και
στην προκειµένη περίπτωση αποδεικνύεται από τα γεγονότα η

11230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



έλλειψη, θα έλεγα, πολιτικής βούλησης –δεν βρίσκω άλλη έκ-
φραση- από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Ελπίζω κι επιµένω, γιατί θα είµαστε υποχρεωµένοι να επιµεί-
νουµε, ότι και µε αυτή την επισήµανση, δεν λέω µόνο µε τη δική
µας επισήµανση, αλλά µε βάση τη σοβαρότητα αυτού κάθε
αυτού του θέµατος, θα σκύψετε µε περισσότερη έγνοια γύρω
από το ζήτηµα αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Μπαλάφα.
Κύριε Πέτσα, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας, αν

και τα είπατε όλα.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Συγνώµη αν δεν ήταν επαρκής η απάντησή µου, αλλά µε
ρωτήσατε σε τι έχουµε κάνει. Μία υπόθεση καταγγέλθηκε στο
Υπουργείο Εσωτερικών, αυτή την επιληφθήκαµε. Σε λιγότερο
χρονικό διάστηµα από αυτό που προβλέπει ο νόµος, συµµορφώ-
θηκε ο δήµος και δεν επιβλήθηκαν διοικητικές κυρώσεις. 

Αν υπάρχουν άλλες υποθέσεις και δεν έχουµε προβεί στις
απαραίτητες ενέργειες που προβλέπουν την παρακράτηση των
ΚΑΠ µετά την παρέλευση των έξι µηνών και της µη συµµόρφω-
σης του εργοδότη, εν προκειµένου οποιουδήποτε δήµου της
χώρας, τότε να µας καταγγείλετε. Αλλά αφού δεν έχουµε άλλες
περιπτώσεις, δεν µπορώ να πω κάτι παραπάνω. 

Δεν αµφισβητώ –επαναλαµβάνω- την πληροφόρηση σας για
θέµατα που µπορεί να υπάρχουν κάπου. Εµείς, όµως, σαν
Υπουργείο Εσωτερικών είµαστε υποχρεωµένοι να εφαρµόσουµε
τη νοµοθεσία. Αν έχουµε τέτοιου είδους καταγγελίες και εκθέ-
σεις από το ΣΕΠΕ φυσικά θα επανέλθουµε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Πέτσα. Καλή συνέχεια και στους δύο.
Ακολουθεί η µε έκτη µε αριθµό 581/28-3-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λακωνίας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σταύρου Αραχωβίτη προς τον
Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για θέµατα Κρατικής
Αρωγής και Αποκατάστασης, µε θέµα: «Σε απόγνωση βρίσκονται
από την αδιαφορία της Κυβέρνησης οι πυρόπληκτοι της Αν.
Μάνης».

Κύριε Αραχωβίτη, καλησπέρα σας. Καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για το ξεκίνηµά σας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλή
εβδοµάδα σε όλους.

Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, έχουν περάσει έξι µήνες από
τις καταστροφικές πυρκαγιές που έπληξαν πολλές περιοχές της
χώρας µας, µεταξύ αυτών και τον Δήµο Ανατολικής Μάνης στη
Λακωνία. Οι ζηµιές τόσο σε έγγειο κεφάλαιο, δηλαδή σε φυτικό
κεφάλαιο, σε δενδρώδεις, όσο και σε υποδοµές ήταν πολύ µε-
γάλες. Επίσης, είχαµε µεγάλες ζηµιές σε βοσκότοπους, σε ζων-
τανά και σε µελισσοσµήνη.

Όλη αυτή η ζηµιά που έγινε στον Δήµο Ανατολικής Μάνης και
σε άλλες περιοχές είχε ένα τεράστιο οικονοµικό αντίκτυπο σε
ολόκληρη την περιοχή της Μάνης, µιας και µιλάµε συγκεκριµένα.

Η βοήθεια που έχει δοθεί µέχρι τώρα από 2 µέχρι 4.000 ευρώ
ως προκαταβολή, όπως καταλαβαίνετε είναι ένα ελάχιστο ποσό,
το οποίο εξανεµίστηκε τις πρώτες µέρες από τότε που δόθηκε,
γιατί υπάρχει το κόστος διαβίωσης, το οποίο διαρκώς είναι αυξα-
νόµενο, και υπάρχει το ζήτηµα της αποκατάστασης των ζηµιών. 

Τώρα για το ζήτηµα της αποκατάστασης των ζηµιών τόσο στο
φυτικό κεφάλαιο, στις υποδοµές, στους κατά κύριο επάγγελµα
και στους µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες, που στη Μάνη το
75% είναι µη κατά κύριο επάγγελµα, δεν έχουµε σαφείς απαντή-
σεις και παρά την τελευταία νοµοθετική πρωτοβουλία που πή-
ρατε, δεν έχει ξεκαθαριστεί το τοπίο.

Και τι εννοούµε και εννοούν δι’ εµού οι κάτοικοι που περιµέ-
νουν απαντήσεις σήµερα; Περιµένουµε, λοιπόν, απαντήσεις για
το πότε, τη δέσµευσή σας για ένα σαφές χρονοδιάγραµµα.
Έχουµε ακούσει διάφορα χρονοδιαγράµµατα από 15 Δεκεµ-
βρίου που διαρκώς ανανεώνονται. Έχουµε φτάσει πλέον στον
Απρίλιο και ακόµα δεν έχουµε δει κάτι παραπάνω εκτός από την
προκαταβολή. 

Δεύτερον, ποιος θα είναι ο µηχανισµός; Και όταν λέω µηχανι-
σµός, όχι ο ΕΛΓΑ που θα κάνει τη δουλειά, αλλά µε βάση ποιο
κανονισµό, ποιο µοντέλο. Δηλαδή, τι θα προβλέπεται για το έγ-
γειο κεφάλαιο, για τις υποδοµές, για τα αρδευτικά, για τα µελισ-
σοσµήνη, για την απώλεια του βοσκοτόπου, την απώλεια
εισοδήµατος; Για όλα αυτά θέλουµε σαφείς απαντήσεις. 

Τρίτον, ποιες θα είναι οι προϋποθέσεις επιλεξιµότητας για
κάθε έναν από τους ζηµιωθέντες κατοίκους και, φυσικά, τι θα
γίνει µε τους µη κατά κύριο επάγγελµα. Όµως, αυτό θα το συζη-
τήσουµε στο δεύτερο µέρος της ερώτησής µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αραχωβίτη.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κ. Χρήστος
Τριαντόπουλος. 

Κύριε Τριαντόπουλε, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε
τρία λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυ-
πουργό): Σας ευχαριστώ πολύ. 

Ευχαριστώ πολύ για την επίκαιρη ερώτηση, διότι µου δίνεται
η ευκαιρία, µιας και µέσα και στην ερώτηση θίγετε αρκετά ζητή-
µατα, να παρουσιάσω εν τάχει τη µέχρι τώρα πορεία στήριξης
και αποκατάστασης της περιοχής της ανατολικής Μάνης µετά
τις φωτιές του καλοκαιριού, µια πορεία υλοποίησης ενός σχεδίου
στήριξης και αποκατάστασης, το οποίο εδράζεται στη νέα φιλο-
σοφία που έχει εισάγει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
µετά από µια φυσική καταστροφή, διαµορφώνοντας τόσο το θε-
σµικό πλαίσιο της κρατικής αρωγής, αλλά και όχι µόνο, µια νέα
φιλοσοφία που άλλαξε τα δεδοµένα αδράνειας που παρέλαβε
από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2019, όπως στο συγκεκριµένο
πεδίο. 

Ας δούµε πειραµατικά, λοιπόν, ορισµένα από τα µέτρα στήρι-
ξης και αποκατάστασης της περιοχής και των πολιτών της Ανα-
τολικής Μάνης παράλληλα µε τις αναστολές των φορολογικών
και ασφαλιστικών υποχρεώσεων και παράλληλα µε την τριετή
απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ. 

Πρώτον, από τις πρώτες κιόλας ηµέρες άνοιξε η ενιαία πλατ-
φόρµα για την πρώτη αρωγή, το arogi.gov.gr, που αναφερθήκατε
και εσείς, όπου οι πολίτες της Ανατολικής Μάνης µπορούσαν να
κάνουν αίτηση για την πρώτη αρωγή έναντι της στεγαστικής συν-
δροµής, έναντι της επιχορήγησης για επιχειρήσεις, αλλά και για
αγροτικές εκµεταλλεύσεις και για την αποζηµίωση της οικο-
σκευής. Συνολικά, λοιπόν, µέσα σε λίγες ηµέρες άµεσα και προ-
σεκτικά δόθηκαν 3,5 εκατοµµύρια ευρώ στους αιτούντες από την
Ανατολική Μάνη. 

Δεύτερον, ξεκίνησαν επίσης άµεσα οι παρεµβάσεις αντιπληµ-
µυρικής προστασίας και έχουν ήδη υλοποιηθεί έργα, όπως η κα-
ταγραφή από τις πρώτες µέρες και η χαρτογράφηση της
καµένης περιοχής, έργα από το Δασαρχείο, το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, η σύνταξη µελέτης και η εκτέλεση των
σχετικών έργων αντιπληµµυρικής και αντιδιαβρωτικής προστα-
σίας σε πέντε υδρολογικές λεκάνες της περιοχής συνολικού κό-
στους 1,2 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Τρίτον, προχώρησαν οι αποκαταστάσεις σε υποδοµές και δί-
κτυα µέσα από την έκτακτη χρηµατοδότηση 3,5 εκατοµµυρίων
ευρώ από το Υπουργείο Εσωτερικών στον Δήµο Ανατολικής
Μάνης, η οποία και θα συνεχιστεί, ενώ αντίστοιχη είναι και η χρη-
µατοδότηση προς την περιφέρεια.

Ενεργοποιήθηκε, τέταρτον, η διαδικασία επιχορήγησης από
το Υπουργείο Οικονοµικών των επιχειρήσεων που επλήγησαν
άµεσα από την πυρκαγιά µε το ποσοστό κάλυψης να έχει οριστεί
στο 70% της εκτιµηθείσας ζηµιάς, κάτι που δεν συνέβαινε στο
παρελθόν, ενώ στις επιχειρήσεις συµπεριλαµβάνονται πλέον και
οι αγροτικές εκµεταλλεύσεις -ούτε αυτό συνέβαινε στο παρελ-
θόν-, καλύπτοντας έτσι τα κενά και τις παραλείψεις από τη στή-
ριξη των αγροτών που παραλάβαµε από την προηγούµενη
Κυβέρνηση. 

Πέµπτον, προχωρήσαν µε γρήγορες διαδικασίες οι εκτιµήσεις
από τον ΕΛΓΑ για το ζωικό κεφάλαιο και όπου προβλέπεται για
τη φυτική παραγωγή. Ειδικότερα, όσον αφορά το ζωικό κεφά-
λαιο, σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΕΛΓΑ έγιναν είκοσι εννιά αναγ-
γελίες και ολοκληρώθηκε η διαδικασία των αποζηµιώσεων
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συνολικού ύψους 125.000 ευρώ. 
Έκτον, διαµορφώθηκε ένα νέο σχήµα µεταξύ του Υπουργείου

Οικονοµικών και του ΕΛΓΑ εντάσσοντας στο πλαίσιο της κρατι-
κής αρωγής του Υπουργείου Οικονοµικών αυτό που αναφέρατε,
τη δυνατότητα επιχορήγησης και για τις ζηµιές σε φυτικά µέσα
παραγωγής, όπως δενδρώδεις καλλιέργειες και αµπέλια. Μέσω
αυτής της νέας διαδικασίας καλύφθηκε ένα µεγάλο κενό που
υπήρχε στο πλαίσιο κάλυψης των αγροτικών εκµεταλλεύσεων ως
προς την έγκαιρη και ουσιαστική επιχορήγηση έναντι της ζηµιάς
που είχαν πάθει. 

Μάλιστα, ειδικά για την περίπτωση των πυρκαγιών του καλο-
καιριού αποφασίστηκε να χορηγηθεί προκαταβολή προς τους
κατά κύριο επάγγελµα αγρότες για τα φυτικά µέσα παραγωγής,
η οποία ανέρχεται στο 50% της τελικής δικαιούµενης αποζηµίω-
σης. Αυτό σε τι µεταφράζεται; Μεταφράζεται σε 50 ευρώ ανά
ελαιόδεντρο και σε 33,6 ευρώ για τις λοιπές πολυετείς καλλιέρ-
γειες. Και, όπως ανέφερα και προηγουµένως, η προβλεπόµενη
τελική αποζηµίωση που θα χορηγηθεί για τα φυτικά µέσα παρα-
γωγής θα ανέρχεται στο 70% της ζηµιάς. Άρα, αυτό µεταφράζε-
ται σε 100 ευρώ ανά ελαιόδεντρο και σε 67 ευρώ για τα υπόλοιπα
δέντρα, ποσά που καµµία σχέση δεν έχουν από τα προβλεπό-
µενα που παραλάβαµε από την προηγούµενη Κυβέρνηση. 

Ένα τεχνικό διαδικαστικό ζήτηµα το οποίο προέκυψε στην
πράξη όσον αφορά την υλοποίηση των πληρωµών διευθετήθηκε
µε µια πρόσφατη τροπολογία, όπως αναφέρατε. Άµεσα, λοιπόν,
πρόκειται να εκδοθεί και η προβλεπόµενη κοινή υπουργική από-
φαση, προκειµένου να χορηγηθούν γρήγορα τα συγκεκριµένα
ποσά, όπως σας ανέφερα, ενώ ειδική πρόβλεψη θα υπάρχει και
για τους µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. 

Συνεπώς, η εικόνα υλοποίησης µε τα στοιχεία που σας παρου-
σίασα του σχεδίου στήριξης και αποκατάστασης στην Ανατολική
Μάνη από την πυρκαγιά του καλοκαιριού αποδοµεί τα περί αδια-
φορίας και περί µη παροχής ουσιαστικής στήριξης στους πυρό-
πληκτους συµπολίτες µας που αναφέρατε και στην ερώτησή σας
και αναφέρατε και πριν από λίγο. Είναι χαρακτηρισµοί που µάλ-
λον ανταποκρίνονται στην εικόνα στήριξης της περιοχής από µια
άλλη πυρκαγιά του 2017. Πλέον τα πράγµατα έχουν αλλάξει.
Έχουν αλλάξει δοµικά τόσο στη φιλοσοφία όσο και στο θεσµικό
πλαίσιο και η Κυβέρνηση σε συνεργασία µε όλους τους εµπλε-
κόµενους φορείς θα συνεχίσει την υλοποίηση του σχεδίου στή-
ριξης και αποκατάστασης της περιοχής. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Ορίστε, κύριε Αραχωβίτη, τρία λεπτά και για εσάς.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σχέδιο στήριξης και αποκατάστασης έχουµε

µόνο στα χαρτιά, γιατί µέχρι τώρα ένα-ένα τα µέτρα που είπατε
από τις αναστολές, από τον ΕΝΦΙΑ, από την αίτηση που έχει υπο-
βληθεί στην αρωγή µόνο, από τη χρηµατοδότηση του δήµου,
από τις επιχορηγήσεις κ.λπ. όλα αυτά αναφέρονται σε εκτός πα-
ραγωγούς, οφέλη εκτός παραγωγών. Δηλαδή, τα οφέλη τα
πραγµατικά για τους παραγωγούς, εκτός από τις 2000 προκατα-
βολή και τις 125 για το ζωικό κεφάλαιο µόνο στις αιτήσεις, άλλη
στήριξη πραγµατική οι παραγωγοί δεν έχουν δει µέχρι τώρα. 

Και µην το συγκρίνετε µε το 2017, γιατί το 2017, όπως ξέρετε
και όπως µπορούν να σας πληροφορήσουν και στην περιοχή, οι
έκτακτες αποζηµιώσεις που δόθηκαν κάλυψαν σε ένα σηµαντικό
βαθµό τη ζηµιά, γιατί, βέβαια, η ζηµιά ποτέ δεν µπορεί να καλυ-
φθεί ούτε και τώρα. Όµως, η διαφορά µε το 2007 ήταν η ταχύ-
τητα µε την οποία κινηθήκαµε. 

Θα πω, όµως, το εξής: Μιλήσατε ακόµα και τώρα για την ΚΥΑ
που πρόκειται να εκδοθεί άµεσα. Το «άµεσα» δεν είναι χρονική
δέσµευση. Θα θέλαµε να ξέρουµε γιατί έξι µήνες µετά χωρίς ει-
σόδηµα και τα ελαιόδεντρα καµένα -άρα ο βαθµός αποκατάστα-
σης δεν έχει γίνει- σηµαίνει ότι πραγµατικά οι κάτοικοι δεν έχουν
να ζήσουν, δεν έχουν να περάσουν, να καλύψουν τις ανάγκες και
µάλιστα τις αυξηµένες ανάγκες λόγω της υψηλής τιµής της ενέρ-
γειας, των τροφίµων, των καυσίµων κ.λπ.. Τίθεται ζήτηµα βιωσι-
µότητας. Φαντάζοµαι ότι µπορείτε να το αντιληφθείτε αυτό που
σας λέω. 

Όσον αφορά τώρα τους µη κατά κύριο επάγγελµα, πάλι δεν
πήραµε δέσµευση. Είπατε ότι «θα» τι; Να ξέρουµε. Εδώ περιµέ-
νουµε απαντήσεις. Τι θα γίνει µε τους κατά κύριο επάγγελµα
αγρότες, τους µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες; Ποιο θα είναι
το µοντέλο; Να το ξέρουµε αυτό. 

Αυτό, όµως, που έχει περισσότερη σηµασία είναι ότι για την
κτηνοτροφία όταν οι βοσκότοποι έχουν κηρυχθεί ως αναδασω-
τέοι, δεν υπάρχει ο χώρος που θα µπορούν να βοσκήσουν τα
ζώα. Άρα, είτε θα πρέπει όπως τώρα να αγοράζουν ζωοτροφές
ή θα πρέπει να εκριζωθεί η κτηνοτροφία από την περιοχή. Στή-
ριξη γι’ αυτό, για την απώλεια των βοσκοτόπων και για την απώ-
λεια του εισοδήµατος δεν έχει δοθεί. 

Όπως, επίσης, για απώλεια εισοδήµατος δεν έχει δοθεί -που
θα έπρεπε να έχει ξεκινήσει, όπως είχαµε καταθέσει πρόταση
από τις πρώτες µέρες για όλους τους παραγωγούς, κυρίως για
τους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες, τουλάχιστον γι’ αυτούς θα
έπρεπε να έχει τρέξει από την πρώτη µέρα και είναι το δεύτερο
µέρος του ερωτήµατός µας, γι’ αυτό σας το ξαναφέρνω έτσι- ένα
εισόδηµα έκτακτης ανάγκης. Ο κόσµος έχει χάσει τη βασική
πηγή του εισοδήµατός του. Αφού η χρονιά δεν είχε καρποφορία,
δεν υπήρχαν ελιές να συγκοµίσει, δεν έχει πραγµατικό εισόδηµα. 

Αυτό που µας είπατε για το σχέδιο κ.λπ. ή την ΚΥΑ που θα εκ-
δοθεί ή για τους µη κατά κύριο επάγγελµα ότι θα λυθεί, έξι µήνες
µετά τη φωτιά δεν έχει τρέξει τίποτα. Τι θα κάνουµε για τα πραγ-
µατικά χρήµατα που έχουν πάρει οι κάτοικοι για να µπορέσουν
να αντιµετωπίσουν τις ανάγκες διαβίωσης -όχι αποκατάστασης
των υποδοµών που λέγαµε, του φυτικού κεφαλαίου, του εγγείου
κεφαλαίου, όλα αυτά είναι σε δεύτερη µοίρα πια για τους κατοί-
κους- όταν έχουν χάσει το βασικό εισόδηµα διαβίωσης. 

Κι αυτό αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησής µου και γι’
αυτό ήθελα να είναι ξεχωριστό. Υπάρχει ζήτηµα αποκατάστασης,
αλλά πρωτίστως υπάρχει ζήτηµα επιβίωσης.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Αραχωβίτη.
Ορίστε, κύριε Τριαντόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για

τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυ-

πουργό): Κι εγώ σας ευχαριστώ πολύ. 
Ξέρετε, διατυπώνετε κάποιες προτάσεις και στην ερώτησή

σας και σήµερα στην τοποθέτησή σας που απέχουν τόσο από τα
προβλεπόµενα του θεσµικού πλαισίου που προϋπήρχε και αγνο-
ούν τις αλλαγές που έχουν γίνει τα τελευταία χρόνια. Το θεσµικό
πλαίσιο της κρατικής αρωγής έχει ειδική πρόβλεψη για τους µη
κατά κύριο επάγγελµα αγρότες που παίρνουν τη στήριξη στο
ήµισυ των κατά κύριο επάγγελµα αγροτών. Κάνετε και προτάσεις
οι οποίες δεν έχουν καµµία σχέση µε ό,τι είχε εφαρµοστεί σε αν-
τίστοιχες περιπτώσεις στο παρελθόν από την κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και σε αντίστοιχες περιπτώσεις όπως η φωτιά στη Λακωνία
πριν από χρόνια. 

Ας εστιάσουµε, όµως, στο ζήτηµα των αγροτικών εκµεταλλεύ-
σεων και ειδικότερα στο ζήτηµα του φυτικού κεφαλαίου που είναι
το ζητούµενο και τώρα και στο θεσµικό πλαίσιο των κρατικών οι-
κονοµικών ενισχύσεων. Πριν, λοιπόν από το νέο σχήµα σύµπρα-
ξης του Υπουργείου Οικονοµικών µε τον ΕΛΓΑ, το πλαίσιο της
κρατικής αρωγής δηλαδή, το φυτικό κεφάλαιο ως µέσο παραγω-
γής καλυπτόταν, εάν η έκταση της φυσικής καταστροφής το επέ-
τρεπε, µόνο από το πλαίσιο των κρατικών οικονοµικών
ενισχύσεων, από τα ΚΟΕ, σε επίπεδο αποζηµίωσης υποπολλα-
πλάσιο του νέου σχήµατος -ανέφερα τις τιµές πριν- αλλά και σε
χρόνους υπερπολλαπλάσιους από αυτούς που πάµε να πετύ-
χουµε µε το νέο σχήµα. 

Πλέον, σε τέτοιες µεγάλες φυσικές καταστροφές το πλαίσιο
έχει αλλάξει ώστε οι αγρότες να µπορούν να λάβουν την αποζη-
µίωση πολύ πιο γρήγορα και σε υψηλότερα επίπεδα σε σχέση µε
το αντίστοιχο πλαίσιο των κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων. 

Ας δούµε, όµως, ποια ήταν η µέριµνα στη Λακωνία που ανα-
φέρατε, όπου µέσα από την ενεργοποίηση των ΚΟΕ τότε ως κυ-
βέρνηση το 2017 προχωρήσατε στη στήριξη των αγροτών. Για
όλη την Ελλάδα το ποσό που δόθηκε για τις αγροτικές εκµεταλ-
λεύσεις µέσα από τα ΚΟΕ για τις πυρκαγιές εκείνης της χρονιάς

11232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



διαµορφώθηκε µόλις στα 1,2 εκατοµµύρια ευρώ για το φυτικό
κεφάλαιο, µε το µερίδιο που αντιστοιχούσε στη Λακωνία να είναι
ένα µικρό µέρος αυτού του µικρού ποσού. Το επόµενο ζητού-
µενο ποιο είναι; Πότε δόθηκε αυτό το ποσό; Δόθηκε από την Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη το 2021, τέσσερα χρόνια
µετά την πυρκαγιά. 

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο που παραλάβαµε από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση τώρα δροµολογείται η προσαρµογή του
και αλλαγή του από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων.

Παράλληλα, αναφερθήκατε και στην ερώτησή σας για τα επί-
πεδα αποζηµίωσης για όλους στο 100%, ενώ γνωρίζετε όπως
αναφέραµε και πριν ότι η επιχορήγηση στο πλαίσιο της κρατικής
αρωγής έχει οριστεί για τις επιχειρήσεις και τις αγροτικές εκµε-
ταλλεύσεις στην περιοχή της Ανατολικής Μάνης στο 70% της
εκτιµηθείσας ζηµιάς, όταν το επίπεδο κάλυψης την προηγούµενη
περίοδο ήταν στο 30% για τις επιχειρήσεις και ο ορίζοντας κα-
ταβολής του ήταν µετά από τρία, τέσσερα ή και περισσότερα
χρόνια. Μάλιστα, σε ερώτησή σας σε αυτή την Αίθουσα το 2017
η Υφυπουργός Οικονοµικών στην απάντησή της για τη στήριξη
των πυρόπληκτων επιχειρήσεων στην περιοχή της Λακωνίας είχε
κάνει λόγο για επιχορήγηση στο 30% για τις επιχειρήσεις.

Αυτά, λοιπόν, έχουν αλλάξει. Διαµορφώθηκε ένα νέο πλαίσιο,
µε νέα φιλοσοφία, µε συχνή παρουσία και συνεργασία στο πεδίο,
ένα νέο πλαίσιο που προσαρµόζεται ανάλογα µε τις ανάγκες που
προκύπτουν. Αυτό κάναµε και στην περίπτωση του σχήµατος επι-
χορήγησης επί της απώλειας σε φυτικά µέσα παραγωγής. Δεν
καλύπτονταν από τα ΚΟΕ, φτιάξαµε νέο σχήµα, το προσαρµό-
σαµε όταν υπήρχαν τεχνικά ζητήµατα και τώρα υλοποιείται και
υλοποιείται άµεσα. 

Προσπαθούµε να δώσουµε τη στήριξη στους πυρόπληκτους
συµπολίτες µας όσο πιο γρήγορα γίνεται, προχωράει η διαδικα-
σία πληρωµής και προσαρµόζεται γιατί είµαστε προσηλωµένοι
στον στόχο που έχουµε θέσει ως προς την στήριξη µετά από µια
φυσική καταστροφή. Ποιος είναι αυτός; Να κατευθύνεται η στή-
ριξη σε αυτόν που τη δικαιούται και την έχει ανάγκη, να ανταπο-
κρίνεται στην ανάγκη να καλυφθεί όσο περισσότερο γίνεται η
απώλεια και να φτάνει άµεσα και όσο πιο γρήγορα γίνεται και σί-
γουρα πολύ γρηγορότερα από ότι στο παρελθόν. Προς αυτή την
κατεύθυνση θα συνεχίσουµε. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 572/24-3-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κυκλάδων του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικόλαου Συρµαλένιου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Πε-
ριβαλλοντική καταστροφή της Ίου µέσω ‘Στρατηγικών Επενδύ-
σεων’».

Κύριε Συρµαλένιε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ,  τον Νοέµβριο του 2020 καταθέσαµε ερώτηση

και αίτηση κατάθεσης εγγράφων προς οκτώ Υπουργούς µε θέµα
την περιβαλλοντική καταστροφή της Ίου από ανεξέλεγκτα επι-
χειρηµατικά συµφέροντα υπό το µανδύα στρατηγικών επενδύ-
σεων. 

Σήµερα, µετά από ανεπαρκείς απαντήσεις που λάβαµε από τα
αρµόδια υπουργεία, δύο εκ των οποίων δεν απάντησαν ποτέ, το
Υπουργείο Οικονοµικών και του Υπουργείο το δικό σας Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, αλλά και µε αφορµή την απόφαση του Τρι-
µελούς Πρωτοδικείου Νάξου, το οποίο καταδίκασε σε ποινή
φυλάκισης δεκαέξι µηνών µε αναστολή την πρόεδρο και διευθύ-
νουσα σύµβουλο της «105 Ανώνυµης Εταιρείας», η οποία κατέχει
την ίδια θέση και στα τρία προεδρεία των ανωνύµων εταιρειών
των τριών στρατηγικών επενδύσεων, «105 ΑΕ», «ΝΕΡΟ ΑΕ» και
«LUCAS AE», αναγκαζόµαστε να επανέλθουµε στη σηµερινή επί-
καιρη ερώτηση. 

Θα κάνω µία πολύ σύντοµη αναδροµή στο ιστορικό. Στην Ίο
εδώ και δεκαπέντε χρόνια συντελείται σταδιακά µια µεγάλη πε-
ριβαλλοντική καταστροφή από τον επιχειρηµατία κ. Μιχαλό-
πουλο που έχει αγοράσει περίπου το 30% του νησιού. Δυστυχώς,

η ελληνική Κυβέρνηση έχει εντάξει τις φερόµενες επενδύσεις
της στις στρατηγικές επενδύσεις µε ό,τι αυτό συνεπάγεται από
πλευράς διευκολύνσεων πολεοδοµικών, χρηµατοδοτικών κ.λπ..
Η περιβαλλοντική καταστροφή που έχει υποστεί η Ίος είναι ανε-
πίστρεπτη. 

Θα σας καταθέσω τόσο το έγγραφο της αποκεντρωµένης δι-
οίκησης Αιγαίου, Διεύθυνση Χωροταξικής και Περιβαλλοντικής
Πολιτικής, στο οποίο αναφέρονται σωρεία παραβάσεων και προ-
στίµων τα οποία έχουν καταλογιστεί όσο και τα υποµνήµατα του
Σωµατείου «Σώστε την Ίο - Save Ios» που αποτελείται από έγ-
κριτα και επιφανή πρόσωπα, όσο και του Συνδέσµου Ιητών της
Αθήνας που τεκµηριώνουν την καταστροφή από τις κατ’ εξακο-
λούθηση παράνοµες και αυθαίρετες πράξεις του επιχειρηµατία. 

Το δικαστήριο µε την απόφασή του άνοιξε έναν δρόµο επιβο-
λής δικαιοσύνης. Όµως, είναι αδιανόητο µε τις αποφάσεις της
Κυβέρνησης να ενισχύονται µεγάλα επιχειρηµατικά µοντέλα συγ-
κεκριµένων επιχειρηµατιών τα οποία δεν σέβονται το ευρωπαϊκό
και εθνικό νοµικό πλαίσιο και δεν ακολουθούν την κείµενη περι-
βαλλοντική νοµοθεσία. 

Επειδή η τουριστική ανάπτυξη που ταιριάζει στα νησιά µας
είναι η ήπια ανάπτυξη, συνυφασµένη µε την ιδιαίτερη µορφολο-
γία των νησιών µας, το περιβάλλον, την προστασία του αιγιαλού,
αλλά και τον σεβασµό στη ζωή των µόνιµων κατοίκων, ερωτάσθε:  

Πρώτον, µετά την απόφαση του Τριµελούς Πρωτοδικείου
Νάξου προτίθεται ο Υπουργός Περιβάλλοντος να προβεί άµεσα
σε ενέργειες, ώστε να διαφυλάξει το περιβάλλον της Ίου και
ποιες είναι αυτές; 

Δεύτερον, προτίθεται να λάβει µέτρα για τις παράνοµες δια-
νοίξεις δρόµων στις περιοχές Κουµπάρα-Διακοφτό, Παπά-Λούκα
και Πικρί-Νερό; 

Και για να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, θα αναφέρω ενδεικτικά
κάποιες παρανοµίες, οι οποίες συντελούνται αυτή τη στιγµή στο
νησί της Ίου. Πρώτον, παράνοµες εκσκαφές και ισοπεδώσεις
στις κορυφογραµµές του νησιού Διακοφτό, που ανήκει στα ακί-
νητα της εταιρείας «105 Α.Ε.». 

Δεύτερον, παράνοµη κατασκευή αµαξιτής οδού σύνδεσης του
νησιού Διακοφτό µε τη χερσαία έκταση του ακινήτου της εται-
ρείας «105 Α.Ε.», µέσω του αιγιαλού και της παραλίας της Κουµ-
πάρας και του νησιού. Τρίτον, εκτεταµένες καταστροφές του
φυσικού περιβάλλοντος στις εκτάσεις της «105 Α.Ε.» στην πε-
ριοχή Κουµπάρα-Διακοφτό. Τέταρτον, καταστροφή του ρέµατος
και υδροβιότοπου στο ρέµα Παπά εντός του ακινήτου της εται-
ρείας «LUCAS Α.Ε.» στην περιοχή Ράχης Παπά. 

Πέµπτον, παράνοµες διανοίξεις δρόµων στις εκτάσεις των
εταιρειών «105 Α.Ε.» και «LUCAS Α.Ε.», καθώς και εκτός αυτών.
Έκτον, παράνοµος αποκλεισµός της πρόσβασης λουοµένων -κα-
τοίκων και παραθεριστών- στις παραλίες µπροστά και γύρω από
τις εκτάσεις των εταιρειών «105 Α.Ε.» και «LUCAS Α.Ε.» στις πε-
ριοχές Διακοφτό και Ρέµα Παπά. Έβδοµον, παράνοµη διάνοιξη
οδού και καταστροφή παραδοσιακού µονοπατιού και ρέµατος
για την πρόσβαση στο ακίνητο της εταιρείας «ΝΕΡΟ Α.Ε.» στην
περιοχή Πικρί-Νερό, που υπάγεται στο επενδυτικό σχέδιο της
εταιρείας, στην απόφαση της Διυπουργικής Επιτροπής Επενδύ-
σεων κ.λπ..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και κλείστε µε αυτό,
σας παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όγδοον, αλλοίωση της φυσικής χλωρίδας του νησιού και εκτε-

ταµένη δενδροφύτευση τεράστιων φοινίκων στα ακίνητα και των
τριών εταιρειών, ως σήµα κατατεθέν του κ. Άγγελου Μιχαλόπου-
λου. Αυτά για την πρωτολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Συρµαλένιε.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Γεώργιος Αµυράς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ κύριε Συρµαλένιε, θα ξεκινήσω λίγο ανάποδα, δη-
λαδή από τις τελευταίες οκτώ καταγγελίες που αναφέρατε.
Αυτές είναι καταγγελίες που προέρχονται από ποιον; Είναι κάπου
κατατεθειµένες; Παρ’ όλα αυτά εγώ σας καλώ να τις καταθέσετε
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στα Πρακτικά και βεβαίως αµέσως θα τα παραπέµψω στην Επι-
θεώρηση Περιβάλλοντος, ώστε οι επιθεωρητές να κάνουν τη
δουλειά τους και να δουν εάν αυτά που αναφέρετε ή µεταφέ-
ρετε, εν πάση περιπτώσει, ευσταθούν ή όχι.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς δεν θα αφήσουµε αναπάντητη και
ατιµώρητη καµµία περιβαλλοντική αυθαιρεσία, κανένα πρόβληµα
που θα οδηγήσει σε ανατροπή της διατήρησης της οικολογικής
ισορροπίας στην Ίο, δεδοµένου ότι, πολύ συχνά, σε παρόµοιου
περιεχοµένου ερωτήσεις, αναφέρω στις απαντήσεις µου ότι το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, εν όψει της κλιµατικής
κρίσης, δεν παίζει µε αυτά τα ζητήµατα. 

Άρα σας καλώ να τα καταθέσετε στα Πρακτικά, κύριε Συρµα-
λένιε, και από εκεί και πέρα θα κινήσουµε τις διαδικασίες για να
δούµε αυτά που αναφέρετε, αν όντως ισχύουν ή δεν ισχύουν και
σε ποιον βαθµό. Πάντως εδώ είµαστε στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο, έτσι ώστε να επανέλθουµε επί των συγκεκριµένων αυτών
οκτώ στοιχείων.

Πριν πω περισσότερα στην απάντησή µου, θέλω να διευκρι-
νίσω το εξής: Ό,τι επιτρέπεται από την ενωσιακή και εθνική πε-
ριβαλλοντική νοµοθεσία, αδειοδοτείται. Ό,τι δεν επιτρέπεται,
κόβεται. Σε αυτό είµαστε άτεγκτοι στο Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας.

Πριν συνεχίσω, αγαπητέ κύριε Συρµαλένιε, θέλω να κάνουµε
µια µικρή διόρθωση σε αυτό που αναφέρετε περί του πρωτοδι-
κείου. Τα πρωτοδικεία είναι είτε αστικά είτε διοικητικά δικαστή-
ρια. Εποµένως δεν έχουν τη δικαιοδοσία να επιβάλουν ποινή
φυλάκισης. Άρα µάλλον στην ερώτησή σας αναφέρεστε, όπως
το είπατε και προφορικά, σε κάποιο πληµµελειοδικείο, στο Πληµ-
µελειοδικείο της Νάξου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Πρωτοδικείο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Εν πάση περιπτώσει, ας το δούµε κι αυτό, ας το διευκρι-
νίσουµε.

Πάµε να δούµε λίγο τις επενδύσεις στις οποίες αναφέρεστε,
τι ισχύει και τι συνέβη. Το 2020 δόθηκε πράσινο φως από τη Διυ-
πουργική Επιτροπή Στρατηγικών Επενδύσεων και αποφασίστηκε
η ένταξη αυτών των επενδύσεων στη διαδικασία στρατηγικών
επενδύσεων του ν.3894 του 2010.

Εκεί έχουµε, λοιπόν, την ίδρυση σύνθετου τουριστικού κατα-
λύµατος στην περιοχή Κουµπάρα-Διακοφτό µε ξενοδοχείο πέντε
αστέρων και τουριστικών κατοικιών στις περιοχές Τζαµαριά και
Φάρο από την εταιρεία που αναφέρατε, την «105 Α.Ε.». Ο προ-
ϋπολογισµός επένδυσης ανέρχεται σε 43 εκατοµµύρια ευρώ και
πρόκειται να δηµιουργηθούν εκατόν εξήντα πέντε θέσεις εργα-
σίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Δεύτερη επένδυση είναι τα τουριστικά καταλύµατα στην πε-
ριοχή Χαµουχάδες από την «LUCAS Α.Ε.», προϋπολογισµού 90
εκατοµµυρίων ευρώ, µε δηµιουργία εκατόν εξήντα θέσεων ερ-
γασίας και, τέλος, η ανέγερση ενός boutique hotel πέντε αστέ-
ρων και παραθεριστικών κατοικιών στην περιοχή Πικρί-Νερό από
τη «ΝΕΡΟ Α.Ε.». Ο προϋπολογισµός αυτής της επένδυσης ανέρ-
χεται στα 45 εκατοµµύρια ευρώ και πρόκειται να δηµιουργηθούν
εκατόν τριάντα θέσεις εργασίας.

Πάµε τώρα και στην ουσία των ερωτηµάτων. Η δηµιουργία του
σύνθετου τουριστικού καταλύµατος στη θέση Κουµπάρα-Διακο-
φτό, από αυτή την εταιρεία, έχει αδειοδοτηθεί περιβαλλοντικά
από το τότε Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, πριν από περίπου οκτώ έτη, δηλαδή τον Αύγουστο του
2014.

Θα σηµειώσω ότι στην εκδοθείσα τότε κοινή υπουργική από-
φαση τέθηκαν όροι και περιορισµοί για τη διασφάλιση της ποι-
ότητας του περιβάλλοντος και εγκρίθηκαν ειδικότερα µέτρα, που
στοχεύουν στην εξοικονόµηση φυσικών πόρων, στην προώθηση
της χρήσης φυσικών υλικών και ανανεώσιµων πηγών ενέργειας,
καθώς και στη διασφάλιση του δηµόσιου χαρακτήρα του αιγια-
λού. Το έργο αυτό βρίσκεται εκτός του ευρωπαϊκού δικτύου «NA-
TURA 2000».

Επιπροσθέτως, κατά τη διαδικασία της αξιολόγησης της µε-
λέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων δεν διατυπώθηκαν ενστά-

σεις, καταγγελίες ή αντιρρήσεις από ενδιαφερόµενους φορείς ή
πολίτες και θετικά γνωµοδότησαν οι αρµόδιες υπηρεσίες της Πε-
ριφέρειας Νοτίου Αιγαίου και ο τοπικός δήµος. Εάν αναφέρεστε
στη συγκεκριµένη επένδυση σε κάποιο από τα οκτώ σηµεία που
είπατε, βεβαίως θα το δούµε. Έχουν περάσει χρόνια από τότε,
αλλά θα το δούµε. Αυτό έλειπε.

Και χωρίς να µπω σε καµµία άγονη κοµµατική αντιπαράθεση,
κύριε Πρόεδρε, απλώς αναφέρω ότι τον Δεκέµβριο του 2015 είχε
εκδοθεί µια κοινή υπουργική απόφαση επί διακυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ για την παραχώρηση του αιγιαλού στην περιοχή Κουµπάρα-
Διακοφτό.

Σε µισό λεπτό, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ πολύ.

Έχετε µισό λεπτό ακόµα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Τι συµβαίνει σήµερα στην παρούσα φάση; Έχει υποβλη-
θεί σε εµάς, στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, προς
αξιολόγηση στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων για
το ειδικό σχέδιο χωρικής ανάπτυξης στρατηγικής επένδυσης
στην περιοχή που αναφέρατε, στο Πικρί-Νερό, µε φορέα υλοποί-
ησης αυτή την εταιρεία, η οποία έχει τεθεί σε δηµόσια διαβού-
λευση. Είναι υπό αξιολόγηση αυτό το ειδικό χωρικό σχέδιο. Θα
κριθεί αντικειµενικά µε βάση το υφιστάµενο εθνικό και Ενωσιακό
Δίκαιο και βεβαίως εµείς θα παρεµβαίνουµε.

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου για να µην πλα-
τειάσω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Αµυρά.
Κύριε Συρµαλένιε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, θα κα-

ταθέσω στα Πρακτικά τις καταγγελίες. Σας είπα και εκ των προ-
τέρων ότι, πρώτον, πρόκειται για την απόφαση της
Αποκεντρωµένης Διοίκησης Αιγαίου, που επιβάλλει πρόστιµα για
παρανοµίες που έχουν ξεκινήσει από το 2007. Το δεύτερο κεί-
µενο που θα καταθέσω είναι του Σωµατείου «SAVE IOS», «Σώστε
την Ίο», που είναι ένα σωµατείο από επιφανή πρόσωπα. Και τρίτο
κείµενο είναι του Συνδέσµου Ιητών της Αθήνας, το οποίο συνο-
δεύεται από υπογραφές από τη συντακτική επιτροπή της Εφη-
µερίδας Ίου, από το ελληνικό δίκτυο «Φίλοι της Φύσης», από τον
Σύλλογο Προστασίας Άγριας Ζωής «ANIMA», από το Σωµατείο
«Πολίτες Υπέρ των Ρεµάτων - Ροή», από την Ένωση Προσώπων
«Οικολογική Συµµαχία», από τον Σύλλογο Περίθαλψης και Προ-
στασίας Άγριων Ζώων «ΑΛΚΥΟΝΗ», από τον Σύλλογο «Προστα-
σίας Άγριας Ζωής Νάξου», από το Ελληνικό Παρατηρητήριο
Βιοποικιλότητας, από την Ένωση Κυκλαδικού Τύπου, από την
ΑΜΚΕ «ΙΑΝΘΗ», από τους Νέους Πράσινους, µέλος της Οµο-
σπονδίας Νέων Ευρωπαίων Πρασίνων κ.λπ.. Άρα, από ό,τι βλέ-
πετε, υπάρχουν πολλοί καταγγέλλοντες και γι’ αυτό ακριβώς και
η αποκεντρωµένη έχει προχωρήσει στην καταβολή προστίµων
κ.λπ..

Είπατε ότι θα επιληφθούν οι επιθεωρητές σε ό,τι βρουν στις
καταγγελίες. Θα σας έλεγα να ψάξετε και στις δικές σας υπηρε-
σίες, διότι το 2018 υπήρξε κλιµάκιο των Επιθεωρητών Περιβάλ-
λοντος, το οποίο πήγε στη Ίο και απ’ ό,τι ξέρουµε, έχει συντάξει
ένα πόρισµα-κόλαφο γι’ αυτές ακριβώς τις παρανοµίες. Βεβαίως,
οι στρατηγικές επενδύσεις έχουν πάρει έγκριση από τη Διυπουρ-
γική Επιτροπή Στρατηγικών Επενδύσεων.

Όµως θέλω να πω το εξής: Στην Ίο δεν υπάρχει χωροταξικός
σχεδιασµός. Υπάρχει παντελής έλλειψη χωροταξικού σχεδια-
σµού. Αντίθετα, υπάρχει η απόφαση ΦΕΚ 7622/1977 του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού που χαρακτηρίζει όλο το νησί ιδιαίτερου
φυσικού κάλλους. Όπως, επίσης, υπάρχει και µελέτη του πολυ-
τεχνείου, υπό τον καθηγητή κ. Στεφάνου, που ακριβώς έχει µε-
λετήσει την ήπια ανάπτυξη της Νήσου Ίου.

Τι θέλω να πω µε αυτό; Θέλω να πω ότι αυτή τη στιγµή δίνετε
άδειες για στρατηγικές επενδύσεις σε τρεις µεγάλες περιοχές
του νησιού, όταν ακριβώς δεν υπάρχει συνολικός χωροταξικός
σχεδιασµός, έτσι ώστε να χωροθετηθούν οι επενδύσεις βάσει
της φέρουσας ικανότητας, που είναι ακριβώς και οι αποφάσεις
που έχει πάρει το Συµβούλιο της Επικρατείας από το 2016, όταν
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Αντιπρόεδρος του Συµβουλίου Επικρατείας ήταν η σηµερινή
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας κ. Κατερίνα Σακελλαροπούλου. Από
το 2016 έχει αποφασίσει το Συµβούλιο της Επικρατείας ότι η Ίος
και τα νησιά µας χρειάζονται ήπια ανάπτυξη και όχι µεγάλες, τε-
ράστιες επενδύσεις.

Και να σας πω εδώ κάτι. Και µόνο ο οικισµός που θέλει να φτιά-
ξει στη µία επένδυση στο Πικρί-Νερό ο κ. Μιχαλόπουλος αντι-
στοιχεί σε έκταση στο σύνολο των οικισµών που υπάρχουν
σήµερα στην Ίο. Οπότε καταλαβαίνετε τη διαφοροποίηση που
θα υπάρξει εάν υπάρξουν οι τρεις αυτές µεγάλες επενδύσεις.

Επίσης θέλω να σας πω ότι το Συµβούλιο Επικρατείας µε την
απόφασή του 36/2016 έχει αναστείλει τις εργασίες για την πε-
ριοχή Κουµπάρα-Διακοφτό, διότι ακριβώς υπήρξαν καταγγελίες
από πολίτες και έτσι διαπιστώθηκαν µια σειρά από παρανοµίες. 

Κατά συνέπεια αυτό που θέλαµε είναι επιτέλους να υπάρξει
νοµιµότητα. Μιλήσατε για την κλιµατική κρίση. Πράγµατι είµαστε
σε περιβάλλον κλιµατικής κρίσης η οποία θα εντείνεται. Εποµέ-
νως οι µεγάλες επενδύσεις που είναι εκτός ορίων και εκτός δια-
στάσεων των νησιωτικών αυτών περιοχών δεν έχουν καµµία θέση
σε αυτά τα νησιά. Εµείς θέλουµε επενδύσεις οι οποίες θα προ-
σαρµόζονται σε έναν χωροταξικό σχεδιασµό, περιφερειακό το-
πικό χωροταξικό για τις ΑΠΕ και χωροταξικό για τον τουρισµό,
που δεν έχουν υπάρξει. Εποµένως ό,τι γίνεται χωρίς αυτόν το
σχεδιασµό δεν συνάδει µε µια βιώσιµη ανάπτυξη προοπτικής για
τα νησιά µας και για την χώρα.

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Συρµαλένιος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Συρµαλένιε.

Τον λόγο έχει ο κ. Αµυράς για τρία λεπτά για τη δευτερολογία
του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ, κύριε Συρµαλένιε, µου αναφέρατε ανάµεσα στους
καταγγέλλοντες και κάποιες ΜΚΟ τις οποίες εγώ θεωρώ πολύ
σηµαντικές. Και η «ΑΝΙΜΑ» και η «ΑΛΚΥΟΝΗ» κάνουν εξαιρετική
δουλειά στο πεδίο, προστατεύουν υδροβιότοπους, προστα-
τεύουν είδη άγρια ορνιθοπανίδας. Εποµένως θεωρώ ότι πρέπει
να δώσουµε έµφαση στα καταγγελλόµενα.

Είπατε ότι είχε γίνει το 2018 αυτοψία από τους επιθεωρητές
του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Το 2018 είχε γίνει αυτοψία από
τους επιθεωρητές της Περιφέρειας όχι του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος, καθώς του Υπουργείου Περιβάλλοντος είχε γίνει νωρί-
τερα, το 2016. Δεν έχει µεγάλη σηµασία αυτό, απλά το λέω µιας
που γράφονται στα Πρακτικά.

Το αποτέλεσµα µας ενδιαφέρει. Το διά ταύτα είναι ότι µετά την
αυτοψία που έκαναν οι επιθεωρητές περιβάλλοντος της Διεύθυν-
σης Περιβάλλοντος η εταιρεία κλήθηκε σε απολογία για δεκα-
πέντε πιθανές περιβαλλοντικές παραβάσεις, µεταξύ των οποίων
και εκτεταµένες κατασκευές, που αναφέρατε και εσείς, επί του
αιγιαλού στην παραλία της νησίδας Διακοφτό. Η Περιφέρεια δεν
έχει γνωστοποιήσει σχετικές διοικητικές κυρώσεις ούτε έχει επι-
βάλει. Εµείς όµως θα ζητήσουµε να δούµε τι γίνεται, ποια είναι η
τύχη αυτών των πορισµάτων και της αυτοψίας, όπως και της προ-
ηγούµενης που είχε γίνει από τους επιθεωρητές περιβάλλοντος
του Σώµατος Επιθεωρητών Νοτίου Ελλάδος που ανήκει στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος. Εκεί όντως για οκτώ παραβάσεις επι-
βλήθηκε πρόστιµο ύψους 82.000 ευρώ. Βεβαίως τα πρόστιµα
είναι µια ένδειξη ισχυρή ότι γίνονται περιβαλλοντικοί έλεγχοι.

Και εµάς τι µας ενδιαφέρει; Η αποκατάσταση. Άρα εκεί θα δώ-
σουµε το βάρος, αφού βεβαίως καλέσουµε και την αποκεντρω-
µένη, που έχει τα πορίσµατά της και την Περιφέρεια Νοτίου
Αιγαίου, να µας στείλουν όλα τους τα πορίσµατα και την τύχη
των διοικητικών προστίµων και κυρώσεων. Για να δούµε λοιπόν
µετά τι θα γίνει µε την αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλον-
τος, εάν όντως ισχύουν και αν όντως βεβαιώνουν αυτές τις πα-
ραβάσεις οι υπεύθυνες αυτές υπηρεσίες.

Το πρόβληµα ποιο ήταν, κύριε Πρόεδρε, µε τις επιθεωρήσεις

περιβάλλοντος και µε τους επιθεωρητές; Ότι δεν υπήρχαν ούτε
κριτήρια ούτε χρονοδιαγράµµατα δεσµευτικά. Βλέπετε ότι συζη-
τάµε τώρα για ελέγχους που έγιναν πριν από τρία και τέσσερα
χρόνια. Αυτό όµως δεν είναι ο σωστός τρόπος να αντιµετωπίσεις
την όποια περιβαλλοντική αυθαιρεσία ή, ακόµα χειρότερα, την
καταστροφή. Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς φέραµε τον περασµένο
Οκτώβρη τον ν.4843, που αντικατέστησε τον ν.4014, που έβαλε
συγκεκριµένες προϋποθέσεις για τους τρόπους διεξαγωγής των
επιθεωρήσεων όπως γίνεται και στην υπόλοιπη Ευρώπη. Και όχι
µόνο αυτό, βάλαµε και συγκεκριµένα ρητά κριτήρια για να αξιο-
λογείται η βαρύτητα της όποιας παράβασης.

Και για αυτό το αναφέρω, κύριε Συρµαλένιε, γιατί υπό αυτό το
πρίσµα θα γίνουν οι έλεγχοι. Τα κριτήρια είναι: Η φύση της πα-
ράβασης, το ύψος υπέρβασης των θεσµοθετηµένων ορίων της
όποιας περιβαλλοντικής πολιτικής και θεσµικού πλαισίου, η υπο-
τροπή -πολύ σηµαντικό αυτό- και το ιστορικό συµµόρφωσης,
όπως επίσης το εάν η παράβαση ενδεχοµένως υπόκειται σε ποι-
νικές κυρώσεις σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Γι’ αυτό
έκανα στην αρχή εκείνη τη διευκρίνιση για τα πρόστιµα.

Άρα αυτό είναι το πρίσµα των περιβαλλοντικών ελέγχων πλέον
µετά τη θεσµοθέτηση του ν.4843, που δυστυχώς φοβάµαι ότι -
αν δεν µε απατά η µνήµη µου- δεν τον υπερψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Πάντως -καταλήγω µε αυτό- οποιαδήποτε επένδυση, οποιοδή-
ποτε έργο, προχωράει ή δεν προχωράει ανάλογα µε το αν συµ-
µορφώνεται µε τις αυστηρές προϋποθέσεις και τους όρους της
ενωσιακής και εθνικής νοµοθεσίας. Άρα, κύριε Συρµαλένιε, πε-
ριµένω µου καταθέσετε όλα αυτά τα στοιχεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τα κατέθεσε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Πολύ ωραία, θα τα πάρω. Θα τα δώσω στις υπηρεσίες
µας για να κινηθεί εκ νέου η διαδικασία, για να δούµε τι πραγµα-
τικά έχει συµβεί και τι δεν έχει συµβεί, που και αυτό έχει µεγάλο
ενδιαφέρον. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ.

Καλή συνέχεια και στους δύο.
Προχωρούµε στην έβδοµη µε αριθµό 586/28-3-2022 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Ουσιαστικά µέτρα
στήριξης για την αγροτική παραγωγή και την κτηνοτροφία».

Κύριε Κεγκέργολου, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα.
Έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σε αδιέξοδο έχουν περιέλθει αγρότες, παρα-

γωγοί και κτηνοτρόφοι όλης της χώρας από την Κρήτη µέχρι τον
Έβρο, αφού η µεγάλη αύξηση του κόστους παραγωγής στο ηλε-
κτρικό, στα καύσιµα, στα λιπάσµατα, σε ζωοτροφές, τους φέρνει
σε αδιέξοδο, την ίδια ώρα που αναµένονται και σηµαντικές ελ-
λείψεις σε πρώτες ύλες για τις ζωοτροφές αλλά και σε βασικά
αγαθά. Εξαντλούνται τα αποθέµατα των ζωοτροφών στην Κρήτη
από την εικόνα που έχω και θα πρέπει να αναζητηθούν λύσεις.
Ήδη οι βιοτεχνίες ζωοτροφών δίνουν περιορισµένο αριθµό.
Έχουν βάλει δελτίο ανάλογα τον αριθµό των ζώων και αυτό είναι
ένα µεγάλο πρόβληµα.

Το θέµα που είχε ανακύψει και από την εποχή της πανδηµίας
µε τη διακοπή της εφοδιαστικής αλυσίδας ήταν στο γενικότερο
πλαίσιο της επισιτιστικής επάρκειας και ασφάλειας. Μετά όµως
και από τον πόλεµο της Ρωσίας στην Ουκρανία το ζήτηµα τίθεται
επί τάπητος και θα πρέπει να ληφθούν µέτρα από την Κυβέρνηση
αντί των αποσπασµατικών και µερικών ως προς τη λύση προτά-
σεων που έχουν κατατεθεί από την πλευρά της Κυβέρνησης. Και
βέβαια να ακούσετε τόσο τις προτάσεις του Κινήµατος Αλλαγής
που είναι ένα ευρύτερο πλαίσιο για τη στήριξη αγροτών, κτηνο-
τρόφων στην κατεύθυνση που προανέφερα, όσο βεβαίως και των
ίδιων των αγροτών που πλέον έχουν συγκροτήσει και το κεντρικό
όργανο. Αυτό είναι µια θετική εξέλιξη. Η ΕΘΕΑΣ είναι πλέον το
θεσµικό όργανο µε το οποίο πρέπει να διαβουλεύεστε, το θε-
σµικό όργανο εκπροσώπησης των αγροτών.

Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ, ποια µέτρα στήριξης σκοπεύετε
να λάβετε, ούτως ώστε να είναι ουσιαστικά, πέρα από τα απο-
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σπασµατικά µέτρα που έχετε ήδη ανακοινώσει και δεν αρκούν,
ούτως ώστε να ενισχυθούν οικονοµικά οι αγρότες και οι κτηνο-
τρόφοι, για να µπορούν να αντεπεξέλθουν στο αυξηµένο κόστος
παραγωγής και ιδιαίτερα ποια µέτρα θα λάβετε, ούτως ώστε να
έχουµε στην κατεύθυνση που θέλουµε, παραγωγή προϊόντων
που χτυπάνε καµπανάκι για την επισιτιστική επάρκεια και ασφά-
λεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Κεγκέρογλου.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-

µων κ. Γεώργιος Στύλιος, ο οποίος έχει τρία λεπτά και δεν θα µε
στεναχωρήσει όπως την προηγούµενη φορά! Καλησπέρα σας
και καλή εβδοµάδα, κύριε Στύλιε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, έχουµε έρθει αντιµέτωποι µε την πανδηµία,
την κλιµατική κρίση, την ενεργειακή κρίση και την ανάγκη για επι-
σιτιστική επάρκεια λόγω του πολέµου στην Ουκρανία. Μολα-
ταύτα σταθήκαµε στο ύψος των περιστάσεων και βοηθήσαµε τις
αγροτικές και κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις να αντεπεξέλθουν
ως τώρα. Σεβόµενη το σύνολο της κοινωνίας και λαµβάνοντας
υπ’ όψιν τα δηµοσιονοµικά όρια, η Κυβέρνησή µας έχει ήδη λάβει
σειρά αποφάσεων, δράσεων και πρωτοβουλιών µέσα από µία δυ-
ναµική διαδικασία συνεχούς αναπροσαρµογής των αποφάσεών
µας.

Πρέπει να επισηµάνουµε ότι στο Υπουργείο µας δεν έχει φτά-
σει καµµία καταγγελία που να αφορά την επιβολή ορίου δέκα
τσουβαλιών ανά πελάτη και προφανώς το Υπουργείο µας από
την πλευρά του δεν έχει δεσµευτεί µε καµµία τέτοια απόφαση.

Προβήκαµε στις εξής αποφάσεις: 
Ειδικά για τις ιδιαίτερες συνθήκες, που διαµορφώνονται λόγω

του πολέµου, νοµοθετήσαµε τη δηµιουργία συστήµατος υποχρε-
ωτικής καταγραφής για τα αποθέµατα γεωργικών προϊόντων,
ώστε να αποφευχθούν φαινόµενα αισχροκέρδειας και να εξα-
σφαλιστεί η επισιτιστική επάρκεια της χώρας. Μόλις σήµερα
άνοιξε και η σχετική πλατφόρµα, όπου υποχρεούνται οι επαγγελ-
µατίες, όλες οι επιχειρήσεις της εφοδιαστικής αλυσίδας να δη-
λώσουν όλα τα αποθέµατα που αφορούν πρώτες ύλες,
παραγωγή λιπασµάτων, ζωοτροφές, ωµά δηµητριακά, άλευρα,
µία σειρά από πρώτες ύλες που είναι βασικές για να εγγυηθούµε
την επισιτιστική ασφάλεια της χώρας.

Εξασφαλίσαµε από το αποθεµατικό κρίσης που ενεργοποίησε
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 26 εκατοµµύρια ευρώ, ποσό που µπορεί
να συµπληρωθεί από εθνικούς πόρους και να κατευθυνθεί στην
ενίσχυση διαφόρων κατηγοριών, όπως είναι οι ζωοτροφές και τα
λιπάσµατα και µελετούµε το θέµα. Μέχρι τώρα έχουν γίνει ανα-
κοινώσεις από την Κυβέρνηση συνολικά, από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών και το δικό µας Υπουργείο.

Δίνουµε πάνω από 40 εκατοµµύρια ευρώ στους κτηνοτρόφους
για τις ζωοτροφές µε βάση τον τζίρο ολόκληρης της χρονιάς το
2021 και έχει προαναγγελθεί σχετική νοµοθετική ρύθµιση η
οποία αναµένεται να κατατεθεί στη Βουλή µέσα σε αυτή την
εβδοµάδα και στη συνέχεια µε ΚΥΑ οι αρµόδιοι Υπουργοί θα κα-
θορίσουν πού και πώς θα δοθούν τα χρήµατα αυτά, σε ποιους
κτηνοτρόφους, δηλαδή, ανάλογα µε τη δυναµική που έχει ο κα-
θένας, για να µην είναι ένα µέτρο βάσει του οποίου όλοι θα πά-
ρουν το ίδιο, γιατί θα πρέπει αυτός που έχει µεγαλύτερη ανάγκη
να λάβει και την περισσότερη χρηµατοδότηση για να αντεπεξέλ-
θει και να µπορέσει να κρατήσει το ζωικό κεφάλαιο που διαθέ-
τει.

Θα ήθελα να σας πω ότι η χώρα µας, η Ελλάδα, είναι η πρώτη
χώρα που θεσµοθέτησε την ίδρυση Ειδικού Ταµείου Στήριξης για
την Ενεργειακή Μετάβαση. Είναι τα γνωστά µέτρα που έχουµε
πει κατά καιρούς για το ηλεκτρικό ρεύµα και για την ενίσχυση
των αγροτών. Για τα καύσιµα, σας είπα. Στη δευτερολογία µου
θα επανέλθω µε µια σειρά από µέτρα και αποφάσεις που αφο-
ρούν γενικότερα τη στήριξη του πρωτογενούς τοµέα και της γε-
ωργίας, αλλά περισσότερο της κτηνοτροφίας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, το γεγονός ότι γίνεται µια λελογισµένη

χρήση και διανοµή των αποθεµάτων, όπως τα καταγράφουν στο
νησί, δεν είναι θέµα καταγγελίας, είναι θέµα πραγµατικότητας.

Τι είπαν κτηνοτρόφοι και βιοτεχνίες ή έµποροι ζωοτροφών; Ότι
θα πάµε λελογισµένα, ούτως ώστε να κρατήσουν όσο το δυνατόν
περισσότερο τα αποθέµατα σε µια περίοδο που περιµένουµε την
Κυβέρνηση να βρει εναλλακτικούς τρόπους, εναλλακτικές πηγές
για προµήθεια καλαµποκιού, αλλά και άλλων βασικών πρώτων
υλών για τις ζωοτροφές, όπως επίσης και για άλλα απαραίτητα
για την αγροτική παραγωγή και την κτηνοτροφία.

Το ζήτηµα είναι εάν η Κυβέρνηση συνεχίσει να σέρνεται πίσω
από το πρόβληµα µε αποσπασµατικά µέτρα τα οποία µπορεί να
έχουν θετικό χαρακτήρα, αλλά δεν αρκούν, διότι θα εξαρτηθεί
και από το πρόγραµµα το οποίο είπατε προηγουµένως για τη
στήριξη πόσο θα αφορά τον κάθε παραγωγό, τον κάθε κτηνο-
τρόφο και αν µπορεί να καλύψει την τεράστια αύξηση που
έχουµε στο κόστος παραγωγής και στο κόστος εκτροφής, που
έχει να κάνει µε την ενέργεια, το ηλεκτρικό, τα καύσιµα και βε-
βαίως τις αυξήσεις στα λιπάσµατα και τις ζωοτροφές. Νοµίζω ότι
πρέπει να δείτε ευρύτερα το θέµα και πιο ριζικά.

Χρειάζεται µια συζήτηση για τον αναπροσανατολισµό της Κοι-
νής Αγροτικής Πολιτικής. Δεν γίνεται να προχωράµε αµέριµνοι
µε βάση τη συζήτηση που είχαµε πριν από την πανδηµία ή και
πριν από αυτά που συνέβησαν στην Ουκρανία. Χρειάζεται ανα-
προσανατολισµός της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, διεύρυνση
των συνδεδεµένων ενισχύσεων, ούτως ώστε προϊόντα που θέ-
λουµε να παράγονται στον τόπο µας στην κατεύθυνση της επι-
σιτιστικής ασφάλειας και επάρκειας να µπορούν να ενισχυθούν
από την ΚΑΠ.

Να δούµε το ενεργειακό κόστος άµεσα. Το πλαφόν στη ρήτρα
αναπροσαρµογής θεωρείται εκ των ων ουκ άνευ. Δεν γίνεται να
συνεχίζουµε. Η επιστροφή στο πετρέλαιο στο ποσοστό που
ισχύει δεν αρκεί. Θα πρέπει να υπάρξει και µια γενικότερη µεί-
ωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο, γιατί είναι
ο τροφοδότης της ακρίβειας και στο κόστος παραγωγής και στο
κόστος λειτουργίας των επιχειρήσεων και για την κάθε οικογέ-
νεια. Είναι ευρύτερο θέµα η µείωση των ειδικών φόρων κατανά-
λωσης στα καύσιµα. Να δείτε το θέµα που έχει να κάνει µε την
παραγωγή ενέργειας από τις ίδιες τις οµάδες παραγωγών, τους
ΤΟΕΒ και τους ΓΟΕΒ, ούτως ώστε να έχουµε αυτή τη δυνατό-
τητα το επόµενο διάστηµα για να εξασφαλίζεται και το νερό άρ-
δευσης αλλά και οι άλλες λειτουργίες.

Θέλουµε ουσιαστικό πρόγραµµα στήριξης για τις µεταφορές.
Αυτό ιδιαίτερα αφορά τα νησιά και την Κρήτη αλλά και την ηπει-
ρωτική Ελλάδα, όταν έχουµε τεράστιες αποστάσεις που µεταφέ-
ρονται προϊόντα και βέβαια πρώτες ύλες. Σε αυτό το ευρύτερο
πλαίσιο εµείς σας έχουµε καταθέσει προτάσεις.

Επίσης, το δεύτερο που σας είπα, εκτός από το να µελετήσετε
τις προτάσεις του Κινήµατος Αλλαγής, είναι ότι πρέπει άµεσα να
κάνετε την πρώτη συνάντηση µε την ΕΘΕΑΣ. Την Κυριακή εκλέ-
χτηκε η διοίκησή της και οι αγρότες έχουν πλέον κεντρικό συνε-
ταιριστικό όργανο. Για πολλά χρόνια δεν υπήρχε ή υπήρχε
διάσπαση και θα έλεγα µια άτυπη κατάσταση. Με αυτό το θε-
σµικό όργανο να διαβουλευθείτε για να δείτε τα ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε τα ουσιαστικά µέτρα στήριξης αγροτών και
κτηνοτρόφων.

Απέχει πολύ η ανάγκη που υπάρχει από το πνεύµα που η Κυ-
βέρνηση τα αντιµετωπίζει, τουλάχιστον µέχρι τα τωρινά µέτρα.
Διαψεύστε µας, πάρτε ουσιαστικά µέτρα, θέστε ζητήµατα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Όσον αφορά το πλαίσιο που έχει να κάνει µε
την αναµόρφωση της ΚΑΠ, µπορεί και σε εθνικό επίπεδο να γίνει.
Πολλά από αυτά δεν αφορούν το Συµβούλιο. Όσα αφορούν το
Συµβούλιο, στο Συµβούλιο, όσα αφορούν όµως εδώ την αναµόρ-
φωση και τη διεύρυνση των συνδεδεµένων ενισχύσεων, να τα κά-
νετε χωρίς χάσιµο χρόνου, διότι πραγµατικά τρέχουν οι εξελίξεις
και δεν µπορεί να τρέχει η Κυβέρνηση πίσω από αυτές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κεγκέρογλου.
Κύριε Στύλιε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, στην κυριολεξία τρέχουν οι εξελίξεις και αλ-
λάζουν τα δεδοµένα µέρα µε τη µέρα, εβδοµάδα µε την εβδο-
µάδα.

Τώρα, σε σχέση µε την ΚΑΠ, την Κοινή Αγροτική Πολιτική, το
δικό µας στρατηγικό σχέδιο, εκεί µέσα ένα τµήµα, ένα µεγάλο
κοµµάτι είναι οι συνδεδεµένες ενισχύσεις, τις οποίες αναφέρατε
και ξέρετε και εσείς ότι στο υπάρχον σχέδιο, που κατατέθηκε
µόλις πριν από µερικούς µήνες, στο τέλος του χρόνου, έχει γίνει
µια µεγάλη στροφή στην ενίσχυση της κτηνοτροφίας µέσα από
τις συνδεδεµένες ενισχύσεις και έχει γίνει όχι µόνο στην κτηνο-
τροφία, αλλά έγινε και σε σχέση µε τις ζωοτροφές που παράγον-
ται και είναι απαραίτητες για να ενισχυθεί η κτηνοτροφία.

Άρα, λοιπόν, στις συνδεδεµένες ενισχύσεις έχει γίνει µια
στροφή στην ΚΑΠ. Αυτό αφορά το διάστηµα από το 2023 και
µετά.

Τι κάνουµε όµως στη µεταβατική περίοδο 2021 - 2022; Έχουµε
τροποποιήσει τις συνδεδεµένες ενισχύσεις και στηρίζονται τα
κτηνοτροφικά φυτά, τα ψυχανθή, η µηδική, όλα αυτά που χρει-
άζονται και είναι απαραίτητα και βασικά για την κτηνοτροφία.
Έχουν γίνει ανακοινώσεις από το Υπουργείο µας και από τον
Υπουργό κ. Γιώργο Γεωργαντά, ότι για πρώτη φορά τώρα εξε-
τάζουµε το ενδεχόµενο και για τον αραβόσιτο, για να προλά-
βουµε την καλλιεργητική περίοδο η οποία ξεκινά τώρα και είναι
σε εξέλιξη για το δεύτερο εξάµηνο. Θυµίζω δε ότι στο σχέδιο
που καταθέσαµε τον Δεκέµβριο στις συνδεδεµένες ενισχύσεις
εντάχθηκαν για πρώτη φορά το κριθάρι και το µαλακό σιτάρι,
χωρίς να ξέρουµε ότι θα ερχόταν βέβαια ο πόλεµος. Βρεθήκαµε
να είµαστε µπροστά µε το συγκεκριµένο θέµα.

Τώρα, όσον αφορά την Κρήτη και τα νησιά του Αιγαίου υπάρ-
χει αυξηµένο κόστος. Γι’ αυτόν τον λόγο η Κυβέρνηση έχει ανα-
κοινώσει και είπαµε το εξής: ότι εντάσσουµε στο µεταφορικό
ισοδύναµο τη µεταφορά ζωοτροφών στην Κρήτη για το έτος
2022, µία παρέµβαση 8 εκατοµµυρίων ευρώ.

Επιπλέον, για τα υπόλοιπα νησιά του Αιγαίου αυξάνουµε το
πρόγραµµα των µικρών νησιών του Αιγαίου για τη µεταφορά
ζωοτροφών κατά 50%, που σηµαίνει 3,5 εκατοµµύρια ευρώ.

Θίξατε ένα µεγάλο θέµα που αφορά το ενεργειακό, το κόστος
της ενέργειας για τους ΤΟΕΒ και για τους ΓΟΕΒ. Το έχω πει πολ-
λές φορές σε ερωτήσεις και έντυπες στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο, αλλά και σε επίκαιρες ερωτήσεις εδώ στη Βουλή, ότι
έχουµε ανοιχτή πρόσκληση που λήγει στις 6 Μαΐου. Είναι δι-
καιούχοι οι δήµοι και οι περιφέρειες της χώρας, που µπορούν να
υποβάλουν στο πρόγραµµα εγγειοβελτιωτικών έργων µέχρι
2.200.000 ευρώ προτάσεις για φωτοβολταϊκά, για να αποκτήσουν
µία ενεργειακή αυτονοµία οι ΤΟΕΒ και οι ΓΟΕΒ της χώρας µας.

Θέλω µε µια λέξη να πω ότι έχουµε δύο εργαλεία που βοηθούν
και δίνουν ρευστότητα στους παραγωγούς µας και στους κτηνο-
τρόφους µας. Μιλώ για το Ταµείο Εγγυοδοσίας και το Ταµείο Μι-
κρών Δανείων. Στο Ταµείο Εγγυοδοσίας έχουµε 480
εκατοµµύρια που µπορούν να απευθυνθούν στις τράπεζες και να
πάρουν χρήµατα οι παραγωγοί µας. Το Ταµείο Μικρών Δανείων
αφορά δάνεια από 3.000 ευρώ έως 25.000 ευρώ. Δεν απαιτούν-
ται εγγυήσεις από τους παραγωγούς. Δηµοσιεύτηκε η ΚΥΑ, πήρε
ΦΕΚ. Μέσα στον Απρίλιο θα προχωρήσει η υλοποίηση του µέ-
τρου που µπορούν να απευθυνθούν, για να υπάρχει µια ρευστό-
τητα.

Κλείνω καταλήγοντας µε το εξής. Αντιλαµβανόµαστε το πρό-
βληµα, αντιλαµβανόµαστε το µέγεθος του προβλήµατος και τη
διάσταση και τον ρόλο τον οποίο έχει σε σχέση µε την κοινωνία
µας και τη συνοχή. Θέλουµε η εφοδιαστική αλυσίδα να είναι πλή-
ρης, να είναι γεµάτη και να έχει η κοινωνία µας όλα τα αγαθά.
Καταλαβαίνετε ότι µας επηρεάζει ο τρόπος παραγωγής και µας
επηρεάζουν οι αλλαγές οι οποίες έχουν γίνει σε σχέση µε τον
πόλεµο. Δεσµευόµαστε όµως ότι και στο Συµβούλιο Υπουργών
και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και σε σχέση µε αναθεωρήσεις µε
την Κοινή Αγροτική Πολιτική θα επανεξετάσουµε και θα υποβά-
λουµε προτάσεις και γι’ αυτόν τον λόγο η ΕΘΕΑΣ -να πω και εγώ
ότι ευχόµαστε να έχει µια επιτυχηµένη θητεία- είναι ο θεσµικός
µας συνοµιλητής, του Υπουργείου. Θέλουµε, λοιπόν, από τον θε-

σµικό µας συνοµιλητή να συµµετάσχει, να µας κάνουν και αυτοί
τις δικές τους προτάσεις, τις οποίες στη συνέχεια µπορούµε να
τις υιοθετήσουµε ή όχι και να τις υλοποιήσουµε ή να τις καταθέ-
σουµε και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Στύλιε.

Προχωρούµε τώρα στη δέκατη µε αριθµό 588/28-3-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Χαράλαµπου (Χάρη) Καστανίδη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Επι-
σιτιστική κρίση».

Κύριε Καστανίδη, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε
δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Αν-
τεύχοµαι.

Πριν από λίγες µέρες ο επικεφαλής του παγκόσµιου επισιτι-
στικού προγράµµατος απηύθυνε δραµατική προειδοποίηση σε
όλον τον κόσµο για την πιθανότητα σοβαρής επισιτιστικής κρί-
σης εξαιτίας του πολέµου στην Ουκρανία. Χρησιµοποίησε µάλι-
στα την έκφραση, κύριε Πρόεδρε, «ίσως δεν έχουµε δει ακόµη
την κόλαση». Και δεν αναφερόταν µόνο σε τρίτες χώρες φτωχές
και υπανάπτυκτες, όπου θα εµφανιστούν έντονα ξανά τα φαινό-
µενα των µεταναστευτικών ροών. Η προειδοποίησή του αφο-
ρούσε και χώρες σχετικά ή πολύ ευηµερούσες, όπως την
Ευρωπαϊκή Ένωση στο σύνολό της και τη χώρα µας.

Κύριε Υφυπουργέ, γνωρίζετε ότι υπάρχουν ήδη προβλήµατα
στην εφοδιαστική αλυσίδα αγροτικών προϊόντων. Η Ουκρανία και
η Ρωσία είναι από τους µεγαλύτερους εξαγωγείς σιτηρών, αρα-
βοσίτου, ηλιέλαιου, κραµβέλαιου. Είναι από τους πρωτοπόρους,
από τις µεγαλύτερες δυνάµεις. Η εφοδιαστική αλυσίδα έχει ήδη
διαταραχθεί, διότι ας πούµε για τα πλοία της Ουκρανίας υπάρχει
ήδη αποκλεισµός στα λιµάνια της Αζοφικής.

Επίσης σε ό,τι αφορά την Ουκρανία δεν γνωρίζουµε τι θα γίνει
µε τη γραµµή παραγωγής. Αυτή τη στιγµή κανένας, κύριε Πρό-
εδρε, δεν ελέγχει ποια είναι τα πιθανά αποθέµατα αγροτικών
προϊόντων της ίδιας της Ουκρανίας, προκειµένου να προχωρήσει
έστω και µετά τον πόλεµο σε ένα µέρος των εξαγωγικών της
προσπαθειών.

Επιπλέον, η σπορά έχει ανασταλεί λόγω του πολέµου. Εργα-
τικά χέρια στις αγροτικές γαίες δεν υπάρχουν, διότι έχουν µετα-
κινηθεί πληθυσµοί και δεν γνωρίζουµε αν θα υπάρξει νέα
συγκοµιδή από τον επόµενο Ιούνιο.

Η δε Ρωσία, κύριε Υφυπουργέ, υφίσταται στο πλαίσιο του παγ-
κόσµιου οικονοµικού πολέµου -γιατί πρόκειται για παγκόσµιο οι-
κονοµικό πόλεµο- µείωση ή απαγόρευση εξαγωγών. Και δεν
αναφέροµαι µόνο στο φυσικό αέριο, αλλά και σε άλλα κρίσιµα
προϊόντα, µεταξύ των οποίων και σε γεωργικά προϊόντα. Υπάρχει
δε η δήλωση του Πούτιν ότι πιθανότατα και για άλλα προϊόντα,
για µη φιλικές χώρες, θα χρειαστεί, πέραν των περιορισµών στις
εξαγωγές, η καταβολή σε ρούβλια.

Αντιλαµβανόµαστε ότι το πρόβληµα είναι µεγάλο. Η χώρα µας
έχει µεγάλες ανάγκες σε µαλακό σιτάρι, σε καλαµπόκι και σε
ηλιέλαιο. Άλλες δε χώρες, οι οποίες επίσης είναι προµηθεύτριες
της Ελλάδας, ήδη αναστέλλουν τις εξαγωγές, διότι θέλουν να
αυξήσουν τα δικά τους αποθέµατα σε περίπτωση επισιτιστικής
κρίσης, για να αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα των δικών τους
λαών. Θα αναφερθώ µετά και στα θέµατα των τιµών, γιατί ένα
δεύτερο, κεφαλαιώδους σηµασίας θέµα, είναι οι τιµές στα αγρο-
τικά προϊόντα.

Δεν γνωρίζω ποια είναι η προετοιµασία της Κυβέρνησης. Δεν
αναφέροµαι στις καθησυχαστικές δηλώσεις του Πρωθυπουργού
και αρµοδίων παραγόντων ότι υπάρχει απόθεµα τροφίµων για
την τροφοδοσία της αγοράς και των πολιτών. Εγώ βλέπω αυτό
που έρχεται. Δεν γνωρίζω ποια είναι τα σχέδια της Κυβέρνησης
και πώς έχει προετοιµαστεί. Θα δώσω στη συνέχεια και σειρά
άλλων στοιχείων. Θέλω να ελέγξω µαζί σας ότι ενδεχοµένως
υπάρχει σχέδιο για εναλλακτικές πηγές προµηθειών της χώρας,
ώστε να µην υποφέρει ούτε ο Έλληνας πολίτης ούτε η αγροτική
µας παραγωγή. Θα είµαι σε θέση να πω περισσότερα αµέσως
µετά.

Ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Καστανίδη.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Γεώργιος Στύλιος.

Κύριε Στύλιε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για το ξεκίνηµα
της.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Θα απαντήσω ευθέως στο ερώτηµά σας.

Η ροή της εφοδιαστικής αλυσίδας παραµένει αδιατάρακτη,
όπως ήταν πριν ξεσπάσει ο πόλεµος. Είναι εξασφαλισµένη, λοι-
πόν, η απόλυτη επάρκεια αγαθών στην αγορά. Δεν µπορούµε
όµως, όπως είπατε και εσείς, να αγνοήσουµε το µέγεθος των συ-
ναλλαγών της χώρας µας µε τις εµπλεκόµενες στον πόλεµο
χώρες σε κάποια αγαθά, ούτε την πιθανότητα στρεβλώσεων
στην αγορά.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ που τηρεί το
Υπουργείο µας και αφορούν µέσους όρους της τελευταίας τριε-
τίας, τα κύρια αγροτικά προϊόντα που εισάγουµε από την Ουκρα-
νία και τη Ρωσία είναι το µαλακό σιτάρι σε ποσοστό 30% και ο
αραβόσιτος σε ποσοστό 26%. Αντίθετα, στα δηµητριακά και στα
έλαια ο όγκος των εισαγωγών είναι πολύ µικρός.

Στα δε λιπάσµατα οι εισαγωγές από Ουκρανία και Ρωσία είναι
της τάξεως του 14%. Το µεγαλύτερο ποσοστό των εισερχοµένων
στη χώρα µας ποσοτήτων από τα προϊόντα αυτά προέρχεται από
το ενδοκοινοτικό εµπόριο, δηλαδή από χώρες µε τις οποίες το
εµπόριο εξακολουθεί να γίνεται κανονικά, χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης.

Δίνω ορισµένα στοιχεία. Για το σιτάρι και τον αραβόσιτο οι ει-
σαγωγές µας είναι 40% και 53% αντίστοιχα, πάλι µε µέσους
όρους τριετίας και προέρχονται κυρίως από τη Βουλγαρία. Αυτή
είναι η βασική χώρα από την οποία προµηθευόµαστε, µε την
οποία βέβαια, όπως ξέρετε και εσείς και όλη η Ελλάδα και οι πο-
λίτες και οι ίδιοι οι παραγωγοί και οι έµποροι, τηρούνται όλες οι
εµπορικές συµφωνίες. Δεν γνωρίζουµε τουλάχιστον εµείς κάτι αν-
τίθετο σε σχέση µε αυτό.

Θέλοντας, όµως, να ενισχύσουµε και να εγγυηθούµε την επι-
σιτιστική επάρκεια της χώρας, προχωρήσαµε στη σύσταση ειδι-
κής οµάδας εργασίας µε αντικείµενο την εκτίµηση της
κατάστασης και την κατάθεση προτάσεων. Έχω εδώ τη σχετική
απόφαση να την καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής και να την
πάρετε στην συνέχεια.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Γεώργιος Στύλιος καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Είναι µια σειρά από παράγοντες θεσµικούς, υπηρεσιακούς του
Υπουργείου µας, διευθυντές, γενικοί διευθυντές, οι οποίοι είναι
ειδικοί πάνω στα θέµατα και στα αντικείµενα τα οποία συζητούν.
Ποιος είναι ο στόχος; Είναι η διασφάλιση της επισιτιστικής επάρ-
κειας και η καταπολέµηση των φαινοµένων αισχροκέρδειας.

Το είπα και πριν στην ερώτηση. Σήµερα άνοιξε η πλατφόρµα
για την καταγραφή των αποθεµάτων που υπάρχουν στη χώρα
µας.

Τώρα σε σχέση µε την αισχροκέρδεια, το Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης έχει νοµοθετήσει συγκεκριµένους περιορισµούς στο µεικτό
κέρδος προϊόντων και υπηρεσιών. Διενεργούνται συνεχείς έλεγ-
χοι και έχουν επιβληθεί πρόστιµα ύψους 1,5 εκατοµµυρίου ευρώ
σε επιχειρήσεις για αισχροκέρδεια.

Σε σχέση µε τη διεύρυνση της παραγωγικής ικανότητας,
έχουµε πάει σε προσωρινή αναστολή του µέτρου της αγρανάπαυ-
σης. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι οι τριακόσιες ογδόντα χιλιάδες
στρεµµάτων, τα οποία επιδοτούνταν για να είναι σε αγρανάπαυση
-είναι το γνωστό πρασίνισµα- µπορούν για τα επόµενα δύο χρόνια
να καλλιεργήσουν και να λάβουν και την ενίσχυση κανονικά από
το πρασίνισµα. Είναι µια απόφαση η οποία έχει γίνει σε συνεν-
νόηση και µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και έχει την έγκρισή της.

Δίνουµε προτεραιότητα στην προώθηση των καλοκαιρινών καλ-
λιεργειών για τις οποίες υπάρχει ακόµα χρόνος, όπως είναι ο αρα-
βόσιτος, η µηδική και η σόγια. Έχουµε εξαγγείλει και έχουµε πει
ότι εξετάζουµε το ενδεχόµενο να αξιοποιήσουµε τη συνδεδεµένη

ενίσχυση προς όφελος των συγκεκριµένων καλλιεργειών. Ειδικά
για το ηλιέλαιο, αν και αυτή τη στιγµή υπάρχει επάρκεια, έχουµε
προτείνει και το έχουµε πει δηµόσια και ανοικτά να γίνει µια ανα-
κατεύθυνση καλλιεργειών, που πήγαιναν από το βιοκαύσιµο, να
στραφούν για να παραχθεί ηλιέλαιο, το οποίο θα µπορεί να χρη-
σιµοποιηθεί για τα τρόφιµα. 

Σήµερα ο Υπουργός ήταν στη Θράκη, στον Έβρο, σε µια πε-
ριοχή όπου κατά κύριο λόγο γίνεται η παραγωγή του ηλιέλαιου
στη χώρα µας, σε µια συµβολική κίνηση και για µια νέα συζήτηση
και επικοινωνία µε τους παραγωγούς γι’ αυτό το συγκεκριµένο
θέµα. 

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Στύλιο.
Κύριε Καστανίδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, φοβάµαι ότι

η πρώτη σας απάντηση καθόλου δεν µε καθησύχασε, αντιθέτως
αύξησε τα ερωτήµατά µου και την ανησυχία µου. Θα σας εξη-
γήσω.

Απαντήσατε γι’ αυτά που έχετε εξασφαλίσει, σύµφωνα µε τις
δηλώσεις σας. Εγώ σας περιγράφω αυτά που έρχονται και στη-
ρίζονται σε δεδοµένα. 

Γνωρίζετε ότι οι ετήσιες ανάγκες της χώρας σε µαλακό σιτάρι
είναι εννιακόσιες χιλιάδες τόνοι τον χρόνο. Από αυτές τις εννια-
κόσιες χιλιάδες τόνους, οι τριακόσιες πενήντα χιλιάδες εισάγον-
ται από τρεις χώρες: τη Ρωσία, την Ουκρανία και τη Μολδαβία.
Μόλις 10%, δηλαδή ενενήντα χιλιάδες περίπου τόνους, έχουµε
εγχώρια παραγωγή σε µαλακό σιτάρι. Οι υπόλοιποι τόνοι µαλα-
κού σιταριού είναι εισαγωγή από χώρες όπως η Βουλγαρία και η
Ουγγαρία. 

Ήδη έχουµε προβλήµατα µε τις εισαγωγές ή θα εµφανιστούν
προβλήµατα µε τις εισαγωγές από Ουκρανία και Ρωσία, για τους
λόγους που εξήγησα. Η Βουλγαρία, που είναι µια από τις προµη-
θεύτριες χώρες µας σε µαλακό σιτάρι, ήδη έχει ανακοινώσει αύ-
ξηση των αποθεµάτων της κατά ενάµισι εκατοµµύριο τόνους,
γιατί θέλει να αντιµετωπίσει πιθανούς κινδύνους δικής της επισι-
τιστικής κρίσης. Γι’ αυτό και έχει αναστείλει, όπως συνέβη και µε
την Ουγγαρία και τη Μολδαβία, τις εξαγωγές. Έχει πάρει από-
φαση να ελέγξει ξανά το θέµα των εξαγωγών. 

Αν, συνεπώς, πιεζόµενες από τις δικές τους ανάγκες, η Βουλ-
γαρία ή η Μολδαβία -εξαίρεση είναι µόνο η Ρουµανία- αποφασί-
σουν να περιορίσουν στην καλύτερη περίπτωση τις εξαγωγές,
υπάρχει πρόβληµα. 

Προσθέτω και το εξής. Οι ετήσιες ανάγκες της χώρας σε κα-
λαµπόκι είναι περίπου ένα εκατοµµύριο εκατόν δεκαπέντε χιλιά-
δες τόνοι, εκ των οποίων τριακόσιες ογδόντα χιλιάδες εισάγονται
και πάλι από τη Βουλγαρία. Εάν και στον αραβόσιτο συµβεί ό,τι
περιγράφω για τα µαλακά σιτηρά, σηµαίνει ότι θα έχουµε φοβερή
έλλειψη αραβοσίτου, µε ό,τι αυτό σηµαίνει για τις ζωοτροφές.

Πριν από λίγες µόνο µέρες, ο επικεφαλής του Αγροτικού Συ-
νεταιρισµού Ρεθύµνης περιέγραφε µια εξόχως επικίνδυνη και δυ-
σάρεστη κατάσταση στην Κρήτη, όπου οι εισαγωγείς ή οι
παραγωγοί ζωοτροφών έθεταν πλαφόν στην πώληση ανά παρα-
γωγό, γιατί ακριβώς δεν έχουν αποθέµατα. Το αποτέλεσµα θα
είναι σε αυτή την περίπτωση να µην µπορούν οι Έλληνες κτηνο-
τρόφοι να κουµαντάρουν το ζωικό τους κεφάλαιο, να το θρέ-
ψουν, µε ό,τι αυτό σηµαίνει στη συνέχεια για την έλλειψη
γάλακτος και κρέατος. 

Σε αυτά, σάς παρακαλώ, προσθέστε ότι έχουµε µια υπερβάλ-
λουσα αύξηση των ασφαλίστρων κινδύνου για καθετί που πλέει
στη Μαύρη Θάλασσα, κάτι που επιβαρύνει ακόµη περισσότερο,
από άποψη ακρίβειας, την εφοδιαστική αλυσίδα. 

Κύριε Πρόεδρε, 400% επάνω είναι µόνο τα λιπάσµατα. Έχουµε
συνεχείς ανατιµήσεις των δηµητριακών, όπως και του ηλιέλαιου,
και δεν εννοώ στο ράφι, µιλάω τώρα για τις προµήθειες. Πού θα
φτάσει το πράγµα; Ακόµη και αν δεν σπάσει ολότελα η εφοδια-
στική αλυσίδα, µε το ύψος των τιµών θα υπάρξει πρόβληµα στον
Έλληνα καταναλωτή, εκτός από τα προβλήµατα που περιέγραψα
για τον γεωργό και τον κτηνοτρόφο, για να µπορεί να έχει επάρ-
κεια στο σπίτι του.

Ξαναθέτω το θέµα, συνεπώς, κύριε Υφυπουργέ. Αυτά είναι δε-
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δοµένα που µας υποδηλώνουν ότι έρχονται πολλά δυσάρεστα.
Με ενδιαφέρει να δω το σχέδιό σας και, κυρίως, µε ενδιαφέρει
αν έχετε αποφασίσει κάτι -υπάρχουν µέτρα βραχυπρόθεσµα και
µέτρα µακροπρόθεσµα- που αφορά πια την αύξηση της εγχώ-
ριας παραγωγής.

Πρέπει να πάρουµε το µάθηµά µας από τον πόλεµο. Για κάθε
άλλη περίπτωση στο µέλλον δεν πρέπει να ξανασυµβεί να είµα-
στε ελλειµµατικοί, τουλάχιστον σε βασικά είδη. Χρειάζεται να
υπάρξει ένας συνολικός αναπροσανατολισµός στην εθνική αγρο-
τική παραγωγή και ένας προσανατολισµός του αγροτικού κό-
σµου. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Καστανίδη.
Τον λόγο έχει ο κ. Στύλιος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Θέλω να γνωρίζετε το εξής, κύριε συνάδελφε, και
να το γνωρίζουν όλοι οι πολίτες αυτής της χώρας. Το γνωρίζουν
σε µεγάλο βαθµό οι αγρότες µας, οι γεωργοί µας, οι κτηνοτρό-
φοι µας, ότι η Κυβέρνησή µας συνεχώς και επικοινωνεί µαζί τους,
αλλά και συνεχώς ανταποκρίνεται στις ανάγκες αλλά και στις
προκλήσεις του µέλλοντος που υπάρχουν. Δηλαδή, βλέπουµε
την επικαιρότητα, βλέπουµε την τρέχουσα κατάσταση. Παρ’ όλα
αυτά, εδώ σχεδιάζουµε και αποφασίζουµε και σε γερές βάσεις
και µελετώντας τα στοιχεία και τα δεδοµένα που υπάρχουν ορ-
γανώνουµε και τα επόµενα χρόνια και το µέλλον. 

Η κρίση αυτή για την οποία συζητούµε αυτή τη στιγµή ξεφεύ-
γει από τα εθνικά όρια των χωρών των άµεσα εµπλεκοµένων,
αποκτώντας έναν χαρακτήρα διεθνή, και επηρεάζει σίγουρα τις
εφοδιαστικές και παραγωγικές αλυσίδες. Αυτό είναι δεδοµένο.
Δεν θα µπορούσε να το αµφισβητήσει κανείς. Το καταλαβαί-
νουµε όλοι. 

Αυτό, λοιπόν, µας οδηγεί στο να ζητήσουµε λύσεις συλλογι-
κές, που ξεπερνούν τις µεµονωµένες δυνατότητές µας ως χώρα.
Άρα να κινηθούµε µέσα στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Εξάλλου έχουµε και την Κοινή Αγροτική Πολιτική. Και επιπλέον
να εφαρµόσουµε και εθνικές πολιτικές, να έχουµε και ένα δικό
µας σχέδιο. Οι πολιτικές µας αυτές, τα σχέδιά µας αυτά πρέπει
να είναι άµεσα προσαρµοσµένα στα δεδοµένα, στις ιδιαιτερότη-
τες που έχει η κάθε χώρα. 

Έτσι κινηθήκαµε, µε αυτή τη φιλοσοφία, µε αυτή την πολιτική
και στις κρίσεις που επηρέασαν τη χώρα µας τα προηγούµενα
ένα, δύο, τρία χρόνια. Μιλώ για το µεταναστευτικό, τα ελληνο-
τουρκικά και µια σειρά από άλλα. 

Οι αρµόδιες, λοιπόν, υπηρεσίες µας, του Υπουργείου, µας κά-
νουν εισηγήσεις, µετά από δική µας κατεύθυνση και τη συγκρό-
τηση και της αρµόδιας επιτροπής, και προτείνουν εναλλακτικές
αγορές. Ποιες είναι αυτές; Να πω ορισµένα παραδείγµατα στις
εναλλακτικές αγορές. Η Γαλλία, η Γερµανία, η Ουγγαρία, η Βουλ-
γαρία, η Ρουµανία, οι Ηνωµένες Πολιτείες και ο Καναδάς για το
µαλακό σιτάρι, τον αραβόσιτο, τα δηµητριακά, για τους ελαιού-
χους σπόρους. Άλλες χώρες, όπως είναι η Ινδία και η Μαλαισία,
για λιπάσµατα. 

Εδώ θέλω να σας πω, και σε εσάς και σε όλους, ότι έχουµε και
παραγωγή στη χώρα µας λιπασµάτων, που µπορούν -έχουµε
κάνει σχετικές οµάδες εργασίας και έχουµε και συναντήσεις στο
Υπουργείο- να καλύψουν την αγορά για λίπανση στη χώρα. Πα-
ράγονται στη χώρα µας εννιακόσιες χιλιάδες τόνοι λιπασµάτων.
Οι ανάγκες µας για πλήρη λίπανση των καλλιεργειών µας είναι
εκεί, στις εννιακόσιες χιλιάδες τόνους λιπασµάτων. Μπορούµε
όµως να έχουµε µια ικανοποιητική παραγωγή και µε επτακόσιες
χιλιάδες τόνους λιπασµάτων. Αρχίζουµε να έχουµε προβλήµατα
όταν πέφτουµε κάτω από τις επτακόσιες χιλιάδες τόνους λιπα-
σµάτων. 

Τα στοιχεία αυτά είναι στη διάθεσή σας, και τη δική σας και
όλων, και µπορείτε να τα ρωτήσετε, να µας τα ζητήσετε, είτε µε
τον κοινοβουλευτικό έλεγχο είτε από τις υπηρεσίες σας προς τις
υπηρεσίες του Υπουργείου, να σας δοθούν, να τα αξιοποιήσετε
και, αν εµείς κάνουµε κάπου λάθος ή εάν οι υπηρεσίες µας βρί-
σκονται κάπου λάθος, να το δούµε για να διορθωθεί. 

Λοιπόν, τι άλλο έχουµε συµφωνήσει µε την Ευρωπαϊκή Ένωση;

Να υπάρξει µια ευελιξία σε σχέση µε τις απαιτήσεις για τις εισα-
γωγές ζωοτροφών. Διότι είχαµε περιορισµούς από πού θα εισά-
γουµε και ποιες θα είναι αυτές οι ζωοτροφές. Μιλώ για τρίτες
χώρες, πέρα από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Έχει αξιοποιηθεί, υπάρχει ένα προσωρινό πλαίσιο 500 εκατοµ-
µυρίων ευρώ για όλη την Ευρώπη. Η Ελλάδα από αυτό το πλαί-
σιο παίρνει 26 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία µπορεί βέβαια να
συνδράµει και µε χρήµατα από τον κρατικό προϋπολογισµό, για
να στηρίξουµε την παραγωγή. 

Έχουµε µια σειρά από µέτρα, όπως είναι οι αποφάσεις που
αφορούν τη µεταβατική περίοδο 2021-2022 για το Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης. Εκεί µέσα είναι και οι ενισχύσεις και οι επι-
δοτήσεις για τους αγρότες, που οι συνδεδεµένες ενισχύσεις κτη-
νοτροφικών φυτών έχουν συνολικό ετήσιο προϋπολογισµό 31,5
εκατοµµύρια ευρώ. Και προβλέψαµε βέβαια αυτές οι συνδεδε-
µένες ενισχύσεις να συνεχιστούν και µετά το 2023. 

Είπα και πριν ότι εξετάζουµε το ενδεχόµενο στις συνδεδεµένες
ενισχύσεις, στον κ. Κεγκέρογλου, να ενταχθεί και ο αραβόσιτος.
Αυτό σηµαίνει µια πρόταση από την Ελλάδα, µια ανακατανοµή
και µια εγγύηση βέβαια και από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Σίγουρα συνεχίζουµε την υποστήριξή µας στα συλλογικά σχή-
µατα της χώρας. Και κάτι που για µένα είναι πολύ σηµαντικό: Συ-
στάθηκε ο Ευρωπαϊκός Μηχανισµός Ετοιµότητας και
Αντιµετώπισης Κρίσεων Επισιτιστικής Ασφάλειας, µε σκοπό τη
διεξοδική χαρτογράφηση των τρωτών σηµείων της αλυσίδας
εφοδιασµού τροφίµων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Άρα έγινε η σύ-
σταση. Δεν είναι µόνο µια σκέψη, µια βούληση δική µας. Και η
Ευρώπη έχει ανταποκριθεί, έχει αποφασίσει τη σύσταση του συγ-
κεκριµένου µηχανισµού και βέβαια συλλογικά και στην Ευρώπη
αλλά και µόνοι µας, σαν Ελλάδα, θα ανταποκριθούµε στις προ-
κλήσεις που θα υπάρχουν και που θα χρειαστεί να αντιµετωπί-
σουµε.

Ευχαριστώ. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Η Γαλλία, ο Καναδάς και πιθα-

νόν οι ΗΠΑ να ξέρετε ότι δεν θα µπορέσουν να ανταποκριθούν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Στύλιο. Όταν το θέµα είναι σοβαρό, βλέπετε ότι
σας αφήνω.

Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 3316/17-2-2022 ερώτηση
του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Να
συµπεριληφθεί η καλλιέργεια της βιολογικής µπανάνας στο
µέτρο της βιολογικής γεωργίας». 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι ένα µικρό παράδειγµα του µεγάλου προβλήµατος που

έχει η πολιτική η οποία εφαρµόζεται. Δεν είναι µόνο τα ζητήµατα
που έχουν να κάνουν µε την οικονοµική πλευρά, το κόστος πα-
ραγωγής, τη µεγάλη αύξησή του και την αντιµετώπιση που πρέ-
πει να γίνει µε άµεσα και ουσιαστικά µέτρα. Είναι ουσιαστικά η
κατεύθυνση µέσα από την Κοινή Αγροτική Πολιτική της παραγω-
γής στον τόπο µας και έχει διάφορα χαρακτηριστικά που πρέπει
να λάβετε υπ’ όψιν σας, και για την επάρκεια και την ασφάλεια
που συζητούσαµε προηγουµένως, ποια προϊόντα ενισχύονται
προκειµένου να υπάρχει αυτή η ασφάλεια, αλλά και ποια προ-
ϊόντα, που παράγονται µοναδικά στον τόπο µας και τα υπόλοιπα
είναι εισαγόµενα, θα πρέπει να ενισχυθούν για να µη σταµατήσει
η καλλιέργεια. 

Το µικρό παράδειγµα, λοιπόν, της µπανάνας στην Κρήτη είναι
χαρακτηριστικό. Εάν δεν στηριχθεί η µπανάνα στην Κρήτη, η πα-
ραγωγή της, φυσικά θα µιλάµε για την εισαγωγή από τις χώρες
της Λατινικής Αµερικής και όπου αλλού παράγεται, στο εξωτε-
ρικό πάντα και εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Άρα, λοιπόν, είναι µια ερώτηση που την έκανα µε αφορµή µια
επιστολή που έστειλε ένας παραγωγός βιολογικής µπανάνας στο
Υπουργείο και ζήτησε εξηγήσεις γιατί δεν περιλαµβάνεται η µπα-
νάνα στα µέτρα στήριξης που εκδόθηκαν τον Δεκέµβριο 2021 για
µια σειρά προϊόντων βιολογικής καλλιέργειας. Και, αντί απάντη-
σης, του εστάλη η απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης για αυτούς που ενισχύονται. Καλά, το είχε δει ότι δεν είναι
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µέσα η βιολογική µπανάνα. Το ζήτηµα είναι γιατί δεν είναι µέσα
και γιατί εξαιρείται συνολικά από το πρόγραµµα.

Και θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, τις σκέψεις σας και για τα µέχρι
τώρα και για τα από εδώ και πέρα σε σχέση µε τη στήριξη της
βιολογικής µπανάνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Κεγκέρογλου. 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Γεώργιος Στύλιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Έχουµε το µεταβατικό πρόγραµµα για την περίοδο
2021-2022. Είναι χρήµατα ευρωπαϊκά, είναι ο κουµπαράς της Κοι-
νής Αγροτικής Πολιτικής. Και έχουµε και το επόµενο πρόγραµµα,
2023-2027. Σε αυτό το µεταβατικό πρόγραµµα έχουµε ένα ποσό
συνολικά 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Εκεί, λοιπόν, για τις βιολογικές καλλιέργειες έχουµε ξεχωρίσει
ένα ποσό 490 εκατοµµυρίων ευρώ. Η προκήρυξη για τη βιολο-
γική γεωργία, η πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος είναι
ανοιχτή και είναι σε εξέλιξη. Ξεκίνησε στις 27-1-2022, µόλις πριν
από δύο µήνες, δηλαδή.

Συνεπώς το ερώτηµα είναι αν είναι η µπανάνα µέσα σε αυτούς
οι οποίοι µπορούν να κάνουν αίτηση στο συγκεκριµένο πρό-
γραµµα. Για να φτάσουµε σε αυτή την πρόσκληση, υπήρξε µια
µελέτη, η οποία έγινε από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης,
από το ΠΑΑ.

Η µελέτη, λοιπόν, αυτή µάς οδήγησε και µας κατεύθυνε σε βιο-
λογικά προϊόντα των οποίων έχουµε πολλές εισαγωγές στη χώρα
µας, προϊόντα τα οποία αφορούν σε εκτεταµένες καλλιέργειες,
όπως είναι τα οπωροκηπευτικά και οι δενδρώδεις καλλιέργειες,
και εκεί κατέληγε και µας έβαζε κάποιες κατευθύνσεις και προ-
τεραιότητες προς τα πού θα πρέπει να γίνει η στροφή για να πιά-
σουν τα συγκεκριµένα χρήµατα περισσότερο τόπο, να το έτσι
απλά, για να µπορέσουν τα χρήµατα αυτά να αξιοποιηθούν εκεί
όπου µπορούµε να έχουµε πολλαπλά οφέλη για τους παραγω-
γούς µας και για την ελληνική οικονοµία και για την παραγωγή
µας.

Με οδηγό, λοιπόν, τη συγκεκριµένη µελέτη, η οποία είναι στη
διάθεση τη δική σας και στη διάθεση, φυσικά, και των ενδιαφε-
ροµένων, προβήκαµε σε αυτή την πρόταση. Με αυτή την πρό-
ταση καθίστανται διάφορες καλλιέργειες επιλέξιµες.

Ένα άλλο θέµα είναι το εξής, ότι η καλλιέργεια µπανάνας είναι
αρκετά περιορισµένη. Όντως, εστιάζεται στην Κρήτη. Περίπου
τα στοιχεία από τον ΟΠΕΚΕΠΕ µάς λένε ότι είναι γύρω στα χίλια
στρέµµατα, ενώ άλλες καλλιέργειες αφορούσαν πολύ µεγαλύ-
τερες περιοχές της χώρας και θα είχαν πολύ περισσότερους εν-
διαφερόµενους και δικαιούχους. Αυτά σε σχέση µε το πρώτο
µέρος. Έτσι φτάσαµε στη συγκεκριµένη πρόσκληση, στη συγκε-
κριµένη πρόταση.

Στη δευτερολογία θα σας πω κάποιες προτάσεις και σκέψεις
πώς µπορούν να αξιοποιηθούν και τι µπορούµε να κάνουµε πε-
ρισσότερο για τους συγκεκριµένους καλλιεργητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Κεγκέ-
ρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, έχουµε ένα πρό-
γραµµα από ευρωπαϊκούς πόρους για να στηρίξουµε προϊόντα
που παράγονται σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ως προς
την ανταγωνιστικότητά τους, όχι σε σχέση µε προϊόντα µόνο που
παράγονται στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σε άλλες χώρες, αλλά
κυρίως µε προϊόντα που παράγονται σε χώρες τρίτες, εκτός Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, και δη στην Αµερική και δεν ξέρω πού αλλού.

Νοµίζω ότι αυτή είναι µια πρώτη αφετηρία, για να δούµε πώς
πρέπει να κινηθούν τα πράγµατα. Η όποια τεχνοκρατική µελέτη
έχει πολιτικές κατευθύνσεις. Μόλις είπατε ότι είναι διακόσιοι πα-
ραγωγοί µε χίλια στρέµµατα. Τι να τους κάνουµε αυτούς; Αυτό
είπατε. Είναι πελατειακά, δηλαδή, τα κριτήρια.

Με συγχωρείτε πάρα πολύ! Μπορείτε να µου πείτε σε ποιο
άρθρο του πλαισίου της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής που έχει
συµφωνηθεί µε την Ευρωπαϊκή Ένωση ή του Κανονισµού της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης αναφέρεται ότι, αν είναι χίλια στρέµµατα, δεν
µπαίνει; Δεν υπάρχει κάτι τέτοιο.

Άρα, λοιπόν, µην το ξαναπείτε, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Και

δεν θέλω τώρα να πω ότι επιλεκτικά πάλι βγήκε µια καλλιέργεια
της Κρήτης. Να µην το ξαναπώ πάλι. Διότι περί αυτού πρόκειται.
Θέλω να πω, όµως, και να παρακαλέσω, επειδή ακριβώς τώρα
είµαστε στο µεταβατικό διάστηµα και επίκειται το νέο πρό-
γραµµα, αφ’ ενός µεν να δείτε αν υπάρχει η δυνατότητα µε κά-
ποιον τρόπο να ενισχυθούν οι διακόσιοι άνθρωποι που παράγουν
µπανάνα, να στηριχθούν στον ανταγωνισµό που έχουν µε τη Λα-
τινική Αµερική και, βεβαίως, να δούµε στη νέα ΚΑΠ πώς µπορεί
στο πρόγραµµα της βιολογικής γεωργίας να ενταχθεί και η καλ-
λιέργεια της µπανάνας. 

Εάν ενταχθεί, να είστε σίγουρος ότι, λόγω του κλίµατος που
υπάρχει, θα αυξηθούν οι παραγωγοί και τα στρέµµατα παραγω-
γής και αυτό θα είναι πάρα πολύ καλό, διότι θα µειωθούν οι ει-
σαγωγές, θα υπάρχει µια, αν θέλετε, επανεπένδυση των
χρηµάτων των Ελλήνων -των καταναλωτών, εννοώ- στον τόπο
µας, αφού θα αφορά παραγόµενο προϊόν και όχι εισαγόµενο. Και
το πιο σηµαντικό είναι ότι δεν έχει καµµία σχέση η ποιότητα της
µπανάνας στα θρεπτικά χαρακτηριστικά αυτής που παράγεται
στην Κρήτη µε αυτή που εισάγεται. Είναι η µέρα µε τη νύχτα.

Άρα, λοιπόν, έχουµε ένα προϊόν ποιοτικό, µοναδικό και θα πα-
ρακαλούσαµε να βρείτε τρόπους να στηριχθεί και τώρα, στο µε-
ταβατικό διάστηµα, αλλά και µε τη νέα ΚΑΠ να µπει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κεγκέρογλου.
Ορίστε, κύριε Στύλιε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Να ξεκαθαρίσουµε το εξής: Πρώτον, τα κριτήρια µε
τα οποία γίνονται οι επιλογές είναι κριτήρια που βασίζονται σε
στοιχεία και, δεύτερον, θέλουµε να στηρίξουµε αυτούς οι οποίοι
είναι και περισσότεροι και πιο δυναµικές καλλιέργειες και µπο-
ρούν να δώσουν περισσότερα χρήµατα στην ελληνική οικονοµία.
Σε καµµία περίπτωση δεν είναι πολιτικά κριτήρια, κοµµατικά κρι-
τήρια ή προσωπικά ή και τοπικά κριτήρια. Σε καµµία περίπτωση
και σίγουρα αυτό δεν ισχύει για την Κρήτη και το δεσµεύοµαι
προσωπικά και όσον µε αφορά και το γνωρίζω για το σύνολο των
πολιτικών που εφαρµόζουµε στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων. Να δούµε, όµως, τι µπορεί να προκύψει.

Όπως είπατε, όντως, είµαστε στη µεταβατική περίοδο.
Έχουµε την επόµενη πρόσκληση, που θα ξεκινήσει από το 2023
και µετά. Γι’ αυτό είπα ότι καλό είναι είτε εσείς είτε οι ενδιαφε-
ρόµενοι να λάβουν γνώση των στοιχείων που αξιοποιεί η µελέτη
για να φτάσουµε σε µια πρόσκληση, για να µας βοηθήσουν και
αυτοί, αλλά και οι ίδιοι να βοηθήσουν την παραγωγή τους και τον
εαυτό τους, συντάσσοντας µια σχετική µελέτη, φτιάχνοντας µε
τους µελετητές τους, µε τους συµβούλους τους, µε τους γεω-
πόνους που έχουν ένα προσχέδιο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μπορεί να το εντάξει η περιφέ-
ρεια;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Βεβαίως, µπορεί η περιφέρεια, η οµάδα παραγω-
γών, µπορεί να χρηµατοδοτήσουµε και εµείς. Δεν µιλάµε για µε-
λέτες οι οποίες κοστίζουν πολύ. Τι έχουµε, όµως;

Στην επόµενη ΚΑΠ έχει γίνει µια στροφή λόγω του «Green
Deal», της «Πράσινης Συµφωνίας», στην ενίσχυση των βιολογι-
κών καλλιεργειών. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι ήδη έχουµε εν-
τάξει στα δικά µας σχέδια τα οικολογικά σχήµατα και εκεί
υπάρχει η δυνατότητα διατήρησης µεθόδων βιολογικής γεωρ-
γίας και κτηνοτροφίας. Δηλαδή, στον Πυλώνα 1, στις ενισχύσεις,
σε αυτούς οι οποίοι είναι ήδη στη χώρα και καλλιεργούν βιολο-
γικά θα τους δώσουµε επιδότηση και ενίσχυση να στηριχθούν,
για να συνεχίσουν να καλλιεργούν.

Επίσης, µέσα από τα οικολογικά σχήµατα θέλουµε να αυξή-
σουµε τις καλλιεργήσιµες εκτάσεις που είναι σε βιολογικά προ-
ϊόντα και χρηµατοδοτούνται από τον Πυλώνα 1, για να γίνει αυτή
η στροφή στις καλλιέργειες. Δεν µιλώ για την πρόσκληση, που
µπορεί κάποιος ή µια οµάδα παραγωγών να πάρει κάποια ιδιαί-
τερη και στοχευµένη ενίσχυση. Μιλώ για τους γενικούς πόρους
που θα υπάρχουν στα επόµενα χρόνια.

Αυτά είναι τα δεδοµένα και η πρόθεση, που θέλουµε σε εξει-
δικευµένα προϊόντα να τους δώσουµε και παραπάνω ώθηση,
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γιατί και εγώ πιστεύω αυτό που λέγεται, ότι, εάν υπάρξει η βοή-
θεια που µπορεί να τους δοθεί, θα σταθούν και θα επεκταθούν
οι καλλιέργειες και περισσότεροι παραγωγοί θα συµµετάσχουν
και αυτό θα έχει ένα θετικό πρόσηµο για όλους µας. Άρα, µε
αυτή τη λογική, είµαστε εδώ στην πρόσκληση που θα υπάρξει
στο µέλλον -αυτά δεν εξαρτώνται από µένα προσωπικά- να µπο-
ρεί να ενταχθεί και η συγκεκριµένη καλλιέργεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,

καλή συνέχεια και στους δύο. 
Και πάµε στην τελευταία ερώτηση για σήµερα, την πέµπτη µε

αριθµό 559/22-3-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα -
Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Ποινικοποίηση του συνταγµατικού δικαιώµατος της απερ-
γίας των εκπαιδευτικών». 

Κύριε Αρσένη, έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, παρακολούθησα τις τοποθετήσεις του Υπουρ-

γείου σας για το ζήτηµα και µέσα σε αυτή την Αίθουσα και θέλω
να είµαστε λίγο ξεκάθαροι. Υπάρχει διάκριση εξουσιών στη χώρα
µας. Το γεγονός ότι ένα δικαστήριο έβγαλε ως παράνοµη απερ-
γία των ΟΛΜΕ, ΔΟΕ και ΑΔΕΔΥ τον Οκτώβριο του 2021 δεν σας
δικαιολογεί ούτε σας νοµιµοποιεί να βάζετε κυρώσεις στους ερ-
γαζόµενους, στους εκπαιδευτικούς που ακολουθούν την απεργία
της ΕΛΜΕ - ΣΕΠΕ του Νοεµβρίου του 2021. Πρόκειται για άλλη
απεργία, άλλους διοργανωτές και άλλα αιτήµατα. 

Εσείς δεν µπορείτε να έχετε τον ρόλο και των δικαστηρίων και
του Υπουργείου. Δεν µπορεί, δηλαδή, να φέρετε κυρώσεις στους
εκπαιδευτικούς που απεργούν για µια απεργία που δεν έχει κρι-
θεί παράνοµη. Στην ουσία τι τούς ζητάτε; Παρ’ όλο που η απερ-
γία είναι απέναντι στην αξιολόγηση, αυτοί να απεργήσουν και να
προχωρήσουν µε την αξιολόγηση; Στην ουσία ποινικοποιείτε το
δικαίωµα στην απεργία αναιτιολόγητα, χωρίς καµµία υποστήριξη
από κανένα νοµικό επιχείρηµα, παρά µόνο ότι µια άλλη απεργία,
µε άλλα αιτήµατα, είχε κριθεί παράνοµη. Δεν είναι, όµως, αυτό
που συζητάµε αυτή τη στιγµή. Ούτε η απεργία ούτε οι φορείς
που την αποφάσισαν είναι ίδιοι. 

Άκουσα να λέει το Υπουργείο για νοµικά τερτίπια. Νοµικά τερ-
τίπια είναι το σύστηµα δικαιοσύνης µας; Το ότι θα πρέπει να εξε-
τάζονται από τα δικαστήρια αυτές οι διαδικασίες και ότι δεν είναι
στην ευχέρεια του Υπουργείου να υποκαθιστά τα δικαστήρια;
Αυτά είναι νοµικά τερτίπια; 

Αυτό που θέλω να καταλάβω είναι πώς προκύπτει η συναίνεση
που εσείς περιγράφετε στα µέτρα αυτής της Κυβέρνησης, όταν
το 95% συµµετείχε στις απεργίες απέναντι στην αξιολόγηση και
όταν, µετά τους εκφοβισµούς και τις απειλές σας, αυτό το πο-
σοστό αναστράφηκε έως έναν βαθµό. Ποια συναίνεση; Απειλών-
τας τους ανθρώπους διοικείτε το Υπουργείο Παιδείας, τα
σχολεία, τα γυµνάσια και τα λύκεια; 

Έχουµε, δηλαδή, µια εκπαίδευση αυτή τη στιγµή σε πλήρη
κρίση. Μετά από δύο χρόνια τηλεκπαίδευσης στα σχολεία, µε τα
παιδιά να βγαίνουν διαλυµένα ψυχολογικά και εκπαιδευτικά,
εσάς να τους φέρνετε το µέτρο τις βάσης εισαγωγής, να δια-
λύετε όλα τα περιφερειακά πανεπιστήµια. Και την ίδια στιγµή,
ενώ είναι µε τόσα κενά, τους βάζετε το κοµµάτι της βάσης της
τράπεζας θεµάτων και, ταυτόχρονα, εσάς τι σάς ενδιαφέρει τε-
λικά; Η αξιολόγηση. Ενώ έχει τόσα προβλήµατα η εκπαίδευση, η
αξιολόγηση είναι αυτό που σας καίει και θέλετε να το περάσετε,
καταστρατηγώντας οποιονδήποτε νόµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αρσένη.

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ζέττα Μακρή.

Κυρία Μακρή, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε τρία
λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Επίσης, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

Με την άδειά σας, ενηµερώνω και εσάς και τον συνάδελφο
πως θα απαντήσω πρώτα για την εφαρµογή του νόµου και εν συ-
νεχεία, στη δευτερολογία µου, για την απεργία. 

Οµολογώ, κύριε συνάδελφε, ότι µε πολλή έκπληξη σας
άκουσα να µέµφεστε το Υπουργείο µας -την Κυβέρνηση µε την
ερώτηση και κατ’ επέκταση το Υπουργείο µας- για την εφαρµογή
νόµου. 

Θα σας θυµίσω, εν τάχει -γιατί δεν έχω απεριόριστο χρόνο και
είναι και τελευταία η ερώτησή µας- πως η Νέα Δηµοκρατία είχε
κυβερνητικό πρόγραµµα για την παιδεία -όπως και για τους άλ-
λους τοµείς, εγώ θα απαντήσω για την παιδεία- το οποίο ήταν
γνωστό στον ελληνικό λαό. Το είχαµε επεξεργαστεί επί τεσσε-
ράµισι χρόνια, ανακοινώθηκε δηµόσια, έκανε αναφορά σε αυτά
και ο σηµερινός Πρωθυπουργός, τότε Αρχηγός του κόµµατός
µας, και µεταξύ των άλλων και αυτό ψηφίστηκε και επικροτήθηκε
από τον ελληνικό λαό. Όπως για όλα τα θέµατα στην Κυβέρνηση
Μητσοτάκη, έτσι και για το θέµα αυτό, η εφαρµογή του κυβερ-
νητικού προγράµµατος είναι µονόδροµος. 

Βεβαίως, δεν σταµατήσαµε τον διάλογο µε την κοινωνία µετά
την εκλογή µας. Συνεχίσαµε να µιλούµε µε τους φορείς και τους
συνδικαλιστές, συζητήσαµε εντός και εκτός Βουλής, στην επι-
τροπή ακούσαµε την ακρόαση των φορέων, στην Ολοµέλεια, και
το θέµα αυτό έληξε µε την ψήφιση του νόµου. Στον δηµόσιο διά-
λογο αναπτύχθηκαν όλα τα επιχειρήµατα υπέρ και κατά της αξιο-
λόγησης. Η πλειοψηφία της Βουλής ψήφισε την αξιολόγηση. 

Και θα µου επιτρέψετε εδώ να σας θυµίσω ότι οι φορείς που
παρευρέθηκαν ή όσοι τυχόν είχαν ενστάσεις δεν τόλµησαν να
διανοηθούν να ταχθούν κατά της αξιολόγησης, απλώς διατύπω-
ναν κάποιες ενστάσεις, κάποιους αστερίσκους ή κάποιες διαφο-
ρετικές προτάσεις. Έχει ωριµάσει το θέµα της αξιολόγησης και
στην ελληνική κοινωνία και στην ελληνική εκπαίδευση. Τριάντα
χρόνια εφαρµόζεται στις άλλες χώρες. Δεν µπορεί στη δική µας
χώρα να κάνουµε ότι δεν καταλαβαίνουµε πως µε αυτόν τον
τρόπο βελτιώνεται η δηµόσια παιδεία, βελτιώνεται η εκπαίδευση,
αξιοποιούνται οι πολύ καλοί εκπαιδευτικοί µας και βελτιώνεται,
βεβαίως, και το έµψυχο δυναµικό που είναι τα παιδιά µας. 

Και επειδή κάνατε στη δεύτερη ερώτησή σας µια αναφορά για
πρωτοφανείς αυταρχικές και πειθαρχικές διώξεις, µε µεγάλες
αντιδράσεις από εκπαιδευτικούς, θα σας θυµίσω -και θα σας ενη-
µερώσω, εάν τυχόν δεν ξέρετε- ότι στην αξιολόγηση συµµετείχε
το 99,2% των σχολικών µονάδων. Δηλαδή, δεκατρείς χιλιάδες
οκτακόσιες δεκαέξι σχολικές µονάδες πήραν µέρος στην αξιο-
λόγηση και µόλις το 0,8% δεν πήρε µέρος. 

Θα σας πω και κάτι που, ενδεχοµένως, σας έχει διαφύγει. Πολ-
λοί εξ εκείνων που δεν συµµετείχαν, όταν τελείωσε η προθεσµία
υποβολής των φύλλων αξιολόγησης, ζήτησαν παράταση, γιατί
κάποιοι δεν είχαν ίντερνετ τις τελευταίες µέρες, κάποιοι είχαν
COVID, λόγους υγείας και γι’ αυτό παρέµεινε η πλατφόρµα ανοι-
χτή µέχρι τις 31-3-2022. Δεν µπορεί να µιλούµε, λοιπόν, για µε-
γάλη συµµετοχή στις απεργίες, για µεγάλη συµµετοχή στην
απουσία αξιολόγησης, όταν τα νούµερα είναι συντριπτικά και
αποδεικνύουν ακριβώς το αντίθετο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Στη δευτερολογία µου θα µιλήσω
και για την απεργία, προλαβαίνω τον συνάδελφο, που είµαι βέ-
βαιη ότι θα µε κατηγορήσει γι’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία Μακρή, και για την τήρηση του χρόνου.

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά κι εσείς. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, επί της ουσίας -για να είµαστε ξεκάθαροι-

είναι ένας νόµος ο οποίος φέρνει διακρίσεις µεταξύ σχολείων.
Τα διακρίνει σε φτωχά και πλούσια και σηµαίνει ότι η αξιολόγηση
φέρνει µια αξιολόγηση η οποία δεν συνεπάγεται πόρους. Δεν ση-
µαίνει, δηλαδή, ότι το σχολείο στην περιοχή σου έχει κακή αξιο-
λόγηση, άρα θα πάρει περισσότερους πόρους, όπως θα έπρεπε.
Θα έπρεπε να βρει τους χορηγούς της περιοχής σου. Αν είσαι
φτωχός, εκεί και η µοίρα σου. Αυτός είναι ο νόµος σας µε λίγα
λόγια. 

Λέτε ότι συµµετείχε µεγάλο ποσοστό των ανθρώπων. Και πάλι,
το 95% συµµετείχε στην αποχή και στην απεργία. Με τον εκφο-
βισµό αυτόν προσπαθήσατε να φέρετε τον κόσµο να συµµετά-
σχει, αλλά και να δείτε λίγο ποιες είναι οι απαντήσεις που
δίνονται. Πολλοί έχουν απαντήσει στη συµµετοχή µε το κείµενο
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της απεργίας. Το ότι τα κουτάκια σας στο σύστηµα λένε «Οκ,
συµµετείχε» δεν σηµαίνει ότι συµµετείχε επί της ουσίας. Η αντί-
σταση έχει πολλές µορφές, ξέρετε.

Επί της ουσίας, όµως, της ερώτησης. Έχετε µια απεργία η
οποία κρίθηκε παράνοµη. Έχετε αυτή τη στιγµή µια νέα απεργία,
διαφορετική, που κηρύχθηκε λίγες µέρες µετά και δεν έχει κριθεί
παράνοµη. Έχει άλλα αιτήµατα και είναι από άλλους φορείς. Και
εσείς τους συµµετέχοντες στη δεύτερη απεργία τούς τιµωρείτε,
επειδή η πρώτη κρίθηκε παράνοµη. Είναι αδιανόητο. 

Πείτε µας, ποια είναι η απόφαση που έκρινε τη δεύτερη απερ-
γία, του Νοεµβρίου, παράνοµη; Ποια είναι η απόφαση δικαστη-
ρίου; Μιας γυναικός αρχή; Δηλαδή, είστε και Υπουργείο και
δικαστήριο; Αυτή είναι η ουσία εδώ µέσα, παραβιάζετε το Σύν-
ταγµα και τη διάκριση εξουσιών. Και όλο αυτό το κάνετε, για να
επιβάλετε τη µία πολιτική που βρήκε αυτή την τεράστια αντί-
σταση και που είναι εντελώς παράταιρη αυτή τη στιγµή, πέρα
από οποιαδήποτε ιδεολογική συζήτηση κάνει καθένας. Είναι πα-
ράταιρη, µε τα τεράστια προβλήµατα της παιδείας µας, λόγω
COVID-19, εντελώς.

Αυτό είναι το πρόβληµά µας αυτή τη στιγµή; Η αξιολόγηση;
Να αξιολογήσουµε ότι το σχολείο στο Περιστέρι δεν είναι αρκετά
καλό και θα πρέπει να ψάξει χορηγίες;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το πρόβληµά µας είναι αυτή τη στιγµή να επουλώσουµε τα
τραύµατα της τηλεκπαίδευσης.

Το πρόβληµά µας είναι αυτή τη στιγµή να λύσετε το θέµα µε
τη βάση εισαγωγής, που κλείνει τα περιφερειακά πανεπιστήµια
και αφήνει σαράντα χιλιάδες από αυτούς τους µαθητές που δέ-
χτηκαν το τραύµα της τηλεκπαίδευσης εκτός πανεπιστηµίου.

Αυτά δεν είναι τα πραγµατικά µας προβλήµατα στην εκπαί-
δευση αυτή τη στιγµή; Η αδιέξοδη κατάσταση που έχει έρθει,
επειδή δεν θέλετε να ενισχύσετε τις σχολικές µονάδες. Προσλά-
βατε ακόµα και φέτος τους αναπληρωτές σε κύµατα, λες και δεν
ξέρατε ποιες είναι οι ανάγκες. Ατελείωτες είναι. Καταθέσαµε και
νέα επίκαιρη ερώτηση για αυτό. Ατελείωτες οι χαµένες ώρες στα
µαθήµατα της βάσης θεµάτων, στα οποία υποχρεωτικά θα εξε-
ταστούν τα παιδιά και θα κοπούν ή όχι από την προαγωγή τους.
Αυτά είναι τα προβλήµατα.

Εσείς επιµένετε τιµωρητικά να επιβάλετε την αξιολόγηση, πα-
ράνοµα. Αυτή είναι η ουσία αυτής της συζήτησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αρσένη.

Ορίστε, κυρία Μακρή. έχετε και εσείς τρία λεπτά.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, εγώ θα απαντήσω στις ερωτήσεις σας, γιατί

έχω να απαντήσω και γιατί δεν χρειάζεται να γεµίσω τον χρόνο
µου λέγοντας πράγµατα άσχετα µε αυτό που εσείς µε ρωτήσατε,
όπως κάνατε εσείς. Το κάνετε συνήθως. Το κάνατε και σήµερα.
Έχετε µία ερώτηση και µετά, επειδή δεν µπορείτε να την υπο-
στηρίξετε, έχετε αδύναµα επιχειρήµατα -ίσως και καθόλου-,
αναγκάζεστε να αναφέρετε οτιδήποτε έχει σχέση µε την εκπαί-
δευση, για τα οποία πολλές φορές έχετε υποβάλει ερωτήσεις και
έχετε πάρει απαντήσεις και γραπτές και προφορικές.

Επιµείνατε πολύ στο αν είµαστε Υπουργείο ή αν είµαστε δικα-
στήριο. Είµαστε Υπουργείο που εφαρµόζει τους νόµους που ψή-
φισε η ελληνική Βουλή και σέβεται και εφαρµόζει και τις
δικαστικές αποφάσεις.

Επειδή αναφερθήκατε στις δικαστικές αποφάσεις, θα σας πω,
λοιπόν, ότι η απεργία αυτή στην οποία αναφέρεστε, δηλαδή η
απεργία-αποχή από την αξιολόγηση, έχει κριθεί παράνοµη και
καταχρηστική τρεις φορές µε την υπ’ αριθµόν 534/2021 και 542

απόφαση του Μονοµελούς Πρωτοδικείου Αθηνών σε πρώτο
βαθµό και σε δεύτερο βαθµό από το Εφετείο Αθηνών, µε την υπ’
αριθµόν 4242/2021 απόφαση του Εφετείου Αθηνών, όπως σας
είπα. Απαγορεύτηκε, λοιπόν, η συνέχιση της απεργίας. Κηρύχ-
θηκε παράνοµη και καταχρηστική.

Αυτές τις αποφάσεις δεν πρέπει να τις σεβαστεί µόνον το
Υπουργείο. Πρέπει να τις σεβαστούν και οι εκπαιδευτικοί. Και τις
σεβάστηκαν. Τη µεγάλη συµµετοχή τη διακρίνετε εσείς. Λέτε κάτι
νούµερα απίθανα. Δεν ξέρω ποιος σάς έχει ενηµερώσει για αυτά.

Σε ό,τι αφορά τη συµµετοχή των εκπαιδευτικών στην αξιολό-
γηση, αποδεικνύεται από έγγραφα, τα οποία την προηγούµενη
µόλις εβδοµάδα η Υπουργός κ. Κεραµέως κατέθεσε εδώ, για
όσους συµµετείχαν στην αξιολόγηση, είτε άτεχνα είτε επειδή
ήταν η πρώτη φορά, ενδεχοµένως, όχι µε τον καλύτερο τρόπο,
ότι δεν θα τιµωρηθούν. Θα τιµωρηθούν εκείνοι που ιδεοληπτικά,
από εµµονή, εν πάση περιπτώσει από απείθεια, δεν εφαρµόζουν
τους νόµους αυτού του κράτους, µόνο σε αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Είπατε, επίσης, ότι κατηγοριοποιούνται τα σχολεία, όπου φτω-
χός και η µοίρα του, κάτι πράγµατα τα οποία δεν κατάλαβα πού
τα στηρίζετε. Με πολύ λίγα λόγια θα σας πω για ποιον λόγο γί-
νεται η αξιολόγηση, παρ’ ότι, όπως είπα, έχει εξαντληθεί ο διά-
λογος αυτός στη Βουλή, αλλά οφείλω να απαντήσω στον
συνάδελφο Βουλευτή.

Τρεις είναι οι βασικές λειτουργίες της σχολικής µονάδας. Είναι
η παιδαγωγική και η µαθησιακή λειτουργία, είναι η διοικητική λει-
τουργία και η λειτουργία της ως επαγγελµατική κοινότητα µάθη-
σης, που προωθεί την επαγγελµατική ανάπτυξη των
εκπαιδευτικών. Βασικός φορέας της διαδικασίας βελτίωσης της
εκπαίδευσης στη χώρα µας και παντού είναι η σχολική µονάδα.

Άρα η αξιολόγηση είναι το καλύτερο εργαλείο, ίσως και το µο-
ναδικό, για να καταγραφούν οι αδυναµίες, να διαπιστωθούν οι
ελλείψεις, να κατατεθούν προτάσεις βελτίωσης. Με άλλα λόγια,
να γίνει το εκπαιδευτικό υλικό πιο καλό, πιο σύγχρονο, πιο απο-
δοτικό και µε αυτόν τον τρόπο να απευθύνεται, να διοχετεύεται
στους νέους.

Πουθενά, κύριε συνάδελφε, δεν υπάρχει πρόβλεψη για κατη-
γοριοποίηση και κατάταξη σχολείων, µαθητών ή εκπαιδευτικών.
Δεν υπάρχει καµµία απολύτως σύνδεση της αξιολόγησης των
σχολείων µε τη χρηµατοδότησή τους. Είναι ανεξάρτητη. Γίνεται
απευθείας από τους δήµους.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε κάτι που έχει τη σηµασία του.
Παρουσίασε πρόσφατα στη Βουλή έρευνα η κ. Κεραµέως. Η κοι-
νωνία αποδέχεται την αξιολόγηση, σας το είπα και πριν. Είναι
απολύτως ώριµη. Αποδέχεται και το απαιτεί σε ποσοστό που
υπερβαίνει το 75%.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ.

Καλή συνέχεια και στους δύο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Ερωτάται το Σώµα: Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.55’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 5 Απριλίου 2022 και ώρα 10.00’ µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που θα διανεµηθεί.

Σας ευχαριστώ όλους, µέσα και έξω από την Αίθουσα. Καλό
βράδυ, µε τις ευλογίες της Παναγίας.

11242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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